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3.b.1 
 

Kadernota 2019-2018 'Stroomversnelling in uitvoering' Ilona Bierkens 
Fractie Water Natuurlijk  
Vraag 
Waar is de toegezegde 8 ton jaarlijks voor de waterkwaliteit nu ingezet? 
Antwoord 
Voorafgaand aan het AB van 13 juni is deze technische vraag ook gesteld en 
beantwoord. In die beantwoording is een procesvoorstel voor bewaking van de 
voortgang zoals besproken in de commissie watersystemen van 8 juni 2018 
opgenomen. De actuele stand van zaken is als volgt:   

 Voor een belangrijk deel maakt de jaarlijkse 8 ton voor waterkwaliteit 
onderdeel uit van de inrichtingsmaatregelen voor waterkwaliteit (thema 
‘KRW maatregelen’ in het investeringsprogramma, onderdeel van 
watersysteembeheer), zie bijlage 5 op pagina 69 van de Kadernota. De 
komende jaren zal hiervoor in de programmering van beek- en kreekherstel 
en aanleg EVZ’s een versnelling plaatsvinden. De programmering van de 
inrichtingsmaatregelen wordt telkens in samenspraak met partners 
geactualiseerd, passend binnen de financiële kaders van het waterschap. 

 Naast een impuls voor inrichtingsmaatregelen gaat het om extra 
(stimulerings)maatregelen voor de aanpak van diffuse bronnen. Zo zijn van 
de beoogde extra 250 km akkerrandenbeheer er 150 km afgesproken met 
agrarische ondernemers. Deze financiële bijdragen maken onderdeel uit van 
de exploitatiebegroting. 

 Ook de samenwerking met Vlaanderen krijgt de komende jaren een impuls. 
Zo heeft bijvoorbeeld het RECUPA consortium een projectvoorstel ingediend 
voor Interreg Vlaanderen-Nederland. RECUPA staat voor RECirculatie zonder 
Uitspoeling of Puntlozing tijdens opkweek Aardbei. Dit nieuwe Europees 
project (van najaar 2018 tot najaar 2021) heeft als doel het ontwikkelen van 
een gesloten, circulair emissievrij watersysteem voor de trayvelden in 
aardbeienteelt. Deelnemende partijen: ZLTO, Waterschap Brabantse Delta, 
Proefcentrum Hoogstraten (PCH), Proefstation voor de groenteteelt (PSKW). 
4 bedrijven voor vermeerdering en teelt van aardbeien (2 in Vlaanderen en 2 
in Nederland), de Vlaamse Milieu Maatschappij, de Boerenbond en de 
provincies Oost-Vlaanderen en Nederlands Limburg. De totale bijdrage van 
het waterschap bedraagt €225.000.  

 De komende jaren kunnen ook extra maatregelen in de waterketen (zoals de 
verwijdering van microverontreinigingen en/of aanvullende verwijdering van 
nutriënten bij een of meer rwzi’s) worden getroffen. De mogelijkheden en 
doelmatigheid hiervan worden onderzocht, mede op basis van de resultaten 
van de watersysteemanalyses. 

 
Vraag 
Waar is de 7 ton voor extra klimaatmaatregelen nu terug te vinden? 
Antwoord 
Antwoord: Voor 2018 zijn nog geen extra klimaatmaatregelen afgesproken. Zoals op 
pagina 15 van de Kadernota wordt verwoord (paragraaf 3.2.1 ruimtelijke adaptatie) 
is er geïnvesteerd in het bewustwordingsproces en overleg met andere partners, 
waaronder in eerste instantie gemeenten. De resultaten van de extra aandacht voor 
klimaat/ruimtelijke adaptatie moeten nog zichtbaar worden. De komende periode zal 
duidelijk worden hoe de 7 ton voor extra klimaatmaatregelen het beste besteed kan 
gaan worden. Hierbij zijn twee aspecten van belang: 

 Welke ambitie en snelheid tonen onze partners, en hoeveel cofinanciering 
komt er vanuit Rijk en provincie? 

 Welke rol en ambitie bepaalt het waterschap voor zichzelf via het BOB-
traject ‘ruimtelijke adaptatie’?  

 
Fractie 50PLUS 
Vraag 
In de algemene beschouwingen bij de Kadernota maakt de 50PLUS-fractie naar 
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aanleiding van het voorlopige voorstel van de Unie van Waterschappen enkele 
opmerkingen over de komende discussie over de aanpassing van het 
belastingstelsel. 
Het betreft o.a. De toepassing van het profijtbeginsel bij de watersysteemheffing en 
de berekening van de zuiveringsheffing op basis van de verbruikte hoeveelheid 
water. 
Met het oog op de beeldvormende AB-vergadering op 12 september a.s. zou het 
handig zijn te beschikken over een doorrekening van de diverse voorstellen uit het 
CAB-rapport op hun effect op de huidige tarieven voor de watersysteem- en 
zuiveringsheffing.  Is dat mogelijk? 
Antwoord 
Op dit moment is het nog niet mogelijk om een doorrekening te verstrekken. In de 
organisatie wordt er hard gewerkt om alle benodigde (waterschap specifieke) 
gegevens inzichtelijk te krijgen. Daarnaast dient er nog een verfijning van het 
Gebiedsmodel plaats te vinden en stelt de Unie van Waterschappen nog een 
handreiking op om eenduidige toepassing van het model te borgen. Mocht een en 
ander tegen 12 september gereed of beschikbaar zijn, dan zullen de gevraagde 
doorrekeningen worden verstrekt. 
 

3.b.2 
 

Bestuursopdracht voor aanbesteding accountantsdiensten controlejaren 
2019-2021 met mogelijkheid tot verlenging 2022 en 2023  
Fractie PvdA 
Vraag 
Kunt u aangeven wat de einddata zijn van de contracten met de “nieuwe” 
accountant  bij zowel De Dommel als Aa en Maas 
Antwoord 
De accountantscontracten bij waterschap De Dommel en Aa en Maas hebben als 
einddatum de controle over het jaar 2019 en gaan vanaf 2020 opnieuw een 
accountant contracteren. Bij Brabantse Delta start de nieuwe accountant met ingang 
van 2019. 
 

4.a 
 

Sturen op hoofdlijnen kredietvotering en mandatering dagelijks bestuur  
Fractie Natuurterreinen 
Als bijlage bij de adviesnota is een lijst gevoegd met door DB besloten 
kredietverstrekking van investeringen aan projecten.  
 
Vraag 
Als ‘organiseren waterschapsverkiezingen’ een investering is, waarom is een 
bijdrage aan projecten t.b.v. verbetering waterkwaliteit, zoals ‘Deltaplan Agrarische 
Waterbeheer en ‘extra impuls Akkerrandenbeheer’ (beide genoemd als inspanningen 
t.b.v. verbetering waterkwaliteit), dan geen investering? Of is er (nog) geen 
financiële bijdrage aan deze projecten verleend? 
Antwoord 
Het Deltaplan Agrarisch Waterbeheer en extra impuls Akkerrandenbeheer zijn geen 
investeringen. Het gaat om het beschikbaar stellen van medewerkers of jaarlijkse 
vergoedingen. De kosten worden verantwoord op de exploitatie en maken onderdeel 
uit van het impulsgeld voor waterkwaliteit. De afrekening van het akkerranden-
beheer met de provincie over 2018 vindt aan het einde van het jaar plaats. 
 
Vraag 
Project 800513 Realiseren EVZ Bleekloop en Smalle Beek kent een bijdrage van 
derden van € 350.000,-.  Waarom staat er bij inkomsten een bedrag van € 
600.000,-? 
Antwoord 
Op de projectenlijst bij de begroting 2018  was de bijdrage van derden geraamd op 
€ 350.000,-. Er was uitsluitend gerekend met een subsidie van 50% voor de kosten 
van het waterschap. Bij de kredietaanvraag is de raming van de bijdrage van derden 
verhoogd naar € 600.000,-. Hierbij is – naast de bovengenoemde subsidie van 50% 
voor het waterschapsdeel – ook rekening gehouden met de bijdragen van de 
gemeenten Bergen op Zoom en Roosendaal (60% van de kosten). 
 
s.v.p. agenderen. 
 
Fractie CDA 
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Vraag 
Bij Project 800513 EVZ Roosendaal Bergen op Zoom, is het opvallend de grote 
toename van bijdragen van derden. Is hier een verklaring voor? 
Zijn we zelf trekker van dat project? 
Antwoord 
Het waterschap is inderdaad de trekker van het project. De gemeenten Bergen op 
Zoom en Roosendaal hebben aangegeven bereid te zijn om samen met het 
waterschap de EVZ te willen realiseren. De gemeenten dragen 60% van de kosten  
bij; dit veroorzaakt de toename van de bijdragen van derden. 
 
Vraag 
Is er in het kader van kredietvotering en mandatering de afspraak dat er over de 
tussentijdse rapportage over de voortgang en realisatie van beleid, ook relevante 
bedragen vermeld zouden worden in de managementletters, en daarbij horende 
projectenlijst? 
Antwoord 
Nee, daarover is geen afspraak gemaakt. In de projectenrapportage bij de 
managementletters voor het algemeen bestuur worden geen bedragen vermeld. 
 

4.b 
 

Aanvraag uitvoeringskrediet project 800085 conservering betonwerken (1e 
zuiveringstrap) rwzi Nieuwveer  
Fractie PvdA 
Vraag 
Is er sprake van vertraging van andere projecten door de versnelling van Nieuwveer.
en zo ja welke? 
Antwoord 
Er is geen sprake van vertraging van andere projecten als gevolg van deze 
versnelling. Circa een kwart van de scope wordt versneld in 2018 uitgevoerd. Het 
overige deel wordt conform de oorspronkelijke planning in 2019 uitgevoerd.  
 
Fractie VVD 
Vraag 
Aanvraag uitvoeringskrediet project 800085 conservering betonwerken (1e 
zuiveringsstap) rwzi Nieuwveer Hoe werkt het controlemechanisme van onderhoud 
van de rwzi's, hoe is dat gestructureerd? 
Antwoord  
Het waterschap plant periodiek inspecties van de diverse zuiveringscomponenten in. 
De resultaten van de inspecties vormen vervolgens de input voor het 
onderhoudsprogramma waarin geconstateerde gebreken worden verholpen.  
 
Fractie CDA 
Vraag 
Er wordt gesproken over een voorbereidingskrediet dat gebruikt is voor inspecties. 
Wat is de status van dat voorbereidingskrediet (datum, bedrag enz.) en de relatie 
tot project 800085? 
Antwoord 
Het voorbereidingskrediet van € 50.000 is op 27 maart 2017 toegekend door de 
programmabeheerder. Het voorbereidingskrediet maakt onderdeel uit van het thans 
aangevraagde uitvoeringskrediet.  
 

5.a 
 

Verantwoording over het archiefbeheer in 2017  
Fractie CDA 
Vraag 
Wat verstaan we onder de “hiervoor genoemde indicatoren”, in de laatste alinea. 
Antwoord  
Hieronder worden de kritische prestatie-indicatoren (KPI’s) verstaan die door de 
provincie in het kader van het interbestuurlijk toezicht zijn geprioriteerd. Te weten: 
‐ Lokale regelingen 
‐ Goede, geordende en toegankelijke staat van analoge archiefbescheiden 
‐ Goede, geordende en toegankelijke staat van de digitale archiefbescheiden 
‐ Overbrenging van archiefbescheiden naar de archiefbewaarplaats 
‐ Archiefbewaarplaatsen, archiefruimten en E-depots 
(Dit zijn de gecursiveerde kopjes boven de alinea’s). 
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5.b 
 

Jaarrapportage Muskus- en Beverrattenbeheer Brabantse waterschappen 
2017  
Fractie Water Natuurlijk 
Vraag 
Wat is op dit moment de meest diervriendelijke methode die in Nederland gebruikt 
wordt? Volgt BD deze? En/of: wat is de minst dieronvriendelijke methode? Volgt BD 
deze? 
Antwoord 
Het vangen met de klem is op dit moment de meest diervriendelijk methode waarbij 
het lijden wordt beperkt, zoals gebleken is uit wetenschappelijk onderzoek. Deze 
wordt dan ook het meest door de medewerkers gebruikt. De verdrinkval wordt zo 
min mogelijk gebruikt. De meest diervriendelijke methode is ook intensief vangen; 
dit maakt de populatie klein met als direct gevolg dat steeds minder dieren 
gevangen hoeven te worden. 
 
Fractie Pvda 
Vraag 
In de aanbevelingen is sprake van een nota eind 2018 . Wordt deze nota 
besluitvorming voorgelegd aan het AB? 
Antwoord 
Bedoeld wordt een mededeling. In deze mededeling worden de onderzoeksresultaten 
van de Veldproef beschreven en worden aanbevelingen gedaan die in (het landelijk 
(Unie)overleg) de Commissie Muskusratten Beheer behandeld worden. Het DB-lid de 
heer de Jong, zit namens de drie Brabantse waterschappen in die commissie.  
 
Vraag 
Worden daarin de resultaten van de evaluatie van de veldproef meegenomen? 
Antwoord 
Ja. 
 
Fractie VVD 
Vraag 
Begin van dit jaar is kennelijk wederom een gezamenlijke actie gepland voor de 
veldproef "Objectbescherming Dinteloord". Zijn er al resultaten bekend van deze 
actie. 
Antwoord 
Juist om de populatie zo snel mogelijk op het oorspronkelijke peil terug te brengen 
heeft vóór de voortplanting nog een gezamenlijke actie plaatsgevonden. Daarbij zijn 
in maart in 2 weken weer 150 stuks gevangen.  
 
Fractie CDA 
Vraag 
Er staat in de mededeling dat bij nog verder krimpen dan 0,15 v/km, de populatie 
kan toenemen. Waar is die verwachting op gebaseerd?   
Antwoord 
Uit langjarige ervaring en cijfers is aangetoond dat de populatie altijd oploopt bij dit 
‘kantelpunt’ van 0,15 v/km.  
 
Vraag 
Waarop is de te verwachten schade  de komende 5 jaren, van € 500.000 gebaseerd? 
(blz 9) 
Antwoord 
Uit veldonderzoek is gebleken dat schade niet direct zichtbaar en/of noodzakelijk is 
voor herstel. Graverij van muskusratten kan vaak nog jaren in stand blijven als deze 
niet meer bewoond is. Bodemgebruik, -opbouw en –gesteldheid zijn daarbij factoren 
die ervoor kunnen zorgen dat de holen in stand blijven en pas op langere termijn 
inzakken.  
 
De CDA-fractie vraagt behandeling van agendapunt 5.b.  Jaarrapportage Muskus- en 
beverrattenbeheer. 
 

5.c 
 

Nationale en regionale waterkwaliteitsanalyses (ledenbrief Unie)  
Fractie Natuurterreinen 
Vraag 



 
 

Pagina 5 
 

In de brief van de Unie worden (dringende) verzoeken gedaan aan de 
waterschappen. 
Het Dagelijks Bestuur van het Waterschap Brabantse Delta heeft tot een bepaalde 
aanpak besloten.  Het Algemeen Bestuur wordt (slechts) in kennis gesteld hiervan. 
In welke mate voldoet ons waterschap met het DB-besluit aan het verzoek van de 
Unie en in welke mate voldoen we er niet aan? 
Antwoord 
Het waterschap voldoet volledig aan de verzoeken van de Unie van Waterschappen. 
De aanpak met watersysteemanalyses, waarvoor het algemeen bestuur het 
uitvoeringskrediet ter beschikking heeft gesteld, vervult een belangrijke rol hierbij. 
Voor de overige wateren heeft het waterschap samen met de andere Brabantse 
waterschappen en de provincie Noord-Brabant een gezamenlijke aanpak ontwikkeld. 
 
Vraag 
Wat zijn de sancties bij in gebreke blijven? 
Antwoord 
De ledenbrief van de Unie betreft een verzoek aan de waterschappen om drie 
aandachtspunten mee te nemen bij de regionale analyses. Aan dit verzoek zijn geen 
sancties verboden. Het verzoek is erop gericht dat de waterschappen de regionale 
analyses zodanig inrichten dat een optimale bijdrage wordt geleverd aan het uiterlijk 
in 2027 halen van de KRW-doelstellingen.  
 
s.v.p. agenderen. 
 
Fractie PvdA 
Vraag 
Is het Uniebestuur geïnformeerd dat wij niet volledig kunnen voldoen aan hun 
verzoek? 
Antwoord 
Nee, want het waterschap voldoet wel aan het verzoek.  
 
Vraag 
Is bekend of de ander waterschappen wel aan het verzoek kunnen voldoen? 
Antwoord 
Het gegeven dat er verschillende aanpakken van waterschappen zijn heeft mede 
geleid tot de ledenbrief van de Unie. Zo hebben (nog) niet alle waterschappen en 
provincies waterkwaliteitsdoelen afgeleid voor overige wateren. De Brabantse 
waterbeheerders bevinden zich daarmee in de voorhoede.  Brabantse Delta heeft er 
verstandig aan gedaan om een watersysteemanalyse per stroomgebied van elk 
KRW-waterlichaam uit te voeren. Daarmee worden de best beschikbare, 
actuele  kennis en inzichten gebundeld. 
 
Vraag 
Kunt u aan geven op welke onderdelen op welke onderdelen de de 3e SGBP’s voor 
ons werkgebied onvolledig zullen zijn? 
Antwoord 
Voor wat betreft de  kerntaken van het waterschap zullen de 3e SGBP’s voor ons 
werkgebied volledig zijn. De grootste uitdagingen betreffen het overeenkomen 
tussen diverse partijen van een doelmatige aanpak voor microplastics, 
medicijnresten en opkomende, nieuwe stoffen.  De regie voor deze onderwerpen ligt 
bij het Rijk.  
 
Bespreken 
 
Fractie CDA 
Vraag 
Is het juist te stellen dat onze watersysteemanalyses bouwstenen zijn voor of 
onderdelen zijn van de nationale analyse? 
Antwoord 
Ja, de watersysteemanalyses zijn bouwstenen voor de nationale analyse. 
 
Vraag 
Worden onze analyses  1 op 1 overgenomen in de regionale en nationale analyse, of 
zit daar nog een filter of toetsing tussen? 
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Antwoord 
Het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) gebruikt zowel landelijke 
informatiebronnen als de watersysteemanalyses. Het PBL aggregeert relevante 
informatie uit de watersysteemanalyses en stelt hierover waar nodig 
verduidelijkende vragen aan de experts van de waterschappen. De bevindingen van 
het PBL worden besproken met de regionale waterbeheerders waarna de conclusies 
en aanbevelingen voor de nationale analyse worden geformuleerd. Inzet is een 
gedeeld beeld van nationale en regionale partijen, als basis voor de 
gebiedsprocessen voor het overeenkomen van maatregelen. 
 
Vraag 
In onze analyses ligt de focus op (on)mogelijkheden van het kunnen realiseren van 
waterkwaliteitsdoelstellingen  in KRW-waterlichamen. 
Rapporteren wij de onmogelijkheden ook voor de nationale analyse? 
Antwoord 
De (on)mogelijkheden worden verwoord in de rapporten van de KRW-
watersysteemanalyses. Het PBL aggregeert de bevindingen van de waterschappen 
tot conclusies en aanbevelingen over de waterkwaliteitsopgave van Nederland als 
geheel. Zo kunnen er in de nationale analyse conclusies en aanbevelingen komen 
over bepaalde typen waterlichamen in Nederland. De nationale analyse is geen 
detailanalyse voor elk individueel waterlichaam. 
 
Vraag 
De brief van de Unie vraagt om de technisch uitvoerbare maatregelen op te nemen 
(ook die door derden genomen kunnen worden). 
Is het daarbij niet aan de orde of die economisch of maatschappelijk  haalbaar zijn? 
Antwoord 
Voor de KRW is het belangrijk om allereerst zicht te krijgen op alle technisch 
uitvoerbare maatregelen die bijdragen aan doelbereik voor waterkwaliteit. Welke 
van die maatregelen economisch of maatschappelijk haalbaar zijn is onderwerp van 
gesprek in de gebiedsprocessen die volgen op de uitgevoerde analyses.  
 
Behandeling 
De CDA-fractie behandeling vraagt behandeling van agendapunt 5.c. Nationale en 
regionale waterkwaliteitsanalyses. 
 

5.e #WSBD2023 
 
Fractie Natuurterreinen 
Vraag 
In de laatste versie van de AB agenda van 11 juli is de presentatie over 
#WSBD2023 weg gehaald. Wat is hiervan de reden? 
Antwoord 
Dit is een bestuurlijke vraag die zal worden doorgegeven aan de portefeuillehouder. 
 
Fractie Water Natuurlijk 
Vraag 
Graag beschrijving van het doel van WSBD2023?  
Antwoord 
Dit is een bestuurlijke vraag die zal worden doorgegeven aan de portefeuillehouder. 
 
Vraag 
En is dit nu vooral op extern gericht, of ook op intern? 
Antwoord 
Dit is een bestuurlijke vraag die zal worden doorgegeven aan de portefeuillehouder. 
 
Vraag 
En hoe verhoudt dit zich tot aankomende verkiezingen en keuzes die het nieuwe AB 
kan gaan maken? 
Antwoord 
Dit is een bestuurlijke vraag die zal worden doorgegeven aan de portefeuillehouder. 
 
Fractie CDA 
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Vraag 
Wij zien dat er twee bijeenkomsten van WSBD2023 voor externe partijen zijn. Wie 
zitten daar dan bij namens ons Waterschap, nu het facultatief is voor AB-leden? 
Antwoord 
Dit is een bestuurlijke vraag die zal worden doorgegeven aan de portefeuillehouder. 
 

6.a 
 

Brief 'Veiligheid Prinslandsebrug' en DB-reactie 
Fractie Water Natuurlijk 
Vraag 
De fractie Water Natuurlijk leest dat de briefschrijfster haar taak heel serieus 
oppakt. Wij herkennen haar kanttekening dat - zeker bij afstandsbediening - de 
camerabeelden van goede kwaliteit moeten zijn en bovendien het werkterrein dienen 
te bestrijken. Welke investering is nodig om deze collega optimaal te faciliteren om 
haar werk naar behoren te kunnen uitvoeren? Bijvoorbeeld door vervanging van de 
bestaande apparatuur. 
Antwoorden die briefschrijfster ontving van een medewerker en ook het Dagelijks 
Bestuur typeren wij als formalistisch. Juist waar het om veiligheid gaat, dient een 
dergelijke reactie van betrokkenen uiterst serieus opgepakt te worden. 
Antwoord 
De meest urgentie veiligheidsissues zijn aangepakt in 2017, vooruitlopend op een 
investering door de provincie. Voor de overige aanpassingen van de Prinslandsebrug 
is een investering voor groot technisch onderhoud noodzakelijk van € 800.000,=. Dit 
bedrag wordt betaald door de provincie, die ook de projectleiding van de uitvoering 
ter hand heeft genomen. Vervanging van bestaande apparatuur is hierin 
opgenomen, evenals aanpassing van de bedieningslocatie. De plannen hiervoor zijn 
in voorbereiding. Wanneer het groot technisch onderhoud is uitgevoerd, zal de 
brugwachter optimaal gefaciliteerd zijn om het werk uit te voeren. Op zeer korte 
termijn zal bezien worden of, uitgaande van de veiligheidsnormen, ad hoc 
maatregelen nodig zijn om de veiligheid te borgen 
 

6.b 
 

Brief waterschap Aa en Maas 'Motie huisvesting AQUON'  
Fractie PvdA 
Bespreken 
Vraag 
Kan het DB dit agendapunt dit agendapunt voorzien van een DB standpunt cq advies 
aan het AB. 
Antwoord 
Dit is een bestuurlijke vraag en zal worden doorgegeven aan de portefeuillehouder. 
 
Fractie CDA 
De CDA-fractie behandeling vraagt behandeling van agendapunt  6.b.  Brief Aa en 
Maas “Huisvesting Aquon”. 
 
 

6.c 
 

Brief stichting Brabantse Milieufederatie 'Handhaving verbod inbrengen 
vislood in zoet water' en DB-reactie  
Fractie Water Natuurlijk 
Vraag 
Brabantse Delta heeft geen invloed op de regelgeving hiervan. Sportvisserij 
Nederland heeft de Green-Deal lood mee ondertekend dit voorjaar en doet al het 
mogelijke om te voorkomen dat er lood in onze wateren komt.  
Wel geven wij een tip om de brief van de BMF te agenderen in de 
visbeheercommissie.  
Antwoord 
Uw tip zal worden doorgegeven aan de secretaris van de visstandbeheercommissie. 
 
 

7 
 

NOTULEN EN BESLUITENLIJST 
Notulenwijziging van de heer Velthoen 
1. In item 3D Pagina 18 wordt gesproken over selectiecommissie voor de 
nieuwe secretaris-directeur. In de 3de “regel” van onder (dus vlak boven item 4 
overige nota s) maak ik de opmerking en niet zoals hier per ongeluk vermeld staat 
dhr Arts. 
2. Dat dit niet ook de benoeming is, zoals op het stembriefje staat. Dit moet 
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leiden tot een voordracht naar het AB te zijner tijd voor benoeming.  De voorzitter t 
bevestigt mijn opmerking en antwoordt dat hier het woord voordracht beter op zijn 
plaats is. 
Antwoord 
De notulen zullen op beide punten worden gewijzigd. 
 
Fractie Water Natuurlijk 
De inspreker heet: Frank den Braven (met n) 
Antwoord 
De notulen zal op dit punt worden gewijzigd. 
 
Actie- en toezeggingenlijst 
Fractie Natuurterreinen  
In de toezeggingenlijst staat al sinds 25 oktober 2017 een toezegging dat het AB zal 
gaan praten over de projectpot ten behoeve van anticiperende grondaankopen en de 
inzet van deze gronden in projecten. De eerste toezegging was dit begin 2018 te 
doen. Daarna werd het verzet naar 11 juli 2018. Nu moet ik lezen dat het (zonder 
toelichting) is verplaatst naar 22 augustus. 
Vraag 
Wat is de reden dat het nogmaals is verplaatst? 
Antwoord 
De analyse is gemaakt en nota is inmiddels gereed voor behandeling in het dagelijks 
bestuur. Het voorstel zal in september in het AB worden gebracht. Omdat de analyse 
lastiger was dan gedacht en langer duurde,  kon het voorstel niet eerder afgerond 
worden. 
 
s.v.p. agenderen 
 
 

8. Rondvraag 
Fractie CDA 
Vraag 
Op 12 september 2018 is een beeldvormende vergadering over het voorstel van het 
Uniebestuur over het Advies Belastingstelsel. 
Is dat nog op tijd om onze inbreng of inspraak nog in te brengen voordat het 
voorstel  voor de Unievergadering geformuleerd wordt? 
Antwoord 
Zoals u in brief 18IT033588 d.d.28 juni 2018 kunt lezen vindt er na het 
beeldvormende AB van 12 september 2018 nog een besluitvormend AB plaats op 26 
september 2018. De inbreng vanuit het AB kan vervolgens door de dijkgraaf 
meegenomen worden in de Ledenvergadering van de Unie van Waterschappen van 
12 oktober 2018. 
 
De CDA-fractie behandeling vraagt behandeling van agendapunten  
5.b.  Jaarrapportage Muskus- en beverrattenbeheer 
5.c. Nationale en regionale waterkwaliteitsanalyses 
6.b.  Brief Aa en Maas “Huisvesting Aquon” 
 
Voor agendapunt 8.  Rondvraag, geen behandeling, mits de hierboven schriftelijk 
gestelde vraag beantwoord is. 
 
 

 
================== 

 
Mededelingen en Ingekomen stukken aangemeld ter bespreking 

 
5a. Verantwoording over 

het archiefbeheer in 
2017 
 

door : - 

5b. Jaarrapportage door : CDA 
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Muskus- en 
Beverrattenbeheer 
Brabantse 
waterschappen 2017 
 

5c. Nationale en regionale 
waterkwaliteitsanalyses 
(ledenbrief Unie) 
 

door : Natuurterreinen, PvdA, CDA 

5d. AB-bijeenkomsten 2e 
helft 2018 
 

door: : - 

5e #WSBD 2023 
 

door : - 

6a. Brief mevrouw De Wit 
'Veiligheid 
Prinslandsebrug' en DB-
reactie 
 

door : - 

6b. Brief waterschap Aa en 
Maas 'Motie huisvesting 
AQUON' 
 

door : PvdA, CDA. 

6c. Zienswijze ontwerp-
instemmingsbesluit 
Actualisatie 
Winningsplan 
Waalwijk-Noord 
 

door : - 

     
 
 

===============================  
 

Openstaande technische vragen AB 13 juni 2018 
 
Vraag/actie: 
Jaarverslag 2017 crisisbeheersing: terugkerende aanbevelingen bij crises. Hoe kan dat en hoe 
daarmee om te gaan?  
Voorzitter. Bij het jaarverslag 2017 crisisbeheersing hadden wij een technische vraag gesteld over 
het opvallende aspect wat wordt opgemerkt in de nota zelf, dat een aantal aanbevelingen bij 
meerdere en achtereenvolgende crises terugkomen en hoe daarmee omgegaan wordt. In het 
antwoord staat dat dat via de reguliere werkwijze, via opleiding, trainingen en oefeningstrajecten 
verloopt, het OTO. Als dat zo is, dan heeft dat kennelijk in dit geval als dat achtereenvolgens en bij 
sommige aspecten vijf keer, als dat via het OTO is gelopen, dan heeft het kennelijk niet goed 
gewerkt. Dat was de vraag. Dus hoe het kan en hoe wij daarmee om willen gaan.  
Antwoord: 
Bij ieder incident kunnen andere medewerkers worden betrokken. Dit is afhankelijk van degenen 
die aanwezig zijn of wachtdienst hebben en van het type incident. Vanwege de wisselende 
samenstellingen van het crisisteam komt het voor dat aandachtspunten door verschillende 
personen anders worden benaderd. Bijvoorbeeld het invullen van een logboek kan afhankelijk van 
de persoon en diens ervaringen wel of niet eerste prioriteit zijn. Daar komt bij dat in de eerste uren 
van een calamiteit de nadruk ligt op de bestrijding van het incident. Dat neemt niet weg dat we bij 
iedere calamiteit aandacht vragen voor de verbeterpunten uit eerdere evaluaties. De 
verbeterpunten worden ook meegenomen in het OTO (opleiden, trainen en oefenen) programma. 
Zo ook bij de nieuwe personeelsleden. Op deze manier wordt er actief en constant gestuurd op de 
gesignaleerde verbeterpunten.  
 
Vraag/actie 
Afsplitsing Kibbelvaart en verhouding nieuwe methodiek? 
 
Antwoord 
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Bij het afsplitsen van projecten betreft het altijd projecten met een beschikbaar krediet. 
Bij Kibbelvaart is het eerste deel afgerond, geëvalueerd,  en geactiveerd. 
Het tweede deel is afgesplitst, en blijft staan naast alle andere projecten waarvoor het bestuur al 
krediet beschikbaar heeft gesteld en die nog niet zijn afgerond. Met andere woorden het krediet 
blijft beschikbaar. Er is ook geen scopewijziging. Er wordt geen aanvullend krediet gevraagd.  
 
Er hoeft geen nieuw bestuurlijk besluit aan de hand van de mandatering te worden genomen. 
Het is eigenlijk een administratieve handeling. De methodiek, werkwijze bij mandatering hoeft dan 
hierop ook niet aangepast te worden. 
 
 
Vraag/actie 
Opgewekte energie op onze terreinen, bladzijde 4 van de Kadernota  
 
Antwoord: 
De woordkeuze ' bijdragen aan' of ' passend zijn'  is hierbij van belang. Energieproductie door 
derden draagt niet bij aan de zelfvoorzienendheid (zelfvoorziening) van het eigen waterschap als 
het waterschap deze energie niet afneemt. Alleen boekhoudkundig mag er 10% van deze productie 
in de MJA3-rapportage worden meegerekend.  
 
De vraag ziet op passendheid. Het past wel in de gekozen strategie van het waterschap naar 
zelfvoorziening van het waterschap en de regio. Dat wordt in het antwoord ook uitgelegd: de 
assets van het waterschap bieden potentie om meer energie op te wekken, dan het waterschap zelf 
nodig heeft. Het staat zelfvoorziening niet in de weg.  
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Onderwerp: Reactie dagelijks bestuur op de algemene beschouwingen bij de Kadernota 2019-2028 
 

Geachte leden van het algemeen bestuur, 

Bij het presenteren van de Kadernota 2019-2028 zijn door de fracties uit het algemeen bestuur algemene 
beschouwingen opgesteld. Deze beschouwingen bevatten stellingen, aandachtspunten, zorgen en bestuurlijke 
vragen over deze Kadernota. Deze schriftelijke beschouwingen vormen de behandeling van de Kadernota 
2019-2028 in eerste termijn. Voor de behandeling van de Kadernota in de tweede termijn is op 13 juni een 
gewijzigd voorstel ingediend door Wieke Bonthuis en Niels Mureau. Verschillende fracties hebben naar 
aanleiding hiervan ook onderwerpen benoemd waarover we het debat op een andere manier kunnen 
vormgeven. Aan het eind van deze brief komen we hierop terug.  
 
De ingediende beschouwingen treft u aan bij de vergaderstukken in iBabs. Het dagelijks bestuur heeft met 
interesse kennis genomen van de ingediende beschouwingen. Voorafgaand aan de beantwoording willen wij u 
bedanken voor het leveren van uw bijdrage om samen tot een goede actualisatie van de koers van het 
waterschap te komen. Ook danken wij de fracties voor de complimenten die zowel wij, als de organisatie in 
ontvangst mogen nemen over de Kadernota. 
 
Naar aanleiding van de beantwoording van de technische vragen over de Kadernota zijn nog enkele 
wijzigingen doorgevoerd:  

   De toelichting over voortgang samenwerking in de afvalwaterketen is toegevoegd. 
   De laatste zin in de paragraaf over de Commissie Aanpassing Belastingstelsel is verwijderd. 
   De kaart met beek-en kreekherstel is verbeterd, zodat ook alle vismigratieknelpunten zichtbaar zijn. 

 
Hierbij ontvangt u de schriftelijke reactie van het dagelijks bestuur op de algemene beschouwingen van de 
verschillende fracties:  
 
Stroomversnelling in uitvoering: grote opgaven en een hoge urgentie 
Diverse fracties zien de titel ‘stroomversnelling in uitvoering’ als zeer passend. De fracties VVD, Ons Water / 
Waterbreed, Bedrijven refereren daarbij naar de vele resultaten die in de bestuursperiode zijn behaald. Er 
worden ook kanttekeningen bij geplaatst. De fractie Ongebouwd heeft zorgen over de toenemende kosten 
van uitvoering van projecten in een periode van economische voorspoed waarbij aannemers hoger 
inschrijven. Vanuit de fracties Natuurterreinen en Water Natuurlijk zijn er zorgen over de versnelling in de 
realisatie van inrichtingsprojecten voor natuur en waterkwaliteit. Gaat het nu echt gebeuren?  
Anderzijds wordt vanuit fractie 50Plus gevraagd om temporisering van projecten op het gebied van 
waterkwaliteit, met het oog op de toekomstige uitdagingen voor wateroverlast en droogte. Ook de fractie VVD 
ziet in de toenemende risico’s met het veranderende klimaat een reden om de prioritering van projecten nog 
eens tegen het licht te houden. De fractie CDA vraagt om een gedegen onderzoek voor de klimaatopgave in 
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het buitengebied. Het dagelijks bestuur kijkt met tevredenheid terug op behaalde resultaten en ziet ook nog 
grote uitdagingen liggen voor de inrichting van onze leefomgeving op het gebied van waterkwaliteit, 
wateroverlast en droogte. Dit vergt een integrale en creatieve aanpak met alle betrokkenen, waarbij iedereen 
vanuit eigen verantwoordelijkheid een bijdrage levert. Samenwerking en kostenbeheersing zijn hierbij 
belangrijk. Dit is een lijn die ook in de beschouwingen van verschillende fracties is terug te lezen. Met de 
toetsing wateroverlast, die in 2018 wordt uitgevoerd, zal inzicht worden gegeven in de bestendigheid van het 
huidige watersysteem voor de klimaatveranderingen volgens de recent beschikbare gegevens van het KNMI. 
De gevraagde stresstest voor het buitengebied is dus in uitvoering, parallel aan het treffen van maatregelen 
om wateroverlast te verminderen. Begin 2019 ontstaat er met de watersysteemanalyses en de toetsing 
wateroverlast een actueel inzicht in de grootte van de opgaven van deze twee thema’s, die een basis vormt 
voor het actualiseren van de lange termijn programmering van maatregelen.  
 
Klimaatadapatie en toenemende risico’s op wateroverlast  
De fracties Water Natuurlijk en CDA vragen om werk te maken van maatregelen voor klimaatadaptatie. 
Vanuit de fractie CDA wordt daarbij voorgesteld om een deel van het investeringsbudget (de € 700.000,- uit 
vorige Kadernota) te benutten voor vergroting van het Buurtwaternatuurfonds.  
Het dagelijks bestuur ziet dat er in de gebouwde omgeving diverse initiatieven op gang komen, mede met 
financiering vanuit het Buurtwaternatuurfonds. Voor de Schoolpleinenregeling is gevraagd om onze bijdrage 
van 2019 naar voren te trekken en al halverwege 2018 in te zetten. Dat wordt inmiddels geregeld. Er zijn al 
meer dan de 50 geraamde aanvragen. De verwachting is dat het aantal aanvragen volgend jaar wel minder 
zal gaan worden. Na 2019 wordt samen met de andere partners bezien hoe de regeling wordt voortgezet en 
met welk budget.  
Het dagelijks bestuur wil graag aan de slag met extra maatregelen voor klimaatadaptatie, maar de 
cofinanciering van deze maatregelen is nog niet geregeld. Het investeringsbudget voor klimaatadaptatie was 
in eerste instantie bedoeld voor uitvoering van bovennormatieve maatregelen onder voorbehoud van 
cofinanciering vanuit het Rijk én provincie. Er wordt opnieuw een actie uitgezet richting het Rijk, om een 
reactie te krijgen op de uitnodiging van Zuid Nederland. Als waterschappen in Noord-Brabant gaan we de 
beloofde afspraken rond aanpak van de ‘reguliere’ wateroverlast zoals in het STUW vastgelegd al realiseren. 
Voor extra maatregelen is daarmee ook bij de provincie nog geen cofinanciering.  
 
De fractie Ongebouwd ziet extra risico’s voor het landelijk gebied wanneer de versnelde waterafvoer uit de 
stad tot frequentere wateroverlast in het landelijk gebied zal leiden. Een dergelijke toename van 
wateroverlast, tezamen met een stijging van de lasten wordt als onwenselijk gezien en vermindert het 
draagvlak voor noodzakelijke maatregelen in het buitengebied. Het dagelijks bestuur onderkent deze zorg. 
Mede gelet op de enorme impact van de klimaatveranderingen is het nodig dat ook in het stedelijk gebied 
voldoende maatregelen worden getroffen om te voorkomen dat de problemen worden afgewenteld op het 
buitengebied. Daarom heeft de klimaatadaptatie in de bebouwde omgeving ook grote aandacht. 
 
Vanuit de fractie VVD wordt geconstateerd dat ons risicoprofiel in de huidige kadernota kennelijk is 
afgenomen ten opzichte van de vorige Kadernota, als gevolg van andere inschattingen van kans en omvang 
van risico’s. Dit staat gevoelsmatig haaks op de lange termijn scenario’s van het KNMI. Volgens het dagelijks 
bestuur ligt de voornaamste oorzaak van het lagere risicoprofiel in de lagere inschatting van de risico’s bij de 
verbonden partijen en een lagere inschatting van de risico’s van een breuk in de persleidingen. Inmiddels zijn 
de meest kritisch punten met betrekking tot de persleidingen geïnspecteerd en daar waar nodig hersteld en 
zijn de reparatiemethoden verbeterd door middel van extra reservedelen en versnelde werkmethoden. 
Hoewel het risicoprofiel lager is ingeschat dan in de vorige kadernota, vertoont het risicoprofiel nu wel een 
sterkere stijging over de jaren. Het klimaateffect is hiervan de belangrijkste oorzaak. 
 
Basis op orde 
Verschillende fracties hebben behoefte aan nadere informatie om zicht te krijgen in welke mate het 
waterschap de basis op orde heeft. Zo vraagt de fractie Water Natuurlijk wanneer een doorkijk op de 
meerjaren-investeringen bij zuiveringsinstallaties kan worden gegeven en vraagt de fractie Ons Water / 
Waterbreed om een regelmatig voortgangsbericht voor het project AWP 2.0. Het dagelijks bestuur heeft in 
april 2018, bij de nota over het uitvoeringskrediet voor de AWP 2.0 aan het algemeen bestuur hierover al 
toezeggingen gedaan:  
Het Algemeen Bestuur zal de komende tijd actief geïnformeerd worden over dit project en de consequenties: 

 De resultaten van de lange termijn asset planning worden eind 2018 gepresenteerd. 
 In de loop van 2019 bij de 2e kredietaanvraag voor de renovatie van persstation Moerdijk (fase 2). 

 
Voor de lange termijn (>10 tot 20 jaar) is het traject “lange termijn asset planning ” opgestart. Hierin wordt 
de vraag gesteld en beantwoord hoeveel financiële middelen nodig zijn om de zuiveringsinfrastructuur voor de 
lange termijn goed in stand te houden. Daarbij wordt nadrukkelijk gekeken naar de door het bestuur 
vastgestelde bedrijfswaarden. Ook wordt gekeken naar de verdeling onderhoud versus investeringen. De 
resultaten hiervan – met alle marges die hier bij horen – worden conform afspraak eind 2018 gepresenteerd 
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aan het AB. Dan zijn ook de consequenties van het temporiseren van de overige projecten op de 
bedrijfswaarden in beeld. De financiële consequenties worden meegenomen in de Kadernota 2020-2029. 
 
De fractie CDA heeft zorgen over het risicobeheer rondom de investeringsvolumes, zoals aan het eind van 
pagina 17 in de Kadernota wordt aangegeven: het verantwoord uitstellen van instandhoudingsprojecten met 
een lager risicoprofiel, wanneer het investeringsplafond zou kunnen worden overschreden door de AWP 2.0. 
Vindt het DB het verantwoord dat hier feitelijk  anderhalf jaar mee gewacht kan worden? Biedt het flexibel 
toepassen van investeringsplafonds over enkele jaren, geen voldoende soelaas? 
Het dagelijks bestuur heeft eerder gemeld dat het investeringsplafond geldt als een jaargemiddelde over de 
planperiode, wat mogelijk maakt dat er in enig jaar boven dit jaargemiddelde wordt geïnvesteerd, zolang de 
tarieven binnen de afgesproken kaders blijven. 
 
Vanuit de fracties PvdA en CDA worden vragen gesteld over de watersysteem assets. De fractie PvdA ziet de 
situatie rondom de actualiteit van de legger zorgwekkend en vraagt naar het verbetertraject rondom de keur 
en de legger. Het dagelijks bestuur geeft aan dat in de vorige bestuursperiode is gestart met een inhaalslag 
voor de keur en legger. Dat proces is inmiddels afgerond. Om nieuwe achterstanden te voorkomen is het 
actueel houden van de legger verankerd in de bedrijfsprocessen, onder meer bij vergunningverlening en 
handhaving. Daarnaast is in 2018 gestart met het project om de kwaliteit van de legger verder te verbeteren. 
Dit project loopt door tot 2020. De keur is actueel. De Brabant-brede Keur is door drie waterschappen 
gezamenlijk ontwikkeld en wordt op dit moment ook gezamenlijk herzien. Dit als tussenstap naar de 
waterschapsverordening zoals deze binnen de kaders van de omgevingswet opgesteld dient te worden. Het 
algemeen bestuur is daar op 30 mei 2018 nog over geïnformeerd. 
 
De fractie CDA heeft vragen gesteld over het baggerbeleid: Hoe ver staat het met het plan van aanpak 
baggeren, en wanneer kunnen bestaande achterstanden weggewerkt zijn, en kunnen toekomstige 
achterstanden voorkomen worden? Zijn daarvoor in de ramingen voor watersysteembeheer en 
vaarwegenbeheer extra middelen gereserveerd?  Het dagelijks bestuur geeft aan dat het plan van aanpak 
baggeren voor het landelijk gebied gereed is, met uitzondering van het projectmatige deel. Voor het 
projectmatig te baggeren landelijk en stedelijk gebied wordt nog gewerkt aan een plan van aanpak. Met 
verschillende gemeenten wordt hierover gesproken. Met de provincie wordt een plan gemaakt voor het 
wegwerken van de baggerachterstanden in de vaarwegen. Het gaat dan ook over afspraken over de 
benodigde middelen om nieuwe achterstanden te voorkomen. Op basis van alle afspraken wordt de planning 
bijgesteld en opgenomen in de kadernota 2020-2029. Op dit moment zijn hiertoe nog geen extra middelen 
gereserveerd omdat de planning voor het gehele systeem nog onvoldoende inzichtelijk is. 
 
Zoetwaterprogramma 
Vanuit de fractie Ongebouwd en fractie CDA wordt gereageerd op het zoetwaterprogramma. De Fractie 
Ongebouwd spreekt de verbazing uit dat de planvorming zo lang duurt (na drie jaar pas starten met pilots). 
Het dagelijks bestuur onderkent de lange planvormingstijd. Het gaat echter ook om meer dan alleen het 
treffen van maatregelen. Het gaat tevens om het uitkristalliseren van verantwoordelijkheden tussen 
ondernemer, waterschap en provincie in de zoetwatervoorziening. Dat vraagt een zorgvuldig proces dat met 
de partners gezamenlijk dient te worden doorlopen.  
 
De fractie CDA vraagt om inzet op een tijdige realisering van de no-regret maatregelen voor zoetwater in 
Zuidwestelijke Delta. Tevens vraagt de fractie om alles in het werk stellen om de DHZ-gelden voor onze regio 
te behouden en te benutten. Het dagelijks bestuur zet zich in voor beide aspecten. Juist om die reden wordt 
met de provincie gesproken over de condities die het waterschap stelt aan een zout VZM en de bijbehorende 
zoetwatervoorziening, maar ook over een mogelijk pakket met andere goede zoetwatermaatregelen mocht 
een betekenisvol besluit uitblijven. Naast de pilots voor zoetwatervoorziening worden er dit jaar 
onderzoeken/pilots gestart om een goed beeld te krijgen van de mogelijkheden om samen met gebruikers 
meer water in het gebied vast te houden, zogenaamde gebiedsregelingen. Ook werken we aan een overzicht 
met stuwen die geautomatiseerd zouden moeten worden om meer water in het gebied te kunnen 
conserveren. 
 
Waterkwaliteitsverbetering 
De fractie Water Natuurlijk vraagt om inzicht in de plannen, doelen en gewenste resultaten voor de jaren 
2018-2019 en verder, mede met het oog op de invulling van het de 8 ton per jaar. Er wordt gevraagd naar 
resultaten die worden nagestreefd op het gebied van aanpak diffuse bronnen en gezonde bodem. Tevens 
wordt gevraagd hoe we gaan zorgen dat het budget voor blauwe diensten benut wordt om de doelen qua 
lengte en oppervlak wel gaan realiseren. Het dagelijks bestuur verwijst voor het gevraagde overzicht naar de 
toezegging die bij de technische vragen is gegeven: er wordt in de commissie watersystemen na de zomer 
een eerste voortgangsbericht gepresenteerd. Op het gebied van diffuse bronnen is landelijk met het 
Deltaprogramma Agrarisch Waterbeheer afgesproken om 80% van de waterkwaliteitsknelpunten in 
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landbouwgebied in 2021 opgelost te hebben. De wijze waarop dit gemeten gaat worden vormt landelijk 
onderwerp van discussie. Voor de inzet op gezonde bodem wordt verwezen naar het provinciale programma 
‘vitale bodem’ (www.milieuwaternb.nl). Voor wat betreft het akkerrandenbeheer blijkt uit de praktijk dat we 
het maximale vanuit vrijwilligheid eruit hebben gehaald. Er wordt nu gewerkt aan verbreding van de 
pakketten met blauwe diensten, met bijvoorbeeld beter bodembeheer. 
 
Vanuit de fractie CDA worden diverse vragen op het gebied van waterkwaliteit gesteld: 

1.  Kunnen investeringen c.q. reserveringen voor de aanpak van medicijnresten/microverontreinigingen 
nog worden verwerkt in de begroting voor 2019? 

2.  Is het te overwegen om potentiele, minder gebruikelijke partners voor beek en kreekherstel actief op 
te zoeken?  

3.  Is een grove benadering (financieel-technisch)  te geven wat het voor het Waterschap betekent als we 
de rendementen van rwzi’s voor stikstof en fosfaat gaan verhogen van 75% naar 85%? 

 
Het dagelijks bestuur voorziet dat de aanpak voor microverontreinigingen zal passen binnen de financiële 
kaders van deze Kadernota. De voorgenomen projecten zullen opgenomen worden in het voortgangsbericht 
voor waterkwaliteit.  
Voor realisatie van beek- en kreekherstel zijn de samenwerkingspartners inderdaad anders dan bij realisatie 
van een EVZ. Met de watersysteemanalyses is reeds gestart met het betrekken van andere partners in het 
proces. Die lijn zetten we voort in de vervolgfase van projectvoorbereiding.  
De situatie rond het zuiveringsrendement van de rwzi’s is in de commissie watersystemen van maart 2017 
een keer toegelicht. Alle rwzi’s die op regionale wateren in ons eigen beheergebied lozen hebben gemiddeld 
een rendement rond de 85%. Voor andere rwzi’s is in het verleden een bewuste keuze gemaakt om het 
effluent op de grotere Rijkswateren te lozen, waardoor er minder impact is op de waterkwaliteit. Indien het 
waterschap de effluentkwaliteit van deze rwzi’s fors zou willen verbeteren, betekent dat er voor de rwzi’s 
Waalwijk, Bath, Dongemond en Nieuwveer fors geïnvesteerd moet worden in uitbreiding van 
beluchtingsruimte en nabezinktanks met ongeveer 40%. De hiermee samenhangende investeringskosten 
zullen in orde-grootte van tientallen miljoenen euro’s liggen.  
 
Versterkende en verbindende overheid  
Veel fracties zien een rol voor het waterschap weggelegd als versterkende en verbindende overheid in de 
klimaattransitie. De accenten die daarbij gelegd worden zijn wel verschillend. Groeien we naar een 
klimaatschap of niet? Dat is een duidelijk discussiepunt. Zo pleit de fractie PvdA voor een ruimer budget voor 
deze ondersteunende rol en een andere bestuurlijke attitude in samenwerking met gemeenten. Ook de fractie 
50Plus pleit voor ondersteuning van gemeenten om tot regionale meerwaarde te komen. De fractie 
Natuurterreinen zie het waterschap als meer dan een uitvoerder met mogelijk in de toekomst nieuwe taken, 
aanvullend op de kerntaken. Andere fracties pleiten meer voor een ondersteunende rol vanuit de eigen 
kerntaken. De fractie VVD pleit om deze rol te vervullen zonder extra middelen. De fractie Ons Water / 
Waterbreed ziet het waterschap als uitvoeringsorganisatie die bijdraagt aan maatschappelijke ontwikkelingen 
voor zover passend en voortvloeiend uit onze kerntaken en daarbij steeds oog houdend voor de verdeling van 
de kosten over de partijen waarmee samengewerkt wordt. Bij innovaties in grondstoffenterugwinning mogen 
de kosten voor de baten gaan. De fractie VVD pleit bij innovatie voor toepassing van nieuwe technologieën, 
die zich al wel bewezen hebben (geen experimenten met een hoog risico gehalte).  
 
Het dagelijks bestuur ziet de noodzaak voor een andere houding van partijen voor de klimaattransitie. Een 
houding waarbij we de maatschappelijke urgentie voorop zetten en men bereid is om over het eigen belang 
heen te kijken: onbaatzuchtig samenwerken. Alleen dan kunnen we tot uitvoering komen. Die houding staat 
los van het feit dat iedereen een eigen verantwoordelijkheid heeft en vanuit die verantwoordelijkheid ook 
bijdraagt. Het Rijk heeft voor de maatschappelijke opgaven hiervoor een ruim accres beschikbaar gesteld aan 
gemeenten en provincies.  Het waterschap wil met een regionale programmatische klimaataanpak gemeenten 
bewegen om deze accres-gelden ook daadwerkelijk voor de klimaatopgave te gaan benutten.  
 
Duurzame energiewinning 
Verschillende fracties reageren op de wijze waarop het waterschap de eigen duurzame energiewinning gaat 
realiseren. Hierover wordt in de Kadernota geen uitspraken gedaan. Het dagelijks bestuur constateert dat de 
meningen binnen het algemeen bestuur verdeeld zijn. Een goede onderbouwing van de vervolgstrategie uit 
het versnellingsplan duurzaamheid van 2017 is daarom belangrijk. Op dit moment wordt in samenwerking 
met waterschap De Dommel en waterschap Aa en Maas een verkenning uitgevoerd door Hellemans 
Consultancy over de mogelijkheden voor inkoop van duurzame energie, die past bij de eigen opwekking. Het 
DB zal eind 2018 met een notitie komen over verschillende ‘make, buy or ally’ opties om het eigen 
energieverbruik in 2025 duurzaam op te wekken met zoveel mogelijk inzet van onze eigen assets. 
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Duurzaam financieel beleid 
Diverse fracties hebben aandacht besteed aan duurzaam financieel beleid. De fracties PvdA, 50plus en 
Bedrijven en Ons Water / Waterbreed hebben de wens uitgesproken is tot voortzetting dan wel versterking 
hiervan. Een goed evenwicht tussen taken, schulden en tarieven is in het belang van burgers, bedrijven en 
boeren. Het dagelijks bestuur zoekt continu naar mogelijkheden om de groei van schulden en rentelast te 
beperken. Eventuele nieuwe mogelijkheden kunnen dan in een Kadernota aan het algemeen bestuur worden 
voorgelegd. 
 
Fractie Bedrijven stelt voor om onconventioneel naar onze (financieel) grootste vaste activa te kijken: de 
Nationale Waterschapsbank (NWB) en Slibverwerking Noord-Brabant (SNB). Fractie VVD noemt ook het 
overwegen van onze positie in NWB. De fractie PvdA wil graag geïnformeerd worden over het traject rondom 
de toekomst van SNB. Het dagelijks bestuur geeft aan dat in de eerste helft van 2016 is onderzocht wat de 
eventuele mogelijkheden zijn om de NWB-aandelen van de hand te doen, dan wel om de NWB als geheel te 
privatiseren. Het dagelijks bestuur stelde zich toen, op basis van de onderzoeksresultaten, op het standpunt 
dat privatisering van de NWB niet opportuun was. De feiten en omstandigheden zijn inmiddels niet zodanig 
gewijzigd, dat het dagelijks bestuur nu een andere mening is toegedaan. Rondom SNB wordt er momenteel 
een verkenning uitgevoerd, die eind 2018 wordt afgerond. Het algemeen bestuur zal hierover apart 
geïnformeerd worden.  
 
Ontwikkelingen Commissie Aanpassing Belastingstelsel (CAB) 
Diverse fracties refereren aan de recente voorstellen van de CAB. Zoals aangegeven door fractie 50plus 
overstijgt het recent ontvangen voorstel over de aanpassing van het belastingstelsel deze kadernota 
behandeling. De CAB-voorstellen worden besproken in een beeldvormend AB op 12 september 2018. Het 
Uniebestuur werkt toe naar een besluitvorming in de ledenvergadering van 12 oktober 2018. De verwachting 
is dat een aangepast belastingstelsel op zijn vroegst vanaf 2022 in werking kan treden. Bij het volgend jaar te 
schrijven nieuwe Bestuursakkoord en Kadernota zal een en ander mogelijk een grotere rol gaan spelen. 
 
Tarieven  
Fractie Ongebouwd geeft aan dat de tarieven voor watersystemen meer stijgen dan is afgesproken in het 
bestuursakkoord. Tevens is fractie Ongebouwd van mening dat bij de nog vast te stellen nieuwe 
kostentoedeling de tarieven voor ongebouwd naar verwachting onaanvaardbaar stijgen.  
Het dagelijks bestuur had net als de fractie ongebouwd graag gezien dat de tariefstijgingen voor de categorie 
Ongebouwd lager zouden zijn. Tegelijkertijd constateert het dagelijks bestuur dat er alles aan is gedaan om 
de tariefstijging zo gematigd mogelijk te houden, waarbij een adequate, doelmatige uitvoering van onze 
taken voorop staat. Naar mening van het dagelijks bestuur voldoet de tariefontwikkeling nog steeds aan de 
afspraken uit het bestuursakkoord over de maximale lastenstijging. Het dagelijks bestuur heeft de zorgen van 
de fractie meegewogen in de totstandkoming van de concept kostentoedeling 2019-2023.  
 
De fractie Bedrijven maakt zich zorgen over de tariefsontwikkeling van de zuiveringstaak in met name 2020 
en 2021 en vraagt het dagelijks bestuur om een slimme strategie te ontwikkelen om een te groot “jo-jo” 
effect van de tarieven tegen te gaan. Als mogelijke opties noemt de fractie het op een of andere manier 
inzetten van de egalisatiereserve dan wel de bestemmingsreserve DFB zuiveringsbeheer die na 2028 een 
positief saldo van ruim € 2 miljoen heeft. 
Het dagelijks bestuur neemt de genoemde opties in overweging mee bij het opstellen van de volgende 
Kadernota, maar merkt op dat de bestemmingsreserve DFB zuiveringsbeheer deels afhankelijk is van de 
ontwikkeling van de toekomstige financiële meevallers. Het dagelijks bestuur wil ervoor waken dat de 
bestemmingsreserve DFB te snel wordt ingezet voor andere doelen.  
 
Daarnaast verzoekt de  fractie Bedrijven de “WOZ problematiek” (forse waardestijgingen alsmede de vaste 
waarde in de voorbeeldprofielen) bij de volgende kadernota inzichtelijk te maken en naar een oplossing te 
zoeken. Het dagelijks bestuur en andere deelnemende gemeenten hebben de Belastingsamenwerking West 
Brabant (BWB )verzocht om te onderzoeken of het proces rondom WOZ-waardebepaling verder 
geoptimaliseerd kan worden. Ten aanzien van de voorbeeldprofielen (tweede punt van de ´WOZ-
problematiek´) wil het dagelijks bestuur vasthouden aan de voorbeeldprofielen zoals deze door de Unie van 
Waterschappen maar ook andere waterschappen worden gehanteerd. 
 
Wat fractie Bedrijven verder zorgen baart is het oplopende bedrag van kwijtschelding. Fractie Bedrijven 
verzoekt het dagelijks bestuur om bij de begroting 2019 inzichtelijk te maken wat de belastingtarieven voor 
2019 zouden zijn als de kwijtschelding zou worden versoberd dan wel geheel of gedeeltelijk zouden worden 
afgeschaft. Het dagelijks bestuur deelt de zorg van de oplopende kosten van kwijtschelding. Voor de effecten 
van mogelijke versobering van het kwijtscheldingsbeleid verwijst het dagelijks bestuur naar het rapport 
“Rapport effecten mogelijke versobering van het kwijtscheldingsbeleid”, dat behandeld is in het AB van 29 
november 2017. De resultaten van dit rapport worden opgenomen in het overdrachtsdocument voor het 
nieuwe bestuur in 2019. Bij het opstellen van dit overdrachtsdocument wordt het verzoek van fractie 
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Bedrijven in overweging meegenomen. 
 
De fractie VVD stelt een gewijzigde strategie voor tarieven voor: bij voorkeur zodanig dat ook de trendmatige 
stijging van tarieven van onze burgers en (agrarische) bedrijven doorbroken kan worden, in de zin dat ze niet 
meer automatisch ieder jaar hoeven te stijgen, maar ze langjarig constant kunnen blijven. Het dagelijks 
bestuur verwijst naar het huidige bestuursakkoord voor de uitgangspunten over onze tarieven. Bij de vorming 
van een nieuw bestuursakkoord, na de waterschapsverkiezingen, kan deze overweging worden meegenomen.  
 
Debat op 11 juli 2018 
Met bovenstaande reactie vertrouwt het dagelijks bestuur erop hiermee in eerste termijn een gepaste 
invulling te hebben gegeven aan de ingediende reacties. Voor de verdere bespreking in de vergadering van 11 
juli zijn de volgende voorstellen ingebracht als discussiepunten: 
 
Fractie Onderwerp  
CDA Bagger en wateroverlast  
Ons 
Water/Waterbreed 

Blijven we een waterschap met een beperkt aantal vooral meegegeven kerntaken of 
worden we op den duur een “klimaatschap” met een verbrede maatschappelijke 
taakstelling? 

Ongebouwd Stedelijk en landelijk gebied  
PvdA Waar staan we beleidsmatig en financieel?  

Wat komt er op ons af? 
Met welke maatschappelijke thema’s worden de we de komende periode 
geconfronteerd? 

 
Gelet op de totale scope van de ingediende algemene beschouwingen lijken twee onderwerpen zeer geschikt 
om een verdiepend debat over te voeren: 

1.   De rol van het waterschap in de toekomst: groeien we naar een klimaatschap of niet? 
2.   De toenemende risico’s op wateroverlast, en de interactie tussen het stedelijk en landelijk gebied 

hierbij.  
 
Tijdens de vergadering van het algemeen bestuur van 11 juli 2018 wordt de volgende procedure 
aangehouden bij de behandeling van de Kadernota, waar we 1,5 uur voor reserveren: 

    Het eerste uur van behandeling is er ruimte voor 2 pitches bij ieder van de 2 aangedragen 
onderwerpen bij de algemene beschouwingen van de Kadernota. In totaal zijn er dus 4 pitches.  

    Het onderwerp wordt geïntroduceerd door de dijkgraaf. De dijkgraaf geeft het woord aan één van de 
pitchers. Pitcher 1 houdt een pitch van 1 tot 2 minuten. Vervolgens houdt pitcher 2 over hetzelfde 
onderwerp ook een pitch van 1 tot 2 minuten. Na de twee pitches opent de dijkgraaf het debat en 
kunnen andere AB leden het woord nemen.  

    Het debat wordt afgesloten door de dijkgraaf met breed gedragen richtinggevende uitspraken die 
meegenomen worden in het vervolgtraject. Vervolgens introduceert de dijkgraaf het volgende 
onderwerp. Voor het tweede onderwerp geldt eenzelfde wijze van behandeling. 

    Het laatste/aansluitend half uur van behandeling is er ruimte voor andere vragen en opmerkingen bij 
de Kadernota. De te bespreken onderwerpen dienen uiterlijk maandagochtend 9 juli om 9.00u te 
worden aangemeld bij de technische vragen.  

 
Een nadere toelichting op het proces is als aparte annotatie toegevoegd aan het agendapunt ter behandeling 
van de Kadernota in de vergadering van het algemeen bestuur van 11 juli 2018.  
 
We vertrouwen erop hiermee invulling te geven aan de wens tot verdieping in ons debat over de koers van 
het waterschap. 
 
Hoogachtend, 
Het dagelijks bestuur, 
De dijkgraaf De plv. secretaris-directeur 

 
drs. C.J.G.M. de Vet 
 

 
dr. A.F.M. Meuleman 
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Algemene Beschouwingen VVD Kadernota 2019-2028 
 
 
De Kadernota 2019-2028 is in de ogen van de VVD een prachtig document met heldere accenten en 
voortgangsuitwerkingen van het Bestuursakkoord 2015. De titel “Stroomversnelling in uitvoering” geeft een 
duidelijke lading aan het feit dat er tempo gemaakt wordt met het uitvoeren van de taken en de opgaven.  
 
Proactief samenwerken partners versnellen 
Gesteld wordt, in het voorwoord, door onze Dijkgraaf, dat de taken met betrekking tot waterveiligheid, -
kwaliteit en –systeembeheer wettelijk niet veranderen, maar de opgaven in omvang wel toenemen. Mede 
met veranderingen in klimaat als belangrijke aanjager daarvan. De VVD onderschrijft deze ontwikkelingen 
volledig en ook de constatering dat de maatschappelijke relevantie van het waterschap daardoor groter 
wordt met daarbij de oproep tot meer samenwerking met onze partners. Daar zijn wij het als fractie niet 
alleen helemaal mee eens, wij pleiten er vooral ook voor juist daar die stroomversnelling in de uitvoering 
stevig door te voeren, in de samenwerking met onze partners, zo proactief als mogelijk met volledig respect 
en waardering voor ieders verantwoordelijkheden, competenties, taken en bevoegdheden, gericht op 
gezamenlijke realisatie van gemeenschappelijke doelen.  
 
Focus wettelijke kerntaken 
In die samenwerking met onze partners zijn wij van mening dat we als waterschap Brabantse Delta, 
scherper nog dan voorgaande jaren zullen moeten focussen op onze wettelijke kerntaken, te weten 
bescherming tegen wateroverlast bij calamiteiten (waterveiligheid), water van goede kwaliteit 
(waterkwaliteit) en voldoende water (waterkwantiteit). Daar ligt onze primaire verantwoordelijkheid. Voor alle 
andere aandachtsgebieden is het van belang na te gaan bij wie van onze partners daar de primaire 
verantwoordelijkheid ligt en op welke wijze we onze partners kunnen helpen ze daarbij hun 
verantwoordelijkheid te laten nemen, ook in termen van tijd en geld. Als wij daar slim in mee kunnen 
bewegen moeten we dat vooral doen, maar wel in de juiste prioriteitsvolgorde, bezien in het licht van onze 
wettelijke kerntaken.  
 
Klimaatadaptatie 
De veranderingen in het klimaat zien wij als een van de belangrijkste uitdagingen voor de toekomst, vooral 
ook de juiste manier om daar goed mee om te gaan, in termen van het minimaliseren van mogelijke (extra) 
risico's, het zo proactief mogelijk betrekken van burgers en bedrijven en relevante partners, zoals 
gemeenten, bedrijfsorganisaties, belangenverenigingen (o.a. ZLTO), etc.  
Met name op het vlak van klimaatadaptatie achten wij proactief samenwerken van groot belang, zowel in 
het gezamenlijk voorkomen van wateroverlast bij calamiteiten, als ook bij het verwachtingspatroon van 
burgers en agrarische bedrijven, en daaraan gerelateerde proactieve afstemming van individuele 
verantwoordelijkheden in te nemen maatregelen vooraf en achteraf.  
Een speciaal van punt van aandacht hierbij vormt het risico op verdroging in de hoger gelegen 
zandgronden in ons gebied. Daar gezamenlijk met landbouw, natuurorganisaties en provicnie werken aan 
het verbeteren van de kwaliteit van de bodem, bijvoorbeeld door het stimuleren van het verhogen van het 
humusgehalte (bodemverbeteraars/groenbemesters) om het watervasthoudend vermogen en de capillaire 
opstijging te verbeteren, waardoor er minder snel hoeft te worden beregend in tijden van langdurige 
droogte, zijn concrete acties waar de VVD groot voorstander van is.  
 
Innovatie 
Daar waar in de reguliere activiteiten of projecten nieuwe technologie bewezen heeft effectief te werken en 
te renderen, is de VVD WBD er sterk voorstander van om dergelijke technieken zoveel mogelijk toe te 
passen en te integreren in de bedrijfsvoering. Effectief werken en renderen houden in dit verband in dat er 
een aanwijsbare en bewezen business case onder de toepassing van de betreffende technologie ligt. Geen 
experimenten dus, met (te) hoog risico, die later toch meer blijken te kosten en minder op te leveren. Wel 
een open houding ten aanzien van alternatieve manieren van denken en doen met betrekking tot reguliere, 
en in het denken ingesleten systemen, waar de neiging tot “tunnelvisie” zich onbewust dreigt aan te dienen, 
“omdat we het altijd zo gedaan hebben” en daardoor blind zijn geworden en/of angst hebben er eens een 
keer anders tegenaan te kijken, bijvoorbeeld met betrekking tot de AWP en/of alternatieve energie.  
 
Participatie en communicatie achterban 
Zoals eerder gesteld, om onze taken goed uit te kunnen voeren achten wij het van groot belang alle 
relevante partijen die mogelijk bij kunnen dragen aan de uitvoering van die taken vroegtijdig te betrekken, 
met in acht neming van ieders belangen en competenties. Daar waar het onze achterban betreft, de 
burgers en (agrarische) bedrijven, speelt met name bij de uitvoering van projecten het creëren van 
draagvlak door actieve participatie en communicatie in een zo vroeg mogelijk stadium een cruciale rol, 



evenals bij (het voorkomen van en omgaan met) calamiteiten (door het toenemende risico als gevolg van 
veranderingen in klimaat, zoals eerder gesteld). 
 
Duurzaam financieel beleid 
Om de lasten voor de burgers en de bedrijven zo laag mogelijk te houden is de VVD WBD voor een degelijk 
en duurzaam financieel beleid. Dat wil zeggen een comfortabele (eigen) vermogenspositie, geen extreme 
rentelasten en geen investeringen of uitgaven die niet direct voortkomen uit het vervullen van onze 
wettelijke kerntaken. In dat licht bezien, baart het de VVD (grote) zorgen dat in de huidige kadernota de 
nettolasten hoger uitkomen dan in de kadernota van vorig jaar en er voor de komende jaren een duidelijke 
trend wordt geschetst waarbij die overschrijding voort blijft duren en zelfs in de tijd toe lijkt te nemen. Daarbij 
komt dat ook de nettolasten voor burgers en bedrijven trendmatig toenemen, zij het binnen de afgesproken 
kaders, maar toch, ze blijven wel ieder jaar toenemen. Als je daarbij in beschouwing neemt dat ook de 
risico’s van het klimaat de komende jaren waarschijnlijk progressief toe zullen nemen, conform de 
scenario’s van het KNMI, zoals gepresenteerd tijdens de Klimaattop Zuid, vraagt de VVD zich af of hier op 
de langere termijn voldoende rekening mee is gehouden in de huidige kadernota en we net zoals bij de 
vergelijking van de huidige kadernota met die van vorig jaar, we volgend jaar weer overschrijdingen gaan 
zien. Temeer, daar naast deze progressief toenemende risico’s van het klimaat ook de omvang van onze 
opgaven steeds toenemen. De VVD vreest voor het risico dat we op termijn hiervoor financiele 
aanpassingen zullen moeten treffen, die dan wellicht consequenties hebben voor de tarieven van onze 
burgers en (agrariërs) bedrijven, temeer, omdat kennelijk, zoals in de huidige kadernota weergegeven, de 
egalisatiereserves voor tariefmatiging medio 2024 nog maar heel beperkt zijn. De VVD is van mening dat 
we een dergelijke situatie moeten zien te voorkomen, door risico’s zo breed en goed mogelijk in te schatten 
en op basis daarvan tijdig voldoende voorzieningen te treffen, bij voorkeur zodanig dat ook de trendmatige 
stijging van tarieven van onze burgers en (agrarische) bedrijven doorbroken kan worden, in de zin dat ze 
niet meer automatisch ieder jaar hoeven te stijgen, maar ze langjarig constant kunnen blijven. Een punt van 
aandacht hierbij is de constatering dat ons risicoprofiel in de huidige kadernota kennelijk is afgenomen, als 
gevolg van andere inschattingen van kans en omvang van risico’s. Dit staat gevoelsmatig haaks op de 
lange termijn scenario’s van het KNMI, zoals eerder aangehaald, en werpt de vraag op of we daar niet nog 
eens fundamenteel en integraal naar moeten kijken. Ook de prioritering van projecten zou wellicht nog eens 
kritisch tegen het licht gehouden kunnen worden, in termen van absolute noodzakelijke prioriteit voor de 
uitoefening van onze wettelijke kerntaken en in die gevallen waar daar ruimte voor is te overwegen of 
temporiseren of aanpassen van de doelstelling tot de mogelijkheden behoort. Dit betreft ook onze positie in 
de Nederlandse Waterschap Bank (NWB). 
 
Een versterkende en verbindende partner, maar wel zo lean & mean mogelijk 
De lijn van samenwerking met partners, zoals eerder gesteld, is de VVD uit het hart gegrepen, en zeker, 
vanuit het oogpunt van verbinding met de maatschappij, waar dat functioneel is voor de uitoefening van 
onze kerntaken, uitstekend! Maar wel zodanig dat de partners hun eigen politieke en functionele rol kunnen 
pakken en invullen, dus daar ook financieel voor aan de lat gaan staan. Dat het waterschap zich daarbij nog 
meer opstelt als een stimulerende en versterkende partner in de eigen regio acht de VVD een goede 
ontwikkeling, zoals bijvoorbeeld het samenbrengen van de losse initiatieven tot een grotere beweging: 
“Klimaatstroom voor Zuid-Nederland”. Hiermee heeft ons waterschap vanuit de eigen regio een bijdrage 
geleverd aan het nationale klimaatakkoord voor de thema’s energie, adaptatie en circulaire economie. 
Fantastisch, hulde! En dat als aanvulling op droge voeten en voldoende schoon water ook betrouwbare 
informatie een steeds belangrijker onderdeel van onze missie vormt is helder. Natuurlijk, digitalisering levert 
een belangrijke bijdrage aan het realiseren van onze kerntaken. Zeker, de samenleving verandert en als 
waterschap moeten we hier actief op inspelen om een toonaangevende partij in de regio te zijn en te 
blijven, gericht op het zo goed mogelijk uitoefenen van onze wettelijke kerntaken. Maar, zoals eerder 
gesteld, wel zo lean & mean mogelijk, dus geen extra budgetten voor zaken die gewoon onderdeel 
uitmaken van onze reguliere bedrijfsvoering, zoals onze regionale positie (€250k extra budget gevraagd) of 
digitale transformatie (€200k extra budget gevraagd). De VVD is er voorstander van om in alle situaties 
grondig af te wegen hoe zaken zo lean & mean mogelijk vorm gegeven kunnen worden. 
 
Met de nieuwe Dijkgraaf, nagenoeg een volledig nieuw bestuur en een voortreffelijk ambtelijk apparaat, 
heeft de VVD er alle vertrouwen in dat de in de kadernota geschetste ontwikkelingen met veel 
enthousiasme, betrokkenheid, professionaliteit en inhoudelijke deskundigheid zullen worden opgepakt en 
voor de komende jaren tot een effectieve en efficiënte vervulling van onze wettelijke kerntaken zal leiden! 
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Algemene Beschouwingen   CDA bij Kadernota 2019 ‐ 2028  Waterschap  Brabantse Delta  
 
Geachte mede bestuursleden,  geacht dagelijks bestuur. 
 
Voor het huidige algemeen bestuur ligt de laatste kadernota voor. De verleiding bestaat dan om 
terug te kijken. Voor onze fractie is echter vooral de toekomst van belang. Wat staat ons Waterschap 
te doen voor de komende periode en hoe kan dat goed gefaciliteerd worden, met menskracht, 
middelen en organisatie? 
“Wat we moeten doen, moeten we kunnen doen.” 
Uitvoeren van onze kerntaken op een kwalitatief goede wijze, met een gematigde 
tariefsontwikkeling, veiligheid als eerste prioriteit, versterken van de participatie en verhogen van 
waterbewustzijn. Daarbij dienen wij rekening te houden met de grote (extra) opgaven waar wij voor 
staan.  Wij noemen de  regionale keringen, het HWBP, het verbeteren van de waterkwaliteit en de 
klimaatadaptatie. 
De CDA‐fractie is blij met de open houding van het Waterschap en stelt samenwerking met andere 
partijen voorop.  De  Kadernota geeft een goed  beeld van de uit te voeren programma’s en plannen. 
Wij vragen evenwel aandacht voor enkele belangrijke punten, en richten daarbij enkele vragen aan 
het DB. 
 
Baggeren voor waterkwaliteit en waterkwantiteit. 
Over de gehele planperiode is baggeren een belangrijke kernactiviteit van ons Waterschap. Het 
beheer en onderhoud van onze wateren vergt jaarlijks voorkomende werkzaamheden, maar ook het 
groot onderhoud, het baggeren, moet op tijd en kwalitatief goed uitgevoerd worden. De 
rekenkamercommissie heeft hierover een “Quick scan Kansen in het baggerbeleid” opgesteld. Hierin 
zijn constateringen en aanbevelingen opgenomen, om de organisatie en de kwaliteit te verbeteren.  
Deze hebben betrekking op de data (o.a. leggers) en op processtrategie (vaste cyclus t.o.v. risico 
gestuurde benadering), aanbesteding en omgevingsmanagement.  
Wij vinden het van groot belang om dit werk weer op orde te hebben. Vanwege 
klimaatveranderingen, voorkomen van overlast, en ter verbetering van de waterkwaliteit. 
Hoe ver staat het met het plan van aanpak baggeren, en wanneer kunnen bestaande achterstanden 
weggewerkt zijn, en kunnen toekomstige achterstanden voorkomen worden? 
Zijn daarvoor in de ramingen voor watersysteembeheer en vaarwegenbeheer extra middelen 
gereserveerd?  Kan hiervoor desgewenst de reserve worden aangewend vanaf 2019, laat staan 2018? 
 
Risicobeheersing voor wateroverlast, droogte en gezond water. 
Dit thema wordt als speerpunt voor het watersysteem genoemd.  
De huidige inrichting van het systeem, vraagt vanwege het veranderende klimaat, om een analyse 
van de risico’s. De watersysteemanalyses leveren reeds een input voor geen‐spijtmaatregelen in 
gebiedsprojecten. Door het goed toepassen van assetmanagement kunnen kosten, risico’s en 
prestaties objectief tegen elkaar afgewogen worden. In de nota wordt daarbij een sprekend 
voorbeeld genoemd over het maaien in de zandgebieden ten zuiden van Roosendaal en Breda.  
Dit voorbeeld leidt juist tot vergroting van de risico’s voor de agrariërs, het doet ons denken aan 
Someren 2016, en roept bij ons de volgende vragen op: 
Is het DB met ons van mening dat de klimaatopgave ons noodzaakt tot een gedegen onderzoek van 
de situatie van ons watersysteem, noem het een stresstest voor het buitengebied, om hieruit 
aanbevelingen te krijgen om noodzakelijke aanpassingen uit te voeren. 
Kan hierbij gebruik gemaakt worden van de (lopende en gerealiseerde) watersysteemanalyses en van 
de gebiedskennis van relevante partijen zoals de landbouwers en de terreinbeheerders? 
 



De CDA fractie wil  deze twee thema’s baggeren en wateroverlast in de tweede termijn (pitch) 
benadrukken. 
 
Prestaties op de Zuiveringen 
Er worden grote prestaties geleverd op onze zuiveringen en innovatie staat centraal, op gebied van 
procesgang, energiebesparing en –productie, circulaire economie. Onze verwijderingsrendementen 
op de zuiveringen voor stikstof en fosfaat bevinden zich de afgelopen jaren steeds, iets boven de 
75%. Het varieert natuurlijk per RWZI, want ook de effluenteisen zijn per RWZI verschillend. Het valt 
op dat wij hierin landelijk niet het hoogste scoren. Een hoger verwijderingsrendement geeft ook een 
betere waterkwaliteit, voor inwoners, flora en fauna.  
Is een grove benadering (financieel‐technisch)  te geven wat het voor het Waterschap betekent als we 
die rendementen gaan verhogen naar 85%? 
 
Duurzame energie 
We zijn als Waterschap op de goede weg om een bijdrage te leveren aan de milieu‐ en 
klimaatdoelstellingen. Door het gebruik (afnemen)  van duurzame energie, en het zelf opwekken van 
duurzame energie. Het merendeel vindt plaats op onze RWZI’s en bijbehorende terreinen.  
Er wordt gewerkt om geheel energieneutraal te worden. Een marsroute is daarvoor uitgestippeld. 
O.a. een bijdrage via op te wekken zonne‐ en windenergie. Wij vinden dat een goede zaak. 
Indien energie door derden wordt opgewekt op onze terreinen (nu 19% van ons totale verbruik), telt 
deze productie via MJA‐3 slechts zeer beperkt mee voor onze eigen energieprestatie. Is deze 
beperking geen aanleiding om hierin zelf een rol van producent te spelen? Welke hobbels moeten 
daarvoor genomen worden?  
 
Beek‐ en kreekherstel 
Wij constateren dat onze geplande opgave voor de periode tot 2021 niet gehaald wordt. 
Er zijn geen redenen gegeven waarom deze vorm van gebiedsontwikkeling enigszins achterblijft bij 
bijvoorbeeld EVZ’s of Natte Natuurparels. 
Kan het zijn dat bij dit programma er minder gebruikelijke partners zijn? Zo ja, is het te overwegen om 
die potentiele partners actief op te zoeken?  
 
Klimaatopgave 
De oproep die onze dijkgraaf, namens het Waterschap aan o.a. de gemeenten deed,  om samen te 
werken aan de klimaat problematiek, heeft een hele goede ontwikkeling in gang gezet heeft. 
Nu in de gemeenten de coalities gevormd zijn, is het tijd voor de tweede stap: Om tafel gaan,  
gezamenlijk strategieën afspreken, zoals over inrichting en onderhoud van watersysteem/keten. 
Voor klimaatopgave  is een bedrag € 250.000 voor procesondersteuning opgenomen. Voor ons een 
positief signaal dat wij onze kennis en ervaring inzetten, en vooral dat wij partner zijn in de aanpak. 
De Delta‐aanpak is nog niet vertaald naar financiële middelen. Het zou toch complementair zijn als 
we daar  boven op  of naast nog financiële ruimte hebben voor fysieke ondersteuning c.q. 
gebiedsuitvoering. 
Kan een uitbreiding van (onze bijdrage aan) het Buurtwaterfonds een duidelijk gezicht geven aan 
onze betrokkenheid bij de klimaatopgaven van burgers in buurten? Kan daarvoor geput worden uit 
onze gereserveerde € 0,7 miljoen?  
    
Ruimtelijke adaptatie 
Wij kunnen instemmen met de opmerking over de Ruimtelijke adaptatie en de mogelijkheid om 
hierbij maatregelen voor klimaatadaptatie (mee) te financieren met partners. Belangrijk hierbij is de 
relatie met het watersysteem en  de waterketen. Wateroverlast is een risico dat zeker kan 
toenemen. Er moet dus ingezet worden om de landelijk gereserveerde gelden te ontsluiten, evenals 
de toegezegde bijdragen van de provincie die bij de STUW zijn toegezegd.  



Is voor het DB de toegezegde afspraak bij de STUW over de boven normatieve wateroverlast nog 
steeds actueel of warm, en zo ja, hoe krijgt dat vorm? 
 
Zoetwaterprogramma 
Voor ons werkgebied zijn twee bestuursovereenkomsten actueel omtrent de 
zoetwaterbeschikbaarheid en zoetwatervoorziening: De Zuidwestelijke Delta en de Hoge 
Zandgronden (DHZ). Het CDA ondersteunt met overtuiging de zoetwatermaatregelen die de regio 
uitwerkt voor een klimaatrobuuste zoetwatervoorziening,  los van het besluit voor een zoet of zout 
Volkerak‐Zoommeer, en roept het DB op hier vol op in te zetten. 
Blijft het DB ook inzetten op een tijdige realisering van de no‐regretmaatregelen voor zoetwater in 
Zuidwestelijke Delta?  
Voor het CDA geldt dat er voor de DHZ‐gebieden ofwel DHZ‐projecten een versnelling ingezet moet 
worden om die gelden op tijd beschikbaar te hebben en op tijd te besteden. Het mag niet gebeuren 
dat wij door het talmen met het afwegingskader, gelden van het Deltaplan Hoge Zandgronden gaan 
missen. 
Wil het DB alles in het werk stellen om de DHZ‐gelden voor onze regio te behouden en te benutten? 
 
Waterkwaliteit extra impuls. 
Het CDA steunt van harte de ingezette beleidslijn voor een extra impuls op de verbetering van de 
waterkwaliteit ter grootte van € 800.000. Zoals ook al aangegeven is er bij het algemeen bestuur 
behoefte om een en ander goed te kunnen volgen en in beeld te hebben. 
Wij missen in de meerjarenplanning investeringen, c.q. programma’s, in de aanpak medicijnresten en 
microverontreinigingen. In de tweede helft van 2018 wordt  een nieuwe ambitie uitgewerkt. 
Kunnen investeringen c.q. reserveringen voor de aanpak van medicijnresten/microverontreinigingen 
nog worden verwerkt in de begroting voor 2019? 
  
Investeringsvolumes en risicobeheer. 
Wij vinden de opmerkingen over instandhoudingsprojecten met lager risicoprofiel zeer wezenlijk. 
Zorgen hebben wij over het pas bespreken van de risico’s en urgentie bij de volgende kadernota, na 
het aantreden van het nieuwe bestuur. Wij doelen hier met name op de projecten in relatie tot 
instandhouding bij Zuiveringsbeheer. 
Vindt het DB het verantwoord dat hier feitelijk  anderhalf jaar mee gewacht kan worden? 
Biedt het flexibel toepassen van investeringsplafonds over enkele jaren, geen voldoende soelaas? 
 
Lastenontwikkeling – tarieven. 
Wij zien een toegenomen lastendruk voor de taak zuiveringsbeheer, over de gehele planperiode. 
Die wordt veroorzaakt door de kapitaallasten van de noodzakelijke investeringen. Daarnaast is er een 
afname van het aantal v.e.’s, bij de bedrijven. Dit vraagt om een alertheid voor het toekomstig 
beleid. 
Bij het watersysteem is het omgekeerde aan de hand. Lagere lasten enerzijds en hogere grondslagen 
anderzijds. Daardoor is de tariefstijging minder dan vorige kadernota. 
Wij constateren met tevredenheid dat de tariefsontwikkeling in de  berekende voorbeeldprofielen 
zich bevindt binnen de toegestane marge van het NBW en het eigen bestuursakkoord. 
   
Koers 
Wij vinden als CDA, dat de algemene lijn in de Kadernota, gegeven de uitgangssituatie anno 2018, 
een goede weergave toont om  de te bereiken noodzakelijke doelen te kunnen realiseren.  
Uitgangspunt moet zijn dat onze dienstverlening aan de ingezetenen degelijk en klantgericht is.  Het 
waterschap moet de opgedragen taken naar behoren kunnen uitvoeren. Dat geldt overigens ook 
voor overeengekomen taken. 
 
De CDA‐fractie wacht de reactie van het DB over deze termijn met belangstelling af. 
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Kadernota 2019‐2028 Stroomversnelling in uitvoering 

Algemene beschouwingen juni 2018 

Fractie Ons Water/ Waterbreed 

‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐‐ 

De fractie Ons Water/Waterbreed wil allereerst het DB en de ambtelijke organisatie complimenteren 

met de vormgeving van de Kadernota; het is een makkelijk toegankelijk en goed leesbaar document. 

Ook de aanvulling “De Kadernota in één oogopslag” voorziet in de duidelijke behoefte aan 

publiekscommunicatie.  

Dit is het laatste jaar van deze bestuursperiode. Een heel aantal projecten is of komt op korte termijn 

tot afronding. De titel van de Kadernota “Stroomversnelling in uitvoering” is dan ook op zijn plaats. 

De inhoud van de voorliggende Kadernota ligt nog steeds in lijn met de afspraken zoals die in het 

Bestuursprogramma zijn gemaakt. Waterschap Brabantse Delta ligt goed op koers in bijna alle 

opzichten en dat ondanks alle externe ontwikkelingen waarop moest worden gereageerd. Dat is op 

zich een prestatie die tot tevredenheid mag stemmen. 

Onze fractie brengt de volgende punten en aandachtsgebieden naar voren. 

1. Hoe zien wij de toekomst van ons Waterschap? 

Wij hebben een aantal taken die ons bij wet zijn opgedragen: waterveiligheid, de zorg voor 

voldoende water en gezond water en dat tegen voor de burgers en bedrijven verantwoorde 

kosten. Dat is onze kernopgave en daarop dient de focus te blijven liggen. Wij onderkennen 

daarbij dat er tal van maatschappelijke ontwikkelingen zijn waarvoor het waterschap 

weliswaar niet direct als eerste verantwoordelijk is, maar waarvan wij ons hoofd niet kunnen 

afkeren. We noemen o.a. de noodzaak van klimaatadaptatie, energietransitie en circulaire 

economie. Onze fractie stelt zich voor dat ons Waterschap die dingen oppakt die het meest 

geëigend zijn gezien onze taken en verantwoordelijkheid. 

 

Klimaatadaptie 

Ons Waterschap kan bijdragen leveren aan klimaatadaptie door o.a. waterberging in het 

landelijk gebied, vasthouden van het water zoveel mogelijk bovenstrooms, inrichting natte 

natuurparels en EVZ’s etc. De verantwoordelijkheid voor het voorkomen van hittestress en 

wateroverlast in het stedelijk gebied als gevolg van bijv. teveel verhard oppervlak, ligt primair 

bij de gemeenten. Aanleg van EVZ’s in stedelijk gebied kan bijdragen aan het verminderen 

van hittestress. Bij projecten moeten wij streven naar het realiseren van meerdere 

doelstellingen van ons waterschap en onze samenwerkingspartners. Samenwerking met 

gemeenten is een zeer goede zaak. Wij onderkennen dat samenwerking steeds belangrijker 

wordt, maar waar het omgaat is waar de rekening komt  te liggen! Dat is cruciaal. Daarover 

dienen hele duidelijke afspraken gemaakt te worden als het gaat om samenwerking.  

Energietransitie 

We voelen ons ook verantwoordelijk voor de energietransitie‐doelstelling, maar dit gaat wat 

onze fractie betreft niet verder dan de eigen taakstelling! We hebben een voorbeeldfunctie 

bij het waar mogelijk inzetten van onze terreinen en eigendommen voor de opwekking van 

duurzame energie, maar dienen de energieproductie zelf in onze ogen over te laten aan de 

markt.  

 

 



Circulaire economie in relatie tot innovatie 

Wat circulaire economie betreft, kunnen wij waardevolle bijdragen leveren in de vorm van 

de terugwinning van schaarse grondstoffen. Onze fractie is daarvan een groot voorstander 

en steunt innovatie‐initiatieven van harte. De “kost mag wat ons betreft voor de baat 

uitgaan”. Dat vergt wel telkens een aparte afweging en afstemming met andere 

waterschappen in Unie‐verband. De ontwikkelingen op RWZI Bath en Nieuwveer Breda zijn 

hoopgevend en juichen wij toe.  

 

Resumerend is de zienswijze van onze fractie dat we een waterschap blijven in de zin van een 

uitvoeringsorganisatie van een aantal vooraf omschreven kerntaken. Ons Waterschap draagt 

bij aan gewenste maatschappelijke ontwikkelingen voor zover passend en voortvloeiend uit 

onze kerntaken en daarbij steeds oog houdend voor de verdeling van de kosten over de 

partijen waarmee samengewerkt wordt.  

 

2. Ontwikkeling van de lasten 

Een speerpunt van onze fractie is en blijft dat er zeer zorgvuldig omgegaan dient te worden 

met belastinggeld en dat de lastenstijgingen zo beperkt mogelijk moeten blijven. Zorgpunt 

voor onze fractie is de ontwikkeling van de lasten voor de boeren, burgers en bedrijven. Wij 

maken ons zorgen of de lastenstijging de komende jaren wel binnen de perken blijft, gezien 

alle ontwikkelingen die op ons afkomen: 

‐ het hoofd bieden aan de uitdagingen waarvoor de klimaatverandering ons stelt; 

‐ de uitvoering van grote projecten (o.a. dijkversterkingen, AWP naar Bath); 

‐ mogelijke tegenvallers in uitvoeringsprojecten als gevolg van onvoorziene 

omstandigheden en stijgende aanbestedingsprijzen; 

‐ de uitvoering van de Kader Richtlijn Water en de daarmee gepaard gaande kosten; 

‐ de kosten van digitale transformatie; 

‐ enz. enz.  

Daar komt bij dat het lenen van geld thans heel goedkoop is, maar het valt te voorzien dat dit 

niet zo blijft. Onze fractie heeft er behoefte aan een doorkijk te krijgen naar de houdbaarheid 

van de lasten van het Waterschap over een langere tijd. Wij realiseren ons dat dit best lastig 

is, maar niettemin niet onmogelijk. Het is sowieso goed om een soort risico‐analyse te maken 

om hierin meer  inzicht te krijgen. Naar de beleving van onze fractie mag het nooit zover 

komen dat grote lastenstijgingen naar de toekomst worden geschoven en ambities van 

heden worden afgewend op de volgende generatie. Met duurzaam financieel beleid is een 

eerste stap gezet.  

3. Zuiveringsbeheer 

Onlangs hebben we als AB op goede gronden besloten om fors te investeren in de renovatie 

en het updaten van de AWP Bath. Voorlopig is er geen beter alternatief. Dat onderkennen 

wij ook, maar onze fractie wil wel de vinger aan de pols houden. Ontwikkelingen in de 

verwerking van afvalwaterstromen gaan snel en we moeten daarop kunnen inhaken als de 

omstandigheden daarom vragen. Een punt van zorg is dat de investeringskosten niet uit de 

hand mogen lopen. Onze fractie zou het op prijs stellen over de voortgang van dit majeure 

investeringsproject met enige regelmaat te worden geïnformeerd. 

 

4. Participatie 

Participatie vindt onze fractie belangrijk. Enerzijds voor het scheppen van draagvlak, 

anderzijds voor het ophalen van kennis en ervaring uit de praktijk van direct 



belanghebbenden. Van belang daarbij is dat we geen verwachtingen wekken die in de 

praktijk niet waargemaakt kunnen worden. Meepraten is goed, maar dat is wat anders dan 

meebeslissen. Op dit punt moeten we nog meer ervaring opdoen, omdat participatie voor 

ons Waterschap een betrekkelijk nieuw fenomeen is. Als uitvoeringsorganisatie hebben we 

ons in het verleden vaak opgesteld als de deskundige organisatie bij uitstek als het om 

watervraagstukken gaat. We moeten echter constateren dat de maatschappij is veranderd 

en dat vraagt regelmatig om een andere attitude in de voorbereiding van projecten. 

Processen van participatie moeten vanaf de aanvang goed worden ingericht en zorgvuldig 

worden afgestemd met andere betrokken overheden en participanten. Onze fractie 

constateert dat er de nodige slagen met burgerparticipatie zijn gemaakt en dat we hiermee 

op de goede weg zijn. 

 

5. Beheer in de praktijk 

Onze fractie heeft er al vaker op gewezen dat we er als Waterschap in de praktijk goed aan 

doen zoveel mogelijk van “buiten naar binnen” te werken. Dat betekent een luisterend oor 

voor wat er in het veld leeft en waaraan behoefte is. Als de belangen niet eenduidig liggen, 

vergt dat uiteraard een nadere afweging. Nu lijkt het er soms op dat er op uitvoeringsniveau 

geen beslissingen over bijv. waterpeilen en beregening meer mogen worden genomen. In 

zijn algemeenheid vindt onze fractie dat geen goede zaak. Wij zijn voor korte lijnen en het 

snel in kunnen spelen op situaties die daarom vragen. De verantwoordelijkheid voor 

praktische zaken in het veld dient naar onze opvatting in principe zo laag mogelijk in de 

organisatie te worden belegd, tenzij dit niet kan. Uiteraard gelden daarbij de vastgestelde 

regels van de keur; daar mag niet van worden afgeweken, maar dat laat onverlet dat er 

marges zijn. 

Vanuit het veld hebben ons geluiden bereikt dat de afstemming van het maaibeheer met 

gemeenten en grondgebruikers (nog) verder verbeterd kan worden. Graag vragen wij 

hiervoor extra aandacht. 

 

6. Verkiezingen 

Het is fijn te constateren dat er zoveel belangstelling is bij potentiele nieuwe bestuurders 

voor de cursussen “Actief voor het waterschap”. Het is een goede zaak dat ons Waterschap 

hieraan zoveel aandacht besteed, om daarmee de waterschappen als bestuurslaag beter op 

de kaart te zetten. 

 

We kunnen ook constateren dat waterschappen steeds politieker worden en meer en meer 

qua bestuurscultuur gaan lijken op gemeenten. Onze fractie blijft dit toch een lastig punt 

vinden, want zoals eerder gezegd vinden wij dat een waterschap een uitvoeringsorganisatie 

is van een aantal vooraf vastgestelde taken. Over de uitvoering van die taken tegen 

maatschappelijk verantwoorde tarieven, dienen we verantwoordelijkheid af te leggen jegens 

het bevoegd gezag en de belastingbetaler. Als AB maken hierover bestuurlijke afwegingen 

om tot een goede keuze te komen. De politieke richting van partijen lijkt dan ook feitelijk van 

ondergeschikt belang. Dat we echter een meer politieke richting inslaan als waterschappen, 

is ontegenzeggelijk het geval. Als fractie willen wij ervoor pleiten om vooral die taken te 

blijven doen waarin we sterk zijn en waarop we al eeuwen de focus hebben gehad.  Daaraan 

ontlenen de waterschappen hun bestaansrecht nu, maar volgens ons ook in de toekomst! 

Bestuurlijke vernieuwing en besturen op hoofdlijnen zijn ontwikkelingen die onze fractie 

toejuicht. 



 

Tot slot 

Graag verneemt onze fractie de reactie van het DB op onze gememoreerde aandachtspunten 

en stellingen. Wij gaan hierover graag met het DB en de fracties in het AB in debat. 

 

Namens de fractie Ons Water/Waterbreed 

Wiebo de Boer, fractievoorzitter 

 

 

 

Voorstel voor een Pitch‐onderwerp 

 

Een onderwerp voor een pitch zou kunnen zijn: blijven we een waterschap met een beperkt 

aantal vooral meegegeven kerntaken of worden we op den duur een “klimaatschap” met een 

verbrede maatschappelijke taakstelling? 
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Algemene Beschouwingen Fractie Water Natuurlijk bij Kadernota 2019 -2028 
Juni 2018 
 
Water Natuurlijk waardeert het dat er een gedegen Kadernota ligt. De samenvatting en de 
communicatieve ‘Kadernota in één oogopslag‘ zijn goede middelen om de toegankelijkheid van de 
nota te bevorderen, zodat hij voor iedereen begrijpelijk is. 
Water Natuurlijk (WN) licht er een paar aandachtspunten uit , die ons inziens meer verdieping en/of 
meer aandacht waard zijn. 
 
 
1. Financieel Beleid 

In de jaarrekening 2017 zien we dat er een voordeling exploitatiesaldo is van ruim € 3,3 miljoen t.o.v. 

de begroting. Dat is goed nieuws. Als we echter beter kijken naar de cijfers i.r.t. een aantal 

investeringen in 2018 en de kadernota 2019 – 2028, zien we dat dit tegelijkertijd een enigszins 

vertekend beeld geeft.  

Voor het derde jaar op rij in deze bestuursperiode, worden de doelen bij Beek- en kreekherstel niet 

gehaald! Bij het herstel van de Natte Natuurparels lopen we achter en idem bij het realiseren van de 

afgesproken vispassages. Ecologische verbindingszones (EVZ’s) komen enigszins in een versnelling, 

omdat gemeenten beter meewerken. En wat doet Brabantse Delta zelf? 

 

Vragen aan DB:  

Bij Beek- en kreekherstel, en ook bij de EVZ’s, zijn niet-geslaagde grondtransacties vaak het argument 

van niet-doorgaan. We hebben nu een grondbank, het GOB draagt uitstekend bij, dus wat is de reden 

dat dit nog steeds niet lukt? Een deel hebben we in eigen hand, de planvorming bijv.; maar als we 

lezen dat de planvorming achter blijft, is het volstrekt helder dat ook de uitvoering achter blijft. 

Waarom is de planvorming niet eerder opgepakt en hoe gaan we dat het komend jaar inhalen? Zijn 

er nog andere risico’s op vertraging hier? Hoe gaan we intensiveren? 

 

Een ander zeer belangrijk onderdeel is het financieel beleid i.r.t. het zuiveringsbeheer. In 2017 en 

2018 heeft Water Natuurlijk meermaals aangegeven dat Brabantse Delta niet de indruk wekt in 

control te zijn hier. Extra investeringen voor niet verwachte reparaties/onderhoud kwamen te vaak 

op de bestuurstafel van het AB. Dit is onderkend door management en DB. Sterker nog, er is vanuit 

het management aangegeven dat er jarenlang te weinig is geïnvesteerd in de zuiveringen. In de 

risicoparagraaf van de Kadernota wordt nog eens beschreven hoe belangrijk ons assetmanagement 

op dit punt is. We kunnen ons simpelweg uitval van RWZI’s niet veroorloven. Toch ontbreekt een 

goede doorkijk t.a.v. de noodzakelijke meerjaren-investeringen in de zuiveringen. 

 

Vraag aan DB: 

Wanneer  kan het AB een doorkijk op de meerjaren-investeringen bij de zuiveringsinstallaties 

ontvangen? Partieel, dan wel volledig. 

 

 

2. Klimaat 

Een urgent thema. Gezien het succes van de onlangs gehouden Klimaattop Zuid ook een thema dat 

bij velen leeft. Een goed uitgangspunt om dit voortvarend op te pakken. En daar is Brabantse Delta al 



   
zeker een jaar mee begonnen. Er was in 2017 zelfs al € 700.000,- opgenomen voor 

klimaatmaatregelen in de Kadernota. M.n. voor klimaatadaptatie. In 2018 idem. Een besluit over de 

inzet van deze middelen is aangehouden. Ook in 2018 is dit bedrag nog niet benut. En dat terwijl het 

algemeen bestuur  het thema klimaat zo belangrijk vindt, dat er aangegeven is dat er extra financiën 

op ingezet mogen worden. Het geld is er, maar dus nog steeds niet benut. Dat betekent dus dat dit 

geld al bijna twee jaar rondzwerft en verdwijnt in de rest van de begroting. Dat is niet de urgentie die 

het AB hieraan wilde meegeven. 

In de kadernota staat een aantal externe redenen genoemd die proberen uit te leggen waarom er 

nog geen vaart gemaakt kan worden. We kunnen ze samenvatten als: ‘wachten op andere 

overheden’. Dit ontslaat ons als Brabantse Delta toch niet van de plicht om ons alvast zeer actief op 

te stellen en extra intensief aan de slag te gaan? Conform de wens van het AB. 

 

Vraag aan DB: 

Essentie in de aanpak van klimaatmaatadaptatie is het op gang brengen van activiteiten in bebouwd 

gebied door partners; door inwoners, bedrijven. Het geld hebben we gereserveerd, de instemming is 

gegeven, waarom nog langer wachten? Wat belet ons om morgen te starten? De hoofdlijnen zijn 

duidelijk (en hier geen herhaling van de tekst uit paragraaf 3.2.1. s.v.p.). 

 

 

3. Waterkwaliteit 

Een cruciaal thema. Water Natuurlijk beoordeelt het als positief dat de nota ‘Bijschakelen voor 

gezond water’ uit 2017 nu in uitvoering is genomen. Mooi dat er 12 watersysteemanalyses zijn 

gemaakt; positief ook dat er intensiever met Vlaanderen wordt samengewerkt. Maar we zijn er nog 

niet. 

 

Vragen aan het DB:  

Zorgpunten voor Water Natuurlijk zijn:  

- de aanpak diffuse emissies (om vervuiling oppervlaktewater tegen te gaan): welke resultaten 

streven wij in 2019 na?  

- De hernieuwde inzet op een gezonde bodem door alle partijen (bodem als spons, 

bodemvruchtbaarheid): wat zijn hier de acties, incl. geformuleerde resultaten? 

- Er is geld vrijgemaakt voor blauwe diensten (STIKA, bloemrijke akkerranden e.d.); maar de 

doelen worden niet gehaald (aantallen km’s, grootte oppervlak): hoe gaan we dit nu wel 

realiseren?  

Er is in 2017 al afgesproken om 8 ton per jaar hiervoor vrij te maken. We willen met elkaar dus 

versnelling op dit punt. Door te werken aan een goede waterkwaliteit zijn we ook in staat om onze 

KRW-doelen te gaan halen. Die opgave is groot en de tijd daarvoor is krap.  

Er wordt gewerkt aan maatregelen waterkwaliteit, maar het is onduidelijk wat er nu wel/niet precies 

gebeurt. Graag inzicht in plannen, doelen, gewenste resultaten voor de jaren 2018 – 2019 en zo 

mogelijk nog verder.  

 
 
 
Fractie Water Natuurlijk 
Wieke Bonthuis 
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Bijdrage aan de algemene beschouwingen juni 2018 
 
 
 
Geacht dagelijks bestuur, collega AB leden, 
 
Geen uitgebreide beschouwingen maar duiden van discussie punten is de intentie van de eerste termijn van 
de beschouwingen. Geen analyse van de kadernota dus maar veel meer bezien vanuit een paar algemene 
vragen: 
Waar staan we beleidsmatig en financieel?  
Wat komt er op ons af?  
Met welke maatschappelijke thema’s worden we de komende periode geconfronteerd? 
In de titel en het voorwoord van de kadernota heet dat de stroomversnelling. Grotere opgaven met een hoge 
urgentie! 
 
De laatste kadernota van dit DB in een roerige bestuur bestuursperiode waarbij we vast moeten stellen dat 
om persoonlijke redenen slechts één van de leden van het DB de periode volledig af zal maken. De grote 
wisseling in het DB heeft gelukkig weinig invloed op de continuïteit van het beleid. Dat verdient een 
compliment aan ons allen zowel bestuur, directie als ambtelijke organisatie. 
 
Rol en positie Br Delta. 
Aan het begin van de bestuursperiode is het bestuursakkoord vastgesteld. 
Wij hadden kritiek op de inhoud van het bestuurakkoord maar zagen bij de kadernota in 2017 dat er sprake  
was van een bijsturing ten goede (extra inzet op waterkwaliteit en duurzaamheid). Die verbetering zet zich in 
2018 beperkt door. Een in onze ogen nog te beperkt bedrag wordt vrij gemaakt om onze rol te spelen in de 
aanpak van het klimaatvraagstuk. Door mede-initiator te zijn van het project klimaatstroom Zuid kiest Br 
Delta een plaats waar we horen initiator / leider / ondersteuner /regisseur in de regio m.b.t. het vraagstuk, de 
opgave om vorm te geven aan de gevolgen van de snelle veranderingen van het klimaat.  
Een beleidsontwikkeling ten goede waarvoor onze steun. Van afwachtende en uitvoerende overheid naar 
wat in de kader nota heet “de verbindende en versterkende overheid” of zoals dat eerder heette “van buiten 
naar binnen”. Maar dat kan of moet nog wat scherper dat vergt een nieuwe, andere bestuurlijke attitude. 
Er zijn nieuwe gemeenteraden en colleges van B&W. Met hen moeten de koers snel uit gaan zetten. 
Stresstests vorm geven en de lijn van de oplossingen samen met hen uitstippelen. 
4 juni was een goede aftrap!  
 
De financiën. 
Doordat het verantwoord lijkt om de investeringsopgave van het project regionale keringen substantieel 
lager te begroten, ontstaat financiële ruimte voor nieuwe initiatieven binnen de in het bestuurakkoord 
afgesproken financiële kaders. De initiatieven vanuit de vorige kadernota zouden daarmee verstrekt kunnen 
worden. De € 250.000,- invulling die u in zet om de rol in het kader van klimaatadaptatie in te vullen vinden 
wij daarom wat mager. 
Met veel enthousiasme is een aanzet gegeven tot een duurzaam financieel beleid. Dit dient naar onze 
mening verder versterkt te worden.  
Het resultaat 2017 geeft weer ruimte. Wij blijven het onjuist vinden om de afschrijvingstermijn SNB te 
verlengen. De bijstelling van de begroting regionale keringen biedt ruimte 
Wat mogen we van dit DB nog aan nieuwe impulsen verwachten? 
 
Enige terughoudendheid en voorzichtigheid is echter wel op z’n plaats. 
De PvdA wil z’n zorg uiten over enkele onderwerpen. 
 
Assetmanagement in control? 
De casus AWP heeft ons met de neus op de feiten gedrukt dat onze lange termijn onderhoudsplanning 
gebaseerd is op drijfzand. Onze basale kennis over de onderhoudsbehoefte van de assets is niet op orde. 
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Wij maar ook andere partijen hebben in het recente verleden onze twijfels geuit. Helaas hebben wij gelijk 
gekregen. We gaan er van uit dat we eind dit jaar een scherper beeld hebben. Te laat om in deze kadernota 
te verwerken! Maar daarom niet minder zorgwekkend.  
In dat traject moeten we er voor waken dat we het ene gat met het andere gat gaan dichten door ander 
onderhoud te temporiseren en daarmee de rekening naar de toekomst te verschuiven. We mogen niet in 
een situatie terecht komen dat we van de ene calamiteit naar de ander hobbelen! 
 
Waterkwaliteit 
De waterkwaliteit verbetert onvoldoende en onvoldoende snel. De gestelde doelen worden niet gehaald een 
inhaalslag is noodzakelijk. Het tandje erbij zoals afgesproken lijkt vooralsnog te weinig. Overhevelen naar de 
vol planperiode is nu het antwoord op onze en CDA vragen. Ook dat heeft veel weg van vooruit schuiven. 
Welke stappen we gaan zetten is na de zomervakantie beter in beeld. Meer financiële armslag in bouwen 
met een start in de begroting 2019 zou voor ons een optie zijn. Hoe langer gewacht hoe hoger de rekening! 
Als we inderdaad in deze planperiode de voorbereidingen in orde brengen die versnelling brengen in de 
uitvoering op een latere tijdstip (volgende KRW planperiode) moet daar ook financieel nu re ruimte voor 
worden gemaakt. Hoe voorziet deze kadernota daarin is de eerste vraag. De keuzes maken is de 
bestuurlijke vraag die daar op volgt. 
 
Toezicht en handhaving 
Basic’s niet op orde is ook aan de orde bij de status van onze legger. Niet actueel, niet goed geborgd in de 
organisatie. Kortom zorgwekkend. Willen we als overheid serieus genomen worden in onze rol als hoeder 
van het algemeen belang. Dan kunnen we dat nu niet. Het project SODO leert ons wat de gevolgen kunnen 
zijn. Keur en legger moeten actueel zijn en zo geborgd zijn dat ze ook actueel blijven. 
Hoe ziet dit traject er nu uit. 
 
Slibstrategie 
Voor slibverwerking en toekomst SNB is een strategie afgesproken. Graag worden wij in het traject steeds 
geïnformeerd over de voortgang en ontwikkelingen. Zoals in de discussie door ons is ingebracht: Het gaat 
om een eigen koers van de deelnemers /aandeelhouders, niet om het bedrijfsplan SNB. De financiële 
risico’s zijn op dit moment buiten proportioneel. Graag inzicht in de stand van zaken. Hoe brengt u deze 
discussie in een versnelling 
 
 
We hopen hiermee een bijdrage te leveren aan een vruchtbaar debat, zodat kiezers in maart weten en zien 
dat er wat te kiezen valt ondanks ons gezamenlijk streven naar zo groot mogelijke overeenstemming. 
 
De fractie van de PvdA 
 
Wendy de Koning – Bogers 
Lau Lavooij 
Ad Hessels 
Kees Braat 
Henk Schouwenaars 
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ALGEMENE BESCHOUWINGEN VAN DE 50PLUS-FRACTIE OVER DE KADERNOTA 2019-2028 

 

De Kadernota 2019-2028 is de vierde en laatste Kadernota in de huidige bestuursperiode. 
Ook met deze Kadernota wordt uitwerking gegeven aan de uitgangspunten, zoals de coalitie die in 
2015 in her Bestuursakkoord  "Onze Koers"  heeft geformuleerd.   Daarbij gaat het om een 
optimale uitvoering, tegen zo laag mogelijke kosten en lasten, van de wettelijke waterschapstaken 
in verband mer veiligheid, waterkwaliteit en watersysteembeheer. 
Naar het oordeel van 50PLUS is het voor 2019 uitgezette beleid in overeenstemming met de 

gemaakte afspraken, met name ook die met betrekking tot het duurzaam financieel beleid. 
50PLUS hoopt op voortzetting van die werkwijze na de waterschapsverkiezingen op 20 maart 2019. 
De doorkijk voor de komende 10 jaar geeft aan, dat dit ook mogelijk is. 
Een goed evenwicht tussen taken, schulden en tarieven is in het belang van burgers, bedrijven en 
boeren.  Bij een dergelijk financieel beleid wordt voortdurend gezocht naar mogelijkheden om de 
groei van schulden en rentelast te beperken.  Dat is een werkwijze, waarbij ook de ruimte wordt 

gevonden om in te spelen op actuele ontwikkelingen, zoals de gevolgen van de klimaatverandering, 
zonder dat dit onmiddellijk tot hogere lasten zou moeten leiden. 
Een zelfde beleid zou naar de mening van 50PLUS ook komende jaren moeten kunnen worden 
voortgezet.   De toekomstige politieke verhoudingen zijn echter niet te voorspellen. 
 

Ook komend begrotingsjaar kunnen de financiële gevolgen van noodzakelijke maatregelen worden 
opgevangen binnen de beschikbare ruimte en zonder verhoging van de tarieven.  Toch roepen 

ontwikkelingen als de klimaatverandering de vraag op of op langere termijn aan lastenverhoging 
kan worden ontkomen.  Een alternatief voor hogere lasten zou dan mogelijk gevonden kunnen 
worden door herschikking van prioriteiten. 
Voor 50PLUS zou dat kunnen betekenen, dat het ambitieniveau op bijvoorbeeld natuurbeheer moet 
worden verlaagd.  Natuur is immers geen kerntaak. 
De toenemende wateroverlast als gevolg van klimaatverandering vereist extra inspanningen van 
het waterschap om de risico's zo goed mogelijk te beheersen.  Veiligheid gaat altijd voor andere 

taken.  De benodigde financiële ruimte kan nu nog gevonden worden binnen het huidige 
investeringsprogramma.  Is dat echter op langere termijn ook nog mogelijk ? 
Datzelfde geldt voor extra maatregelen om de waterkwaliteit te verbeteren en effectief aan de 
KRW-richtlijnen te voldoen.  Ook daarvoor zijn de benodigde middelen gereserveerd.  Zijn die 
voldoende om binnen de gestelde termijn de doelen te halen ?    Waterkwaliteit is wel een 
kerntaak, maar misschien is temporisering geboden. 

 
Naar het oordeel van 50PLUS biedt de Kadernota op dit moment voldoende ruimte om op 
evenwichtige wijze te werken aan klimaatadaptatie, verbetering van de waterkwaliteit en 

verduurzaming van de organisatie.  Zo draagt Brabantse Delta  bij aan de ontwikkeling van een 
duurzaam Nederland , zonder dat gekozen moet worden voor een hogere groei van de lasten dan is 
afgesproken 
 

Naast een gematigde lastenontwikkeling blijft een rechtvaardige verdeling van de lasten over 
inwoners en de overige categorieën doelstelling van 50PLUS. 
De waterschapsbelastingen worden momenteel te veel bij de ingezetenen neergelegd en te weinig 
bij de andere partijen (bedrijven, ongebouwd en natuur).  Het principe van  "wie het meest van de 
inzet van het waterschap profiteert draagt ook de hoogste lasten"  ofwel het profijtbeginsel is de 
keuze van 50PLUS voor de komende herziening van het belastingstelsel. 
 

Het recente voorstel van de Unie van Waterschappen over de aanpassing van het belastingstelsel 
overstijgt deze kadernotabehandeling.  Bij het volgend jaar te schrijven nieuwe Bestuursakkoord 
zal een en ander mogelijk een grote rol gaan spelen. 
Het consequenter toepassen van het profijtbeginsel voor de watersysteemheffing is een welkom 
advies.   Datzelfde geldt voor de berekening van de zuiveringsheffing op basis van de verbruikte 
hoeveelheid water. 

Het is vooral positief, dat de voorstellen ruimte geven aan de waterschappen om meer rekening te 
kunnen houden met specifieke gebiedskenmerken en de eigen ambities van elk waterschap. 
 
Naar de mening van 50PLUS zal het waterschap als de overheid met belangrijke taken ten opzichte 
van de klimaatopgave komende jaren aan betekenis winnen.  De Kadernota spreekt terecht van 
het waterschap als verbindende en versterkende overheid in de eigen regio.   
Brabantse Delta ondersteunt de afzonderlijke gemeenten in hun klimaatopgave en is daarmee de 

overheid die ervoor in moet staan dat daardoor een regionale meerwaarde wordt bereikt. 
De betekenis van een waterschapsbestuur met de gebiedsomvang van Brabantse Delta wordt met 
die ontwikkeling  overtuigend aangetoond.   De klimaatadaptatie vereist een samenwerking van 



inwoners, bedrijven en organisaties op overzichtelijke schaal.  Dit is bij de huidige omvang van de 

Brabantse waterschappen beter mogelijk dan bij een organisatie die op provinciale schaal zou 

moeten werken. 
Daarom zal de 50PLUS-fractie in Brabantse Delta zich verzetten tegen de zo nu en dan opduikende 
plannen om de drie Brabantse waterschappen te fuseren.  Dat zou ten koste gaan van de 
effectiviteit en het democratisch gehalte van het waterschapsbestuur. 
 
50PLUS-fractie 
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Aan het Dagelijks bestuur van waterschap Brabantse Delta 
 

 Kadernota 2019-2028: Stroomversnelling in uitvoering 
 

Algemene beschouwingen fractie ongebouwd 
 
De fractie ongebouwd maakt graag gebruik van de mogelijkheid om via de inbreng bij de 
algemene beschouwingen haar kijk te geven op de kadernota 2019-2028 en de 
ontwikkelingen die voor vooral het ongebouwd van belang zijn in relatie tot het waterschap.  
 
Allereerst willen wij opmerken dat de kadernota een helder, duidelijk en goed leesbaar stuk 
is. De inhoud van de kadernota ligt in de lijn met de ontwikkelingen zoals die de afgelopen 
jaren zijn ingezet. De kadernota in één oog opslag is helder en geeft duidelijk weer wat het 
waterschap allemaal doet. 
 
De titel “Stroomversnelling in uitvoering” roept bij ons een aantal reacties op: 
 

 De titel van de kadernota is misschien wel een beetje ongelukkig. Wij gaan nu de 
kosten voor het uitvoeren van projecten alleen maar stijgen, doordat de aannemers 
de projecten voor het uitkiezen hebben, de uitvoering in een stroomversnelling 
zetten. Het was beter geweest om te kijken welke projecten we later kunnen 
uitvoeren om op die wijze de kosten stijgingen te beperken. Wij zijn er ons ook van 
bewust dat dit maar voor een beperkt aantal projecten mogelijk is. 

 De organisatie staat naar ons idee scherper, er worden meer projecten gerealiseerd. 
Echter krijgen wij de laatste tijd steeds meer klachten van onze achterban dat de 
organisatie afstandelijker wordt. Het lijkt erop dat de mensen die het werk buiten 
moeten doen, steeds minder verantwoordelijkheden krijgen en alles vanuit Breda 
geregeld moet worden. Dit komt de samenwerking met de agrariërs in het 
buitengebied niet ten goede en creëert zeker geen draagvlak. 

 Meer doelstelling/taken van het waterschap kunnen binnen de begroting bereikt 
worden door een goede samenwerking en communicatie. Wij maken ons echter 
zorgen dat de organisatie niet doorslaat en dat er veel tijd en geld wordt gestoken in 
planvorming. In de vorige kadernota was de stijging voor planvorming 770 k in plan 
periode en nu 1588 k. Deze lasten stijging mag niet ten kosten gaan van de 
uitvoering. Onze zorg wordt nog eens bevestigd in hoofdstuk 3.2.2 
“Zoetwaterprogramma” waar wordt aangegeven dat men bang is dat beschikbare 
gelden van het Rijk en de Provincie niet worden benut door het Waterschap 
ondanks dat men al vanaf 2015 van deze mogelijkheid afwist. In 2015 heeft het 
waterschap een bestuursovereenkomst zoetwater voor de Zuidwestelijke Delta en 
de hoge zandgronden ondertekend, waarin dit is vastgelegd. Tot op heden zijn wij 
nog niet in staat geweest concrete plannen uit te werken. Na 3 jaar gaan we met 
een pilot beginnen. 

 De huidige ontwikkelingen binnen het waterschap hebben er voor gezorgd dat de 
lasten voor ongebouwd meer stijgen dan is afgesproken in het bestuursakkoord. De 
voorbeeld aanslag voor ongebouwd is t.o.v. begroting 2015 gestegen met 22,7 %. 
Hierin hebben we nog niet meegenomen dat door de wijziging in de kostentoedeling 
de tarieven voor ongebouwd waarschijnlijk nog verder stijgen. Als we in de 
voorbeeld aanslag alleen de stijging van watersysteemheffing doorrekenen, waarbij 
we er vanuit zijn gegaan dat de tariefdifferentiatie voor wegen 250% blijft dan is de 
stijging maar liefst 34,8%. Dit is onaanvaardbaar. 



 Grondverwerving voor de realisatie van de doelen van het waterschap wordt steeds 
moeilijker. Een oplossing lijkt te zijn een goede samenwerking met grondeigenaren 
om samen de plannen te realiseren. Maar ook een goede schadeloosstelling voor de 
grondeigenaren zal er voorzorgen dat ze makkelijker meewerken. De bereidheid om 
samen te werken met het waterschap staat of valt met het beeld dat de 
grondeigenaar van het waterschap hebben. Door de jarenlange tarief stijgingen, het 
niet altijd merkbaar zijn van wat er met het geld gebeurd en zoals nu de berichten 
zijn het opnieuw creëren van een afstand tussen de bewoners/gebruikers van het 
werkgebied van het waterschap en het waterschap zal de 
grondverwerving/realisatie van projecten alleen maar lastiger worden.  

 Wij onderschrijven hetgeen door u wordt genoemd in hoofdstuk 5.3 
Watersystemen: Schoon en genoeg water op maat. Alleen hopen wij de resultaten 
van de tijd en het geld die zijn gestoken in het Assetmanagement nu ook zijn 
vruchten gaat opleveren. Wij zijn het overigens er niet mee eens dat de 
kapitaalarme gebieden (lees het buitengebied) niet te allen tijde de wateroverlast 
moeten accepteren om wateroverlast in kapitaalintensieve gebieden (steden en 
industrieterreinen) te voorkomen. Indien er toch problemen ontstaan, zullen er 
passende oplossing gezocht moeten worden.  

 Duurzaamheid staat ook bij de fractie ongebouwd hoog in het vaandel. Alleen 
duurzaamheid heeft niet alleen betrekking op minder milieubelasting, beter 
waterkwaliteit maar houdt ook in dat de kerntaken van het waterschap nu en in de 
toekomst tegen acceptabele kosten uitgevoerd kunnen worden. Hierbij dienen wij 
ons te richten op de kerntaken van het waterschap en zeker niet alle ontwikkelingen 
die bijdrage aan een duurzamer waterschap in eigen beheer uit te voeren/te willen 
exploiteren. 

 Wij vinden het jammer dat kostentoedelingsnota niet is vastgesteld voordat de 
kadernota is opgesteld. De huidige kadernota geeft geen goed beeld van wat de 
effecten van het te voeren beleid is op de tarief ontwikkelingen. Als hij eerder wordt 
vastgesteld, kan hij eerder ter inzage worden gelegd. Hierdoor is het probleem dat 
hij tijdens de vakantie ter inzage ligt ook opgelost. 

 
Vanuit deze achtergrond roepen wij daarom op om vast te houden aan de uitvoering van de 
kerntaken van het waterschap. De kerntaak van het waterschap is het beheer en onderhoud 
van het watersysteem en het zuiveren van afvalwater. Het waterschap dient deze te doen 
op een doelmatige en sobere wijze. Op die manier kan de tarief ontwikkeling beperkt 
gehouden worden nu en in de toekomst. Extra inspanningen op het gebied van 
natuurontwikkeling, waterkwaliteit enz. zijn altijd mogelijk indien de kosten hiervan worden 
weggelegd bij degene waar de vraag vandaan komt.  
 
Vooral door het hoogwaterbeschermingsprogramma maar ook door de klimaatadaptatie 
stijgen de lasten voor het watersysteembeheer sterk, wat zich ook vertaald in een flinke 
lastenstijging in de land- en tuinbouw. De agrarische sector profiteert nauwelijks van enkele 
grote kostenposten in het watersysteembeheer, waaronder waterveiligheid (lage norm voor 
ongebouwd) en ecologische projecten. Maar heeft vaak wel te maken met de gevolgen van 
de klimaatveranderingen. Dit maakt dat de verhogingen van de tarieven lastig valt uit te 
leggen bij onze achterban. Voor de agrarische sector binnen het werkgebied van de 
Brabantse Delta zijn de komende jaren de volgende zaken van belang: goed beheer en 
onderhoud van de watergangen, gemalen, het beperken van wateroverlast door extremen 
regenval en een goede zoetwatervoorziening.  
 



Voor de land- en tuinbouw is de kwaliteit van het water, een goed waterbeheer en een 
robuust watersysteem van essentieel belang en is zich daar ter degen van bewust.  
De agrarische sector betaalt daarom voor de werken van het waterschap die ten dienste 
staan van land- en tuinbouw. De land- en tuinbouw heeft echter ook een functie richting het 
waterbeheer. 
 
Het belang van land- en tuinbouw ligt dus niet alleen in het afnemen van diensten, maar ook 
in het leveren van diensten. Mede in het algemene belang van een sterk watersysteem: 

 onderhouden boeren en tuinders voor eigen rekening honderdduizenden kilometers 
watergang, waardoor de afwaterende functie maar ook de waterbergende functie van 
gebieden toeneemt, 

 beheren zij duizenden stuwen, waardoor tientallen miljoenen m3 grondwater wordt 
geconserveerd om verdroging van landbouwgronden en natuurgebieden tegen te gaan, 

 ontvangen zij duizenden tonnen maaisel en baggerspecie, die niet afgevoerd en 
verwerkt hoeven te worden en waardoor waterschappen vele miljoenen besparen, 

 ontstaat steeds meer aandacht voor een duurzaam beheer van de bodem, de infiltratie 
van hemelwater, het vergroten van de grondwatervoorraad en het sluiten van 
kringlopen, 

 leggen ze akkerranden aan om afspoeling en emissie van meststoffen en 
gewasbeschermingsmiddelen naar het oppervlakte water te verminderen. 

 accepteren ondernemers voor hun landerijen een lagere norm voor wateroverlast dan 
voor het stedelijke gebied, waardoor zij bijdragen aan beperking van de overlast in 
steden en dorpen,  

 zijn boeren en tuinders de ogen en oren in het veld en signaleren zij knelpunten in de 
dagelijkse praktijk van het waterbeheer, ook in het weekend. 

 
Ook de samenwerking in projecten met agrariërs, zoals het project erfafspoeling, 
schoonwater Brabant, het deltaplan agrarisch waterbeheer laat de welwillende houding zien 
van de agrarische sector om samen aan de kwaliteit van het water te werken. Dit moeten we 
vasthouden en niet verliezen door een hogere bijdrage te vragen, of strengere regels ten 
aanzien van waterkwaliteit op te leggen en voor het gevoel van de landbouw steeds minder 
te doen! Daarom de oproep om vooral ook aandacht te hebben voor de uitvoering in het 
veld, daar ontstaat ook het draagvlak voor het waterschap.  
 
Vanuit deze achtergrond zouden wij graag zien dat er ambitieuzer gewerkt wordt aan 
kostenbeheersing door meer te kijken naar mee koppel kansen bij andere partijen, 
samenwerking met de andere waterschappen, overheden maar ook maatschappelijke 
organisaties en het bedrijfsleven. Maak meer gebruik van de eigen kennis bij projecten in 
plaats van dure adviesorganisaties. Zelfs als dit tot gevolg heeft dat het aantal FTE moet 
worden uitgebreid. 
 
 
Tot slot 
 
Concluderend kunnen we als fractie ongebouwd stellen dat we de voorgestelde inhoudelijke 
lijn van de kadernota op hoofdlijnen ondersteunen. Wat betreft de financiële vertaling van 
deze lijn in de tarieven en dan vooral die van het ongebouwd hebben we onze grote zorgen. 
Focus op de echte kerntaken en creatiever te kijken naar samenwerkingsmogelijkheden kan 
de tariefstijging beteugelen. Op die manier kan het waterschap als functionele overheid haar 
functie naar behoren en samen met alle belanghebbenden blijven uitoefenen! 
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Kadernota 2019-2028   “Stroomversnelling in uitvoering” 
 

Algemene beschouwingen 

Fractie bedrijven 
 

 
Geachte leden van het dagelijks bestuur, 

 

We willen graag beginnen met onze complimenten over te brengen aan het DB en de organisatie. Zij hebben 

met deze kadernota wederom een technisch goed, helder maar vooral ook een prima leesbaar en overzichtelijk 

stuk geproduceerd. Hierbij dan ook onze dank aan iedereen die hieraan meegewerkt heeft. Met de kadernota in 

één opslag worden (op een versimpelde manier) de kern en hoofdzaken  op een visueel aantrekkelijke en 

makkelijk te doorgronden manier weergegeven. Ook de kaartjes in bijlage 6 van de kadernota dragen aan de 

overzichtelijkheid bij. Deze kaartjes geven aan dat we de afgelopen jaren niet stil hebben gezeten en dat er voor 

de komende jaren al heel wat in de planning staat. Met andere woorden: dat we feitelijk al in een 

stroomversnelling qua uitvoering zitten. 

 

Deze alweer vierde (en laatste) kadernota van de huidige bestuursperiode sluit wat onze fractie betreft nog 

steeds prima aan op het in 2015 afgesloten (en ook door onze fractie onderschreven) bestuursakkoord “Onze 

Koers” 2015-2019. In feite is deze kadernota daarvan een logische en prima afsluiting. Ondanks de reeds 

genomen maatregelen voor het duurzame financieel beleid, en de (noodzakelijke) investeringsversnelling in het 

zuiveringsbeheer alsmede het vrijmaken van middelen voor klimaatadaptatie en voor een verdere verbetering 

van de waterkwaliteit, scoren we op de meeste criteria gunstiger of gelijk aan de vorige kadernota ! 

 

Alleen de ontwikkeling van de netto lasten is (iets) minder gunstig dan bij de vorige kadernota. Het verschil met 

de vorige kadernota is dan over de 10-jaars periode € 12,3 miljoen meer lasten (uitgaven) dan in de vorige 

kadernota. (ofwel € 1,2 miljoen per jaar)  Dit betreft vooral meer lasten op zuiveringsbeheer wat i.v.m. de 

(noodzakelijke) investeringsversnelling en andere kostenverhogingen ook wel verklaarbaar is. De totale lasten 

(uitgaven) van ons waterschap stijgen van ongeveer € 133 miljoen in 2018 naar ongeveer € 151 miljoen in 2028. 

Dit is een stijging van ruim € 18 miljoen in 10 jaar, ofwel een stijging van (gemiddeld) nog geen 1,5% per jaar. 

Uiteraard moeten we altijd kien blijven op lastenstijgingen, echter met een te verwachten hogere inflatie en 

kostenontwikkelingen in bijvoorbeeld de bouwsector, maar ook in de loonkosten, zal het nog een prestatie zijn 

om binnen deze geraamde stijging te blijven. 

 

Door deze, ondanks de genoemde verhoging, toch nog relatief lage lastenstijgingen, alsmede door de resultaten 

uit voorgaande jaren (inzet tariefegalisatie en reserve DFB) is de ontwikkeling van de diverse belastingtarieven 

ook gunstiger dan voorheen. Met een gemiddelde stijging van 1,6% per jaar over de 10-jaars periode blijven we 

naar verwachting zelfs binnen de inflatiestijging en ruim binnen de uitgangspunten zoals vastgelegd in het 

huidige bestuursakkoord. 

Het is echter nog te vroeg om te juichen en we moeten bij de diverse belastingtarieven nog wel een flinke slag 

om de arm houden want de nieuwe kostentoedeling en/of de implementatie van een nieuw/vernieuwd 

belastingsystem (CAB) kan de verdeling (en dus de tarieven) per belastingcategorie aanzienlijk veranderen. Het 

is daarom zaak om deze ontwikkelingen nauwgezet te (blijven) volgen. 

 

Als fractie hebben we vanaf de start van deze bestuursperiode aangeven dat het waterschap solide, 

betrouwbaar en vooral ook betaalbaar moet zijn en blijven. Met deze laatste kadernota van de huidige 

bestuursperiode kunnen we ook zeggen dat dat tot nu toe prima gelukt is. 

Echter, gezien de nog forse opgaven die voor ons liggen en gezien de tariefs-ontwikkeling op de korte termijn 

willen we benadrukken, dat we ons echt zoveel mogelijk zullen moeten beperken tot onze echte kerntaken. En 

daarbij zo veel als mogelijk werk met werk maken. Ook moeten we daarbij voortdurend bezien welke bijdragen 

anderen kunnen leveren en/of wat anderen zelf kunnen doen. 
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Bij de kadernota in één opslag staan heel helder de volgende 4 accenten benoemd: 

   - Uitvoering van de kerntaken 

   - Veiligheid is prioriteit 

   - Samen vernieuwen 

   - Acceptabele belastingtarieven 

Een prima samenvatting, als fractie bedrijven ondersteunen we deze accenten van harte, en deze accenten 

vinden we ook terug in de gehele uitwerking van de kadernota. 

 

Daarnaast worden 4 uitdagingen genoemd: 

   - Klimaatverandering en verstedelijking 

   - Nieuwe regelgeving 

   - Complexere technieken en digitalisering 

   - Risico’s beheersen 

Naast de eerder genoemde accenten zal juist de komende periode voor deze 4 uitdagingen voldoende 

aandacht, inzet en (financiële)middelen beschikbaar moeten zijn. Deze uitdagingen maken het de komende 

periode echt een uitdaging om ook binnen de financiële kaders te blijven en de belastingtarieven acceptabel te 

houden. 

 

Verder wijst onze fractie op het grote belang en dus voor maximale aandacht op de volgende 3 punten: 

* adequaat asset management rondom de waterzuiverings installaties geziens de enorme bedragen die nodig 

zijn voor renovatie en het onderhoud.  

* de kosten ontwikkeling rondom natuur opgaven. Bijvoorbeeld door werk met werk te maken en door 

maximaal gebruik te maken van de daarvoor bestemde subsidies. 

* intensieve samenwerking met andere waterschappen bijv. op het gebied van projecten en rekenkamers. 

 

Onze fractie vind het enerzijds jammer, dat na 4 jaar van een gelijk tarief voor zuiveringsbeheer, dit tarief in 

2019 gaat stijgen met 1,8%. Anderzijds kunnen we dit ook wel begrijpen gezien de stroomversnelling van de 

ontwikkelingen en investeringen in het zuiveringsbedrijf alsmede de kostenverhogingen die SNB (helaas) met 

zich meebrengt. Door een daling van het tarief gebouwd wordt de totale belastingdruk voor het bedrijfsleven 

gelukkig weer getemperd. Het voorbeeldprofiel productiebedrijf laat in 2019 een belastingstijging van 1,2% zien 

en het voorbeeldprofiel groothandel zelfs een belastingverlaging van 0,3%. Gemiddeld genomen dus een 

allerzins acceptabele ontwikkeling. 

 

Wat ons wel zorgen baart is de tariefs-ontwikkeling in met name 2020 en 2021. In die jaren gaan de tarieven 

fors omhoog (ruim boven de te verwachte inflatie), om daarna weer fors af te vlakken. Zoals al eerder 

aangegeven is onze fractie absoluut geen voorstander van een te groot “jo-jo” effect met de tarieven. Wij 

verzoeken het DB om een slimme strategie te ontwikkelen om deze grote fluctuaties in met name 2020 en 2021 

te voorkomen. Het op een andere manier inzetten van de egalisatiereserve dan wel onze bestemmingsreserve 

Duurzaam Financieel Beleid zou hierbij een optie kunnen zijn. De bestemmingsreserve DFB zuiveringsbeheer 

heeft na afloop van de planperiode (2028) nog steeds een positief saldo van ruim 2 miljoen Euro (waarbij die 

van het watersysteembeheer in 2022 al op is). Hiervan zou in de “moeilijke” jaren (2020 en 2021) wellicht meer 

ingezet kunnen worden. Wij verzoeken het DB dan ook om deze mogelijkheid in de volgende kadernota 

uitdrukkelijk mee te nemen, dan wel als mogelijke keuze optie nader uit te werken. 

 

Een ander punt van aandacht is de ontwikkeling van de WOZ waarde. Vooral voor woonhuizen in het stedelijk 

gebied loopt deze waarde momenteel enorm snel op. Jaarlijkse stijgingen van minimaal 5% tot plaatselijk wel 

10% (Breda) en 20% (wijk Belcrum in Breda) zijn nu meer regel dan uitzondering. Maar ook bedrijfspanden en 

andere “bebouwingen” stijgen gemiddeld genomen in waarde. Het verbaast ons dan ook dat in de kadernota als 

uitgangspunt is genomen voor 2019 een (gemiddelde) WOZ waarde stijging van slechts 2,3% en alle jaren 

daarna geen enkele stijging (dus 0% WOZ waarde stijging). 

Als gevolg van dit uitgangspunt stijgt het nominale tarief voor gebouwd jaar op jaar, wat echter bij een stijgende 

WOZ waarde helemaal niet nodig zou zijn. Sterker nog, nu stijgt het tarief voor gebouwd in de kadernota met 

gemiddeld 1,7% per jaar, maar als de WOZ waarde met datzelfde percentage (of meer!) stijgt zou het nominale 

tarief helemaal niet hoeven te stijgen (of kan bij een hogere WOZ waarde stijging zelfs dalen !). 
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Daarnaast blijft het werken met vaste WOZ waarden in de voorbeeldprofielen voor een vertekend beeld zorgen. 

In de voorbeeldprofielen worden de nieuwe belastingtarieven afgezet tegen een gelijkblijvende WOZ waarde. 

Echter door de stijging van de WOZ waarde betalen de burgers en bedrijven feitelijk (veel) meer dan 

weergegeven in de voorbeeldprofielen. Wij verzoeken het DB deze “WOZ problematiek” (forse waarde 

stijgingen alsmede de vaste waarde in de voorbeeldprofielen) bij de begroting 2019, doch zeker bij de volgende 

kadernota inzichtelijk te maken en naar een oplossing te zoeken. 

 

Wat ons verder erg verontrust, en bovendien ook een steeds groter beslag op onze financiële ruimte legt, is het 

oplopende bedrag wat kwijtschelding van waterschapbelastingen ons kost. Ondanks het feit dat de verwachting 

was dat dit door de aangetrokken economie zou gaan dalen lopen deze kosten toch nog steeds op. Voor 2019 

wordt inmiddels rekening gehouden met een bedrag van ruim 3,3 miljoen Euro aan kwijtschelding. Wij 

verzoeken het DB op bij de begroting 2019 inzichtelijk te maken wat de belastingtarieven voor 2019 zouden zijn 

(m.a.w. met hoeveel ze kunnen worden verlaagd) als de kwijtschelding zou worden versoberd dan wel geheel of 

gedeeltelijk zouden worden afgeschaft. De CAB geeft in zijn eindrapport als uitgangspunt voor de 

belastingbetaling en systematiek aan dat iedere vervuiler (mee)betaalt. Dat is echter bij volledige kwijtschelding 

geenszins het geval ! 

 

Innovatie blijft uiteraard een belangrijk issue maar wel altijd in goede afstemming en in samenwerking met 

andere waterschappen en het bedrijfsleven. Niet altijd zelf het wiel willen uitvinden. Uiteraard dienen 

innovaties altijd gericht te zijn op substantiële verbetering van kosten en kwaliteit van onze primaire taken. De 

inzet op bijvoorbeeld zon- en windenergie ondersteunen wij hierbij van harte. Mede gezien het feit dat dit ook 

tot toekomstige lastenverlichting kan leiden. 

 

Zoals al eerder door onze fractie aangegeven is het kader van duurzaam financieel beleid en ook in het kader 

van de tariefs-ontwikkeling van belang om onconventioneel naar onze (financieel) grootse vaste activa te kijken. 

We doelen hierbij in eerste instantie op de Nederlandse Waterschaps Bank (NWB) maar ook op de 

Slibverwerking Noord-Brabant (SNB). Het daarin door ons geïnvesteerde dan wel opgebouwde vermogen (vele 

tientallen, vaak “onzichtbare”, miljoenen) zou beschikbaar gemaakt kunnen worden. Hiermee kunnen we dan 

onze eigen schuldpositie fors verlagen !  En daardoor tevens onze rentelasten flink verlagen waardoor we de 

tarieven kunnen matigen en/of ons ambitieniveau kunnen verhogen/versnellen. Bovendien komt de te 

realiseren boekwinst ten gunste van de exploitatie wat dan bij een overschot zal leiden tot een forse toevoeging 

aan de egalisatiereserves. (en bij inzet daarvan dus lagere belastingtarieven !) 

Dit zou kunnen gebeuren door deze activa te verkopen aan andere (markt)partijen dan wel deze activa te 

privatiseren. Uiteraard is dit een complex proces en hebben we daarbij de medewerking van de andere 

aandeelhouders nodig. Ook zullen uiteraard vooraf goede afspraken moeten worden gemaakt voor de 

continuïteit en een voldoende concurrerende toekomstige prijsstelling van de aan ons te leveren prestaties. In 

het kader van de lopende follow-up van de slibstrategie-studie verzoeken we het DB hierbij de “vinger aan de 

pols” te houden. En in het kader van de toekomstplannen van de NWB, vragen wij het DB deze optie serieus in 

overweging te nemen alsmede onder de aandacht te brengen van alle andere relevante partijen. 

 

Tenslotte, 

Concluderend kunnen we als fractie bedrijven de nu voorliggende kadernota op hoofdlijnen absoluut 

ondersteunen. Wensen en aandachtspunten zullen er uiteraard altijd zijn. We zien er dan ook naar uit om 

samen met elkaar (AB-DB-organisatie) door de stroomversnelling te gaan en daarbij ons waterschap goed op 

koers te houden. 

 

 

Met vriendelijke groet, 

 

Fractie Bedrijven 

Waterschap Brabantse Delta 
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Algemene beschouwingen 

Schriftelijke bijdrage fractie Natuurterreinen, 14 juni 2018 
 

 
De vierde en dus laatste kadernota van deze bestuursperiode. 
Ook deze keer ontvingen we een uitgebreid, gedegen verhaal over ontwikkelingen, koers, 
initiatieven projecten, etc. Complimenten voor de auteurs! Zij hebben de maatschappelijke 
ontwikkelingen en de positie van het waterschap hierin, helder neergezet. 
Na de titels ‘samen aan de slag’, ‘Koersvast en financieel bestendig’ en ‘Samen komen we 
steeds verder’ hebben we nu ‘Stroomversnelling in de uitvoering’. Dat klinkt dynamisch: het 
gaat nu echt gebeuren?! Wens of zekerheid? 
 
Voortgang 
Worden de doelen uit het waterbeheersplan tijdig gehaald? Nog steeds is de voortgang van 
de maatregelen herstel natte natuurparels, beek‐ en kreekherstel, vispassages en 
ecologische verbindingszones onvoldoende.  
Er zijn met gemeenten mooie afspraken gemaakt en er is een verzoek tot medefinanciering 
van de ontwikkeling van natuur en EVZ’s aangeboden aan provincie en Groen 
Ontwikkelfonds Brabant. Er zal  hard aan getrokken moeten worden, samen met alle 
partners. Daar is niet alleen geld voor nodig, maar ook menskracht.  
Vacatures dienen dan ook niet lang open te staan. Nu is gebrek aan menskracht nogal eens 
een reden voor vertraging van de programmering of de uitvoering. Evenals stagnerende 
grondverwerving. Het is nuttig dat we als bestuur mee richting geven aan het thema ‘grond 
als middel in inrichtingsprojecten’.  
Een stroomversnelling in de uitvoering zal een integrale en creatieve aanpak vereisen van 
alle betrokken partijen. Medewerkers zullen steeds minder in strakke kaders en volgens 
protocollen gaan werken. ‘Maatwerk’ is de nieuwe leuze. De Omgevingswet komt eraan. 
Eenvoudig Beter. Zowel medewerkers als bestuurders dienen zich te verdiepen in deze wet. 
Het zal de rol en werkwijze van waterschappers veranderen. En ook  stroomversnelling in de 
uitvoering? 
 
waterkwaliteit 
Watersysteemanalyses zijn nuttig, want geven inzicht in de mate van vervuiling en mogelijke 
bronnen. Zij vormen de basis voor maatregelen om waterkwaliteit te verbeteren. De 
medewerkers van ons waterschap werken hierin samen met partners. En ik kan me 
voorstellen, dat een gezamenlijk gemaakte analyse vervolgens gemakkelijker leidt tot het 
samen zoeken naar oplossingen. Om stroomversnelling in de uitvoering te krijgen is het van 
belang de gereedgekomen watersysteemanalyses niet in de kast op te bergen, wachtend tot 
ze allemaal klaar zijn. Er kan toch al gewerkt worden aan deeloplossingen, 
kennisuitwisseling, ‘no‐regret’‐ maatregelen? Dat gebeurt gelukkig ook. Het is zinvol om het 
Algemeen Bestuur in de positie te zetten dat zij mee richting kan geven aan 
verbeteringsopgaves. AB‐leden zijn de beste ambassadeurs voor verbetering waterkwaliteit. 
 
Klimaatadaptatie en circulaire economie 
Waterschap Brabantse Delta is een speler in het maatschappelijk veld, niet uitsluitend een 
uitvoerder. We zijn een speler die steeds meer haar rol als ‘mede‐overheid’ oppakt. Het 
aanbod aan gemeenten om samen te zoeken naar gemeentelijk maatwerk om de 
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vraagstukken omtrent klimaatverandering te lijf te gaan, de klimaattop‐Zuid, onderzoek 
faciliteren naar winning van grondstoffen uit afvalwater: een nieuw type waterschap tekent 
zich af. De zorg voor waterveiligheid, waterzekerheid en schoon water blijft van het grootste 
belang. Daarnaast groeien andere taken voor het waterschap. Als functionele overheid ten 
behoeve van waterbeheer en waterzuivering gaan we een boeiende toekomst tegemoet.  
 
bestuurlijke vernieuwing 
Terugkijkend naar de start van dit bestuur, concludeer ik dat we steeds beter sturen op 
hoofdlijnen. Bovendien kiezen we voor BOB‐trajecten om majeure thema’s uit te diepen en 
beleid op te formuleren. Het is op onderdelen nog wennen. En er zijn nog wensen om het 
bestuurlijk functioneren te verbeteren. De resterende tijd dat het huidige bestuur 
functioneert, kunnen we nog goed gebruiken om te zoeken naar vormen om 
steunfractieleden en andere geïnteresseerden/deskundigen van buiten het bestuur, een 
actievere rol te geven in het bestuurswerk. We moeten (figuurlijk) de deuren meer open 
gooien.  
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Voorwoord

Stroomversnelling in uitvoering

De Kadernota vormt de jaarlijkse uitwerking van het Bestuursakkoord uit 2015. Ieder jaar bekijken wij wat de nieuwe 
ontwikkelingen zijn, hoe het programma vordert en of er aanleiding is om de koers bij te stellen. Voorop staan nog steeds 
onze wettelijke taken rondom veiligheid, waterkwaliteit en watersysteembeheer. Die taken veranderen niet, maar de opgaven 
worden wel groter.  
 

Klimaatverandering
Door klimaatverandering groeit de maatschappelijke relevantie van ons werk. Iedereen ziet dat de laatste tien jaar steeds 
meer extreme hoosbuien of juist perioden van droogte optraden. Het effect van deze klimaatverandering op steden, het 
landelijk gebied en de natuur is enorm. Dat noodzaakt ons ook tot een steeds sterkere verbondenheid met de externe 
omgeving. Want de oorspronkelijke taken van het waterschap – droge voeten, schoon en voldoende water – kun je niet 
meer geïsoleerd benaderen. Daarvoor is een intensieve samenwerking nodig met al onze partners: gemeenten, provincies, 
bedrijven, agrarische organisaties, natuurbeschermers en inwoners.

 
Circulaire economie
Wij nemen volop deel aan diverse vormen van regionale samenwerking, als een eigentijdse, maatschappelijk relevante 
speler. Onze gebiedskennis overschrijdt namelijk gemeentelijke en provinciale grenzen. Onze inhoudelijke kennis is 
onmisbaar bij het uitvoeren van onze taken én bij het verduurzamen daarvan. Denk bijvoorbeeld aan het verduurzamen van 
zuiveringsbeheer: het slib uit de zuiveringen werd vroeger als afval afgevoerd. Tegenwoordig streven we naar een circulaire 
economie, waarbij al het afval beschouwd kan worden als energiebron of nieuwe grondstof. Dat zijn doelen die we alleen 
kunnen bereiken als we oog hebben voor alle maatschappelijke belangen. Die bestuurlijke sensitiviteit wordt versterkt door 
de belangrijke rol van het algemeen bestuur van ons waterschap. Zij zijn onze ambassadeurs in de maatschappij, met sterke 
voelhorens in het veld. 

 
2019: waterschapsverkiezingen
Op 20 maart 2019 zijn er weer waterschapsverkiezingen en daarmee komt het einde van deze bestuursperiode in zicht. 
Het is een bestuursperiode waarin heel veel projecten, initiatieven en maatregelen in uitvoering zijn gebracht. Waarin 
forse extra budgetten werden uitgetrokken voor het hoogwaterbeschermingsprogramma, klimaatadaptatie, waterkwaliteit, 
het zoetwaterprogramma en digitalisering. In deze Kadernota leest u dat die projecten, mede onder invloed van de 
klimaatverandering, afgelopen jaar in een stroomversnelling zijn geraakt. De uitvoering is naar voren gehaald, met een 
scherp oog voor de kostenontwikkeling – ook op de middellange termijn. Dit dankzij een duurzaam financieel beleid waarin 
we met een gematigde lastenstijging en een verantwoorde schuldpositie optimaal voldoen aan de taak waar wij voor staan. 

 
In september 2017 trad ik aan als dijkgraaf bij het waterschap Brabantse Delta. Ik ben verrast door de enorme passie en 
bezieling waarmee mensen hier dagelijks hun werk doen. Werk dat steeds complexer wordt, maar ook voortdurend aan 
belang wint. Laten we voortgaan op de ingeslagen weg, met open oog voor de wereld om ons heen. 

Kees Jan de Vet,
Dijkgraaf
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Kadernota 
2019-
2028 
in één 
oogopslag

www.brabantsedelta.nl

Waterschap Brabantse Delta zorgt voor veilige 
dijken en kades, zuivert rioolwater, verbetert 
en bewaakt de kwaliteit van het oppervlakte-
water en regelt de hoogte van het water in 
Midden- en West-Brabant. Ieder voorjaar stelt 
het waterschap een (meerjaren)kadernota vast. 
Dit document beschrijft interne en externe 
ontwikkelingen, inhoudelijke doelstellingen 
voor de komende jaren en de financiële impact 
daarvan op de lasten en tariefontwikkeling. 
Kortom, ‘de kaders' voor het financieel beleid 
voor de komende planperiode.

De waterschappen staan voor een grote 
uitdaging. Voor een veilige, klimaatbestendige 
delta zijn forse investeringen nodig. 
Tegelijkertijd willen we de tarieven niet extra 
verhogen en de schuldenlast binnen de perken 
houden.

Accen
ten

Kerntaken Ontwikkelingen

Versterkende overheid 
De opgaven van de toekomst, zoals de reductie van 

broeikasgassen, circulaire economie en klimaatadaptatie 

vragen om een andere houding van alle partijen:  

over de eigen grenzen heen kijken om gezamenlijk 

maatschappelijke meerwaarde te bereiken. Het 

waterschap neemt hierin een voorbeeldrol en stelt zich op 

als versterkende overheid om gemeenten te ondersteunen. 

Digitale transformatie 
De ontwikkelingen van de digitale technologie gaan een 

grote impact hebben op mensen, organisaties en de 

maatschappij als geheel. Veel routinematige systemen 

kunnen door slimme systemen worden overgenomen. Dit 

leid tot een verschuiving in werk, maar ook tot 

verschuiving in de manier van handelen en communiceren 

met elkaar. Dit leidt ook binnen het waterschap 

onvermijdelijk tot een transformatie van de strategie, de 

processen en structuur. 

Waterkwaliteit
Het waterschap zet extra in op waterkwaliteitsverbetering. 

Het gaat met name om inrichting, beheer en onderhoud, 

intensiever samenwerken met Vlaanderen, de aanpak van 

diffuse emissies in het landelijk gebied en de aanpak van 

microverontreinigingen. Met de streeknetwerken zijn 

voorstellen ontwikkeld om samen tot een impuls aan 

inrichtingsmaatregelen te komen. 
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Uitvoering van de 
kerntaken 

%
#1
#2
#3

Veiligheid is
prioriteit

Samen vernieuwen Acceptabele 
belastingtarieven 

Droge voeten

Veilig wonen, werken en genieten 

dankzij 568 kilometer dijken, 

227 gemalen en 17 sluizen 

en waterbergingsgebieden.

Voldoende water 

Zorgen dat het niet te nat en 

niet te droog is dankzij 1750 

stuwen en het maaien en 

baggeren van ruim 8000 

kilometer sloten, beken en 

rivieren. 

Verwachte ontwikkeling van de heffingen 2019-2028
Gemiddelden per jaar op basis van voorbeeldaanslagen

U
itd

agin
gen

Klimaatveranderingen 

& verstedelijking

Nieuwe regelgeving Complexere technieken 

& digitalisering

Risico’s beheersen

Schoon water

Gezonde natuur dankzij 

een goede waterkwaliteit. 

Schoonmaken van rioolwater 

van huizen en bedrijven in 

17 rioolwaterzuiveringen.

• Eénpersoonshuishouden

• Huurwoning

• Gezin met 2 kinderen

• WOZ-waarde € 200.000

• 300 vervuilingseenheden

• WOZ-waarde: € 12 miljoen

• 40 hectare

• 3 vervuilingseenheden

• WOZ-waarde: € 400.000

Gemiddelde 
kosten per jaar

€ 143,0 
mln

1,6% 1,6% 1,5% 2,3%Huurder Gezin met 
koopwoning

Productiebedrijf 
voedingsmiddelen

Agrarisch bedrijf
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onvermijdelijk tot een transformatie van de strategie, de 

processen en structuur. 

Waterkwaliteit
Het waterschap zet extra in op waterkwaliteitsverbetering. 

Het gaat met name om inrichting, beheer en onderhoud, 

intensiever samenwerken met Vlaanderen, de aanpak van 

diffuse emissies in het landelijk gebied en de aanpak van 

microverontreinigingen. Met de streeknetwerken zijn 

voorstellen ontwikkeld om samen tot een impuls aan 

inrichtingsmaatregelen te komen. 

Kadernota 2019-2028 in één oogopslag

Uitvoering van de 
kerntaken 

%
#1
#2
#3

Veiligheid is
prioriteit

Samen vernieuwen Acceptabele 
belastingtarieven 

Droge voeten

Veilig wonen, werken en genieten 

dankzij 568 kilometer dijken, 

227 gemalen en 17 sluizen 

en waterbergingsgebieden.

Voldoende water 

Zorgen dat het niet te nat en 

niet te droog is dankzij 1750 

stuwen en het maaien en 

baggeren van ruim 8000 

kilometer sloten, beken en 

rivieren. 

Verwachte ontwikkeling van de heffingen 2019-2028
Gemiddelden per jaar op basis van voorbeeldaanslagen

U
itd

agin
gen

Klimaatveranderingen 

& verstedelijking

Nieuwe regelgeving Complexere technieken 

& digitalisering

Risico’s beheersen

Schoon water

Gezonde natuur dankzij 

een goede waterkwaliteit. 

Schoonmaken van rioolwater 

van huizen en bedrijven in 

17 rioolwaterzuiveringen.

• Eénpersoonshuishouden

• Huurwoning

• Gezin met 2 kinderen

• WOZ-waarde € 200.000

• 300 vervuilingseenheden

• WOZ-waarde: € 12 miljoen

• 40 hectare

• 3 vervuilingseenheden

• WOZ-waarde: € 400.000

Gemiddelde 
kosten per jaar

€ 143,0 
mln

1,6% 1,6% 1,5% 2,3%Huurder Gezin met 
koopwoning

Productiebedrijf 
voedingsmiddelen

Agrarisch bedrijf

Samenvatting

Het Bestuursakkoord ‘Onze Koers’ (voorjaar 2015) en het Waterbeheerplan 2016-2021 ‘Grenzeloos 
verbindend’ (december 2015) vormen de basis voor de koers van het waterschap. De jaarlijkse 
Kadernota geeft inzicht in de ontwikkelingen en noodzakelijke bijstellingen van de koers en de 
gevolgen daarvan voor de realisatie van afgesproken doelen, de financiële situatie en tarieven. 
Op 20 maart 2019 vinden de waterschapsverkiezingen plaats. Deze Kadernota betreft daarmee de 
laatste Kadernota die door het zittend bestuur wordt vastgesteld en kijkt vooruit over de nieuwe 
periode van het nieuwe bestuur. Ook blikt deze Kadernota terug op de resultaten van de afgelopen 
bestuursperiode. 

Waterschap als versterkende overheid
We willen in Nederland naar een halvering van de CO2-uitstoot in 2030 om de klimaatdoelstellingen uit het akkoord van 
Parijs te halen. Om daar aan bij te dragen heeft het waterschap in 2017 besloten tot een ‘versnellingsplan duurzaamheid’, 
met aangescherpte ambities op het gebied van energie, grondstoffenterugwinning en duurzame inkoop van goederen en 
diensten. Maar er is meer nodig om in de regio tot een substantiële verandering te komen. In het eerste kwartaal van 2018 
is de CO2-uitstoot gestegen in plaats van gedaald. 

Deze enorme opgave vraagt om een andere houding van alle partijen – dus ook van het waterschap. Het is nodig om over de 
eigen grenzen heen te kijken om gezamenlijk maatschappelijke meerwaarde te bereiken, waarbij iedereen vanuit zijn eigen 
kracht een positieve bijdrage levert. Het waterschap stelt zich daarom op als verbindende en versterkende overheid in de 
eigen regio. We ondersteunen gemeenten in hun klimaatopgave, samen met de regionale samenwerkingsverbanden (regio 
West-Brabant, de Zuidwestelijke Delta en regio Hart van Brabant).

De digitale transformatie 
De voortgaande digitalisering van de maatschappij leidt tot een transformatie van strategie, processen en structuren in de 
samenleving. Het waterschap gaat hierin mee. Bijvoorbeeld in de manier van samenwerken en communicatie met partners 
en inwoners. Dit vraagt een andere mindset van medewerkers. Daarnaast vormt de digitalisering steeds meer de essentie 
van ons primaire proces: meten, innoveren en interacteren met andere partijen. Het leveren van betrouwbare informatie 
wordt onderdeel van onze missie en bepaalt in belangrijke mate hoe succesvol we zijn in het uitvoeren van onze kerntaken.  
Naast vele kansen kent de digitale transformatie ook bedreigingen. Dan gaat het om zaken als informatieveiligheid, privacy, 
groeiende kosten en de behoefte aan andere competenties van medewerkers. 

Waterveiligheid 
We zijn gestart met de veiligheidsbeoordeling voor de primaire waterkeringen op nieuwe normen voor overstromingskansen. 
Met het op orde brengen van de primaire keringen voor 2050 zorgt het waterschap er voor, dat aan de basiseis voor 
waterveiligheid wordt voldaan. Toch zijn er een aantal ontwikkelingen die ertoe leiden dat de kosten de komende jaren 
kunnen stijgen. Naar verwachting voldoet een groter deel van de waterkeringen niet aan de nieuwe veiligheidsnormen. 
Deze keringen moeten worden versterkt. Daarnaast worden extra onderhoudskosten verwacht in verband met de 
beverproblematiek. 

Waterkwaliteit 
De opgave die er ligt om de doelen voor een ecologisch gezond oppervlaktewater te halen is nog groot. In 2017 heeft het 
waterschap besloten om extra inzet te plegen op het gebied van waterkwaliteit. Het gaat met name om extra inzet op 
inrichting, beheer en onderhoud, intensiever samenwerken met Vlaanderen, de aanpak van diffuse emissies in het landelijk 
gebied en de aanpak van micro-verontreinigingen. 

Juist in de realisatie van de inrichtingsmaatregelen heeft het waterschap meer dan voorheen de samenwerking met 
gebiedspartners opgezocht. De programmering van de inrichtingsmaatregelen wordt telkens in samenspraak met partners 
geactualiseerd, passend binnen de financiële kaders van het waterschap. Prominente voorbeelden zijn de voorstellen die 
zijn ontwikkeld met het Streeknetwerk LandStad De Baronie, het Streeknetwerk Hart van Brabant en de Regio West-Brabant. 
Het waterschap werkt in deze streeknetwerken samen met betrokken partijen, om te komen tot uitvoering van gezamenlijke 
water- en natuuropgaven. 
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Ontwikkelingen ten opzichte van de Kadernota 2018-2027
Onderstaande tabel geeft de ontwikkelingen ten opzichte van de Kadernota 2018-2027 aan.

2019 2020 2021 2022 2023 2024

Ontwikkeling netto lasten

Heffingen o.b.v. voorbeeldaanslagen

Netto schuldquote

Resterende reserves voor tariefmatiging

Risicoprofiel

Weerstandsvermogen

Tabel: Ontwikkelingen ten opzichte van de Kadernota 2018-2026

Gunstiger dan Kadernota

Gelijk aan Kadernota

Minder gunstig dan Kadernota

 
Ontwikkeling netto lasten:
De netto lasten zijn hoger dan in de Kadernota 2018-2027 was voorzien. De geraamde lasten zijn over de periode 2019-
2027 in totaal € 12,3 miljoen hoger dan in de vorige Kadernota (dit is minder dan 1% van de totale lasten, ofwel € 1,2 
miljoen per jaar). Het verschil ontstaat hoofdzakelijk op de zuiveringstaak. De exacte cijfers en oorzaken zijn weergegeven in 
paragraaf 4.2.

Heffingen o.b.v. voorbeeldaanslagen:
De voorbeeldaanslagen blijven binnen de afgesproken normen. De heffingen voor de meeste voorbeeldprofielen zijn in 
de eerste jaren lager dan voorzien in de Kadernota 2018-2027. Vanaf 2023 ontstaat er een wisselend beeld: sommige 
voorbeeldprofielen blijven onder het niveau van de Kadernota 2018-2027, terwijl andere licht stijgen. De gemiddelde 
tariefontwikkeling over de planperiode (in procenten) is voor alle voorbeeldprofielen gedaald of gelijk gebleven ten opzichte 
van de Kadernota 2018-2027. De vergelijking is opgenomen in bijlage 3.

Netto schuldquote:
Het waterschap ligt op koers om de gewenste daling van de schuldquote te realiseren. In 2019 t/m 2022 is de schuldquote 
nagenoeg gelijk aan de Kadernota 2018-2027. Vanaf 2023 en verder is de netto schuldquote lager dan voorzien in de 
Kadernota 2018-2027. De toelichting is opgenomen in paragraaf 4.5.

Resterende egalisatiereserves voor tariefmatiging:
In 2019 t/m 2022 zijn de beschikbare egalisatiereserves hoger dan voorzien in de Kadernota 2018-2027, als gevolg 
van het bedrijfsresultaat 2017. Vanaf 2023 is het vrijwel gelijk aan de Kadernota 2018-2027. De egalisatiereserves zijn 
bedoeld om grote schommelingen in het tarief op te vangen. Als deze reserves zijn uitgeput, moet het waterschap alle 
kostenontwikkelingen direct doorberekenen in de tarieven. Vanaf 2024 is de inzet van egalisatiereserves nog heel beperkt en 
nagenoeg gelijk aan de Kadernota 2018-2027. In de berekening van de reserves is de bestemmingsreserve om maatregelen 
in het kader van duurzaam financieel beleid te financieren niet meegenomen. De stand van de egalisatiereserves is 
opgenomen in bijlage 4.

Risicoprofiel:
Ten opzichte van de rapportage uit 2017 is het risicoprofiel afgenomen als gevolg van een herziening van de risico’s (een 
wijziging in de inschatting van kans en omvang). De vergelijking is opgenomen in bijlage 4.

Weerstandsvermogen:
Het weerstandsvermogen is hoger dan voorzien in de Kadernota 2018-2027. In totaliteit is het weerstandsvermogen nog 
steeds uitstekend en ruim binnen de gestelde norm van 1,2. Meer informatie is te vinden in bijlage 4.

Geconcludeerd kan worden dat het waterschap een financieel toekomstbestendig beleid heeft uitgewerkt, waarbij het actief 
kan blijven werken aan de uitdagingen voor de toekomst.
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1. Inleiding 
Bij het aantreden heeft het bestuur in 2015 een Bestuursakkoord gesloten, dat vervolgens is vertaald naar een Kadernota. De 
wereld staat echter niet stil en het waterschap evenmin. Nieuwe ontwikkelingen beïnvloeden het werk van het waterschap. 
Ieder jaar bekijkt het waterschap wat de nieuwe ontwikkelingen zijn, hoe het programma vordert, of er aanleiding is om 
de koers bij te stellen en wat de consequenties zijn voor de financiële situatie en de tarieven. Dit wordt vervolgens vertaald 
naar een nieuwe Kadernota die een jaar extra vooruitkijkt. Zo biedt de Kadernota jaarlijks een tienjarige doorkijk, gebaseerd 
op voortschrijdend inzicht en anticiperend op ontwikkelingen. De voorliggende Kadernota bestrijkt de periode 2019-2028. 
De Kadernota vormt samen met het Waterbeheerplan 2016-2021 het belangrijkste kaderstellende document voor het 
waterschap.

Op 20 maart 2019 vinden de waterschapsverkiezingen plaats. Deze Kadernota betreft daarmee de laatste Kadernota die 
door het zittend bestuur wordt vastgesteld en kijkt vooruit over de nieuwe periode van het nieuwe bestuur. Ook blikt deze 
Kadernota terug op de resultaten van de afgelopen bestuursperiode. 

1.1. Koers Bestuursakkoord, Waterbeheerplan en Kadernota 

Het waterschap zet in deze Kadernota de koers van de afgelopen jaren voort, zoals is vastgelegd in het Bestuursakkoord 
2015-2019, het Waterbeheerplan 2016-2021 en de Kadernota 2018-2027. Deze koers is als volgt samen te vatten:

Het waterschap richt zich op een goede uitvoering van de wettelijke taken rondom veiligheid, waterkwaliteit en 
watersysteembeheer, tegen betaalbare lasten. De wereld verandert continu en het waterschap verandert mee. Onze taken 
veranderen niet; de manier waarop we ons werk doen wél. Het waterschap zet de koers van de afgelopen jaren door, met 
nieuwe accenten. Daarbij nodigen wij burgers, bedrijven en organisaties uit om mee te denken en zelf met initiatieven te 
komen.

Het waterschap legt daarbij de volgende accenten:

• Waterveiligheid
Veilig wonen, werken en leven met water staat hoog in het vaandel. Het bestuur heeft in 2015 gekozen voor een versnelde 
versterking van de keringen, in goede samenwerking met alle betrokkenen. Deze versterking van de keringen was nodig 
vanwege strengere normen die door de provincie zijn gesteld. Deze normen zijn met name aangescherpt vanwege de 
toegenomen welvaart: we hebben meer kapitaalgoederen om te beschermen. Daarnaast speelt de klimaatverandering een rol.

• Samenwerken
Water is sterk verbonden met onze maatschappij. Allerlei maatschappelijke ontwikkelingen raken ook het waterbeheer. We 
willen nog meer over de grenzen van ons werk heen kijken en andere vormen van samenwerking aangaan om onze doelen 
te bereiken. Participatie en co-creatie zijn nieuwe begrippen die invulling krijgen. Een intensiever samenwerking met diverse 
partners is nodig om effectief en efficiënt in te spelen op toekomstige behoeften.

• Vernieuwen
Naast vernieuwing in de samenwerking is ook vernieuwing in het waterschapswerk nodig, om in te spelen op ontwikkelingen 
als de klimaatverandering, vernieuwende technologie, vergrijzing en nieuwe wet- en regelgeving. 
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1.2.  Leeswijzer

De Kadernota is een document waarin het bestuur van het waterschap de koers en de kaders van het beleid vastlegt. 
Tegelijkertijd heeft de Kadernota ook een externe functie: het laat zien wat de opgaven en uitdagingen voor de komende 
jaren zijn en hoe het waterschap hiermee om denkt te gaan. Naast de inhoudelijke koers van het waterschap bevat de 
Kadernota de doorvertaling naar de lastenontwikkeling en tarieven. De financiële meerjarenraming is zelfs een wettelijk 
verplicht onderdeel van de Kadernota. 

Bij het opstellen van de voorliggende Kadernota is ingezet op een kernachtig document, dat een goed beeld schetst van de 
relevante ontwikkelingen en aansluit bij de wens om te sturen op hoofdlijnen.
De diverse onderdelen komen in de volgende hoofdstukken aan bod:

Hoofdstuk 2 gaat in op de voortgang van de doelen en maatregelen die volgen uit het Waterbeheerplan 2016-2021. 

Hoofdstuk 3 geeft een update van de ontwikkelingen ten opzichte van de voorgaande Kadernota. De volgende vraag staat 
centraal: welke ontwikkelingen hebben we in 2017-2018 gezien, die een impact hebben op het waterschapsbeleid in de 
periode 2019-2028?

Hoofdstuk 4 omvat de financiële vertaling van de koers voor de komende jaren. Hoe gaan de lasten en tarieven zich 
ontwikkelen bij het voorgestelde beleid? Een wijziging ten opzichte van de vorige Kadernota is de opname van het 
investeringsplan in de Kadernota, zoals afgesproken in de beleidsnota ‘sturen op hoofdlijnen’. Dit is opgenomen in 
bijlage 5 en wordt toegelicht in hoofdstuk 4.

Hoofdstuk 5 vormt een integratie tussen inhoud en financiën. Dit hoofdstuk geeft een overzicht van de speerpunten, 
mijlpalen en financiën per programma, aan de hand van de meerjaren programmaplannen.

Hoofdstuk 6 beschrijft de risico’s van (externe) ontwikkelingen die de plannen van het waterschap kunnen doorkruisen. Het 
gaat dan om ontwikkelingen waar het bestuur weinig tot geen invloed op heeft. De belangrijkste risico’s die kunnen leiden 
tot het niet halen van de planningen staan in dit hoofdstuk omschreven.

De bijlagen geven achtergrondinformatie over de verschillende onderwerpen uit de Kadernota.
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2. Voortgang
2.1. Resultaten en effecten

De koers van het waterschap is in het Waterbeheerplan vastgelegd in verschillende doelen. Tabel 1 geeft een overzicht van 
de doelen verdeeld over de verschillende thema’s. Voor twee doelen (energie en grondstoffen) is in 2017 door het algemeen 
bestuur een aangescherpte ambitie vastgesteld (versnellingsplan duurzaamheid). Deze ambities zijn toegevoegd in tabel 1. 
Met een kleur is aangegeven in welke mate wordt verwacht dat de doelstelling gehaald gaat worden. 
• Groen: het doel is of wordt met de huidige strategie bereikt conform afspraken;
• Oranje: een aangepaste strategie is nodig of het doel moet worden bijgesteld.

Doelen uit Waterbeheerplan 2016-2021 Afgesproken termijn

Risico’s beheersen

Primaire keringen Voldoen aan derde nationale toetsing met hernieuwd Rijksoordeel 2028

Regionale keringen Voldoen aan norm uit Verordening water Noord-Brabant (eens per 
100 jaar)

2023

Peilbeheer Voldoen aan peilbesluiten, het gewenst peilregime in vrij 
afwaterende gebieden en aan norm voor wateroverlast uit 
Verordening water Noord-Brabant

Continu

Zwemplassen Tenminste de kwaliteit ‘aanvaardbaar’ Continu

Rwzi’s Voldoen aan vergunningseisen of algemene regels Continu

Afnameverplichting rioolwater Voldoen aan afspraken in afvalwaterakkoorden 2021

Duurzame ontwikkeling van de leefomgeving ondersteunen

Meetgegevens met goede ecologische 
toestand in KRW waterlichamen

25% in 2019
35% in 2021 (situatie in 2015 was 10%)

Aaneengesloten deeltrajecten van 
ecologische verbindingszones 

35% in 2019
45% in 2021 (situatie in 2015 was 15%)

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend

Terugwinning stoffen uit afvalwater Een substantiële toename van terugwinning van grondstoffen (meer 
stoffen dan alleen de fosfaatterugwinning uit slib).

2020

Geconcentreerd afvalwater Geconcentreerd afvalwater is effectiever te zuiveren en biedt betere 
kansen om stoffen terug te winnen. Meting van de trend vindt 
plaats aan de hand van twee indicatoren:
• de droogweerafvoer per inwoner equivalent
• de totale hoeveelheid aangevoerd water gemiddeld over de 

laatste drie jaren

2020

Grondstofneutrale bedrijfsvoering 100% (ambitie vastgesteld op 17 juni 2017) 2050

Eigen duurzame energieopwekking ≥40% 
100% (ambitie vastgesteld op 17 juni 2017)

2020
2025

Verbinding met de maatschappij • Een houding die meer gericht is op interactie, partnerdialoog 
en burgerinitiatief 

• Watergebruikers die zich bewust zijn van hun eigen 
handelingsperspectief

2020

Effectief en efficiënt:

Samenwerking in de afvalwaterketen Een doelmatigheidswinst behalen die landelijk oploopt tot € 380 
miljoen per jaar

2020

Het informatiemanagement van de assets op 
orde hebben

De juiste gegevens zijn vastgelegd en wijzigingen zijn binnen 
afgesproken termijnen verwerkt

2021

Crisisbeheersing Ontwikkeling van calamiteitenbestrijder naar een krachtig 
partnerschap in crisisbeheersing

2020

Tabel 1: Overzicht concrete doelen met indicatoren uit Waterbeheerplan 2016-2021
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Hieronder volgt een nadere toelichting van verschillende onderdelen uit tabel 1.

Primaire en regionale keringen:
Het waterschap loopt op schema met de geplande maatregelen, zoals nader toegelicht in paragraaf 2.2. Ook wordt gewerkt 
aan de vierde toetsing voor primaire keringen. In paragraaf 3.2.3 wordt ingegaan op de ontwikkelingen op het gebied van 
waterveiligheid. 

Peilbeheer:
In het peilbeheerde gebied worden de peilbesluiten geactualiseerd op basis van uitgevoerde evaluaties. Ook voor het vrij 
afwaterende gebied wordt op transparante wijze inzicht gegeven in de afwegingen die in het peilbeheer worden gemaakt: er 
worden bedieningsplannen per stroomgebied gemaakt, zodat er een gebiedsdekkend beeld ontstaat. Voor drie deelgebieden 
wordt daarbij ook een gebiedsproces doorlopen, als onderdeel van het Deltaprogramma Hoge Zandgronden (zie paragraaf 
3.2.2).

Zwemplassen: 
Het waterschap voldoet aan de verplichtingen voor monitoring en advisering. Op grond van de monitoringsresultaten van 
2017 blijkt dat bij de Binnenschelde niet wordt voldaan aan de term aanvaardbaar. Hier is een aangepaste strategie nodig, 
gezamenlijk met de gemeente Bergen op Zoom, mede gebaseerd op de resultaten van de uitgevoerde watersysteemanalyse. 
Het waterschap is hierover in gesprek.

Meetgegevens met goede ecologische toestand in KRW waterlichamen:  
De situatie is onveranderd ten opzichte van de vorige Kadernota. Het percentage blijft ongeveer 10%. De mogelijke oorzaken 
hiervan zijn divers. Er is geen directe relatie te leggen met de voortgang van inrichtingsmaatregelen. De belasting met 
nutriënten in combinatie met klimaateffecten (zoals opwarming, versterkte afspoeling, perioden met droogval en weinig 
stroming) is ook van invloed op de ecologische ontwikkeling. De aangepaste strategie of doelaanpassing wordt bepaald op 
grond van de watersysteemanalyses.

Terugwinning stoffen uit afvalwater:
Naast de terugwinning van fosfaat, wordt hard gewerkt aan de productie van bioplastics. De ontwikkelingstrajecten hebben 
echter een lange doorlooptijd. De uitvoering van een volgende fase van het project bioplastics start naar verwachting nog 
voor 2021. Ook voor andere stoffen zijn verkenningen opgestart. 

Geconcentreerd afvalwater:
Gelet op de klimaatveranderingen en de huidige praktijk rond de afvoer van hemelwater van verharde oppervlakken op de 
riolering, wordt er eerder een stijging verwacht dan een dalende trend. De pompcapaciteiten voor regenwaterafvoer worden 
met het oog op risico’s voor wateroverlast in de bebouwde omgeving niet verkleind. Een goede analyse van de gegevens is 
echter nog niet gemaakt. Daarmee kan deze voorlopige negatieve prognose nog wijzigen. In de tweede helft van 2018 wordt 
met deze analyse gestart, waarmee het nieuwe bestuur in 2019 tot een aangepaste strategie of doelaanpassing kan komen. 

Grondstofneutrale bedrijfsvoering:
Deze ambitie is aanvullend op het Waterbeheerplan in juni 2017 door het algemeen bestuur vastgesteld. Er kunnen grofweg 
drie groepen van grondstoffen worden onderscheiden die in het dagelijks beheer in substantiële hoeveelheden worden 
gebruikt:
1. Brandstof, met name voor vervoer (vrachtvervoer en personenvervoer);
2. Polymeren voor het slibindikkingsproces bij de rioolwaterzuiveringen;
3. Metaalzouten voor de defosfatering van het afvalwater.
Op elk gebied zijn verkenningen opgestart voor verdergaande besparing, terugwinning en alternatieven. 

Eigen duurzame energieopwekking:
Op basis van de cijfers over 2017 zit het waterschap al op ruim 47%. Daarnaast wordt een studie uitgevoerd naar de meest 
optimale strategie om het restant van de toekomstige energiebehoefte via windenergie op te wekken. Door derden wordt 
bijna 19% van het totale energieverbruik van het waterschap opgewekt op terreinen van het waterschap. Deze stroom wordt 
echter ook door derden gebruikt en dus niet afgenomen door het waterschap.

Verbinding met de maatschappij:
Op diverse gebieden is sprake van een versterkte samenwerking: in de waterketen, met de omgevingsdienst, met gemeenten, 
met de veiligheidsdiensten, met het bedrijfsleven en met lokale partijen in gebiedsprocessen. In paragraaf 3.1.1 wordt 
ingegaan op de verdergaande samenwerking op het gebied van klimaat. 
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Informatiemanagement van assets op orde brengen
Op het gebied van assetmanagement is een positieve ontwikkeling te zien. Nog niet op alle gebieden is de data op orde. 
Vooral bij zuiveringsbeheer is een inhaalslag nodig. Hiertoe is het beleidsvoornemen Waterketen  ‘Water van waarde’ 
opgesteld. Dit bevat een programma om in de periode 2018-2020 de basis verder op orde te brengen. Daarmee wordt 
beoogd dat het waterschap in 2021 volledig in control zal zijn.

Samenwerking in de afvalwaterketen 
Het waterschap heeft volgens de stormboekhouding in 2019 en 2020 ongeveer 10,5 miljoen euro aan lasten te besparen. De 
totale gerealiseerde inverdieneffecten door samenwerking met diverse partijen op verschillende thema’s zijn geschat op meer 
dan 20 miljoen euro. Daarmee voldoet het waterschap ruimschoots aan de beoogde doelstelling.

2.2. Maatregelen

Om de beoogde doelen en resultaten uit paragraaf 2.1 te halen zijn diverse maatregelen nodig. Inrichtingsmaatregelen 
vormen hierbij een belangrijk onderdeel. Hiervoor zijn prestatie-afspraken benoemd, weergegeven in tabel 2. Met een kleur 
is aangegeven in welke mate wordt verwacht dat de maatregelen tijdig gerealiseerd worden.
• Groen: de afgesproken prestatie wordt volgens de huidige programmering bereikt.
• Oranje: er is een aangepaste strategie in gang gezet. Daarmee is de kans groot dat de afgesproken WBP-prestatie tijdig 

wordt gerealiseerd.
• Rood: de programmering blijft achter. Een verdergaande versnelling is nodig om de afgesproken prestatie tijdig te 

realiseren. 

Afgesproken 
prestatie (WBP)

Afgesproken 
termijn

Afspraken met partners

Herstel natte natuurparels 2085 ha 2021 STUW Samenwerkingsovereenkomst 
Groen Ontwikkelfonds Brabant (GOB)

Beek- en kreekherstel 71 km 2021 STUW

Vispassages 24 2021 STUW

Ecologische verbindingszones 91 km 2021 GOB

Verbetering regionale keringen 96 km 2023 Bestuurlijke afspraak met de provincie

Verbetering primaire keringen 17 km 2028 Hoogwaterbeschermingsprogramma (HWBP)

Oplossen knelpunten riooloverstorten 23 2021 Afvalwaterakkoorden met gemeenten

Tabel 2: Afspraken over inrichtingsmaatregelen uit het Waterbeheerplan 2016-2021

De voortgang van de maatregelen herstel natte natuurparels, beek- en kreekherstel, vispassages en ecologische 
verbindingszones is verbeterd ten opzichte van de Kadernota 2018-2027, maar verdient blijvend aandacht. Concreet per 
onderdeel is de volgende voortgang te melden:
• Herstel natte natuurparels: 100% van de opgaven vanuit het Waterbeheerplan is geprogrammeerd in concrete projecten. 

Dit is een stijging van 25% ten opzichte van de Kadernota 2018-2027. In deze programmering zijn enkele projecten 
opgenomen met een risico op vertraging, waardoor de voortgang vooralsnog oranje is. Daarnaast heeft het waterschap 
ook afspraken met de provincie gemaakt in de STUW over het herstel van natte natuurparels. Medio 2018 wordt de 
Midterm Review (MTR) van de STUW in het bestuurlijk overleg tussen de waterschappen en de provincie besproken 
(GS-NBWB). Deze MTR laat zien dat het herstel van natte natuurparels achterblijft bij de afgesproken STUW-prestatie. 
Gelet op de lange doorlooptijd van projecten is het noodzakelijk om samen met de provincie en andere partners 
(terreinbeheerders, gemeenten, particuliere grondeigenaren) initiatieven te blijven verkennen. Dan blijft de resterende 
opgave voor de periode 2022-2027 haalbaar.

• Beek- en kreekherstel: 65% van de afgesproken opgave is geprogrammeerd in concrete projecten. Dit is een toename van 
20% ten opzichte van de Kadernota 2018-2027. Ondanks deze versnelling wordt het afgesproken aantal kilometers in 
2021 niet gehaald. De verwachting is dat de realisatie de komende jaren verder toeneemt, vanwege de afronding van 
diverse watersysteemanalyses. Gelet op de planvorming, grondverwerving en uitvoering die nog moeten plaatsvinden, 
zal dit vooral leiden tot projecten die na 2021 tot afronding komen.

• Vispassages: 96% van de afgesproken opgave is geprogrammeerd in concrete projecten. Dit is een stijging van 46% ten 
opzichte van de Kadernota 2018-2027. Deze stijging is het resultaat van de ingezette versnellingsacties. In de loop van 
2018 wordt voor één beektraject nog aanvullend onderzoek gedaan naar kansen om knelpunten op te lossen. Dit kan 
ertoe leiden dat het waterschap tot en met 2021 meer knelpunten aanpakt dan afgesproken in het WBP en de STUW. Om 
die reden is de afspraak voorlopig oranje, maar wijzigt deze komend jaar mogelijk in groen.
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• Ecologische verbindingszones: 103% van de afgesproken opgave is geprogrammeerd in concrete projecten. Dit is een 
stijging van 23% ten opzichte van de Kadernota 2018-2027. Deze stijging is het gevolg van het stijgende animo van 
gemeenten om samen met het waterschap ecologische verbindingszones te realiseren. 

• Verbetering regionale keringen: van de 96 km te verbeteren regionale keringen is 65 km ondergebracht in het project 
verbetering regionale keringen. Deze 65 km dijktracés, die eerder zijn afgekeurd, zijn in 2017 aanvullend getoetst. 17,5 
km is bij deze hertoetsing alsnog goedgekeurd. Dit resulteert in een aanzienlijke besparing van € 20 miljoen euro (zie 
ook paragraaf 4.1). Voor het deelgebied Midden zijn alternatieven gevonden, zoals het plaatsen van keermiddelen en 
gemalen, waardoor 28 km dijkversterking niet meer nodig is. Hiervoor is de aanbesteding onlangs afgerond. Voor het 
overige deel van de 65 km (21 km) is het ontwerpproces van het verbeterproject na de zomer van 2017 gestart. 31 km is 
destijds afgekeurd op beheerdersoordeel, wat betekent dat er alleen groot onderhoud nodig is om ze in orde te krijgen 
en geen dijkversterking. Deze trajecten worden in 2018 opnieuw beoordeeld. Op basis van deze beoordeling wordt een 
project opgestart om het benodigde groot onderhoud uit te voeren.

• Verbetering primaire keringen: naar aanleiding van de vorige toetsingsronde is in totaal 17 km kering afgekeurd. Hiervan 
is 5,5 km opgelost in het project Overdiepse polder. 7,5 km wordt verbeterd binnen het project Geertruidenberg-
Amertak. De overige 4 km moeten opnieuw beoordeeld worden in de eerste ronde beoordeling primaire keringen. Als 
deze kilometers opnieuw afgekeurd worden, kunnen ze aangemeld worden bij het HWBP.

• Oplossen knelpunten riooloverstorten: van de 23 op te lossen knelpunten zijn er 22 reeds opgelost of geprogrammeerd. 
Eén knelpunt wordt nader onderzocht. Dit knelpunt is naar verwachting in 2021 ook opgelost.  

Juist in de realisatie van de maatregelen heeft het waterschap meer dan voorheen de samenwerking met gebiedspartners 
opgezocht. De programmering van de inrichtingsmaatregelen wordt telkens in samenspraak met partners geactualiseerd, 
passend binnen de financiële kaders van het waterschap. Prominente voorbeelden zijn de voorstellen die zijn ontwikkeld 
met het Streeknetwerk LandStad De Baronie, het Streeknetwerk Hart van Brabant en de Regio West-Brabant. Het waterschap 
werkt in deze streeknetwerken samen met betrokken partijen, om te komen tot uitvoering van gezamenlijke water- 
en natuuropgaven. Hiebij wordt nadrukkelijk gekeken naar meekoppelkansen op het gebied van recreatie, klimaat en 
waterkwaliteit.

De voortgang en geactualiseerde programmering van de inrichtingsmaatregelen voor het watersysteem en de keringen zijn 
weergegeven op de kaarten in bijlage 6. Het algemene beeld is dat er veel maatregelen zijn gerealiseerd of de komende 
jaren worden uitgevoerd. Er resteert echter ook een opgave van serieuze omvang voor de periode na 2021.

In bijlage 6 is tevens een overzichtskaart opgenomen van het beheergebied met daarin de locaties van de renovatieprojecten 
van zuiveringsbeheer. Per locatie is het type object weergegeven. De renovatieprojecten zijn nodig om ook in de 
toekomst te blijven voldoen aan de afspraken om risico’s te beheersen, voldoen aan vergunningvereisten en afgesproken 
afnameverplichtingen. Dit is een belangrijk speerpunt uit het beleidsvoornemen waterketen ‘Water van waarde’. De nadruk 
voor nu en in de nabije toekomst ligt op renovatieprojecten gericht op het transport van afvalwater (AWP 2.0). 



Kadernota 2019-2028 - Stroomversnelling in uitvoeringPagina 7

3. Ontwikkelingen 
In het Bestuursakkoord ‘Onze koers’ en in het Waterbeheerplan 2016-2021 zijn de belangrijkste maatschappelijke 
ontwikkelingen geformuleerd die invloed hebben op het waterschapswerk. Deze ontwikkelingen zijn verwerkt in de 
meerjaren programmaplannen. Dit hoofdstuk geeft een update van de ontwikkelingen ten opzichte van de voorgaande 
Kadernota. De volgende vraag staat centraal: welke ontwikkelingen vonden plaats in 2017-2018, die een impact hebben op 
het waterschapsbeleid in de periode 2019-2028?

In dit hoofdstuk wordt eerst ingegaan op twee brede maatschappelijke ontwikkelingen die een impact hebben op alle 
programma’s. Vervolgens wordt een update gegeven van enkele actuele dossiers.

3.1. Brede maatschappelijke ontwikkelingen

3.1.1. De klimaattransitie 

Bij de huidige regering staat de klimaatopgave hoog op de politieke agenda. Het gaat om een breed dossier waarin 
verschillende thema’s samen komen, zoals weergegeven in bijgaande figuur (bron: Raad voor de leefomgeving en 
infrastructuur).



Pagina 8Kadernota 2019-2028 - Stroomversnelling in uitvoering

Het waterschap werkt al langer aan de effecten van klimaatverandering, maar deze integrale benadering van het klimaat 
als groot maatschappelijk vraagstuk is nieuw. Die vraagt een inspanning van iedereen uit onze samenleving en een andere 
manier van samenwerken. Uitgangspunten voor de samenwerking tussen overheden zijn op 14 februari 2018 op nationaal 
niveau vastgelegd in het interbestuurlijk programma. Deze uitgangspunten worden uitgewerkt in concrete afspraken, die 
in de tweede helft van 2018 worden vastgesteld. Een van die concrete afspraken gaat over 'samen aan de slag voor het 
klimaat'.

Het klimaat: forse opgave, grote verandering
We willen in Nederland naar een halvering van de CO2-uitstoot in 2030 om de klimaatdoelstellingen uit het 
akkoord van Parijs te halen. Tegelijkertijd zal de gaswinning in Groningen moeten worden beëindigd. Deze 
ambitie is niet alleen een technologisch vraagstuk: het heeft een grote impact op de gehele samenleving 
in sociaal, ruimtelijk en economisch opzicht. De afgelopen jaren is de CO2-uitstoot in Nederland nauwelijks 
gedaald. De komende vier jaar zijn bepalend of we er in Nederland in slagen een substantiële verandering 
in de samenleving op gang te brengen. Dit vergt een doortastende, grensontkennende en soms onorthodoxe 
aanpak tussen overheidspartners, bedrijfsleven en samenleving.

Waterschap: een versterkende en verbindende overheid
De hoofdopgaven van de toekomst, zoals die ook in de Omgevingsvisie van de provincie zijn verwoord, vragen om een 
andere houding van alle partijen – dus ook van het waterschap. Het is nodig om over de eigen grenzen heen te kijken om 
gezamenlijk maatschappelijke meerwaarde te bereiken, waarbij iedereen vanuit zijn eigen kracht een positieve bijdrage 
levert.

Het voorontwerp van de Brabantse Omgevingsvisie staat voor een 
belangrijk deel in het teken van vier hoofdopgaven: 

1. Een energiemix creëren waardoor Brabant in 2050 energie- en 
CO2-neutraal is; 

2. Brabant laten uitgroeien tot een slimme, complementaire 
netwerkstad;

3. Een circulaire economie tot stand brengen;
4. Klimaatproof worden. 

Voor ieder van deze vier hoofdopgaven geeft de Omgevingsvisie een 
vergezicht (2050), maar ook een concreet tussendoel voor 2030, wat 
helpt te bepalen welke stappen op korte en middellange termijn 
nodig zijn.

Zuid-Nederland bereidt zich versneld voor op de 
toekomst om te zorgen dat klimaatverandering 
de regio niet overkomt, maar wordt omgezet 
in kansen voor een fijne en veilige omgeving 
om in te wonen en in te werken. Dit vraagt 
om nieuw partnerschap gericht op klimaat. 
Gemeenten zijn politiek in de lead. Door kennis, 
organisatievermogen, het brede netwerk en 
innovatiekracht kunnen waterschappen de 
gemeenten versterken. Het waterschap Brabantse 
Delta heeft daarom samen met de gemeente 
Breda en de provincie Noord-Brabant het 
initiatief genomen om losse initiatieven samen 
te brengen tot een grotere beweging: een 
klimaatstroom voor Zuid-Nederland. 

Hiermee wordt vanuit de regio een bijdrage geleverd aan het nationale klimaatakkoord voor de thema’s energie, adaptatie 
en circulaire economie. 

Het waterschap stelt zich hierbij op als verbindende en versterkende overheid in de eigen regio. We ondersteunen 
gemeenten in hun klimaatopgave, samen met de regionale samenwerkingsverbanden (regio West-Brabant, de Zuidwestelijke 
Delta en regio Hart van Brabant). Voor deze procesondersteuning wordt jaarlijks € 250.000,- aan budget gereserveerd.

Circulaire economie: impact op zuiveringsbeheer en watersysteembeheer
De ontwikkeling naar een circulaire economie heeft grote impact op het werk van het waterschap in de toekomst. We gaan 
steeds meer circulaire producten toepassen, zoals de duurzame beschoeiing van hergebruikt kunststof. Biomassa wordt 
ingezet als bodemverbetering en als energiebron. We beschouwen restproducten steeds minder vaak als afval en vaker als 
grondstof. Daarmee transformeert de afvalverwerking naar een grondstoffenterugwinning. In het Waterbeheerplan zijn 
hierover al doelstellingen geformuleerd (zie ook paragraaf 2.1). Een intensiever samenwerking met het bedrijfsleven is hierbij 
nodig. De innovatiefabriek op Nieuwveer en het PHARIO project op rwzi Bath zijn een goed voorbeeld van deze intensieve 
samenwerking met het bedrijfsleven. De waterketen is momenteel echter een intern gerichte en operationeel ingestelde 
organisatie. Er is een omslag nodig naar meer omgevingsgericht en integraal werken. Die richting wordt ingezet met het 
beleidsvoornemen waterketen ‘Water van waarde’. Het vergroten van de flexibiliteit in het zuiveringsbeheer is hierbij een 
belangrijk speerpunt. Centraal georiënteerd waar het kan (massa is kassa), flexibel en op maat waar de grootste toegevoegde 
waarde ligt en lokaal op basis van de effectiviteit en wensen vanuit de omgeving.
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Gevolgen voor lastenverdeling zuiveringsbeheer
Als waterschap verwerken we niet alleen huishoudelijk afvalwater. In 2018 is ruim 30% van het afvalwater afkomstig van 
bedrijven. Het ligt in de verwachting dat steeds meer bedrijven de eigen afvalstromen minimaliseren door hergebruik van 
stoffen. Deze beweging willen we als overheid ook stimuleren.
Dat heeft wel impact op de uitvoering van de zuiveringstaak door het waterschap. Deze impact wordt met de volgende twee 
grafieken nader toegelicht. 

De grafieken geven het volgende beeld: 
• Het aandeel afvalwater van meetbedrijven wordt kleiner: in de huidige cijfers is er sprake van een afname van 6% ten 

opzichte van vorig jaar. De oorzaken hiervan zijn divers (uitgestelde uitbreiding van activiteiten en/of meer zelf zuiveren).
• Het waterschap kan in beperkte mate flexibel inspelen op wijzigingen in aangeleverd afvalwater. De kosten die het 

waterschap maakt worden voor een groot deel bepaald door kapitaalslasten van de infrastructuur. Besparing op 
dergelijke kosten is op korte termijn moeilijk. Als het aantal v.e.’s vanuit meetbedrijven daalt, dienen deze kosten over 
een kleiner aantal v.e.’s te worden verdeeld, waardoor het tarief per v.e. hoger zal worden. Wel kan er bespaard worden 
op goederen en diensten, door bijvoorbeeld een verminderde dosering van chemische stoffen voor de slibverwerking en 
defosfatering.
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Uitleg type bedrijven

Meetbedrijven
Dit zijn bedrijven die op grond van de heffingsverordening of op eigen verzoek het afvalwater meten, 
bemonsteren en analyseren. In het jaarlijks in te leveren aangiftebiljet worden onder andere deze 
gegevens aangeleverd ter bepaling van de vervuilingswaarde.

Tabelbedrijven
Voor deze bedrijven wordt de vervuilingswaarde bepaald aan de hand van de tabel 
afvalwatercoëfficiënten. Alle bedrijven worden afhankelijk van de bedrijfsactiviteit ingedeeld in één 
van de 15 klassen. Ook ontvangen deze bedrijven jaarlijks een aangiftebiljet, op grond waarvan de 
aanslag wordt vastgesteld. Aan bedrijven met enkel lozing van sanitair afvalwater wordt in principe geen 
aangiftebiljet meer toegezonden, maar wordt de vervuilingswaarde bepaald aan de hand van gegevens 
van de waterleverancier.

Forfaitaire bedrijven
Dit zijn voornamelijk tuinbouwkassen. Op basis van artikel 11 worden tuinbouwkassen waarbinnen 
onder een permanente opstand van glas of kunststof het telen van gewassen plaatsvindt, in de 
heffing betrokken op basis van een forfait van drie vervuilingseenheden per hectare permanente 
opstand. Uit onderzoek naar een afvalwatercoëfficiënt voor glastuinbouwbedrijven is gebleken dat de 
vervuilingswaarde van tuinbouwkassen geen relatie heeft met de hoeveelheid ingenomen water.

De impact van de circulaire economie op de financiële lasten, is op dit moment nog niet goed in te schatten. In deze 
Kadernota is alleen rekening gehouden met de bekende wijzigingen in het aanbod van afvalwater door bedrijven (zie 
paragraaf 4.3 en bijlage 1) en met de vastgestelde innovatieprojecten.

3.1.2. Commissie Aanpassing Belastingstelsel

Na de publicatie van het rapport Water governance in the 
Netherlands: ‘fit for the future?’ van de Organisatie voor 
Economische Ontwikkeling en Samenwerking (OESO) in 2014 
gaf de minister van Infrastructuur en Milieu destijds opdracht 
tot een onderzoek naar de toekomstbestendigheid van de 
financiering van het waterbeheer. Het gaat dan onder meer om 
een betere toepassing van principes als ‘de vervuiler betaalt’, 
‘de kostenveroorzaker betaalt’ en het profijtbeginsel. De Unie 
van Waterschappen heeft vervolgens een commissie ingesteld 
die een mogelijke aanpassing van het huidige belastingstelsel 
van de waterschappen onderzoekt: de Commissie Aanpassing 
Belastingstelsel (CAB). 

Deze commissie heeft van het bestuur van de UvW de opdracht gekregen om onderzoek te doen naar de vraag of het 
belastingstelsel van de waterschappen op de middellange termijn houdbaar is. Eind 2017 presenteerde de commissie het 
concept-eindrapport. Tijdens diverse sessies met de waterschappen en externe stakeholders heeft de commissie de reacties 
op dit concept geïnventariseerd. De CAB streeft er naar om de eindvoorstellen 1 juni 2018 aan het bestuur van de UvW te 
presenteren. Het UvW-bestuur zal een standpunt over de voorstellen innemen en het besluitvormingsproces binnen de 
vereniging vormgeven. De definitieve besluitvorming over de waterschapvoorstellen is voorzien voor de ledenvergadering van 
oktober 2018. Het UvW-bestuur zorgt voor bijeenkomsten om de waterschappen zowel op ambtelijk als bestuurlijk niveau 
goed te informeren over de voorstellen. Zo kan ieder waterschap zijn inbreng zorgvuldig voorbereiden.
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In het concept-eindrapport van de CAB staan voorstellen om het belastingstelsel van de waterschappen toekomstbestendiger 
te maken en een aantal oneffenheden en knelpunten in het stelsel weg te nemen. Voor de thema’s waterzuivering 
en waterkwaliteit is onderzoek gedaan naar betere toepassing van het kostenveroorzakingsbeginsel. Voor de thema’s 
watersysteem en waterveiligheid is gezocht naar mogelijkheden om het profijtbeginsel beter toe te passen. Deze 
denkrichtingen zijn door de CAB uitgewerkt in diverse aanpassingsvoorstellen van het huidige belastingstelsel. Deze 
voorstellen kunnen (indien ze na het traject binnen de UvW door de minister worden overgenomen en verankerd in 
wetgeving) leiden tot flinke verschuivingen van de lasten over verschillende categorieën belastingbetalers. 

3.1.3. De digitale transformatie 

Bij digitale transformatie gaat het om de impact van digitale technologie en de digitalisering van bedrijfsprocessen op 
mens, bedrijf en maatschappij. Dit leidt ook binnen het waterschap onvermijdelijk tot een transformatie van de strategie, 
de processen en structuur. De mindset van huidige medewerkers zal daarbij zodanig moeten veranderen dat men wendbaar 
om kan gaan met nieuwe technologieën, werkwijzen en de veranderende rol van het waterschap in 
zijn omgeving. De samenleving verandert en als waterschap moeten we hier actief op inspelen om een 
toonaangevende overheid te zijn en te blijven.

De samenleving verandert
Momenteel zijn er drie grote ontwikkelingen gaande die grote impact hebben op organisaties en de 
maatschappij: 
• De enorme toename van (beschikbare) data (elk jaar verdrievoudigt de hoeveelheid data), 
• de ontwikkeling van kunstmatige intelligentie (KI) op basis van die enorme datasets, 
• en nieuwe technologie (computerkracht, drones, virtual reality, robots, etc.) waarmee die intelligentie kan worden 

ingezet. 

Toekomst van grote operating systems

Volgens Amin Toufani (ceo Singularity University) gaan we in de maatschappij toe naar grote ‘operating systems’, die een 
hele sector kunnen coördineren. Zo is Amazon hard op weg om hét wereldwijde operating system te worden voor retail. Bob 
Hutten (Hutten Catering, Veghel) uitte tijdens de waterinnovatiemarkt van de waterschappen zijn zorgen over voor de retail in 
Nederland: “…als Amazon híer komt, verliezen we 50% van de retail”. In de VS kun je nu al spraakgestuurd (via KI-systeem 
Alexa) bestellingen doen, betalen én het product dezelfde dag nog laten bezorgen (evt. met een drone). Sterker nog, 46% 
van de bezitters van een ‘Alexa’ geeft aan niet meer zonder te kunnen (DWDD, oktober 2017).

Tezamen geeft dat nú al zeer krachtige toepassingen, zoals de zelfrijdende auto, computers die beter diagnosticeren dan 
internisten (Watson, IBM), robots die beter kunnen opereren dan de mens en computers die véél sneller en betere juridische 
analyses maken dan mensen (LegalRobot). Van MBO tot WO: álle werkzaamheden met routines maken kans om door slimme 
systemen te worden overgenomen. 

Digitale transformatie kent naast kansen (innovaties, efficiency, etc.) ook bedreigingen. Denk aan het groeiend belang van 
informatieveiligheid, privacy en bescherming van (persoons)gegevens, toenemende kosten en de behoefte aan andere 
competenties van medewerkers. Ook ontstaat er behoefte aan flexibele processen en een wendbare organisatie, die snel in 
kan spelen op de wisselende eisen die aan het waterschap gesteld worden.
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Waterschap: verbruiker en leverancier van informatie 
Met de digitale transformatie bij het waterschap gaat het niet meer over alleen het automatiseren en efficiënter maken van 
de bedrijfsprocessen. De verdergaande digitalisering wordt de essentie van ons primaire proces: om te meten, te interacteren 
met andere partijen en te innoveren. De waterschappen zijn in toenemende mate data- en informatie gedreven. Vanuit 
wettelijke eisen en het werken in ketens (o.a. door de Omgevingswet/DSO) is het uniform verwerken, opslaan en delen van 
data een voorwaarde. Als aanvulling op droge voeten en schoon water wordt ook het leveren van betrouwbare informatie 
onderdeel van onze missie.

Digitalisering levert een belangrijke bijdrage aan het realiseren van de kerntaken van waterschappen. Dit door een betere 
dienstverlening (mens centraal, nieuwe diensten), innovatieve en technologische toepassingen in het werk en efficiënter 
werken. Informatievoorziening is niet langer alleen ondersteunend aan het primaire proces; het bepaalt in belangrijke mate 
hoe succesvol waterschappen zijn in het realiseren van hun opgave. 

Het waterschap zal sneller moeten anticiperen op wat de inwoners en bedrijven willen. Dat vereist een andere manier van 
denken en werken. Het vraagt ook om een andere, wendbare houding van medewerkers. Medewerkers moeten zich kunnen 
inleven in situaties van inwoners en bedrijven en goed met technologische toepassingen om kunnen gaan. Bij digitale 
transformatie past geen traditionele blauwdrukaanpak. Het wordt steeds normaler dat netwerkgroepen samen in korte tijd 
iets ontwikkelen. 

In de ontwikkeling van de organisatie is op dit moment aandacht voor digitale zelfredzaamheid van medewerkers, 
wendbaarheid, persoonlijk leiderschap, informatie op orde, data-analyse en -deling. De (digitale) dienstverlening wordt 
doorontwikkeld. Verder lopen acties op het gebied van informatieveiligheid en privacy (AVG). Bepaalde werkzaamheden 
worden minder en nieuwe werkzaamheden ontstaan. Denk hierbij aan specialisten in het analyseren van data en het 
genereren van toegevoegde waarde. 
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Extra kosten
We kunnen de digitale transformatie niet alleen uitvoeren. De nadruk ligt daarom steeds meer op samenwerken en samen 
innoveren. Het Koersplan van Het Waterschapshuis en de Strategienota van de Opdrachtgeverstafel (OGT) geven ook duidelijk 
aan dat samenwerken op dit gebied essentieel is om te kunnen slagen. 

Digitale transformatie brengt naast efficiencyvoordelen een verhoging van kosten met zich mee. Om deze ontwikkeling 
voldoende actief op te pakken is in deze Kadernota jaarlijks een extra budget van € 200.000,- begroot, ten opzichte van de 
vorige Kadernota.
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3.1.4. Ondermijning

Een vermenging van de boven- en de onderwereld, drugshandel, wapenhandel en liquidaties: het zijn voorbeelden van 
georganiseerde en ondermijnende criminaliteit. Deze criminaliteit ondermijnt het lokale gezag, bedreigt de veiligheid en 
leefbaarheid en levert schade op voor ondernemers. Met name in Zuid-Nederland is de georganiseerde drugshandel op grote 
schaal aanwezig. Het waterschap wordt met regelmaat geconfronteerd met dumping van restproducten van drugslaboratoria 
op onze eigendommen of in watergangen. Daarnaast loopt het zuiveringsproces gevaar door lozingen van synthetisch 
drugsafval in het riool. Het is ook bekend dat ondernemers in het buitengebied onder druk worden gezet om hun opstallen 
ter beschikking te stellen voor de productie van synthetische- of softdrugs.

Inmiddels is er in overheidsland een forse beweging 
tegen ondermijning gaande. Het Openbaar Ministerie en 
de Nationale Politie voor Brabant, Zeeland en Limburg 
zijn in 2014 al gestart met de Intensivering aanpak 
ondermijning Zuid-Nederland. Het kabinet heeft in het 
regeerakkoord besloten om extra geld beschikbaar te stellen 
om ondermijnende criminaliteit te bestrijden. Er wordt 
gewerkt aan nieuwe wet- en regelgeving, bijvoorbeeld een 
uitbreiding van de toepassingsmogelijkheden van de wet 
Bibob. Hierbij wordt ook veel aandacht besteed aan de 
integriteit en daarmee de weerbaarheid van bestuurders 
en ambtenaren tegen ondermijning. De gedachte is dat 
een succesvolle aanpak van ondermijning begint bij een 
integer en weerbaar bestuur en ambtelijke organisatie. Het 
gaat dan om transparantie, helderheid en de weerbaarheid 
tegen bedreigingen, maar ook om bewustwording van de 
problematiek.

De overheid en dus ook een waterschap kan 
ondermijnende criminaliteit onbewust faciliteren. Dan gaat 
het om zaken als aanbestedingen en vergunningverlening, 
of vastgoedtransacties met malafide partijen. Het faciliteren 
kan ook bestaan uit gebrekkige regelgeving, controle en 
handhaving.

Om ondermijning te bestrijden, is een integrale aanpak 
door overheidsinstanties van groot belang. Het doel 
is de slagkracht van de diverse overheidsinstanties te 
vergroten en op te treden als één georganiseerde overheid. 
Momenteel onderzoekt het waterschap, zowel intern als 
extern, welke rol het kan spelen bij de bestrijding van 
ondermijning. 
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3.2. Update actuele dossiers

3.2.1. Ruimtelijke adaptatie 

In de vorige Kadernota zijn extra middelen uitgetrokken voor klimaatadaptatie en waterkwaliteit. De extra middelen voor 
ruimtelijke adaptatie zijn bedoeld om samen met partners te investeren in extra maatregelen voor klimaatadaptatie. De 
eerste stap om tot gezamenlijke projecten en gezamenlijke financiering te komen is dat die partners in beweging komen. 
Inmiddels zijn de nodige stappen ondernomen om afspraken met (vooral) gemeenten te maken, maar de resultaten daarvan 
moeten nog zichtbaar worden. De extra aandacht heeft nog niet overal geleid tot extra inzet van middelen of concrete 
initiatieven. 
Ondertussen is het Deltaplan ruimtelijke adaptatie uitgekomen. Dat legt extra nadruk op de urgentie en bewustwording 
bij gemeenten, maar vanuit het Rijk is er (nog) geen zicht op extra financiële middelen. Voor de provincie geldt dat er wel 
gelden gereserveerd worden, maar deze zijn nog niet beschikbaar. Ook is er nog steeds geen afspraak tussen provincie en 
waterschappen over de financiering van maatregelen voor bovennormatieve wateroverlast, zoals in de STUW is afgesproken. 

Voor de komende periode zijn twee aspecten van belang: 
• Wat betreft externe factoren is bepalend welke ambitie en snelheid onze partners tonen, en hoeveel cofinanciering er 

komt vanuit Rijk en provincie. 
• Vanuit het waterschap zelf bezien (intern) hangt veel af van de rol en ambitie die het waterschap voor zichzelf bepaalt 

via het BOB-traject ‘ruimtelijke adaptatie’. 

Beide aspecten zullen dit jaar een belangrijke ontwikkeling doormaken. Aan het einde van dit jaar wordt duidelijker wat 
de financiële impact van ruimtelijke adaptatie voor het waterschap de komende jaren zal zijn. Voor dit jaar is de bestaande 
ruimte voldoende.

3.2.2. Zoetwaterprogramma

In 2015 heeft het waterschap bestuursovereenkomsten zoet water voor de Zuidwestelijke Delta en de hoge zandgronden 
ondertekend. Hierin zijn met andere overheden en watergebruikers afspraken gemaakt over de gezamenlijk te realiseren 
klimaatrobuuste zoetwatervoorziening. 

Voor beide deelgebieden geldt dat de realisatie of uitvoering van maatregelen niet geheel verloopt volgens planning. 

1. Voor de Zuidwestelijke Delta wordt dit voor een belangrijk deel veroorzaakt door de uitblijvende besluitvorming over 
het zout maken van het Volkerak-Zoommeer en de bijbehorende alternatieve zoetwatervoorziening rond het meer. De 
regionale partijen werken in 2018 een ‘roadmap’ uit die aangeeft welke volgtijdelijke stappen de komende jaren wel 
kunnen worden gezet. Tevens werkt de regio mogelijke andere zoetwatermaategelen uit die los van een besluit voor 
zoet of zout bijdragen aan een klimaatrobuuste zoetwatervoorziening. Er is een mogelijkheid dat maatregelen uit de 
Krekenvisie voor de periode tot en met 2021 in aanmerking komen voor een Rijksbijdrage uit het Deltafonds. Dit kan 
vragen om een versnelde uitvoer van maatregelen.

2. Voor de hoge zandgronden ligt de oorzaak in het ontbreken van een helder afwegingskader voor de realisatie van 
een klimaatrobuust watersysteem (voor beheer en inrichting). Dit afwegingskader wordt ontwikkeld aan de hand van 
drie concrete gebiedsprocessen, waar het waterschap in 2018 mee is begonnen: De Aa of Weerijs, de Chaamse beken/
Strijbeekse beek en de Visdonk/Molenbeek/Kleine Aa bij Roosendaal. De bestuurlijke kaders voor waterbeschikbaarheid 
zijn hiervoor in 2017 vastgesteld. 



Pagina 16Kadernota 2019-2028 - Stroomversnelling in uitvoering

Als er de komende jaren onvoldoende voortgang wordt geboekt en daarmee de beschikbare Rijks- en provinciale gelden 
voor zoet water onvoldoende worden uitgegeven, dreigt herverdeling van het geld over de andere regio’s. Dan zijn we 
het voor ons gebied gereserveerde geld kwijt. Het is in beide deelgebieden dus noodzakelijk om vanaf 2018 versneld 
zoetwatermaatregelen uit te gaan voeren. Dit legt extra druk op de noodzakelijke voortgang in inrichtingsmaatregelen (zie 
paragraaf 2.2: Maatregelen).

     

3.2.3. Waterveiligheid 

Waterschap Brabantse Delta werkt continu aan het borgen van de waterveiligheid. We zijn gestart met de 
veiligheidsbeoordeling voor de primaire waterkeringen op nieuwe normen voor overstromingskansen. Dit resultaat geeft ons 
zicht op de veiligheid van onze waterkeringen en de voortgang van het waterveiligheidsprogramma. Met het op orde brengen 
van de primaire keringen voor 2050 zorgt Waterschap Brabantse Delta er voor, dat aan de eis voor basisveiligheid wordt 
voldaan. 

Het waterschap werkt ook aan de implementatie van meerlaagsveiligheid, door omgevingspartners te informeren en 
adviseren over de overstromingsdreiging nu en in de toekomst. Allereerst wordt nagegaan hoe onze eigen objecten in geval 
van een overstroming blijven functioneren. Daarbij wordt gebiedsgericht nagegaan hoe de inrichting van het landschap 
de gevolgen van een overstroming kan beperken. Deze pilots zijn de basis voor een meer inclusieve en toekomstgerichte 
benadering van waterveiligheid.

We zien een aantal ontwikkelingen die ertoe leiden dat de kosten de komende jaren naar verwachting gaan stijgen:
1. De toekomstige veiligheidsopgave primaire keringen is groter dan voorzien. Naar verwachting voldoet een groter deel van 

de waterkeringen op grond van de beoordeling niet aan de nieuwe veiligheidsnormen. Deze keringen moeten worden 
versterkt.

2. Het waterschap wordt informatieleverancier omtrent overstromingsrisico’s voor gebiedspartners. Dit moet leiden tot 
meerwaarde voor het gebied en op termijn mogelijk een doelmatiger inzet van middelen voor waterveiligheid.  

3. Extra onderhoudskosten voor beheersing beverproblematiek. Om het overstromingsrisico door de graverijen van de bever 
te beheersen is extra budget nodig, o.a. voor monitoring.  

 
Naast de kostenstijging voorzien we een kostenbesparing voor het huidige verbeterprogramma regionale keringen, doordat 
de nieuwe manier van toetsen leidt tot een kleinere verbeteropgave. Deze kostenbesparing is verwerkt in deze Kadernota. 
De mogelijke extra kosten zijn nog onvoldoende concreet in beeld. Deze zijn daarom nog niet meegenomen in de financiële 
cijfers. 
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3.2.4. Waterkwaliteitsverbetering 

De waterkwaliteit is in de laatste 15 jaar behoorlijk 
verbeterd. Desondanks is de opgave die er ligt om de KRW-
doelen voor een ecologisch gezond oppervlaktewater te 
halen nog groot. De laatste jaren blijken ook vaker nieuwe 
stoffen (zoals GenX) gemeten te worden in het oppervlakte- 
en afvalwater. Het waterschap moet hier alert op zijn 
en actief op inspelen. De Omgevingswet en de daarin 
voorgestelde decentralisatie van bevoegdheden op het 
gebied van waterkwaliteit, biedt aanknopingspunten om 
mee aan de slag te gaan.

In 2017 heeft het AB besloten om extra inzet te plegen 
op het gebied van waterkwaliteit. Er is een netto-
investeringsvolume van € 800.000 per jaar gereserveerd 
voor benodigde extra maatregelen voor het thema 
waterkwaliteit. Het gaat dan om investeringsprojecten voor 
inrichtingsmaatregelen. De komende jaren zal hiervoor in 
de programmering van beek- en kreekherstel en aanleg 
EVZ’s een versnelling plaatsvinden. De programmering 
van de inrichtingsmaatregelen wordt telkens in 
samenspraak met partners geactualiseerd, passend binnen 
de financiële kaders van het waterschap. Prominente 
voorbeelden zijn de voorstellen die zijn ontwikkeld met 
het Streeknetwerk LandStad De Baronie, het Streeknetwerk 
Hart van Brabant en de Regio West-Brabant. Ten opzichte 
van de vorige Kadernota is al 20% meer aan beek- en 
kreekherstelprojecten in de planning opgenomen (zie ook 
bijlage 5: het investeringsplan).

Naast deze extra inzet op inrichtingsmaatregelen is er ruimte voor extra personele inzet van 1 fte, waarvan de werving medio 
2018 start. De ambitienota ‘Bijschakelen voor gezond water’ uit 2017 beschrijft de extra inzet op vier aandachtsvelden, die 
in het BOB-traject waterkwaliteit naar voren zijn gekomen:

• Extra inzet op inrichting, beheer en onderhoud, daar waar zich kansen voordoen, zoals hierboven beschreven.
• Intensiever samenwerken met Vlaanderen. Naast intensiever contact met Vlaamse waterpartners en grensgemeenten 

(die veelal extra menskracht vergen) heeft dit geleid tot een aantal samenwerkingsprojecten die (mogelijk) met subsidie 
vanuit de Interreg-programma’s worden uitgevoerd. 

• De aanpak van diffuse emissies in het landelijk gebied. De aanpak voor het Deltaplan Agrarisch Waterbeheer is 
geïntensiveerd (zie kaartbeeld met ligging van projecten op volgende pagina) en daarnaast is extra geld vrijgemaakt voor 
blauwe diensten (akkerranden) die via het collectief Agrarisch Natuurbeheer (ANB West-Brabant) weggezet gaan worden. 
Bij de Tonnekreek zal een nutriëntenreductiestudie uitgevoerd worden. Deze actie vloeit mede voort uit de uitwerking 
van het landelijk Deltaplan Zoetwater en Waterkwaliteit, onder regie van de provincie Noord-Brabant. 

• De aanpak van micro-verontreinigingen.  Deels betreft dit bekende stoffen zoals gewasbeschermingsmiddelen en 
medicijnresten, waar al zicht is op de aanpak. Anderzijds worden ook relatief onbekende, nieuwe stoffen (zoals GenX) 
aangetroffen in oppervlaktewater en in stedelijk afvalwater. Adequate monitoring is van groot belang. De rwzi kan 
daarbij een rol spelen. Daarin kan ook de eventuele opgave voor nutriënten in het betreffende stroomgebied worden 
meegenomen. De nieuwe ambitie van het waterschap op het vlak van zuiveringsbeheer en micro-verontreinigingen 
wordt in de tweede helft van 2018 door het DB nader uitgewerkt.  
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Inmiddels zijn twaalf watersysteemanalyses voor de Kaderrichtlijn Waterkwaliteit (KRW) afgerond en wordt de rest in 2018 en 
2019 opgeleverd. De komende jaren worden de acties en aanbevelingen uit deze analyses uitgewerkt in concrete projecten 
voor beek- en kreekherstel. In de vorm van verschillende gebiedsprocessen worden de regionale waterpartners betrokken en 
zal ook een link gelegd worden met de opgave op het gebied van klimaatadaptatie.
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4. Lasten- en tariefontwikkeling 

4.1. Investeringen en kapitaalslasten

Investeringsplan 2019-2028 
In de Verordening beleids- en verantwoordingsfunctie is opgenomen dat het dagelijks bestuur jaarlijks een planning 
opstelt van de investeringen, waarvan de start en/of uitvoering in het begrotingsjaar +9 jaar verwacht wordt. Deze planning 
heet het investeringsplan (IP). In 2017 heeft het algemeen bestuur een nieuwe werkwijze vastgesteld ten aanzien van 
het investeringsplan. Afgesproken is dat het investeringsplan voortaan als bijlage bij de Kadernota wordt opgenomen, in 
plaats van bij de begroting. Het bevat een doorkijk die gelijk is aan de periode van de bijhorende Kadernota (10 jaar). Het 
investeringsplan in de nieuwe vorm is opgenomen in bijlage 5 van de Kadernota. Het investeringsplan is een instrument 
om toekomstige investeringen te programmeren. Door middel van deze investeringen wordt invulling gegeven aan de 
afgesproken opgaven en ambities binnen de afgesproken investeringsvolumes. Voor de volledigheid zijn ook de lopende 
projecten (projecten die reeds uitvoeringskrediet hebben) in de bijlage opgenomen. De voortgang van deze lopende projecten 
wordt gerapporteerd in de managementletters.

Het IP is in de eerste jaren gevuld met concrete investeringen. In de latere jaren (richting het einde van de planperiode) 
is het vooralsnog minder concreet ingevuld. Voor zover het IP nog niet is gevuld met concrete investeringen, 
berekent het waterschap de kapitaallasten door in de Kadernota op basis van de investeringsvolumes en gemiddelde 
afschrijvingstermijnen. Het IP wordt jaarlijks geactualiseerd. Het streven is om de concreetheid voor de latere jaren van de 
planperiode steeds verder te vergroten.

Bij de besluitvorming over de begroting (AB-vergadering van november) wordt een projectenlijst aan het AB voorgelegd. 
Hierop staan de investeringen waarvoor in het eerstvolgende begrotingsjaar uitvoeringskrediet wordt aangevraagd. Het 
AB besluit welke investeringen van de projectenlijst aan het DB worden gemandateerd. Dit houdt in dat het DB voor deze 
projecten de bevoegdheid krijgt om uitvoeringskrediet te verstrekken.

Investeringsvolumes
Voor het gelijkmatig programmeren van investeringen hanteert het waterschap een vast regulier netto investeringsvolume van 
€ 34,4 miljoen per jaar. Dit is het netto investeringsvolume na aftrek van de bijdragen van derden, zoals subsidies. Bovenop 
dit bedrag komen nog de extra benodigde investeringen in de regionale keringen en de jaarlijkse bijdrage aan het HWBP. 
Figuur 1 geeft het afgesproken netto investeringsvolume per taak weer, uitgesplitst naar bestaand en nieuw beleid. Binnen 
de beschikbare volumes maakt het waterschap, gebruikmakend van de assetmanagement-methodiek, een integrale afweging 
en prioritering van investeringen voor ontwikkeling, instandhouding, nieuwbouw, vervanging en onderhoud.

Figuur 1: Netto investeringsvolumes per taak 2019-2028
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In de eerste jaren is de afwegingsruimte beperkt, omdat een deel van het investeringsvolume al is ingevuld met bestaand 
beleid. Dit zijn investeringen waar het bestuur reeds krediet voor beschikbaar heeft gesteld. 
Het waterschap anticipeert continu op nieuwe ontwikkelingen. In principe worden de financiële consequenties daarvan 
opgevangen binnen de afgesproken investeringsvolumes. Zo is er met ingang van deze Kadernota vanaf 2019 een bedrag van 
€ 1,5 miljoen per jaar gereserveerd binnen het reguliere volume voor investeringen in klimaatadaptatie/ruimtelijke adaptatie 
(€ 0,7 miljoen) en waterkwaliteit (€0,8 miljoen). Ook is het project AWP 2.0 voor de volle omvang geprogrammeerd binnen 
het reguliere investeringsvolume. Het is mogelijk dat het afgesproken volume voor zuiveringsbeheer gedurende een of twee 
jaren wordt overschreden door de investering in de AWP, maar dit zal zich over de Kadernota-periode heen uitmiddelen, 
door het verantwoord uitstellen van andere instandhoudingsprojecten met een lager risicoprofiel. Als uit de nadere 
uitwerking blijkt dat de opgaven niet passen binnen de huidige volumes, dan vindt er bij het opstellen van de volgende 
Kadernota een inhoudelijk bestuurlijk debat plaats over de opgaven in relatie tot de investeringsvolumes.

Figuur 1 laat zien dat er in de jaren 2019 tot en met 2024 een piek zit in de geraamde investeringsuitgaven, als gevolg 
van het project regionale keringen. Hierbij moet worden opgemerkt dat de actuele raming is gebaseerd op de kennis die 
nu aanwezig is. Nog niet alle deeltrajecten zijn concreet uitgewerkt. Dit kan ertoe leiden dat het project in een volgende 
Kadernota wordt aangepast. Zo is de prognose ten opzichte van de Kadernota 2018-2027 naar beneden bijgesteld van totaal 
€ 80 miljoen naar € 60 miljoen. Gedurende de looptijd van het project regionale keringen wordt een bedrag van € 2 miljoen 
per jaar overgeheveld vanuit het reguliere volume van watersystemen naar het project regionale keringen. Vanaf 2025 
wordt dit bedrag weer toegevoegd aan het reguliere volume watersystemen, waarmee het investeringsvolume weer op het 
oorspronkelijke niveau van € 34,4 miljoen komt.

Kapitaallasten
Figuur 2 laat het verloop van de kapitaallasten zien. 

          

Figuur 2: Opbouw kapitaallasten 2019-2028

De kapitaallasten nemen tot 2021 toe. Dit wordt grotendeels veroorzaakt door het in gebruik nemen van de investeringen 
in de AWP. In de jaren 2020 en 2021 vindt als gevolg van de investeringen in de AWP en rwzi Nieuw Vossemeer extra 
afschrijving plaats op oude investeringen die nu vervangen worden, maar nog een boekwaarde hebben op het moment 
dat de nieuwe investering in gebruik wordt genomen. Ten opzichte van de Kadernota 2018-2027 zijn de kapitaallasten in 
de eerste jaren lager en vanaf 2023 hoger. Dit komt met name door het verlengen van de afschrijvingstermijnen voor de 
SNB en het aanpassen van de betaaldatum voor de HWBP-bijdrage van mei naar september. Over de gehele periode van de 
Kadernota zijn de rentelasten lager dan in Kadernota 2018-2027. Dit geldt ook voor de lasten van het project Regionale 
keringen. 

Tegenraming op kapitaallasten
De ervaring leert dat projecten vaak later van start gaan dan gepland en een langere doorlooptijd kennen. De kapitaallasten 
vallen daardoor in het eerste jaar lager uit dan voorzien. Het waterschap vermindert de kapitaallasten die voortvloeien uit 
investeringen daarom in het eerste jaar standaard met 30%. Het verlaagde bedrag wordt opgenomen in de (meerjaren)
begroting en doorgerekend in de tarieven.
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4.2. Netto lastenontwikkeling 

Figuur 3 geeft de ontwikkeling weer van de totale netto lasten ten opzichte van de Kadernota 2018-2027. Over de gehele 
planperiode genomen zijn de lasten hoger. In totaal zijn de geraamde lasten over de periode 2019-2027 € 12,3 miljoen 
hoger dan in de vorige Kadernota was voorzien. 
De voornaamste wijzigingen ten opzichte van de Kadernota 2018-2027 zijn:
• Een stijging van de directe lasten voor de huur tijdelijke pompinstallatie Roosendaal;
• Een stijging van de directe lasten voor ondersteuning klimaattransitie West- en Midden-Brabant;
• Een stijging van de directe lasten voor digitale transformatie;
• Een aanloopbudget voor het beleidsvoornemen waterketen ‘Water van waarde’;
• Hogere extra afschrijving voor de projecten AWP 2.0 en Fuzzy filter Nieuw Vossemeer;
• Lagere kapitaallasten door wijzigingen in projecten (prognoses van uitgaven en realisatiedata).
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Figuur 3: Vergelijking netto lastenontwikkeling Kadernota 2018-2027 / Kadernota 2019-2028

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027
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Figuren 4 en 5 geven de lastenontwikkeling weer, uitgesplitst naar de zuiveringstaak en de watersysteemtaak. 



Pagina 22Kadernota 2019-2028 - Stroomversnelling in uitvoering

Zuiveringstaak
Uit figuur 4 komt naar voren dat voor de zuiveringstaak de lasten hoger zijn dan in de vorige Kadernota voorzien, met name 
in de jaren 2023-2025. De oorzaken zijn hierboven genoemd.
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Figuur 4: Verschil netto lasten zuiveringsbeheer t.o.v. Kadernota 2018-2027

Watersysteemtaak
Uit figuur 5 komt naar voren dat de lasten voor de watersysteemtaak vrijwel gelijk zijn aan de Kadernota 2018-2027. 

Figuur 5: Verschil netto lasten watersysteembeheer t.o.v. Kadernota 2018-2027
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4.3. Tariefontwikkeling 

In de tabellen 3 en 4 staan de lasten- en tariefontwikkeling per taak. De tabellen geven de netto lasten weer volgens 
de Kadernota 2018-2027 en de Kadernota 2019-2028. Bijlage 2 geeft een nadere specificatie van de lasten- en 
tariefontwikkelingen.

Zuiveringsbeheer KN 
18-27

Begr-18

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 Gemiddeld
2018-
2028

Netto lasten Kadernota 
2018-2027

63.658 62.947 64.775 65.761 66.003 66.213 67.080 67.463 68.934 69.977

-1,1% 2,9% 1,5% 0,4% 0,3% 1,3% 0,6% 2,2% 1,5% 1,1%

Netto lasten Kadernota 
2019-2028

63.658 64.283 65.727 67.523 66.903 68.101 68.880 69.070 70.060 70.366 71.338

1,0% 2,2% 2,7% -0,9% 1,8% 1,1% 0,3% 1,4% 0,4% 1,4% 1,2%

Tarief Kadernota 
2018-2027

52,74 52,45 54,10 56,24 56,54 56,65 57,32 57,58 58,76 59,58

-0,5% 3,1% 4,0% 0,5% 0,2% 1,2% 0,4% 2,1% 1,4% 1,4%

Tarief Kadernota 
2019-2028

52,74 53,70 55,25 57,24 57,63 58,56 59,14 59,20 59,96 60,12 60,85

1,8% 2,9% 3,6% 0,7% 1,6% 1,0% 0,1% 1,3% 0,3% 1,2% 1,4%

Tabel 3: Lasten- en tariefontwikkeling zuiveringstaak

Tabel 3 laat het verloop van de lasten en de tarieven zien ten opzichte van de Kadernota 2018-2027 in absolute zin en in 
percentages voor de zuiveringstaak. De tabel laat zien dat het v.e.-tarief stijgt ten opzichte van de Kadernota 2018-2027. 
Dit is nodig om de extra lasten te dekken. Daarnaast is er een afname in de vervuilingseenheden. Deze afname wordt onder 
andere veroorzaakt doordat meer bedrijven zelf gaan zuiveren of het afvalwater hergebruiken in het productieproces.
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Watersysteembeheer KN 
18-27

Begr-18

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 Gemiddeld
2018-
2028

Netto lasten Kadernota 
2018-2027

66.270 69.093 69.390 70.024 71.970 73.021 73.984 75.055 75.581 76.655

4,3% 0,4% 0,9% 2,8% 1,5% 1,3% 1,4% 0,7% 1,4% 1,6%

Netto lasten Kadernota 
2019-2028

66.270 69.043 69.218 69.950 71.872 73.662 74.140 75.313 75.736 77.067 78.310

4,2% 0,3% 1,1% 2,7% 2,5% 0,6% 1,6% 0,6% 1,8% 1,6% 1,7%

Ingezetenen (hoofdbewoner)

Tarief Kadernota 
2018-2027

57,24 61,10 63,00 63,30 64,78 65,44 66,02 66,70 66,88 67,55

6,8% 3,1% 0,5% 2,3% 1,0% 0,9% 1,0% 0,3% 1,0% 1,9%

Tarief Kadernota 
2019-2028

57,24 58,75 60,26 62,02 62,86 64,75 64,90 65,66 65,75 66,63 67,43

2,6% 2,6% 2,9% 1,3% 3,0% 0,2% 1,2% 0,1% 1,3% 1,2% 1,7%

Gebouwd

Tarief Kadernota 
2018-2027

0,93 0,99 1,03 1,04 1,07 1,08 1,10 1,11 1,12 1,14

7,2% 3,6% 0,9% 2,8% 1,5% 1,3% 1,4% 0,7% 1,4% 2,3%

Tarief Kadernota 
2019-2028

0,93 0,91 0,95 0,98 1,00 1,03 1,04 1,06 1,06 1,08 1,10

-1,2% 3,3% 3,7% 2,1% 3,5% 0,6% 1,6% 0,6% 1,8% 1,6% 1,7%

Natuur

Tarief Kadernota 
2018-2027

4,19 4,46 4,61 4,64 4,77 4,83 4,88 4,95 4,97 5,03

6,4% 3,4% 0,7% 2,6% 1,3% 1,2% 1,3% 0,5% 1,3% 2,1%

Tarief Kadernota 
2019-2028

4,19 4,33 4,47 4,63 4,71 4,87 4,89 4,96 4,98 5,06 5,13

3,4% 3,1% 3,5% 1,9% 3,3% 0,5% 1,4% 0,4% 1,6% 1,4% 2,1%

Ongebouwd openbare wegen

Tarief Kadernota 
2018-2027

186,50 198,95 206,18 208,22 214,18 217,48 220,52 223,89 225,63 229,02

6,7% 3,6% 1,0% 2,9% 1,5% 1,4% 1,5% 0,8% 1,5% 2,3%

Tarief Kadernota 
2019-2028

186,50 194,42 201,00 208,54 212,99 220,51 222,12 225,81 227,26 231,44 235,36

4,2% 3,4% 3,8% 2,1% 3,5% 0,7% 1,7% 0,6% 1,8% 1,7% 2,4%

Ongebouwd overig ongebouwd

Tarief Kadernota 
2018-2027

53,29 56,84 58,91 59,49 61,19 62,14 63,01 63,97 64,47 65,44

6,7% 3,6% 1,0% 2,9% 1,5% 1,4% 1,5% 0,8% 1,5% 2,3%

Tarief Kadernota 
2019-2028

53,29 55,55 57,43 59,58 60,85 63,00 63,46 64,52 64,93 66,13 67,25

4,2% 3,4% 3,7% 2,1% 3,5% 0,7% 1,7% 0,6% 1,8% 1,7% 2,4%

Tabel 4: Lasten- en tariefontwikkeling watersysteemtaak

Tabel 4 laat zien dat de tarieven voor het watersysteembeheer als gevolg van de lagere netto lasten en hogere grondslagen 
voor alle categorieën lager zijn dan in de Kadernota 2018-2027 voorzien. Aan het eind van de planperiode van deze 
Kadernota is er voor een aantal categorieën sprake van een lichte stijging ten opzichte van Kadernota 2018-2027. 

Een vergelijking met de Kadernota 2016-2025 (de eerste Kadernota van het huidige bestuur) laat zien dat de netto lasten 
en de tarieven in het watersysteembeheer in de huidige Kadernota vanaf 2020 lager zijn dan in 2015 voorzien. In het 
zuiveringsbeheer zijn de nettolasten in 2019 nagenoeg gelijk aan de Kadernota 2016-2025 en vanaf 2023 zijn deze hoger. 
Het tarief per v.e. is vanaf 2019 gemiddeld € 1,10 lager dan in de Kadernota 2016-2025 voorzien.
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4.4. Voorbeeldaanslagen 

In bijlage 3 zijn de voorbeeldaanslagen opgenomen. Hierin is te zien hoe de ontwikkeling van de tarieven wordt 
doorberekend naar de belastingaanslag voor negen specifieke voorbeeldprofielen. Het waterschap hanteert het volgende 
uitgangspunt voor de tariefontwikkeling:

De maximale tariefstijging komt voor alle voorbeeldprofielen in de planperiode gemiddeld niet boven 2,5% + inflatie, 
waarbij de voorbeeldprofielen voor huishoudens en bedrijven in geen enkel jaar boven dit percentage uitkomen.

In deze Kadernota wordt een inflatiepercentage van 2% per jaar gehanteerd. Dit betekent dat de tariefstijging voor 
huishoudens en bedrijven maximaal 4,5% bedraagt (2,5% + 2%).

De gemiddelde tariefontwikkeling over de planperiode (in procenten) is voor alle voorbeeldprofielen gedaald ten opzichte 
van de Kadernota 2018-2027. Alle voorbeeldaanslagen blijven ieder jaar ruim binnen de norm van 4,5%. 

De voorbeeldaanslagen in absolute zin zijn voor veel profielen in alle jaren lager dan in de vorige Kadernota. Zo betaalt een 
meerpersoonshuishouden met een koopwoning in 2019 geen € 297,87 (Kadernota 2018-2027), maar € 293,04 (Kadernota 
2019-2028). 

4.5. Duurzaam financieel beleid 

In het Bestuursakkoord 2015-2019 heeft het waterschap de ambitie uitgesproken tot het verduurzamen van het financieel 
beleid. Hoofdpunten daarin zijn een beperking van de groei van de schulden, een passend risicoprofiel en het uitvoeren 
van taken en ambities tegen een maatschappelijk aanvaardbare tariefontwikkeling. Om invulling te geven aan deze ambities 
heeft het waterschap bij de totstandkoming van de Kadernota 2017-2026 onderzocht wat nodig is om de ontwikkeling van 
de schuldquote op zo’n manier om te buigen, dat deze vanaf 2022 daalt met 1%-punt per jaar. Dit heeft geleid tot een set 
maatregelen die leiden tot de gewenste reductie van de netto schuldquote. 

Er worden minder kosten naar de toekomst doorgeschoven, maar hierdoor stijgen de lasten in de eerstkomende jaren. 
Op termijn leiden de maatregelen tot een lagere schuld en lagere rentelasten. Om de belastingdruk op de korte termijn 
acceptabel te houden (en binnen het afgesproken uitgangspunt voor tariefontwikkeling) heeft het waterschap besloten een 
aantal nog niet bestemde (toekomstige) incidentele baten in te zetten om de tariefontwikkeling te matigen. De omvang van 
de incidentele baten is naar verwachting niet voldoende om alle extra lasten als gevolg van de maatregelen te financieren. 
Een deel van de extra lasten wordt opgevangen in de tarieven. 

Bij het opstellen van deze Kadernota is opnieuw bekeken of de ontwikkeling van de schuldquote voldoet aan afspraken uit 
de Kadernota 2017-2026. De zwarte lijn in figuur 6 geeft de ontwikkeling van de schuldquote weer, conform Kadernota 
2017-2026, exclusief de maatregelen voor duurzaam financieel beleid (DFB). De stippellijn geeft de streefwaarde weer van 
min 1%-punt per jaar vanaf 2022. De blauwe lijn is de ontwikkeling van de schuldquote volgens de Kadernota 2018-2027, 
inclusief de maatregelen voor duurzaam financieel beleid. 

De groene lijn is de geactualiseerde lijn voor deze Kadernota. Uit de grafiek blijkt dat het waterschap met een netto 
schuldquote van 302% in 2028 ruim op koers ligt om de gewenste daling van de schuldquote te realiseren. Dit wordt onder 
andere veroorzaakt door een neerwaartste bijstelling van de prognose voor het project regionale keringen. Daarnaast is het 
realistisch om ervan uit te gaan dat er minder overschotten bij de jaarrekening ontstaan, gelet op het steeds beter in control 
komen. Dit wordt vanaf deze Kadernota meegewogen in duurzaam financieel beleid. Tevens is een ommissie in de schuld 
2016 uit de vorige Kadernota hersteld. 
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Figuur 6: Ontwikkeling van de netto schuldquote

Naast de ontwikkeling van de schuldquote kijkt het waterschap ook hoe de absolute schuldpositie zich ontwikkelt. Dit is 
weergegeven in figuur 7. De figuur laat zien dat de stijging van de schuld afneemt, als gevolg van de maatregelen voor 
duurzaam financieel beleid. De daling in deze Kadernota wordt veroorzaakt door de hierboven genoemde oorzaken van de 
daling van de netto schuldquote. Het verloop van de bestemmingsreserve duurzaam financieel beleid per taak is opgenomen 
in bijlage 6.

Figuur 7: Ontwikkeling van de absolute schuld
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5. Meerjaren programmaplannen 
In de programmaplannen geeft het waterschap aan wat er in de komende tien jaar op hoofdlijnen wordt uitgevoerd. 
De werkzaamheden voor het eerstkomende jaar worden nader uitgewerkt in jaarprogramma’s, die in de begroting 2019 
worden opgenomen. Elk programmaplan heeft een vergelijkbare opbouw: een korte uitleg van het programma, gevolgd 
door de speerpunten in de planperiode. Daarbij wordt een onderverdeling gehanteerd in thema’s uit het Waterbeheerplan. 
Vervolgens worden de concrete resultaten beschreven. Het gaat dan om resultaten die aansluiten bij het Bestuursakkoord 
2015-2019 en het Waterbeheerplan 2016-2021. Daarbij wordt een doorkijk gegeven voor de periode 2022-2028. 

Ten opzichte van de Kadernota 2018-2027 zijn de programmaplannen meer op hoofdlijnen en bovendien voorzien van 
een langere termijnplanning. Specifieke nieuwe beleidswijzigingen ten opzichte van de vorige Kadernota worden expliciet 
vermeld. Dat kan gaan om inhoudelijke focus, financiële impact, andere kaders of uitgangspunten. 

Kader: Thema’s uit het Waterbeheerplan
• Het beheersen van risico’s voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water. 

Het waterschap streeft er naar om de kansen op schade aan mens, milieu en economie op een 
maatschappelijk acceptabel niveau te houden. Dit niveau is veelal vastgelegd in wetten, regels en/of 
overeenkomsten.

• Duurzame ontwikkeling van de leefomgeving ondersteunen. Dit thema richt zich op de 
gebiedsontwikkeling in de regio Midden- en West-Brabant in de planperiode.

• Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend. Dit thema gaat in op maatschappelijke thema’s en 
de relevante ontwikkelingen voor de lange termijn, die om vernieuwingen bij het waterschap vragen.

• Effectief en efficiënt. Samenwerking met partners is noodzakelijk om als waterschap effectief 
en efficiënt de taken uit te voeren. Met de implementatie van assetmanagement wordt de 
bedrijfsvoering meer risicogestuurd.

5.1. Planvorming: maken van beleid en plannen

Dit programma gaat over de beleidsvorming: het opstellen van plannen die impact hebben op allerlei andere 
uitvoeringsprogramma’s van het waterschap. Te denken valt aan beleidsplannen, gebiedsplannen, calamiteitenzorg en 
peilbesluiten. Vaak worden plannen gezamenlijk met anderen vormgegeven en soms helpt het waterschap plannen van 
anderen sterker te maken.

5.1.1. Speerpunten

Er zijn veel veranderingen in de manier waarop plannen en beleid gevormd wordt:
• Sturen op hoofdlijnen. Op strategische onderwerpen zoals klimaat, waterkwaliteit en innovatie wordt de ambitie van het 

waterschap steeds meer samen met dagelijks bestuur en algemeen bestuur vormgegeven. Daarbij zoekt het waterschap 
nadrukkelijk de afstemming met andere partners op.

• De duurzame ontwikkeling van de leefomgeving komt steeds meer centraal te staan. Deze ontwikkeling, die al in het 
Waterbeheerplan benoemd is, wordt versterkt met de komst van de Omgevingswet. Daarmee verandert ook de structuur 
van plannen. Het Waterbeheerplan krijgt meer het karakter van een uitvoeringsprogramma: het Waterbeheerprogramma, 
dat moet aansluiten op de omgevingsplannen en -visies van gemeente en provincie. Het gemeentelijke omgevingsplan 
wordt de opvolger van het huidige bestemmingsplan, maar moet straks alle regels bevatten over de fysieke leefomgeving 
(zoals regels over het kappen van bomen).  

Risico’s beheersen voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water
• Transparantie en toegankelijkheid van het beleid. Het gaat hier om duidelijkheid over de huidige afspraken en 

beleidskeuzes. Beleid is vastgelegd in een grote diversiteit aan documenten die regelmatig worden geactualiseerd. We 
willen toe naar een dynamisch overzicht, met informatie op maat voor alle gebruikers. 

• Het updaten van afspraken om risico’s te beheersen. De afspraken over de risico’s die het waterschap beheerst zijn 
telkens in ontwikkeling. Deze worden gevoed door de klimaatverandering, maar ook door de eisen die de maatschappij 
aan het waterbeheer stelt. Een voorbeeld hiervan is het ontwikkelen van een afsprakenkader voor de zoetwater-
beschikbaarheid in droge perioden (het zoetwater voorzieningenniveau). 
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Duurzame ontwikkeling van de leefomgeving ondersteunen
• Integrale gebiedsprocessen. In de gebiedsgerichte planvormingsprocessen wordt intensief samengewerkt met gemeenten, 

terreinbeheerders, boeren en bewoners. Er vindt een overgang plaats van burgerparticipatie in overheidsprojecten naar 
overheidsparticipatie in lokale initiatieven. Dit uit zich soms heel lokaal (wijk- en gemeenteniveau), maar zeker ook 
regionaal (stroomgebiedschaal etc.).

• Ruimtelijke adaptatie. De benodigde maatregelen voor klimaatadaptatie hebben een forse ruimtelijke impact. Het 
waterschap werkt actief samen met gemeenten en provincie om tot een duurzame ruimtelijke inpassing van maatregelen 
te komen. Dat kan bijdragen aan een betere leefomgeving en vermindering van hittestress. 

• Energietransitie: Ook de energietransitie heeft een forse ruimtelijke impact: tot nu toe werd in de energievoorziening 
gebruik gemaakt van ondergrondse bronnen zoals olie en kolen. De duurzame hernieuwbare energiewinning zal vooral 
bovengronds tot uiting komen (zonne- en windenergie). Deze ontwikkelingen vallen samen met ontwikkelingen rondom 
ruimtelijke adaptatie, maar ook met de ruimtelijke impact van de circulaire economie en demografische veranderingen.

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend
• Samen innoveren en de klimaattransitie in de regio ondersteunen. Het 

waterschap heeft de eigen ambities voor maatschappelijk verantwoord 
ondernemen op het gebied van energie en grondstoffen aangescherpt 
(energieneutraal in 2025 en grondstofneutraal in 2050). Ook gemeenten 
leggen steeds meer concrete en uitdagende ambities vast. Regionale 
samenwerking – ook met Vlaanderen – is daarbij van groot belang. 
Het waterschap wil de regio hierin ondersteunen, zoals aangegeven in 
paragraaf 3.1.1. In de komende jaren worden de ambities in concrete 
plannen en innovatieve projecten uitgewerkt. Het water is ook een 
belangrijke drager voor warmte (energietransitie) en voor stoffen (circulaire 
economie). Het waterschap wil actief partijen bij elkaar brengen om met 
innovatieve oplossingen meer waarde uit water te halen. Door slim samen 
te werken kunnen de lasten voor het waterbeheer op lange termijn omlaag. 

• De rol en taken van het waterschap in de toekomst. Met de transitie naar een circulaire economie gaat er veel 
veranderen in de uitvoering van taken binnen het waterbeheer. Met de vernieuwde waterwetgeving mogen ook 
gemeenten de zuiveringstaak gaan invullen. Het waterschap werkt actief mee aan initiatieven als de decentrale zuivering 
in het buitengebied van Zundert. Diverse concrete voorbeelden, gerealiseerd met de gezamenlijke overheden, kunnen 
een beeld geven van de mogelijke rol en taken van het waterschap in de toekomst. 

• Gezondheid. Microverontreinigingen, zoals medicijnresten in het water, vormen een opkomend probleem. Omdat het een 
typisch ketenprobleem is, werkt het waterschap samen met partners uit de medicijnketen aan een aanpak waarbij ieder 
zijn steentje bijdraagt. Onderwerpen variëren van bewustwording, preventie, kosten(her)verdeling en onderzoek, tot 
end-of-pipe zuivering. Concrete maatregelen zijn bijvoorbeeld medicijnproducenten die kleinere verpakkingen leveren, 
apotheken die ongebruikte medicijnen terugnemen en artsen die minder voorschrijven. Daarnaast vraagt het onderwerp 
gezondheid ook om een gezonde leefomgeving en daarmee ligt er een duidelijke link met bijvoorbeeld de aandacht voor 
hittestress vanuit het Deltaplan Ruimtelijke Adaptatie (zie ook paragraaf 3.2.1).

Effectief en efficiënt
• De basisgegevens op orde houden. Dit is een belangrijk speerpunt uit het Waterbeheerplan. Voor de planvorming heeft 

dit betrekking op de leggers en peilbesluiten. In de periode 2018-2020 wordt een kwaliteitsimpuls gegeven aan de 
leggers voor keringen en oppervlaktewateren. 

• Kennismanagement. Het ontwikkelen en delen van kennis is van groot belang om effectief te anticiperen op het 
veranderende klimaat. Het waterschap neemt daarom deel in diverse kennisplatforms. Het evalueren en leren van 
eerdere ervaringen is daar een onderdeel van. De effectiviteit van het beleid op diverse thema’s wordt regelmatig 
beoordeeld en bijgesteld (zoals participatie-evaluatie, waterkwaliteit heroverwegingen, de Brabantse waterrapportage).
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5.1.2. Resultaten/mijlpalen

Behaald in 
2015-maart 2019
(tot eind bestuursperiode)

• Regionale klimaatatlas van West-Brabant.
• Hotspotanalyses uitgevoerd voor medicijnresten.
• Kennisagenda Maas stroomgebied.
• Diverse gebiedsafspraken met gemeenten en terreinbeheerders over gezamenlijke uitvoering van 

inrichtingsmaatregelen.
• Bestuurlijke ambities bepaald op gebied van participatie, duurzaamheid, en waterkwaliteit. 
• Zoetwaterprogramma Brabantse Delta. 
• Samenwerkingsafspraken benoemd in Vlaamse en Nederlandse stroomgebiedbeheerplannen, 

waarvan de uitvoering loopt.
• Basis onderlegger voor de provinciale Omgevingsvisie. 
• Transitiebeweging Klimaatstroom Zuid (en Klimaattop Zuid-Nederland)
• Zicht op toekomstbeelden van het waterschap in een veranderende maatschappij.
• Brabantbrede waterrapportage over voortgang waterbeheerplannen en provinciaal water- en 

milieuplan. 

2019-2021
(tot eind Waterbeheerplan)

• Advies doelaanpassingen Kaderrichtlijn Water.
• Regionale afspraken waterbeschikbaarheid.
• Concept Waterbeheerprogramma 2022-2027.

2022-2028 (tot eind Kadernota) • Waterbeheerprogramma 2022-2027.

5.1.3. Consequenties
Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027?
Voor de regionale ondersteuning van de klimaattransitie (zoals benoemd in hoofdstuk 3: Ontwikkelingen) is jaarlijks 
€ 250.000,- begroot.

Hoeveel kost het programma in de planperiode?

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

5.517 6.498 6.597 6.505 6.573 6.721 6.653 6.621 6.762 6.936 7.105

Netto lasten programma ‘planvorming’ in planperiode (x € 1.000,-)
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5.2. Waterveiligheid: sterke dijken 

Dit programma gaat over de zorg voor waterveiligheid in het beheergebied, vanuit de primaire en regionale keringen. Het 
gaat hier om zowel preventie (sterke keringen) als om gevolgbeperking bij mogelijk falen van de kering. In dit programma 
worden ook overige keringen meegenomen, die soms het voorkomen van lokale wateroverlast als doel hebben.

5.2.1. Speerpunten

Risico’s beheersen voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water
Het uitvoeren van de vastgestelde verbeteropgaven voor zowel primaire als regionale keringen:

Assetmanagement: Verdere invoering van risicogebaseerd assetmanagement en continu toetsen, met het oog op de 
waterveiligheid.
• Met behulp van o.a. de bestaande toetsinstrumenten wordt de verkeerstoren zo ingericht dat de regionale en primaire 

keringen continu getoetst kunnen worden op risico’s. Naast toetsinstrumenten wordt ook gebruik gemaakt van 
inspecties.

• Alle risico’s worden geregistreerd in een centraal risico register. Aan de risico’s worden maatregelen gekoppeld.

Primaire keringen: totale verbeteropgave naar aanleiding van de (verlengde) derde ronde toetsing is 10 kilometer. 
• In de planperiode wordt daarvan ongeveer 7 kilometer verbeterd door uitvoering van het project Geertruidenberg-

Amertak. 
• De overige afgekeurde trajecten worden in de eerste beoordeling op overstromingskansen aan de nieuwe normen 

getoetst. De eerste beoordeling van deze trajecten wordt eind 2018 afgerond. Deze trajecten worden begin 2019 bij het 
hoogwaterbeschermingsprogramma (HWBP) aangemeld.

• In 2018 is de eerste ronde beoordeling van start gegaan. De primaire keringen worden dan voor het eerst getoetst 
conform de nieuwe normering, die gebaseerd is op overstromingskansen. De beoordeling loopt nog tot 2023 door.

Regionale keringen: 
• In de eerste toetsing van de regionale keringen is 66 kilometer afgekeurd op basis van het technisch oordeel. Deze 

verbeteropgave wordt binnen het project Verbeteren regionale keringen opgelost. In het project is de opgave verdeeld 
over vier deeltrajecten. Voor deeltraject Midden heeft het algemeen bestuur de voorkeur uitgesproken voor het 
plaatsen van keermiddelen en pompen. Hierdoor is voor 28 km afgekeurde kering geen dijkversterking meer nodig. 
Voor de overige deeltrajecten (West, Oost, Boezemkaden) heeft in de periode tot mei 2017 een herbeoordeling van de 
toetsresultaten plaatsgevonden. Ongeveer 17 km is bij deze hertoetsing alsnog goedgekeurd. Voor de overige 21 km is na 
de zomer van 2017 het ontwerpproces gestart.

• Naast de verbeteropgave op basis van het technisch oordeel is 30 km afgekeurd op basis van het beheerdersoordeel. 
Deze opgave wordt opgelost door het verbeteren van beheer en onderhoud in relatie tot het project Sloten, oevers en 
dijken op orde (SODO). Met een nieuwe inspectietechniek wordt in de periode 2018-2019 een nog beter beeld verkregen 
van de staat van de waterkeringen.

• Tot 2019 loopt ook de tweede ronde toetsing van de regionale keringen. De trajecten die buiten de scope van het project 
Verbetering regionale keringen vallen, worden dan getoetst op de faalmechanismen die in de eerste ronde toetsing niet 
meegenomen zijn. Mogelijk volgen hier nieuwe verbeteropgaven uit. 

Beverproblematiek: de toename van het aantal bevers in het gebied van Brabantse Delta leidt vaker tot problemen. De 
graverijen van bevers veroorzaken vaker schade en gevaar voor de keringen. Met behulp van monitoren, verwijderen van 
bevers en het bever-onvriendelijk maken van de keringen, wordt dit risico verminderd.
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Duurzame ontwikkeling van de leefomgeving ondersteunen
• Bij het formuleren van de verbetermaatregelen worden meekoppelkansen en mogelijke innovaties verkend. Ook wordt in 

verbeterprojecten voor keringen gewerkt volgens afspraken over duurzame grond-, weg- en waterbouw. 
• Bij dijkversterkingen wordt actief bijgedragen aan het verbeteren van de ruimtelijke kwaliteit van gebied waar het traject 

in ligt, vooral in bewoonde gebieden.
• Verkennen van kansen in relatie tot ruimtelijke adaptatie, onder andere meerlaagsveiligheid. Het verminderen van 

kwetsbaarheid bij overstromingen door het verbeteren van de calamiteitenplannen.
• In het onderhoud van de keringen wordt aandacht gegeven aan de ecologische en landschappelijke waarde van de 

keringen. Veiligheid blijft voorop staan, maar uit onderzoek blijkt dat een ecologisch gezonde grasmat op de kering vaak 
samengaat met een goede civieltechnische kwaliteit.

Effectief en efficiënt
• De basis op orde brengen. Voor het risicogebaseerd assetmanagement dienen alle data op orde te zijn in relatie tot 

leggers, beheerregister, onderhoud en inspectie, vergunningverlening, handhaving en informatie uit toetsingen en 
beoordelingen.

5.2.2. Resultaten/mijlpalen

Behaald in 
2015-maart 2019
(tot eind bestuursperiode)

• Voorkeursalternatief ontwikkeld met het dijkinspiratieteam voor de verbeteropgave van de 
regionale keringen (voor alle afgekeurde trajecten). 

• Nieuwe methodieken (NEN2767) voor eenduidige uitvoering van inspecties geimplementeerd. 
Hierbij wordt een objectief beeld van de staat van de waterkeringen verkregen. 

• Ruimtelijk kwaliteitskader voor dijkverbeteringen is opgesteld en geïmplementeerd binnen de 
verbeterprojecten.

• Beheer- en onderhoudsplan voor primaire keringen.
• Implementatiestrategie nieuwe normen, in relatie tot alle facetten van de zorgplicht, zoals 

data op orde, assetmanagement, vergunningverlening, handhaving.
• Verkenning meerlaagsveiligheid in het beheergebied van Brabantse Delta.
• Gezamenlijke evacuatieplannen met de veiligheidsregio en omgevingspartners.
• Ingericht assetmanagement-systeem en risicoregister met bijbehorend maatregelenregister en 

aangepaste calamiteitenplannen.
• Integrale systeemanalyse Mark-Vliet-Dintelboezem is uitgevoerd (programma-overstijgend).

2019-2021
(tot eind Waterbeheerplan)

• Oplevering deeltraject Midden van project Verbeteren regionale keringen.
• Start van de realisatiefase Geertruidenberg-Amertak (2020).
• Risicogebaseerde uitvoering van alle zorgplicht-activiteiten rondom keringen.
• Beoordelingskader overige keringen.

2022-2028 (tot eind Kadernota) • Verbetermaatregelen naar aanleiding van de eerste beoordeling op veiligheid primaire 
keringen (LBO-1) gestart.

• Oplevering van project Verbeteren regionale keringen (2023).
• Oplevering dijkverbetering Geertruidenberg-Amertak.
• Starten verbetertraject afgekeurde dijkvakken uit tweede toetsronde regionale keringen.
• Verbetermaatregelen overige keringen, naar aanleiding van nieuw beleid en toetsmethodiek.

5.2.3. Consequenties

Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027?
Er is een kostenbesparing voor het verbeterprogramma regionale keringen ontstaan, doordat de nieuwe manier van toetsen 
leidt tot een kleinere verbeteropgave. 

Hoeveel kost het programma in de planperiode?

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

14.382 15.363 15.371 16.300 16.858 17.412 17.524 18.096 17.523 17.665 17.777

Netto lasten programma ‘waterveiligheid’ in planperiode (x € 1.000,-)
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5.3. Watersystemen: schoon en genoeg water op maat

Dit programma gaat over het ontwikkelen, beheren en onderhouden van het oppervlaktewatersysteem en het ondiepe 
grondwatersysteem, inclusief waterbodems, oevers en kunstwerken. Het doel is om te voldoen aan lokale en regionale 
wateropgaven in zowel droge als natte situaties, en te zorgen dat het water van geschikte kwaliteit is. 

5.3.1. Speerpunten

Risico’s beheersen voor wateroverlast, droogte en gezond water
• Resultaten watersysteemanalyses benutten in projecten. Bij nieuwe projecten wordt waar mogelijk rekening gehouden 

met de geen-spijt-maatregelen uit de watersysteemanalyses. Alle waterthema’s (wateroverlast, droogte, waterkwaliteit) 
zullen zoveel mogelijk in projecten worden geïntegreerd. Vanuit het oogpunt van robuustheid in zowel natte als 
droge tijden, wordt met de omgeving gezocht naar ruimtelijke mogelijkheden voor water. Daardoor kunnen beheer en 
onderhoud robuust zijn en minder op ‘het scherpst van de snede’. Subsidiemogelijkheden zoals voor het Deltaplan Hoge 
Zandgronden, POP3-water en POP3-biodiversiteit worden zo goed mogelijk benut.

• Assetmanagement. Door de invoering van assetmanagement kunnen kosten, risico’s en prestaties steeds objectiever 
tegen elkaar worden afgewogen. Alle risico’s worden geregistreerd in een centraal risicoregister. Aan de risico’s worden 
maatregelen gekoppeld. Lagere kosten kunnen een groter risico met zich meebrengen en/of kleinere prestaties. 
Bestuurlijk zal de risicobereidheid van onder meer onderhoudsprogramma’s moeten worden bepaald. Daarbij kunnen er 
tegenstellingen bestaan tussen waterthema’s. Zo kan minder maaien in zomerperioden in zandgebieden bovenstrooms 
van Breda en Roosendaal goedkoper zijn en goed voor waterconservering, maar als er sprake is van een hevige 
neerslagperiode, zoals in Zuid-Oost Brabant in 2016, kan dit leiden tot lokale wateroverlast bij agrariërs. Anderzijds 
kan met acceptatie van wateroverlast in kapitaalarme gebieden wateroverlast in kapitaalintensieve gebieden worden 
voorkomen. Daarvan profiteren bijvoorbeeld steden en glastuinbouwgebieden. 

• Inspelen op de actuele situatie. Het gaat dan om de actuele situatie op het gebied van waterpeilen, neerslag, droogte, 
blauwalgen en de zwemwaterkwaliteit. De inmiddels ontwikkelde integrale verkeerstoren speelt hierin een belangrijke 
rol en zal steeds verder worden ontwikkeld. 

Duurzame ontwikkeling leefomgeving ondersteunen
• Maatschappelijke meerwaarde. Als er projecten worden uitgevoerd, wordt gezocht naar maatschappelijke meerwaarde, 

zoals recreatief medegebruik. Ook worden wateropgaven gerealiseerd door mee te liften met projecten van derden. Het 
zoeken naar kansen voor maatschappelijke meerwaarde vormt een basisstap in de aanpak voor duurzame grond-, weg- 
en waterbouw (GWW).

• Duurzame GWW toepassen. Bij alle investeringsprojecten voor zowel de ontwikkeling als instandhouding van projecten 
wordt altijd gewerkt volgens de afgesproken principes van duurzame GWW, volgens de green deal GWW. Bij stedelijke 
baggerprojecten wordt bijvoorbeeld onderzocht of bagger kan worden toegepast als natuurvriendelijke oever of als 
ophoogmateriaal voor industrieterreinen.

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend
• Energieneutraal. Het waterschap zal in de komende periode meer energie zelf produceren om in 2025 energieneutraal te 

kunnen worden. Daarbij wordt onder andere onderzocht of er mogelijkheden zijn om energie op te wekken bij gemalen 
of andere gebouwen.

• Circulaire economie. Als invulling van de circulaire economie wordt steeds meer maaisel gebruikt als bodemverbeteraar. 
Daardoor houden zandgronden het vocht beter vast. Ook kunnen wilgen worden geteeld in waterbergingen. Door 
houtvergassing kunnen de wilgen dienen als warmtebron. 

Effectief en efficiënt
• De basis op orde. Om risico’s goed in beeld te hebben, zal de basis op orde moeten zijn. Dan gaat het om statische 

gegevens als de onderhoudstoestand van oppervlaktewatergemalen of aangelegde groenelementen. Hiervoor gebruiken 
we inspectieprogramma’s.

• Internationale afstemming. Omdat water uit Vlaanderen de doelen in Nederland deels beïnvloedt is internationale 
afstemming over normen en maatregelen belangrijk. Dit is efficiënter dan zelf maatregelen nemen, omdat Vlaanderen 
bronmaatregelen kan nemen. Dit geldt ook voor maatregelen uit het Deltaprogramma Agrarisch Waterbeheer. Ook 
agrariërs kunnen helpen bij het halen van waterdoelen, door bijvoorbeeld groen-blauwe diensten. 

• De samenwerking in SWWB-verband. Deze zal waar mogelijk verder worden uitgebreid. Inmiddels zijn met diverse 
gemeenten gezamenlijke maaibestekken ontwikkeld. Er kan ook gedacht worden aan gezamenlijk onderhoud van 
rioolgemalen. 
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5.3.2. Resultaten/mijlpalen

Behaald in 
2015-maart 2019
(tot eind bestuurspriode)

• Realisatie integrale verkeerstoren (watersystemen en zuiveringsbeheer).
• Invoering assetmanagement.
• Gezamenlijke maaibestekken met 50% van gemeenten in beheergebied opgesteld.
• 80% van maaisel uit evz’s in twee onderhoudsrayons naar agrariërs in plaats van naar 

composteerbedrijven.
• Concrete projectvoorstellen Deltaplan Hoge Zandgronden.
• Realiseren wateraanvoer Roode Vaart en afronden pilot Rietkreek.
• Proef met verkeerstoren om sneller te reageren op droge omstandigheden in zandgebieden.
• Concrete projectvoorstellen zonnepanelen/dakpannen bij oppervlaktewatergemalen.
• Concrete projectvoorstellen microverontreinigingen.
• Gezamenlijke maaibestekken met 80% van de gemeenten in beheergebied. 
• Periodieke toetsing op wateroverlast is uitgevoerd, waarbij (naast de normatieve toestand) 

inzicht wordt verkregen in bovennormatieve situaties.
• Integrale systeemmanalyse Mark-Vliet-Dintelboezem is uitgevoerd (programma-overstijgend). 
• Alle KRW-watersysteemanalyses zijn uitgevoerd en geen-spijt-maatregelen zijn geprogrammeerd 

of worden meegenomen in integrale projecten. 
• Partiële herzieningen van peilbesluiten en opgesteld nieuw beleid rondom peilbesluiten.
• Leidraad bediening (bedieningsplan) is uitgewerkt, waarbij het handelingsperspectief in 

verschillende scenario’s (droogte, overlast etc.) gebiedsdekkend is uitgewerkt. Dit maakt 
onderdeel uit van de zoetwaterstrategie/waterbeschikbaarheid. 

2019-2021
(tot eind Waterbeheerplan)

• Uitvoeren eerste maatregelen Deltaprogramma Hoge Zandgronden.
• Uitvoeren eerste maatregelen microverontreinigingen.
• Deels realiseren opgave energiewinning bij oppervlaktewatergemalen.
• Gezamenlijke maaibestekken met 100% van gemeenten in beheergebied.

2022-2028 (tot eind Kadernota) • Verder uitvoeren maatregelen gericht op halen KRW-doelen, na besluit over doelen.
• Verder uitvoeren maatregelen Deltaprogramma zoetwater (inclusief hoge zandgronden).
• Verder uitvoeren maatregelen microverontreinigingen.
• Verder uitvoeren maatregelen energiewinning oppervlaktewatergemalen.
• 100% hergebruik maaisel alle onderhoudsrayons.

5.3.3. Consequenties

Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027?

Hoeveel kost het programma in de planperiode?
Er zijn geen significante aanpassingen doorgevoerd.

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

34.198 34.596 35.281 34.889 35.520 36.157 36.817 37.278 37.983 38.700 39.653

Netto lasten programma ‘watersystemen’ in planperiode (x € 1.000,-)
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5.4. Rioolwater zuiveren: bouw en exploitatie zuiveringstechnische werken

Het doel van dit programma is het aangeboden afvalwater, afkomstig van burgers en bedrijven, efficiënt en effectief af te 
nemen uit de gemeentelijke riolering, te zuiveren en weer af te voeren naar het oppervlaktewater. Hierbij komt slib vrij, dat 
na verwerking wordt afgevoerd naar de Slibverbrandingsinstallatie Noord-Brabant (SNB).

5.4.1. Speerpunten

Risico’s beheersen voor gezond water
• Voldoen aan eisen: Uitvoering van de zuiveringstaak met beheerste risico’s betekent dat de overeengekomen 

hoeveelheden afvalwater worden verwerkt en dat wordt voldaan aan de eisen die de wet, de vergunningen en de 
bestuurlijke doelen stellen aan de kwaliteit van het gezuiverde water. 

• Maatregelen Afvalwaterpersleiding Moerdijk-Bath (AWP): Door het vernieuwen van de persstations en het vergroten van 
de capaciteit van de AWP wordt de betrouwbaarheid van het afvalwatertransport vergroot en is het systeem in staat om 
de afgesproken afvalwaterhoeveelheden te verwerken.

• Betrouwbaar en toekomstbestendig: Er loopt een verbeterproces om de betrouwbare basis voor de zorgplicht te 
versterken door:

      - De onderhouds- en projectorganisatie te versterken, waardoor achterstanden weggewerkt worden;
      - De planvorming te versterken, zodat kan worden geanticipeerd op ontwikkelingen die op 
         termijn aanpassing vergen van de infrastructuur;
      - De programmering te versterken, zodat geen nieuwe achterstanden ontstaan en de infrastructuur     
         toekomstbestendig beheerd wordt;
      - De bedrijfsvoering te versterken door verbetering van het procesgericht werken.

Duurzame ontwikkeling leefomgeving ondersteunen
• Duurzame grond-, weg- en waterbouw (GWW): Afvalwater zuiveren is een vorm van maatschappelijke dienstverlening. 

Het waterschap werkt vanuit een open houding met steeds meer partijen intensief samen aan maatschappelijk optimale 
oplossingen. Bij alle investeringsprojecten voor zowel de ontwikkeling als instandhouding van projecten wordt in de 
toekomst gewerkt volgens de afgesproken principes van duurzaam GWW. 

• Particuliere productie van zonne-energie bij rwzi’s: Het wordt mogelijk voor particulieren om via het ‘postcoderoos’-
systeem stroom op te wekken met zonnepanelen. Er zijn diverse terreinen bij rwzi’s waarbij realisatie van een zonnepark 
mogelijk is, zonder dat het zuiveringsproces in het geding komt. 

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend
• Duurzaam en innovatief: Om te komen tot verduurzaming zetten we in op betaalbare innovatieve technologieën. 

De inzet is besparing op energie en grondstoffen, terugwinning en hergebruik. Concrete maatregelen zijn: plan 
Energiefabriek Nieuwveer, ontwikkeltraject bioplastics en start full-scale fosfaat-terugwinning via SNB vanaf 2019. Met 
bedrijven en onderwijsinstellingen wordt samengewerkt aan de ontwikkeling van duurzame technologieën. Voorbeelden 
zijn bioplastic uit rioolwater (PHARIO), energiezuinige stikstofverwijdering (koude anammox) en de benutting van 
restcapaciteit door co-vergisting.

• Naar ‘nul op de energiemeter’ in 2025: Het waterschap wil op een duurzame manier de eigen elektriciteitsbehoefte 
opwekken, waardoor er op termijn geen stroom meer hoeft te worden ingekocht. Een belangrijk deel wordt gerealiseerd 
door besparingen in het energiegebruik en de productie van biogas. Het overige deel zal worden opgewekt met 
windenergie. Daarvoor wordt de samenwerking met bedrijven gezocht, om windmolens te realiseren op en nabij rwzi’s. 

• Microverontreinigingen/medicijnresten: Uit de landelijke hotspotanalyse medicijnresten blijkt dat de zuiveringsinstallaties 
van waterschap Brabantse Delta niet bij de zestig meest vervuilende rwzi’s zitten. Dit geeft ons de kans om het 
probleem van de microverontreinigingen en medicijnresten beter in kaart te brengen en een goede afweging te maken 
omtrent eventueel verdergaande zuivering van het afvalwater. Ondertussen nemen we onze verantwoordelijkheid in 
de ketenaanpak medicijnresten uit water. Naast medicijnresten komen diverse andere microverontreinigingen op, zoals 
bijvoorbeeld microplastics. Per stof wordt een maatwerk-aanpak geformuleerd, vaak gericht op bewustwording en 
ontwikkeling van meetmethodieken en kennis.
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Effectief en efficiënt
• Samenwerking in de afvalwaterketen: Met gemeenten worden de besparingsopgaven uit het Bestuursakkoord Water 

gerealiseerd en wordt samengewerkt om de uitdagingen van de toekomst samen aan te gaan (klimaatadaptatie, 
circulaire economie, gemeenschappelijke investeringsagenda).

• Assetmanagement: Om de toestand van de assets op orde te houden is het noodzakelijk om jaarlijks een bepaald 
volume aan projecten te realiseren en onderhoud uit te voeren. Dit vereist een programmatische aanpak van de 
projectplanning en -realisatie, die mede wordt uitgewerkt in het eerdergenoemde verbeterproces. Hiermee wordt de 
veiligheid, beschikbaarheid en betrouwbaarheid van de installaties op niveau gehouden.

• Veiligheid heeft de hoogste prioriteit. Het programma Actieplan Veiligheid heeft als doelen: ‘voldoen aan wet- en 
regelgeving’ en ‘geen ongevallen’. 

5.4.2. Resultaten/mijlpalen
 
Behaald in 
2015-maart 2019
(tot eind bestuursperiode)

• In 2016 is een energie-efficiencyverbetering van 30% (referentie 2009) gehaald. Dit is hoger 
dan de doelstelling uit de vorige Kadernota. 

• Productie van de eerste kilo’s bioplastic uit rioolwater in het PHARIO-project.
• Renovatie meerdere rwzi’s, waaronder Putte en Ossendrecht.
• Renovatie 32 rioolgemalen. 
• Verbeterproces betrouwbare basis.
• Implementatie actieplan veiligheid.
• Full-scale fosfaatterugwinning door Ecophos, uit de verbrandings-as van SNB. 

2019-2021
(tot eind Waterbeheerplan)

• Realisatie van een energieneutrale of energieproducerende rwzi Nieuwveer (Energiefabriek).
• Oplevering renovatie rwzi Nieuw-Vossemeer.
• Een energie-efficiencyverbetering van 43% in 2020 (referentie 2009).
• Opschalen van de bioplastic-productie. 
• Verkenning terugwinning metalen uit verbrandings-as

2022-2028 (tot eind Kadernota) • Operationalisering van een gezamenlijke investeringsagenda met ketenpartners. Energieneutraal 
in 2025, conform het Energietransitieplan.

5.4.3. Consequenties

Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027?
Er is voorlopig rekening gehouden met een budget van € 350.000 in 2019 voor het beleidsvoornemen waterketen ‘Water van 
waarde’. Het beleidsvoornemen wordt de komende tijd verder uitgewerkt.

AWP 2.0
De aanbesteding van het grootste projectonderdeel (de renovatie van de persstations) van AWP 2.0 heeft twee inschrijvingen 
opgeleverd, die fors boven het budget uitkomen. De effecten voor het project en voor zuiveringsbeheer in zijn geheel worden 
momenteel in kaart gebracht. De feitelijke gunning wordt aangehouden, in afwachting van wat de verdere mogelijkheden 
zijn om kosten te beperken en doelen te bereiken. Deze afweging zal samen met het bestuur gemaakt worden. Ongeacht 
de hoge inschrijving zal het afgesproken investeringsvolume gedurende enkele jaren worden overschreden. Gemiddeld 
genomen is het uitgangspunt echter dat de investeringsuitgaven van zuiveringsbeheer over de gehele planperiode binnen de 
afgesproken investeringsvolumes blijven. Via de methodiek van assetmanagement en langetermijnplanning wordt onderzocht 
of dit uitgangspunt ook op de nog langere termijn gestand kan worden gedaan.

Hoeveel kost het programma in de planperiode?

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

55.065 55.492 57.101 59.088 58.398 59.489 60.197 60.304 61.095 61.187 62.005

Netto lasten programma ‘rioolwater zuiveren’ in planperiode (x € 1.000,-)
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5.5. Vaarwegen: bevaarbare rivieren, kanalen en havens

Dit programma gaat over veilige en goed bevaarbare vaarwegen en havens, voor zowel beroeps- als recreatievaart. 
Beroepsvaart en watergebonden bedrijven verlangen met name een betrouwbare en vlotte afwikkeling van het 
goederenvervoer. Voor recreatievaart is aantrekkelijkheid op en bij het water en in havens belangrijk. 

5.5.1. Speerpunten

Risico’s beheersen voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water
• Tot nog toe was het ambitieniveau op het gebied van nautisch beheer (het stellen van verkeersregels) en de handhaving 

laag. Door het toenemend aantal evenementen en het lokaal toegenomen recreatieve vaarverkeer (Breda, Waterpoort) 
lijkt de huidige ambitie te laag. Afstemming hierover met gemeenten en andere organiserende partijen ligt voor de 
hand. Een incident met een schip en een jetski kan immers mensenlevens kosten. De ambitie met betrekking tot het 
nautisch beheer wordt in deze planperiode vormgegeven.

• Uit verkennende berekeningen is gebleken dat teveel bagger op de vaarwegtrajecten tussen Breda en Zevenbergen 
(Mark) van invloed is op de maatgevende hoogwaterlijn voor de regionale keringen. Daarnaast kunnen er door bagger 
waterkwaliteitsrisico’s zijn (opwerveling door schepen) en natuurlijk risico’s voor de scheepvaart zelf (niet genoeg 
diepgang). In deze planperiode wordt een integrale analyse uitgevoerd over de thema’s watersystemen, waterveiligheid 
en vaarwegen (Integrale systeemanalyse Mark-Vliet-Dintelboezem).

Duurzame ontwikkeling van de leefomgeving ondersteunen
• Afgesproken principes van duurzame GWW (green deal) worden zoveel mogelijk vormgegeven binnen het waterschap, dus 

ook bij bijvoorbeeld baggerprojecten. De opbrengsten en kosten van een duurzame verwerking van baggerspecie wordt 
in deze planperiode verkend. 

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend
• Samen met logistieke bedrijven, jachthavens, gemeenten en provincie (regio West-Brabant) wordt een ruimtelijk-

economische visie op vaarwegen in West-Brabant ontwikkeld. Het waterschap brengt waterhuishoudkundige 
doelstellingen in, zoals de aan- en afvoer van water en ecologische verbindingszones, maar ook KRW-doelen. Door de 
langere files op de weg kan vervoer over water aantrekkelijker worden. Dit heeft gevolgen voor de toekomstige inrichting 
van het vaarwegenstelsel. 

• In het kader van de circulaire economie wordt ook geëxperimenteerd met het gebruik van bagger voor 
oeverbeschoeiingen (levensduur 50 jaar).

Effectief en efficiënt
• Diverse partijen in West-Brabant onderhouden (ophaal)bruggen en sluizen. Vaak gaat het maar om een of enkele 

objecten per organisatie, terwijl er specialistische kennis voor nodig is. Het kan dan interessanter zijn om hiervoor 
een gezamenlijk onderhoudscontract af te sluiten, zoals gebeurt bij de gezamenlijke maaibestekken. Zo onderhoudt 
waterschap Brabantse Delta één ophaalbrug (Prinslandsebrug). Dat geldt ook voor het havenschap Moerdijk, de 
gemeente Roosendaal en de gemeente Waalwijk. Veel expertise moet dan ingehuurd worden. 
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5.5.2. Resultaten/mijlpalen

Behaald in 
2015-maart 2019
(tot eind bestuursperiode)

• Bijdrage aan Waterpoort, door aanlegplaats veerpontje Benedensas, vervangen houtwerk 
Benedensas en baggerwerk Steenbergsche Vliet/Steenbergsche en Heensche haven.

• Twee baggerprojecten samen met gemeenten en derde partijen uitgevoerd.
• Duurzame GWW-principes toegepast bij baggerproject Mark-Vlietkanaal en Steenbergsche haven. 
• Meerjarenplan baggeren vaarwegen opgesteld en ramingen voor kosten onderhoud bruggen, 

sluizen en oeverbeschoeiingen.
• Er is duidelijkheid over de beheergrenzen (vaarweg- en nautisch beheer) tussen waterschap en 

Rijkswaterstaat, onder andere op de buitenhavens. 
• Visie op vaarwegen in West-Brabant, als medevertrekpunt voor assetmanagement. 
• Opstellen beleid nautisch beheer, waarbij de ambitie is vormgegeven.
• Verkenning duurzame verwerking baggerspecie gereed.
• Verkenning gezamenlijke onderhoudscontracten.
• Gezamenlijk (financieel) standpunt waterschap en provincie over investeringen 

onderhoudsprojecten (baggerprojecten, oeverbeschoeiingen, bruggen en sluizen).
• Integrale systeemanalyse Mark-Vliet-Dintelboezem is uitgevoerd (programma-overstijgend).

2019-2021
(tot eind Waterbeheerplan)

• Nautisch beheer uitvoeren conform ambitienota.
• Opheffen grootste knelpunten vaarwegbeheer, waaronder baggerprojecten met de grootste 

risico’s. 
• Uitvoeren gezamenlijke onderhoudscontracten.

2022-2028 (tot eind Kadernota) • Nautisch beheer uitvoeren conform ambitienota.
• Uitvoeren mjop’s baggeren, oeverbeschoeiingen en onderhoud bruggen en sluizen.

5.5.3. Consequenties

Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027?
Er zijn geen aanpassingen doorgevoerd. In de voorgaande Kadernota 2018-2027 is aangekondigd dat er achterstanden zijn 
ontstaan bij onderhoudswerkzaamheden in de vaarwegen. Het gaat met name om het grootschalig baggeren, waardoor de 
vaarwegfunctie wordt aangetast en waarbij de waterkwaliteit wordt belemmerd. Gesprekken met de provincie over verhoging 
van het investeringsvolume worden naar verwachting in 2018 afgerond en meegenomen in de volgende Kadernota.

Hoeveel kost het programma in de planperiode?

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

2.136 2.521 2.663 2.667 2.607 2.639 2.590 2.622 2.548 2.641 2.739

Netto lasten programma ‘planvorming’ in planperiode (x € 1.000,-)
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5.6. Regulering: vergunningverlening en handhaving 

Dit meerjarenprogramma betreft werkzaamheden als het toetsen van plannen, het opstellen van maatwerkvoorschriften bij 
landelijke regels, het verlenen van vergunningen, toezicht houden op de naleving van regels en indien nodig handhavend 
optreden. Het gaat dan over zowel landelijke als lokale regelgeving op het gebied van waterveiligheid, voldoende water, 
waterkwaliteit en een doelmatige afvalwaterzuivering.

5.6.1. Speerpunten

De speerpunten zijn onderverdeeld naar de thema’s uit het Waterbeheerplan. De basis van het werk ligt in het beheersen 
van risico’s voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water. Bij dit thema zijn daarom enkel specifieke punten 
benoemd.

Risico’s beheersen voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water
• Het voldoen aan de landelijke kwaliteitscriteria. Betreffen afspraken over de kwaliteit van de uitvoering en invulling 

van de taken rondom vergunningverlening, toezicht en handhaving. De afspraken zijn een zelfstandig initiatief van de 
waterbeheerders.

• Het oplossen van Keurovertredingen (SODO)

Duurzame ontwikkeling van de leefomgeving ondersteunen:
Gevolg geven aan de implicaties van de Omgevingswet (2021) voor de fysieke leefomgeving. Het ontwikkelen van benodigde 
competenties van medewerkers en het aanpassen van processen en werkwijzen binnen dit programma, om uitvoering te 
geven aan de doelen van de Omgevingswet.

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend: 
Hier gaat het om het verbeteren van de klantgerichtheid, door een betere digitale informatievoorziening en meer 
duidelijkheid voor klanten. De Omgevingswet eist dat wij naar buiten treden als één dienstverlenende overheid. Hiervoor 
is het nodig dat overheden en uitvoeringsorganisaties intensiever gaan samenwerken, bijvoorbeeld bij de behandeling van 
(integrale) vergunningsaanvragen.

Effectief en efficiënt: 
Het versterken van de samenwerking met andere waterbeheerders en overheden, om de middelen zo effectief en efficiënt 
mogelijk in te zetten. Denk aan gezamenlijke benchmark, inkoop, risicoprioritering en samenwerking rondom toezichtzaken. 

5.6.2. Resultaten/mijlpalen

Behaald in 2015-maart 2019 
(tot eind bestuursperiode)

• Project Sloten, oevers en dijken op orde. Afgesproken doelen behaald.

2019-2021
(tot eind Waterbeheerplan)

• Impact Omgevingswet vertaald naar programma en geïmplementeerd.
• Vergunningverlening, toezicht en handhaving voldoen aan landelijke kwaliteitscriteria vergunning en 

handhaving.
• Huidige samenwerkingsovereenkomst met de Omgevingsdienst Midden- en West-Brabant (OMWB) 

geëvalueerd.

2022-2028 (tot eind 
Kadernota)

• Waterschapsverordening vastgesteld (vervangt Keur en Algemene Regels). De beleidsregels sluiten 
hierop aan.
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5.6.3. Consequenties

Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027? 
De Omgevingswet is uitgesteld naar 1 januari 2021 (oorspronkelijk 1 juli 2019). De planning van het vaststellen van 
de waterschapsverordening verschuift hierdoor van 2020 naar 2022.  Het voldoen aan de landelijke kwaliteitscriteria 
vergunningen en handhaving is doorgeschoven naar periode 2019-2021. Aan een groot deel van de criteria wordt in 2018 
voldaan. Het doorschuiven heeft met name betrekking op benodigde protocollen voor externe afstemming en samenwerking. 
Het is effectiever deze in spoor te laten lopen van de implementatie van de Omgevingswet. 

Hoeveel kost het programma in de planperiode?

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Vergunningen 4.278 4.027 4.031 4.130 4.133 4.238 4.252 4.314 4.399 4.513 4.621

Handhaving 6.342 6.174 5.644 5.531 5.598 5.732 5.791 5.877 5.987 6.136 6.279

Netto lasten programma ‘regulering’ in planperiode (x € 1.000,-)

5.7. Bedrijfsondersteuning

Dit programmaplan is de verzameling van de volgende onderdelen:
• Heffing en invordering: het opleggen en invorderen van de waterschapslasten.
• Bestuur en externe communicatie: goed besturen, efficiënt en effectief besluiten nemen en het informeren van en 

communiceren met de omgeving over het waterschapswerk.
• Ondersteunende diensten: de primaire taken soepel, efficiënt en volgens wet- en regelgeving laten verlopen 

(personeel en organisatie, inkoop, financiën, planning en control, centraal management, geografische informatie, 
muskusrattenbeheer, calamiteitenorganisatie, ICT, facilitaire zaken, juridische zaken en interne communicatie).

• Dekkingsmiddelen en saldo: het plannen en verantwoorden van de dekkingsmiddelen.

5.7.1. Speerpunten

De speerpunten zijn onderverdeeld naar de thema’s uit het Waterbeheerplan.

Risico’s beheersen voor waterveiligheid, wateroverlast, droogte en gezond water
Het vergroten van het waterbewustzijn en de taak- en naamsbekendheid van het waterschap bij de omgeving.

Maatschappelijk verantwoord en vernieuwend
• Het realiseren van een open bestuurscultuur, waarbij inwoners en bestuur actief betrokken zijn bij de totstandkoming 

van beleid.
• Het zijn en blijven van een goede en maatschappelijk verantwoorde werkgever, met een moderne en wendbare 

organisatie. Medewerkers zijn zich bewust van de maatschappelijke en bestuurlijke context waarin ze handelen. 
Medewerkers werken vanuit hun talent, beschikken over persoonlijk leiderschap en een flexibele houding. Zij zijn gericht 
op samenwerking met elkaar en de omgeving.

Effectief en efficiënt
• Het stimuleren en borgen van het kwaliteitsdenken in de bedrijfsprocessen, om de juiste producten en 

diensten te leveren.
• Het inrichten van een efficiënte en veilige informatievoorziening en ICT, gericht op de bestuurs- en 

organisatiedoelstellingen, trends en maatschappelijke ontwikkelingen.
• Het verbeteren van de kwaliteit van het waterschap en de tevredenheid over de dienstverlening.
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5.7.2. Resultaten/mijlpalen

Behaald in 
2015-maart 
2019 (tot eind 
bestuursperiode)

• Invoeren van het personeelssysteem Workforce (eHRM).
• Uitvoeren van het beleidsvoornemen Samen, soepel, sterk in je werk.
• Vaststellen en uitvoeren van duurzaam financieel beleid.
• Implementeren van assetmanagement in de bedrijfsvoering (huisvesting).
• Vaststellen maatschappelijk verantwoord inkoopbeleid.
• Voldoen aan de eisen van de Baseline Informatieveiligheid Waterschappen (BIWA).
• In control zijn en blijven van de verbonden partijen.
• Afhandelen van de tweede tranche van de Cross Border Lease (en daarmee de CBL als geheel).
• Vaststellen kwijtscheldingsbeleid.
• Vaststellen en implementeren van bestuurlijke vernieuwing (BOB en sturen op hoofdlijnen).
• Uitvoeren plan van aanpak voor het vergroten van waterbewustzijn en taak- en naamsbekendheid bij inwoners.
• Vaststellen en uitvoeren plan van aanpak watereducatie.
• Voldoen aan de Participatiewet (8,4 fte. ingevuld). 
• Implementeren integraal kwaliteitsmodel.
• Vaststellen Informatie Beleidsplan.
• Vereenvoudigen van de financiële en aanpalende processen.
• Voorbereiden implementatie van de wet Normalisering rechtspositie ambtenaren.
• Bepalen nieuwe kostentoedeling 2019-2023.
• Voldoen aan de Algemene verordening gegevensbescherming (AVG).
• Vaststellen en implementeren van beleid voor duurzame toegankelijkheid van digitale (archief)informatie.
• Wegwerken van de achterstanden in de bewerking van de archieven (o.a. van voormalige rechtsvoorgangers).
• Implementeren van het programma Dienstverlening.
• Inrichten van een front office.
• Implementatie nieuw zaaksysteem.
• Implementeren van de landelijke strategie muskusrattenbestrijding.

2019-2021
(tot eind Water-
beheerplan)

• Uitvoeren van het project Sloten, oevers en dijken op orde; onderdeel oneigenlijk grondgebruik.
• Inrichting en uitvoering project Waterschapsverkiezingen. 
• Uitvoering communicatievisie 2018-2023.
• Uitvoeren beleidsvoornemen ‘Bestuur & Communicatie: blik op de toekomst’.
• Realisatie herijkte visie op dienstverlening.
• Bestuur en organisatie zijn voorbereid op invoering van de Omgevingswet.
• Implementatie en borgen van Informatie Beleidsplan.
• Visie op Digitale transformatie ontwikkeld
• Visie op Data op orde en start implementatie
• Visie op Werken in 2025 ontwikkeld.

2022-2028 (tot 
eind Kadernota)

• Bepalen nieuwe kostentoedeling op basis van advies Commissie Aanpassing Belastingstelsel (CAB).
• Implementatie visie Werken in 2025.

5.7.3. Consequenties

Wat is bijgesteld ten opzichte van de Kadernota 2018-2027?
Er is jaarlijks een extra bedrag opgenomen van € 200.000,- voor digitale transformatie en € 300.000,- voor verdere invulling 
van de communicatievisie.

Hoeveel kost het programma in de planperiode?
De lasten voor de ondersteunende programma’s zijn hieronder inzichtelijk gemaakt. Het programma-onderdeel 
‘Dekkingsmiddelen en saldo’ is niet in onderstaand overzicht opgenomen. Dit onderdeel laat de opbrengsten zien en kent 
zelf geen kosten.

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Heffing en invordering (7000) 5.830 5.580 5.594 5.531 5.598 5.656 5.729 5.726 5.767 5.813 5.856

Bestuur en externe 
communicatie (8000)

4.829 5.063 5.198 5.291 5.355 5.222 5.126 5.218 5.314 5.426 5.529

Ondersteunende diensten 
(200-800)*

25.511 28.052 28.303 28.902 29.008 29.804 30.008 30.635 31.359 32.333 33.237

* De lasten voor de ondersteunende diensten zijn apart inzichtelijk gemaakt. Deze lasten zijn al opgenomen in de lasten van de primaire 
programma’s (1000 t/m 8000), conform de vaste verdeelsleutel.

Netto lasten programma ‘bedrijfsondersteuning’ in planperiode (x € 1.000,-).
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6. Risico’s 
In deze Kadernota en de bijbehorende meerjarenraming zet het bestuur de koers uit voor de komende jaren. Externe 
ontwikkelingen, waarop het bestuur geen invloed heeft, kunnen de plannen doorkruisen. In dit hoofdstuk staan de 
belangrijkste risico’s voor de uitvoering van de programma’s. Daarmee hebben ze invloed op het behalen van de 
doelstellingen in de planperiode.

Binnen de waterschappen wordt aan risicomanagement gedaan. Risicomanagement is het identificeren en kwantificeren 
van risico’s, die gevolgen kunnen hebben voor de bedrijfswaarden en het vaststellen van beheersmaatregelen. Binnen het 
waterschap zijn de volgende bedrijfswaarden geformuleerd:

Bedrijfswaarde Doel Gedefinieerd als...

Kosten Economie Realisatie overeenkomstig met de plannen vanuit de meerjarenbegroting en waarbij geen 
verrassingen morgen optreden t.a.v. de financiële restrisico’s

Compliance Verplichtingen Voldoen aan de gemaakte afspraken per taak binnen de kaders van wet- en regelgeving en 
het bestuursprogramma

Waterkwantiteit / veiligheid Droge voeten Voldoen aan de omgevingsveiligheid alsook het voldoen aan de evenwichtige 
waterbehoefte

Water- en
omgevingskwaliteit / milieu

Schoon water Leveren van een positieve bijdrage aan de volksgezondheid, natuur en het milieu (bodem, 
water en lucht)

Imago Reputatie De mate waarin het waterschap wordt gezien als professioneel, duurzaam en betrouwbaar

Continuïteit Bedrijfsvoering Het doelmatig inzetten van de juiste kennis en capaciteit om dagelijkse werkzaamheden te 
kunnen uitvoeren en adequaat te kunnen reageren op ontwikkelingen/gebeurtenissen

Bij het vaststellen van de beheersmaatregelen gaat het om de activiteiten waarmee de kans van optreden wordt verkleind of 
de gevolgen van risico’s worden beperkt. Het waterschap beoordeelt ieder jaar opnieuw de kansen en de mogelijke gevolgen 
van de belangrijkste operationele risico’s. De impact van die risico’s wordt vergeleken met de bestuurlijk vastgestelde norm 
voor het weerstandsvermogen. Op die manier zorgt het waterschap er voor dat het voldoende weerstandscapaciteit heeft om 
onvoorziene financiële tegenslagen op te vangen. In bijlage 4 is hierop een uitgebreide toelichting te vinden.

Naast de drie geïnventariseerde risico’s met mogelijk grote consequenties voor de bedrijfswaarden, worden ook de 
belangrijkste ontwikkelingen bij de verbonden partijen kort toegelicht. Dit hoofdstuk wordt afgesloten met een vermelding 
van de nog lopende zaken, waarvan de risico’s bekend en onder controle zijn.

6.1. Belangrijkste operationele risico’s

1. Problemen in uitvoering projectportfolio 

• Marktontwikkelingen. Door de aantrekkende markt stijgen de prijzen van aannemers. Dit kan gevolgen hebben voor de 
budgetten van de projecten die we hebben geraamd. Een concreet voorbeeld is de aanbesteding van de renovatie van 
de persstations van de afvalwaterpersleiding (zie paragraaf 5.4: meerjaren programmaplan rioolwater zuiveren). 

• Grondverwerving. Grondverwerving kan lang duren en vertraging veroorzaken: in veel gevallen heeft het waterschap 
grond nodig om maatregelen uit te kunnen voeren, bijvoorbeeld voor het verbeteren van de regionale keringen, her-
meandering van waterlopen, ecologische verbindingszones of waterberging. Om de kosten te beperken en het draagvlak 
te vergroten zoekt het waterschap bij het uitvoeren van inrichtingsmaatregelen steeds naar combinaties met plannen 
van derden. Daardoor is er minder grondverwerving nodig en kan werk met werk gemaakt worden. Ook stimuleert het 
waterschap burgers en bedrijven om zelf maatregelen te nemen die de waterkwaliteit verbeteren, zoals het bieden van 
blauwe diensten, de aanleg van akkerranden en natuurvriendelijke oevers. Het waterschap ontkomt er echter niet aan 
om ook zelf gronden te verwerven. 
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2. Verlies van functionaliteit assets

• Uitval zuiveringstechnische werken. De uitval van een zuiveringsinstallatie als gevolg van externe factoren (brand, ramp, 
extreem weer) is een risico. Ook veroudering van de installaties en persleidingen, soms in combinatie met uitgesteld 
onderhoud, verhoogt het risico. De financiële gevolgen kunnen aanzienlijk zijn door claims van derden, boetes van 
gemeente/EU, kosten lozingsheffing, milieuschade, extra transportkosten en eigen schade. Door assetmanagement en 
het traject ‘Waarde van Water – waterketen betrouwbaar in de basis 2018-2020’ werkt het waterschap eraan om deze 
risico’s te verkleinen.

• Afhankelijkheid van ICT. Door de afhankelijkheid van ICT neemt het risico toe dat de bedrijfsvoering als gevolg van 
handelen van eigen medewerkers of externen (on-)bedoeld stil komt te liggen. Als de ICT-voorzieningen wegvallen 
komt de procesvoering bij zuiveren en peilbeheer gedurende korte of langere tijd stil te liggen, met lozingen van vuil 
water, hoog water of overstroming als mogelijke gevolgen. Bij een kwetsbaar gebied als de stad Breda of industriegebied 
Moerdijk kan dit tot aanzienlijke kosten en commotie leiden. Door de implementatie van de BIWA (Baseline 
Informatieveiligheid Waterschappen) zijn er forse stappen gezet. Toch zijn er nog diverse aanbevelingen waarvan de 
implementatie meer tijd kost. 

3. Lozingen van chemische stoffen en illegale stoffen

Illegale lozingen met onverwacht hoge concentraties giftige stoffen kunnen schade veroorzaken aan flora en fauna. Ook kan 
er schade ontstaan bij de zuiveringen, door een verstoorde procesvoering. De financiële gevolgen kunnen aanzienlijk zijn:

• claims van derden, indien die niet te claimen zijn bij de veroorzaker;
• opgelegde boetes;
• kosten aan beheersmaatregelen, zoals bodemsanering. 

In de risicobeoordeling is de kans op lozingen verhoogd, als gevolg van incidenten die het afgelopen jaar in de branche en 
bij ons waterschap hebben plaatsgevonden. 

6.2. Verbonden partijen 

Deelname van het waterschap in verbonden partijen brengt risico’s met zich mee. Deelname kan verplichte uitgaven 
met zich meebrengen, waar het waterschap slechts gedeeltelijk op kan sturen. Ongeveer 40% van de directe kosten van 
het waterschap gaat om in deze verbonden partijen, dat is circa 15% van de totale begroting. Het is een gecompliceerd 
speelveld: de verbonden partijen zijn zelfstandig, maar ook verweven met het waterschap. Het algemeen bestuur 
heeft bevoegdheden inzake het oprichten van en deelnemen in verbonden partijen. Het dagelijks bestuur is primair 
verantwoordelijk voor het aansturen van de verbonden partijen en het behartigen van het belang van de waterschap (zowel 
in eigenaarschap als in het klantbelang).

In de organisatie is per verbonden partij een rollenscheiding doorgevoerd tussen de eigenaars-/deelnemersrol en de klantrol 
van het waterschap. Die twee rollen worden per verbonden partij bij twee verschillende procesmanagers belegd, om de 
bestuurlijk vertegenwoordiger en het bestuur optimaal te kunnen adviseren. Een goede afstemming van de planning- en 
controlcyclus van verbonden partijen op die van het waterschap is nodig. Zowel bij het waterschap als bij de verbonden 
partijen is toenemende aandacht voor risicomanagement. Primair doel is om beter in control te kunnen zijn. Secundair 
gaat het ook om het weerstandsvermogen. Vaak zijn er afspraken dat verbonden partijen geen of nauwelijks eigen 
weerstandsvermogen vormen. Het waterschap dient bij de bepaling van het weerstandsvermogen ook de belangrijkste risico’s 
ten aanzien van de verbonden partijen te beschouwen. Dit vereist een goede afstemming.
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Bij enkele verbonden partijen spelen op dit moment ontwikkelingen die relevant zijn om in deze risicoparagraaf te 
benoemen:

Slibverwerking Noord-Brabant (SNB)
Bij SNB spelen diverse zaken die de continuïteit van de slibverwerking op termijn in gevaar kunnen brengen.
• Waar het gaat om het terugwinnen van grondstoffen zullen de partijen in de keten meer afstemming moeten zoeken om 

sub-optimalisaties te vermijden. SNB tracht deze afstemming met haar aandeelhouders te vinden. 
• Een deel van de reststoffen zet SNB af in Duitsland, in de ‘Versatzbau’. Mogelijk komt aan die toepassing een einde 

omdat Nederland, als enige in de EU, dit niet meer ziet als een nuttige toepassing. Er loopt momenteel een procedure 
bij de Raad van State.

• De Energiefabrieken zorgen voor een sterke afname in de slibproductie bij sommige klanten van SNB, maar draaien soms 
niet stabiel genoeg. Het risico is dat de slibtoevoer de komende jaren sterk kan fluctueren. Dit vraagt om afspraken over 
de opvang van onverwachte extra aanvoer. 

• In het regeerakkoord staat dat per 2019 de vrijstelling voor de afvalstoffenbelasting vervalt voor de verwerking van 
zuiveringsslib. SNB wil samen met de UvW voorkomen dat deze vrijstelling vervalt.

• De fiscale complexiteit neemt toe, vandaar dat SNB de interne controle hierop heeft versterkt in 2017. 
• In 1999 is SNB een CBL-transactie aangegaan. De terreinen, gebouwen en installaties zijn verhuurd aan een Amerikaanse 

investeerder voor een periode van 75 jaar. De investeerder heeft dezelfde activa terugverhuurd aan de vennootschap 
voor een periode van circa 22 jaar. De vennootschap heeft aan het einde van de termijn van de terughuur de optie 
om de verhuur af te kopen, dan wel om een servicecontract aan te gaan. De voorwaarden en condities van genoemde 
opties zijn reeds vastgelegd en beschreven. In verband met de verplichtingen onder de CBL-transactie is er een recht 
van hypotheek gevestigd op de terreinen. Waterschap Brabantse Delta staat hoofdelijk garant voor deze transactie, 
samen met twee andere aandeelhouders. Deze garantstelling heeft een contractuele omvang van in totaal € 41,1 
miljoen. Onderling hebben de waterschappen die garant staan een verdeling afgesproken inzake bovenstaande garantie. 
Waterschap Brabantse Delta is voor 35,2% aansprakelijk. Dit is vastgelegd in de samenwerkingsovereenkomst tussen de 
aandeelhouders. 

Aquon
De deelnemende waterschappen in Aquon hopen in de zomer van 2019 op basis van een businesscase het besluit te nemen 
om te komen tot één locatie. Mocht dit besluit niet of pas later worden genomen, dan zal ook het beoogde financiële 
voordeel niet of pas later worden behaald. Bij een besluitvorming conform uitgestippelde tijdslijn en volgens verwachting 
opgestelde businesscase, kan een positief risico van 1 miljoen euro worden ingecalculeerd.

Het Waterschapshuis
Het koersplan ‘Wijzer naar 2020’ biedt een perspectief op een toekomstbestendig Waterschapshuis. Daarin is veel aandacht 
voor de digitale transformatie. Een voorwaarde voor het laten slagen van het koersplan is de betrokkenheid van de 
waterschappen en de wil om samen te werken. Het is van essentieel belang om extra capaciteit te organiseren bovenop de 
huidige formatie. Dit geldt voor alle waterschappen. 

Nederlandse Waterschapsbank (NWB) 
Door de eisen onder Basel III wordt van de NWB een ’leverage ratio’ vereist van 3%. De leverage ratio is ruwweg de 
verhouding tussen totale activa en de hoeveelheid eigen vermogen van een bank. De exacte ingangsdatum is nog niet 
definitief vastgesteld, maar dat wordt waarschijnlijk pas na 1 januari 2019. Er zal geen dividend worden uitgekeerd aan 
de aandeelhouders, totdat voldaan is aan de vereiste norm. Naast winstinhouding kijkt de NWB ook naar mogelijkheden 
om de eigenvermogenspositie te versterken door het uitgeven van hybride vermogenstitels. De kans is groot dat de NWB 
een ‘verlicht’ Basel III-regime krijgt. Om die reden is de tweede tranche hybride kapitaal (tijdelijk) uitgesteld. Uitsluitsel 
over de voorstellen van de EC hierover worden pas in de tweede helft van 2018 verwacht. Deze voorstellen omvatten, 
naast het uitstel van de ingangsdatum, ook een andere berekeningswijze van de leverage ratio voor promotional banks 
als de NWB. Onder die voorgestelde berekeningswijze zou de NWB ruim voldoen aan de 3%-eis voor de leverage ratio. De 
bank heeft er vertrouwen in dat zij zal kunnen blijven voldoen aan alle kapitaaleisen. Naar verwachting wordt in 2019 
dividend uitgekeerd. De omvang van het verwachte dividend is nog niet bekend. Voor duurzaam financieel beleid is 
voorzichtigheidshalve uitgegaan van € 0,5 miljoen aan dividendopbrengsten vanaf 2019. In de praktijk kan er een negatieve 
of positieve afwijking zijn.
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6.3. Overige ontwikkelingen

Lopende zaken
In eerdere Kadernota’s is aandacht besteed aan drie juridische zaken die nog niet afgerond zijn. De risco’s hiervan zijn al 
eerder toegelicht. Deze worden in deze nota nu niet nader beschreven. Het gaat dan om: 
• Tariefdifferentiatie wegen; 
• Gevolgen brand bij chemische fabriek Moerdijk;
• Verantwoordelijkheid voor beschoeiing. 

Kostentoedeling
De Kadernota 2019-2028 is gebaseerd op de kostentoedeling 2014-2018. Het opstellen van de Kostentoedelingsverordening 
2019-2023 is in volle gang. Tijdens een extra themasessie op 6 juni 2018 zijn de uitkomsten van het 
kostentoedelingsonderzoek aan het AB gepresenteerd en heeft het AB hierover gediscussieerd. De uitkomsten worden 
meegenomen in de ontwerp Kostentoedelingsverordening, waarna de verplichte inspraakprocedure wordt ingezet. De concept 
Kostentoedelingsverordening zal volgens de planning in september aan het AB ter vaststelling worden aangeboden. De 
bekendmaking zal plaatsvinden voor 1 januari 2019. De begroting 2019 zal zodoende op de nieuwe kostentoedeling worden 
gebaseerd. De nieuwe kostendeling zal voor het eerst de basis voor een Kadernota vormen in 2019, in de Kadernota 2020-
2029.

Renteontwikkeling
Ieder jaar wordt bij de Kadernota een inschatting van de renteontwikkeling voor nieuw af te sluiten leningen gemaakt (zie 
bijlage 1). Hierover wordt een financieel risico gelopen. Als het waterschap een te hoog rentepercentage hanteert in de 
meerjarenraming, leidt dit tot te hoog geraamde lasten in het meerjarenperspectief (de rentelasten blijken in werkelijkheid 
lager uit te vallen). Als het waterschap een te laag rentepercentage hanteert in de meerjarenraming, leidt dit tot een 
tekort, omdat de rentelasten in de praktijk hoger zijn dan werd geraamd. Indien de rente bijvoorbeeld 0,5% te laag wordt 
ingeschat betekent dit bij een nieuwe lening van 20 miljoen euro dat de rentelasten jaarlijks € 100.000,- hoger zijn dan 
geprognotiseerd. Het financiële risico is beperkt tot de nieuw af te sluiten leningen. De rentepercentages van de reeds 
afgesloten leningen staan gedurende de looptijd van de lening vast en veranderen dus niet mee met de marktrente. De 
leningen vervalkalender van het waterschap is gelijkmatig verspreid over de jaren, zodat het renterisico voor het waterschap 
beperkt is.
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Bijlage 1 - Financiële uitgangspunten Kadernota 2019-2028
Het waterschap moet bij de berekening van inkomsten en uitgaven rekening houden met toekomstige financiële 
ontwikkelingen, die nu nog onzeker zijn. In deze bijlage staan de aannames die het waterschap als uitgangspunt heeft 
gekozen.

Inflatie 
De inflatie zal in 2019 naar schatting uitkomen op 2%, waarbij rekening is gehouden met een beperkt effect van de 
verhoging van het lage BTW-tarief voor het waterschap. Het beleid van de Europese Centrale Bank (ECB) richt zich op het 
handhaven van prijsstabiliteit. Als de prijzen op de middellange termijn met net iets minder dan 2% per jaar stijgen, is er 
sprake van prijsstabiliteit. Op basis van het beleid van de ECB en de verwachting van het CPB, die ten opzichte van de banken 
wat aan de hoge kant zit, wordt voorgesteld om in de Kadernota 2019-2028 een inflatiepercentage te hanteren van 2% voor 
de periode 2019–2028. Dit is conform de Kadernota 2018-2027.

Rentevisie 
De rentestanden hangen sterk af van de economische situatie en het opkoopprogramma van de Europese Centrale Bank (ECB). 
Op 18 januari 2017 heeft het waterschap een nieuwe 5-jaars geldlening afgesloten tegen een negatieve rente van 0,151%. 
Gedurende 2017 zijn er geen grote tussentijdse fluctuaties geweest en heeft de rente zich op het lage niveau gehandhaafd. 
De toekomstige rente is moeilijk te voorspellen. 

Financiële instellingen hebben een kwalitatieve renteverwachting op de lange termijn. Deze wordt doorgaans maar voor 
één jaar gegeven. Het waterschap heeft voor de inschatting van de rente contact gezocht met andere waterschappen, de 
Nederlandse Waterschapsbank en Thésor. Daarnaast is gebruik gemaakt van rentevisies van andere financiële instellingen 
(ABN AMRO, Rabobank en ING). De algemene marktverwachting is dat de rente op termijn (licht) gaat stijgen.

“De opwaartse druk op de rente doet zich vooral voor in het tweede halfjaar 2018 als de ECB meer duidelijkheid gaat 
verschaffen over de beëindiging van haar obligatieaankopen. In 2019 zal de rente waarschijnlijk licht verder oplopen.” (ABN 
AMRO maart 2018)
 
Bij de inschatting van de rente voor een nieuw af te sluiten lening in 2019, wordt de mogelijkheid opengehouden om 
een langlopende lening aan te trekken, om zo optimaal te kunnen profiteren van de dan nog lage rentestand. In 2017 
schommelde de rente voor een langlopende lening rond de 2%. Voor 2019 wordt voorgesteld om de inschatting van de rente 
op 2,5% te houden en voor de jaren na 2019 is het voorstel om de rente constant te houden op 3%. Ieder jaar wordt bij de 
nieuwe Kadernota de rente-inschatting geactualiseerd.

Als het waterschap een te hoog rentepercentage hanteert in de meerjarenraming, leidt dit tot te hoog geraamde lasten 
in het meerjarenperspectief (de rentelasten blijken in werkelijkheid lager uit te vallen). Als het waterschap een te laag 
rentepercentage hanteert in de meerjarenraming, leidt dit tot een tekort, omdat de rentelasten in de praktijk hoger zijn dan 
werd geraamd. Dit leidt tot het voorstel om in de meerjarenraming het onderstaande verloop te hanteren.

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

KN 2018-2027  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%

KN 2019-2028  2,5%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%  3,0%

Verwachte rentevoet per jaar ten behoeve van af te sluiten nieuwe leningen

De tabel laat zien dat de rentevoet in 2019 lager wordt ingeschat dan de rentevoet die in de Kadernota 2019-2028 is 
gehanteerd. Hierdoor ontstaat een voordeel ten opzichte van de Kadernota 2018-2027.
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Personeelslasten 
De inschatting van de autonome stijging van de salarissen (opslagpercentage afhankelijk van beoordelingen) is niet 
gewijzigd ten opzichte van de Kadernota 2018-2027. De autonome loonstijging bedraagt 1% per jaar en neemt vanaf 2019 
stapsgewijs af in verband met de uitfasering van de uitloopschalen. 
In de Kadernota 2018-2027 werd voor de jaren 2018 en 2019 rekening gehouden met een stijging van de personeelslasten 
als gevolg van cao-afspraken en premiewijzigingen van 3% per jaar. Hierbij is de extra stijging van de pensioenpremies in de 
jaren 2018 en 2019 meegenomen. Voor de jaren daarna is uitgegaan van 2%.
De nieuwe cao vormt nog steeds een onzekere factor. De huidige cao liep tot 31 december 2016. Naar verwachting wordt in 
2018 een nieuwe cao afgesloten voor de jaren 2017-2019. De effecten hiervan worden de komende maanden duidelijk. In 
de doorrekening van de personeelslasten voor de Kadernota 2018-2027 is hier zoveel mogelijk op geanticipeerd. Dit leidt 
ertoe dat voor het jaar 2019 geen mutatie in het percentage wordt voorgesteld, maar rekening wordt gehouden met een 
stijging van de personeelslasten als gevolg van cao- en premie-effecten van 3%. Voor de jaren daarna (2020-2028) wordt 
opnieuw uitgegaan van 2%, conform Kadernota 2018-2027. 

Energiekosten 
In 2019 wekt het waterschap ongeveer 38% van het totale energieverbruik (elektriciteit, warmte, aardgas en olie) zelf op. 
De klimaatmonitor telt ook de eigen duurzame energieopwekking bij SNB mee, waardoor het percentage eigen duurzame 
energie 47% wordt. Hiermee is de doelstelling van 40% gehaald.
Het waterschap koopt nog circa 36 miljoen kWh in. Het verwachte elektriciteitsvolume is voor 2018 en 2019 100% ingekocht 
en voor 2020 circa 60%. De totaalprijs per kWh blijft de komende jaren ongeveer gelijk. De bron van de elektriciteit is 
duurzame windenergie uit Denemarken.

Reserves 
Algemene reserve/calamiteitenreserve
In 2016 is een herijking van het reserve- en voorzieningenbeleid doorgevoerd. Hierin is vastgelegd dat de benodigde omvang 
van de algemene weerstandsreserve wordt bepaald op basis van een risicoanalyse. Het waterschap streeft naar een omvang 
binnen de bandbreedte ‘voldoende’, zoals gedefinieerd door de Universiteit Twente. Dit betekent dat de weerstandscapaciteit 
een factor 1,2 hoger zou moeten zijn dan de omvang van de risicoportefeuille. Zie bijlage 4 voor de samenvatting van 
deze berekening. Het eventuele surplus vormt de egalisatiereserve, die in de planperiode steeds wordt ingezet om een 
gelijkmatige tariefontwikkeling te bewerkstelligen. Het uitgangspunt is, dat de egalisatiereserve aan het eind van de 
planperiode steeds volledig is ingezet. Daarmee zijn de lasten gelijk aan de heffing.

Risico’s x factor 1,2 x € 1.000 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Algemene- en calamiteitenreserve 
watersysteembeheer

1.332 1.344 1.368 1.392 1.428 1.476 1.488 1.536 1.608 1.668

Algemene- en calamiteitenreserve 
zuiveringsbeheer

3.372 3.432 3.468 3.564 3.624 3.708 3.912 3.888 4.008 4.056

Ontwikkeling algemene reserve/calamiteitenreserve

Tariefegalisatiereserves

Taak Verwachte stand 1-1-2019 Streefwaarde einde planperiode

Watersysteembeheer 6.981 0

Zuiveringsbeheer 6.302 0

Ontwikkeling tariefegalisatiereserve

Grondslagen tarief watersysteembeheer en zuiveringsheffing 
De tarieven voor watersysteembeheer zijn gebaseerd op het aantal inwoners (categorie ‘ingezetenen’), de economische 
waarde (categorie ‘gebouwd’) en de belastbare hectaren (categorieën ‘ongebouwd’ en ‘natuur’). Het tarief voor de 
zuiveringsheffing hangt af van het aantal v.e.’s.

Kostentoedelingsverordening 
Op grond van de Waterschapswet dient de kostentoedelingsverordening eens in de vijf jaar geheel te worden 
herzien, op basis van een breed kostentoedelingsonderzoek. In september 2013 heeft het algemeen bestuur de 
kostentoedelingspercentages voor de begrotingsjaren 2014 tot en met 2018 vastgesteld. De verordening is goedgekeurd door 
Gedeputeerde Staten van Noord-Brabant.
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De Kadernota 2019-2028 is gebaseerd op de kostentoedeling 2014-2018. Het opstellen van de Kostentoedelingsverordening 
2019-2023 is in volle gang. Tijdens een extra themasessie op 6 juni 2018 zijn de uitkomsten van het 
kostentoedelingsonderzoek aan het AB gepresenteerd en heeft het AB hierover gediscussieerd. De uitkomsten worden 
meegenomen in de ontwerp Kostentoedelingsverordening, waarna de verplichte inspraakprocedure wordt ingezet. De concept 
Kostentoedelingsverordening zal volgens de planning in september aan het AB ter vaststelling worden aangeboden.

De bekendmaking zal plaatsvinden voor 1 januari 2019. De Begroting 2019 wordt zodoende op de nieuwe kostentoedeling 
gebaseerd. De nieuwe kostendeling zal voor het eerst de basis vormen voor de Kadernota 2020-2029.

De verdeling van de kosten van het watersysteembeheer is als volgt vastgesteld:

Categorie watersysteembeheer Verdeling 2014 e.v.

Ingezetenen 29,4%

Gebouwd 59,6%

Ongebouwd 10,8%
Verharde openbare wegen 2,8%
Overig ongebouwd 8,0%

Natuur 0,2%

a. Ingezetenen
Ingezetenen nemen 29,4% van de watersysteemheffing voor hun rekening. Dit aandeel hangt samen met de gemiddelde 
inwonersdichtheid (het aantal inwoners per vierkante kilometer). Het waterschap gaat ervan uit dat het aantal ingezeten 
de komende jaren stijgt met ongeveer 2.500 per jaar tot en met 2022. Voor de jaren daarna wordt rekening gehouden met 
1.500 per jaar. Deze verhoging is gebaseerd op gegevens van ABF Research (voorheen CBS), dat prognoses maakt over de 
Nederlandse woningmarkt. Naar verwachting zullen 23.500 ingezetenen geen heffing betalen, omdat zij in aanmerking 
komen voor kwijtschelding of omdat de aanslag oninbaar is. 

b. Gebouwd
De heffing die de categorie ‘gebouwd’ betaalt, hangt samen met de economische waarde van het gebouwde goed (WOZ-
waarde). In het verleden ging het waterschap uit van een gemiddelde economische waarde van € 2.500,- per eenheid. Met 
ingang van 1 januari 2009 is de heffing een vast percentage van de WOZ-waarde.
Het waterschap heeft voor de WOZ-waarde voor 2019 rekening gehouden met een stijging van 2,3%. Daarna is er van 
uitgegaan dat de WOZ-waarde constant blijft. 

c. Ongebouwd
De heffing die de categorie ‘ongebouwd’ betaalt, hangt samen met de onbebouwde hectares grond. Voor openbare wegen 
geldt een tariefdifferentiatie van 250%. Voor de jaren 2019 tot en met 2028 wordt rekening gehouden met een daling van 
100 hectare per jaar, als gevolg van nieuwbouw en natuurontwikkeling.

d. Natuur
Onder natuurterreinen worden onbebouwde onroerende zaken verstaan, waarvan de inrichting en het beheer (nagenoeg) 
geheel en duurzaam zijn afgestemd op het behoud of de ontwikkeling van de natuur. Ook bossen en open wateren met een 
oppervlakte van tenminste één hectare behoren tot de natuurterreinen. Voor het jaar 2019 is uitgegaan van 30.100 hectare 
natuur. Aangenomen is dat deze oppervlakte in de komende jaren toeneemt met 50 hectare per jaar.

e. Vervuilingseenheden zuiveringsheffing
Aangenomen is dat het aantal huishoudelijke vervuilingseenheden stijgt met ongeveer 3.500 v.e.’s per jaar tot met 2022. 
Voor de jaren daarna wordt rekening gehouden met een stijging van ongeveer 2.000 v.e.’s. 
Bij de berekening van het aantal v.e.’s wordt daarnaast rekening gehouden met nieuwe ontwikkelingen bij bedrijven. 
Sommige huishoudens en bedrijven betalen geen heffing, omdat zij in aanmerking komen voor kwijtschelding of omdat de 
heffing oninbaar is. Bij de berekening van de heffing wordt het totale aantal v.e.’s daarom met 51.600 verminderd.

f. Verontreinigingsheffing
Deze belasting heeft als doel het tegengaan van verontreiniging van het oppervlaktewater, als gevolg van het direct lozen 
vanuit woon/bedrijfsruimten op het oppervlaktewater. Voor de komende jaren is uitgegaan van 5.000 v.e.’s.
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Kwijtschelding en oninbaarheid 
In de begroting en de meerjarenraming wordt rekening gehouden met een inschatting van kwijtschelding en oninbaarheid 
van belastingen. Deze wordt gemaakt op basis van voortschrijdend inzicht en verwachte ontwikkelingen. De kwijtscheldingen 
hebben grotendeels betrekking op ingezetenen en huishoudens. Sinds 2016 wordt ook rekening gehouden met 
kwijtschelding voor kleine ondernemers/zzp’ers. Voor 2019 wordt uitgegaan van een totale kwijtschelding van circa € 3,3 
miljoen. In dit bedrag is de uitbreiding van de kwijtschelding voor kleine ondernemers/zzp’ers opgenomen (€ 16.000, 
verdeeld over de ingezetenenheffing en de zuiveringsheffing).

Kwijtschelding 2019

Watersysteemheffing
- ingezetenen (inclusief 0,5% kleine ondernemers/zzp’ers)
- gebouwd
- natuur
- ongebouwd openbare wegen
- overig ongebouwd

¤ 1.176.526
¤ 18.298

Zuiveringsheffing
- huishoudens
- kleine ondernemers/zzp’ers

¤ 2.170.153
¤ 2.075

Totaal ¤ 3.367.052

De bedragen die samenhangen met oninbaarheid variëren van jaar tot jaar. De schommelingen worden met name 
veroorzaakt door faillissementen van bedrijven. Voor 2019 is rekening gehouden met een totale omvang van oninbare 
aanslagen van ruim € 900.000.

Oninbaar 2019

Watersysteemheffing
- ingezetenen
- gebouwd (inclusief 24% bedrijven)
- natuur
- ongebouwd openbare wegen
- overig ongebouwd

¤ 202.919
¤ 137.239

¤ 173

¤ 11.110

Zuiveringsheffing
- huishoudens
- bedrijven

¤ 373.812
¤ 226.560

Totaal ¤ 951.813

In 2017 heeft er een onderzoek plaatsgevonden naar de effecten van versobering van het kwijtscheldingsbeleid. De 
resultaten zijn aan het algemeen bestuur gepresenteerd en zullen worden opgenomen in het overdrachtsdocument voor het 
nieuwe bestuur in 2019.
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Wet Hof en EMU-saldo 
Sinds 2014 is de wet Houdbare overheidsfinanciën (wet Hof) van kracht. Deze wet maakt decentrale overheden 
medeverantwoordelijk voor het terugdringen van het Nederlandse begrotingstekort (EMU-tekort). EU-lidstaten mogen een 
begrotingstekort van maximaal 3% van het bruto binnenlands product (BBP) hebben en een maximale overheidsschuld van 
60% BBP. Bij het niet-nakomen van de afspraken bestaat de mogelijkheid om maatregelen op te leggen aan de decentrale 
overheden, zoals het faseren van investeringen. Dit correctiemechanisme treedt alleen in werking als decentrale overheden 
het EMU-saldo meerjarig overschrijden en pas nadat op basis van bestuurlijk overleg is geprobeerd tot een verbetering van 
het EMU-saldo te komen. 

Na bestuurlijk overleg tussen de minister van Financiën en de UvW, IPO en VNG op 28 september 2016, is de tekortnorm voor 
de gezamenlijke decentrale overheden voor 2017 vastgesteld op 0,3%. Deze tekortnorm is ook van toepassing op 2018 en 
verder. De ruimte van 0,3% wordt niet nader verdeeld over gemeenten, provincies en waterschappen, met als gevolg dat er 
op dit moment voor 2018 en verder geen formeel vastgestelde referentiewaarden op het niveau van individuele organisaties 
zijn. 

Vanuit het interbestuurlijk programma gaan de minister van Financiën, UvW, IPO en VNG afspraken maken over een basispad 
(op basis van raming CPB) voor het EMU-saldo en een iets ruimere EMU-norm (als buffer), zodat bij een beperkte afwijking 
niet direct sprake is van escalatie naar het correctiemechanisme.

De UvW heeft indicatieve referentiewaarden voor 2018 berekend. Voor het waterschap Brabantse Delta is de indicatieve 
referentiewaarde voor 2018 € 21,5 miljoen. Voor 2019 is nog geen referentiewaarde bepaald, daarom is de indicatieve 
referentiewaarde van 2018 aangehouden.

In onderstaande tabel zijn de verwachte EMU-saldi voor de periode 2018-2028 opgenomen.

Bedragen x € 1 miljoen 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

EMU-saldo WBD -16,2 -15,2 -10,2 -8,6 -7,2 -3,4 -2,7 -3,1 -3,5 -2,9

Referentiewaarde WBD -21,5 n.t.b. n.t.b. n.t.b. n.t.b. n.t.b. n.t.b. n.t.b. n.t.b. n.t.b.

Verschil 5,3

Verwachte EMU-saldi 2019-2028

Begroting 2018 Kadernota 2019 Kadernota 2020 Kadernota 2021 Kadernota 2022

Lasten 148.001 150.819 152.441 154.687 155.660

I. kapitaallasten (rente en afschrijving) 46.369 48.465 50.458 51.837 51.165

II. personeelslasten 41.983 43.545 44.141 44.777 45.673

III. goederen en diensten van derden 57.605 56.030 55.778 56.387 57.226

IV. toev. voorzieningen/onvoorzien/stelpost 2.044 2.779 2.064 1.686 1.596

Baten 148.001 150.819 152.441 154.687 155.660

I. rentebaten 45 500 500 500 500

II. personeelsbaten 238 164 156 148 135

III. goederen en diensten aan derden 6.721 5.670 5.745 5.815 6.107

IV. waterschapsbelastingen 124.599 127.233 131.359 136.320 138.395

V. onttrekkingen voorz./res. en geact. lasten 16.398 17.252 14.680 11.905 10.524
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Bijlage 2 - Financiële specificatie per waterschapstaak
De onderstaande tabellen geven een financiële specificatie per waterschapstaak. Voor het vaarwegbeheer is een apart scenario 
opgenomen, omdat het waterschap deze taak in opdracht en voor rekening van de provincie uitvoert.

alle bedragen x ¤ 1.000 KN19-28

Kadernota 2019-2028 
taak zuiveringsheffing

begroting
2018

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 gem.
18-28

Netto lasten programma’s

Planvorming   1.574   1.661   1.698   1.539   1.557   1.594   1.590   1.598   1.632   1.674   1.712

Bouw en exploitatie zuiveringstechnische werken   55.065   55.492   57.101   59.088   58.398   59.489   60.197   60.304   61.095   61.187   62.005

Regulering   864   820   834   849   838   857   866   879   895   915   933

Toezicht en handhaving   1.560   1.956   1.792   1.758   1.779   1.821   1.839   1.866   1.900   1.948   1.949

Heffing en invordering   2.682   2.543   2.550   2.557   2.561   2.579   2.612   2.611   2.629   2.649   2.669

Bestuur en communicatie 1.877   1.803   1.864   1.898   1.923   1.882   1.853   1.888   1.924   1.965   2.004

Dekkingsmiddelen en saldo 265 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Totaal netto lasten programma's   63.887   64.276   65.838   67.688   67.056   68.222   68.957   69.145   70.075   70.339   71.271

stijging (daling) netto lasten tov voorg.jaar 0,6% 2,4% 2,8% -0,9% 1,7% 1,1% 0,3% 1,3% 0,4% 1,3% 1,1%

Toevoegingen bestemmingsreserve DFB* 

Rentevoordeel herstructurering   791   696   512   302   246   212   190   129   126   109   92

Dividend NWB   265   265   265   265   265   265   265   265   265   265

Onttrekkingen reserves   0

Onttrekking bestemmingsreserve DFB -942 -871 -801 -732 -664 -598 -533 -469 -406 -346 -290

Onttrekking CBL reserve (53%) -79 -83 -87

TOTAAL te dekken netto lasten 63.658 64.283 65.727 67.523 66.903 68.101 68.880 69.070 70.060 70.366 71.338

stijging t.o.v. voorgaand jaar % 1,0% 2,2% 2,7% -0,9% 1,8% 1,1% 0,3% 1,4% 0,4% 1,4%

netto lasten kn 18-27 62.947 64.775 65.761 66.003 66.213 67.080 67.463 68.934 69.977

1.336 953 1.762 900 1.888 1.800 1.608 1.126 389

Opbrengst omslagen

Opbrengst heffingen -61.555 -61.813 -63.779 -66.263 -66.903 -68.101 -68.880 -69.070 -70.060 -70.366 -71.338

Opbrengst heffingen voorgaande jaren

TOTAAL opbrengst omslagen -61.555 -61.813 -63.779 -66.263 -66.903 -68.101 -68.880 -69.070 -70.060 -70.366 -71.338

Onttrekking (-) /toevoeging (+) egalisatieres. -2.102 -2.470 -1.948 -1.260 0 0 0   0   0   0   0

TOTAAL dekking -63.658 -64.283 -65.727 -67.523 -66.903 -68.101 -68.880 -69.070 -70.060 -70.366 -71.338

Vervuilingseenheden

Bruto op te leggen aantal v.e. huishoudens  825.830 834.720 838.220 841.720 845.220 847.220 849.220 851.220 853.220 855.220 857.220

Bruto op te leggen aantal v.e. bedrijven  393.250 367.985 367.985 367.985 367.985 367.985 367.985 367.985 367.985 367.985 367.983

Oninbaar v.e. huishoudens  7.330  6.961  6.990  7.019  7.049  7.065  7.082  7.099  7.115  7.132  7.149 

Kwijtschelding v.e. huishoudens  39.620  40.413  40.582  40.751  40.921  41.018  41.115  41.211  41.308  41.405  41.502 

Oninbaar v.e. bedrijven  4.800  4.219  4.219  4.219  4.219  4.219  4.219  4.219  4.219  4.219  4.219 

Kwijtschelding v.e. bedrijven  70  39  39  39  39  39  39  39  39  40  40 

Netto op te leggen aantal v.e.  1.167.260  1.151.074  1.154.375  1.157.676  1.160.978  1.162.864  1.164.750  1.166.637  1.168.523  1.170.410  1.172.294 

Lasten per v.e. 54,54 55,85 56,94 58,33 57,63 58,56 59,14 59,20 59,96 60,12 60,85

Heffing per v.e. in euro's 52,74 53,70 55,25 57,24 57,63 58,56 59,14 59,20 59,96 60,12 60,85

Stijging (+) /daling (-) t.o.v. voorgaand jaar 1,8% 2,9% 3,6% 0,7% 1,6% 1,0% 0,1% 1,3% 0,3% 1,2% 1,4%

kadernota 2018-2027/begroting 2018 tarieven 52,74 52,45 54,10 56,24 56,54 56,65 57,32 57,58 58,76 59,58

- stijging (daling) tov voorg.jaren -0,5% 3,1% 4,0% 0,5% 0,2% 1,2% 0,4% 2,1% 1,4% 1,4%

Ontwikkeling egalisatiereserve ZB

Egalisatiereserve per 1-1   8.564   6.302   3.796   1.752   432   348   264   168   48   (0)   (0)

Onttrekking/toevoeging egalisatieres. lopend jaar   (2.102)   (2.470)   (1.948)   (1.260)   0   0   0   0   0   0   0

Egalisatiereserve per 31-12   6.462   3.832   1.848   492   432   348   264   168   48   (0)   (0)

Stand overige reserves per 31-12

Algemene/calamiteiten reserve (incl. wachtgeld)   3.998   3.432   3.468   3.564   3.624   3.708   3.792   3.888   4.008   4.056   4.056

Bestemmingsreserve duurzaam fin beleid (DFB)   2.552   2.636   2.613   2.448   2.295   2.174   2.097   2.022   2.007   2.034   2.101

Bestemmingsreserve Persoonsgebonden 
basisbudget ZB

  125   237   237   237   237   237   237   237   237   237   237

CBL reserve (53%)   170   87

Nr.
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* De financiële meevallers die, conform afspraak uit de Kadernota 2017-2026, worden toegevoegd aan de bestemmings-
   reserve duurzaam financieel beleid’ dienen te worden gecorrigeerd op de totale netto lasten van de programma’s.
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alle bedragen x ¤ 1.000 KN19-28

Kadernota 2019-
2028 taak 
watersysteembeheer

begroting
2018

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 gem.
18-28

Netto lasten programma's

Planvorming   3.861   4.998   5.065   5.136   5.188   5.302   4.966   4.924   5.028   5.158   5.272

Aanleg en onderhoud waterkeringen   14.382   15.363   15.371   16.300   16.858   17.412   17.524   18.096   17.523   17.665   17.777

Inrichting en onderhoud watersystemen   34.198   34.546   35.230   34.837   35.467   36.103   36.817   37.278   37.983   38.700   39.653

Inrichting en onderhoud vaarwegen en havens   1.183   1.508   1.584   1.592   1.561   1.587   1.562   1.583   1.552   1.609   1.571

Regulering   3.296   3.102   3.095   3.175   3.187   3.270   3.274   3.322   3.387   3.476   3.491

Toezicht en handhaving   4.589   4.018   3.686   3.618   3.662   3.748   3.785   3.840   3.911   4.008   4.011

Heffing en invordering   3.148   2.985   2.993   3.001   3.007   3.028   3.066   3.065   3.086   3.110   3.133

Bestuur en communicatie   2.952   3.413   3.490   3.552   3.594   3.506   3.442   3.502   3.566   3.641   3.708

Dekkingsmiddelen en saldo   235   0   0   0   0   0   0   0   0   0   0

Totaal netto lasten programma's   70.514   71.211   72.524   73.956   74.436   75.610   76.037   77.368   78.615   78.615

Opbrengst verontreinigingsheffing -278 -287 -289 -294 -297 -297 -301 -301 -305 -301 -305

Toevoegingen bestemmingsreserve DFB*

Dividend NWB   235   235   235   235   235   235   235   235   235   235   235

Rentevoordeel herstructurering   478   309   273   251   231   158   154   133   112   133   112

Risico-opslag VZM overlastmaatregelen   400

Onttrekkingen reserves

Onttrekking bestemmingsreserve DFB -1.654 -1.518 -871 -486 -466 -393 -389 -368 -347 -368 -347

Onttrekking CBL reserve (47%) -77   109   92

TOTAAL te dekken netto lasten   69.218   69.950   71.872   73.662   74.140   75.313   75.736   77.067   78.310   78.310

stijging t.o.v. voorgaand jaar % 0,3% 1,1% 2,7% 2,5% 0,6% 1,6% 0,6% 1,8% 1,6% 1,7% 1,6% 1,7%

netto lasten kn 18-27   69.390   70.024   71.970   73.021   73.984   75.055   75.581   76.655   76.655

  (171)   (73)   (98)   641   156   258   155   412   412

Opbrengst omslagen

Opbrengst omslagen   (62.792)   (65.151)   (67.302)   (69.770)   (71.203)   (73.662)   (74.140)   (75.313)   (75.736)   (77.067)   (78.310)

Opbrengst omslagen voorgaande jaren

TOTAAL omslagen   (67.302)   (69.770)   (71.203)   (73.662)   (74.140)   (75.313)   (75.736)   (77.067)   (78.310)   (77.067)   (78.310)

Onttrekking (-) /toevoeging (+) egalisatieres.   (1.916)   (180)   (668)   0   0   0   0   0   0   0   0

TOTAAL dekking   (69.218)   (69.950)   (71.872)   (73.662)   (74.140)   (75.313)   (75.736)   (77.067)   (78.310)   (77.067)   (78.310)

Ontwikkeling egalisatiereserve WS

Egalisatiereserve per 1-1   3.065   1.125   908   192   180   132   60   (0)   (0)   (0)   (0)

(Onttrekking)/toev. egalisatieres. lopend jaar   (1.916)   (180)   (668)   0   0   0   0   0   0   0   0

Reservering rechtzaak reikwijdte begrip openbare verharde wegen

Egalisatiereserve per 31-12   1.149   944   240   192   180   132   60   (0)   (0)   (0)   (0)

Stand overige reserves per 31-12

Algemene/calamiteiten reserve (incl. wachtgeld)   1.368   1.392   1.428   1.476   1.488   1.536   1.608   1.668   1.668   1.668   1.668

Bestemmingsreserve duurzaam fin beleid (DFB)   1.338   363   0

Reservering rechtszaak reikwijdte begrip 
openbare verharde wegen

  660   660   660   660   660   660   660   660   660   660   660

Bestemmingsreserve Persoonsgebonden 
basisbudget WS

  237   237   237   237   237   237   237   237   237   237   237

CBL reserve (47%)   0   0   0   0   0   0   0   0   0   0   0

* De financiële meevallers die, conform afspraak uit de Kadernota 2017-2026, worden toegevoegd aan de bestemmings-
   reserve duurzaam financieel beleid’ dienen te worden gecorrigeerd op de totale netto lasten van de programma’s.
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Specificatie opbrengst Watersysteembeheer

bedragen x ¤ 1.000 KN19-28

Kadernota 2019-2028 
taak watersysteembeheer

begroting
2018

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 gem.
18-28

TOTAAL te dekken netto lasten 
Watersysteembeheer

  66.270   69.043   69.218   69.950   71.872   73.662   74.140   75.313   75.736   77.067   78.310

Splitsing over belanghebbenden: 

    ingezetenen: 29,4%   19.483   20.299   20.350   20.565   21.130   21.657   21.797   22.142   22.266   22.658   23.023

    gebouwd: 59,6%   39.497   41.150   41.254   41.690   42.836   43.903   44.187   44.887   45.138   45.932   46.673

    natuur: 0,2%   133   138   138   140   144   147   148   151   151   154   157

    ongebouwd: 10,8%   7.157   7.457   7.476   7.555   7.762   7.955   8.007   8.134   8.179   8.323   8.457

Uitwerking per onderdeel:

INGEZETENEN

-TOTAAL netto lasten   19.483   20.299   20.350   20.565   21.130   21.657   21.797   22.142   22.266   22.658   23.023

- aantal bruto ingezetenen 345.950 349.530 352.030 354.530 357.030 358.530 360.030 361.530 363.030 364.530 366.030

- oninbaar 3.280 3.454 3.479 3.504 3.528 3.543 3.558 3.573 3.588 3.602 3.617

- kwijtschelding 19.670 20.027 20.170 20.314 20.457 20.543 20.629 20.715 20.801 20.887 20.973

- aantal netto ingezetenen 323.000 326.049 328.381 330.713 333.045 334.444 335.843 337.243 338.642 340.041 341.440

- lasten  per ingezetene 60,32 62,26 61,97 62,18 63,45 64,75 64,90 65,66 65,75 66,63 67,43

-omslag per ingezetene 57,24 58,75 60,26 62,02 62,86 64,75 64,90 65,66 65,75 66,63 67,43

- stijging (+) / daling (-) t.o.v. voorgaand jaar 2,6% 2,6% 2,9% 1,3% 3,0% 0,2% 1,2% 0,1% 1,3% 1,2% 1,7%

- tarief kadernota 2018-2027/begroting 2018 57,24 61,10 63,00 63,30 64,78 65,44 66,02 66,70 66,88 67,55 

-stijging t.o.v. voorgaand jaar % 6,8% 3,1% 0,5% 2,3% 1,0% 0,9% 1,0% 0,3% 1,0% 1,9%

-opbrengst omslag totaal   18.488   19.154   19.787   20.512   20.934   21.657   21.797   22.142   22.266   22.658   23.023

- onttrekking egalisatiereserve   (996)   (1.144)   (563)   (53)   (197)   0   0   0   0   0   0

GEBOUWD (het tarief voor gebouwd is een vast % van de WOZ-waarde (voor 2017 is dit 0,0352% t.o.v. 0,0332% voor 2016)

TOTAAL netto lasten gebouwd   39.497   41.150   41.254   41.690   42.836   43.903   44.187   44.887   45.138   45.932   46.673

- eenheid economische waarde (x2.500) ( x1.000)  40.550 42.610 42.610 42.610 42.610 42.610 42.610 42.610 42.610 42.610 42.610

- oninbaar 150 150 150 150 150 150 150 150 150 150 150

- kwijtschelding 20 20 20 20 20 20 20 20 20 20 20

- aantal netto econ.waarde 40.380 42.440 42.440 42.440 42.440 42.440 42.440 42.440 42.440 42.440 42.440

- lasten p/eenh. econ.waarde (o.b.v. econ.w. 
x2.500)

0,98 0,97 0,97 0,98 1,01 1,03 1,04 1,06 1,06 1,08 1,10

omslag p/eenh. econ.waarde (o.b.v. ec.w. x 
2.500)

0,926 0,91 0,95 0,98 1,00 1,03 1,04 1,06 1,06 1,08 1,10

- stijging (+) / daling (-) t.o.v. voorgaand jaar -1,2% 3,3% 3,7% 2,1% 3,5% 0,6% 1,6% 0,6% 1,8% 1,6% 1,7%

- tarief kadernota 2018-2027/begroting 2018 0,93 0,99 1,03 1,04 1,07 1,08 1,10 1,11 1,12 1,14 

-stijging t.o.v. voorgaand jaar % 7,2% 3,6% 0,9% 2,8% 1,5% 1,3% 1,4% 0,7% 1,4% 2,3%

-opbrengst omslag totaal   37.387   38.830   40.112   41.583   42.437   43.903   44.187   44.887   45.138   45.932   46.673

-onttr. egalisatie-reserve   (2.110)   (2.320)   (1.142)   (108)   (398)   0   0   0   0   0   0

NATUUR

-TOTAAL netto lasten   133   138   138   140   144   147   148   151   151   154   157

- aantal bruto belastbare ha  30.050 30.100 30.150 30.200 30.250 30.300 30.350 30.400 30.450 30.500 30.550

- oninbaar 40 40 40 40 40 40 40 40 40 40 40

- aantal netto belastbare ha 30.010 30.060 30.110 30.160 30.210 30.260 30.310 30.360 30.410 30.460 30.510

- lasten per belastbare ha. 4,42 4,59 4,60 4,64 4,76 4,87 4,89 4,96 4,98 5,06 5,13

omslag per belastbare ha. 4,19 4,33 4,47 4,63 4,71 4,87 4,89 4,96 4,98 5,06 5,13

- stijging (+) / daling (-) t.o.v. voorgaand jaar 3,4% 3,1% 3,5% 1,9% 3,3% 0,5% 1,4% 0,4% 1,6% 1,4% 2,1%

- tarief kadernota 2018-2027/begroting 2018 4,19 4,46 4,61 4,64 4,77 4,83 4,88 4,95 4,97 5,03 

-stijging t.o.v. voorgaand jaar % 6,4% 3,4% 0,7% 2,6% 1,3% 1,2% 1,3% 0,5% 1,3% 2,1%

-opbrengst omslag totaal   126   130   135   140   142   147   148   151   151   154   157

-onttr. egalisatie-reserve   (7)   (8)   (4)   (0)   (1)   0   0   0   0   0   0

* De financiële meevallers die, conform afspraak uit de Kadernota 2017-2026, worden toegevoegd aan de bestemmings-
   reserve duurzaam financieel beleid’ dienen te worden gecorrigeerd op de totale netto lasten van de programma’s.
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Specificatie opbrengst Watersysteembeheer

bedragen x ¤ 1.000 KN19-28

Kadernota 2019-
2028 taak 
watersysteembeheer

begroting
2018

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 gem.
18-28

ONGEBOUWD

-TOTAAL netto lasten   7.157   7.457   7.476   7.555   7.762   7.955   8.007   8.134   8.179   8.323   8.457

- aantal bruto belastbare ha verharde 
openbare wegen

9.900 9.600 9.600 9.600 9.600 9.600 9.600 9.600 9.600 9.600 9.600

- aantal bruto belastbare ha overige 
ongebouwd

93.000 93.270 93.170 93.070 92.970 92.870 92.770 92.670 92.570 92.470 92.370

- oninbaar ongebouwd 200 200 200 200 200 200 200 200 200 200 200

- aantal netto belastbare ha 102.700 102.670 102.570 102.470 102.370 102.270 102.170 102.070 101.970 101.870 101.770

- lasten per belastbare ha. Verharde openbare 
wegen

196,24 206,03 206,72 209,07 214,98 220,51 222,12 225,81 227,26 231,44 235,36

- lasten per belastbare ha. ov ongebouwd 56,07 58,87 59,06 59,73 61,42 63,00 63,46 64,52 64,93 66,13 67,25

-omslag per belastbare ha. wegen 186,50 194,42 201,00 208,54 212,99 220,51 222,12 225,81 227,26 231,44 235,36

-omslag per belastbare ha. Overig 
ongebouwd

53,29 55,55 57,43 59,58 60,85 63,00 63,46 64,52 64,93 66,13 67,25

- stijging (+) / daling (-) t.o.v. voorgaand jaar 4,2% 3,4% 3,8% 2,1% 3,5% 0,7% 1,7% 0,6% 1,8% 1,7% 2,4%

- tarief kadernota 2018-2027/begroting 2018 186,50 198,95 206,18 208,22 214,18 217,48 220,52 223,89 225,63 229,02 

- tarief kadernota 2018-2027/begroting 2018 53,29 56,84 58,91 59,49 61,19 62,14 63,01 63,97 64,47 65,44 

-stijging t.o.v. voorgaand jaar % 6,7% 3,6% 1,0% 2,9% 1,5% 1,4% 1,5% 0,8% 1,5% 2,3%

-opbrengst omslag totaal   6.791   7.036   7.269   7.535   7.690   7.955   8.007   8.134   8.179   8.323   8.457

-onttr. egalisatie-reserve   (366)   (420)   (207)   (19)   (72)   0   0   0   0   0   0

TOTAAL opbrengst waterkwantiteitsomslag 
belastingjaar

  62.792   65.151   67.302   69.770   71.203   73.662   74.140   75.313   75.736   77.067   78.310
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bedragen x ¤ 1.000 KN19-28

Kadernota 2019-2028 
taak Vaarwegenbeheer

begroting
2018

2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Netto lasten programma's

Planvorming   83   89   89   91   93   95   97   99   102   104   106

Inrichting en onderhoud vaarwegen en havens   953   1.014   1.079   1.075   1.046   1.052   1.029   1.038   997   1.032   1.071

Regulering   117   105   103   106   108   111   112   114   118   121   125

Toezicht en handhaving   192   200   166   155   158   162   166   170   175   181   186

TOTAAL te dekken netto lasten   1.345   1.408   1.437   1.427   1.404   1.421   1.404   1.423   1.391   1.438   1.488

stijging (+) / daling (-) t.o.v. voorgaand jaar +4,7% +2,0% -0,7% -1,6% +1,2% -1,2% +1,3% -2,2% +1,1% +6,9%

kadernota 2017-2026 /begroting 2017 1.435 1.425 1.456 1.518 1.540 1.509 1.518 1.462 1.508 1.522

Bijdrage provincie Noord Brabant   (1.345)   (1.408)   (1.437)   (1.427)   (1.404)   (1.421)   (1.404)   (1.423)   (1.391)   (1.438)   (1.488)
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Bijlage 3 - Voorbeeldaanslagen
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Bijlage 4 – Weerstandsvermogen
Het weerstandsvermogen van het waterschap is het vermogen om onvoorziene financiële tegenslagen op te vangen, rekening 
houdend met de risico’s die het waterschap loopt. Waterschap Brabantse Delta beoordeelt ieder jaar opnieuw de kansen 
en de gevolgen van de belangrijkste risico’s en vergelijkt de risico’s met de norm voor het weerstandsvermogen. Het is van 
belang hier te benoemen dat het gaat om de restrisico’s na het treffen van beheersmaatregelen. Alles wat is afgedekt door 
beheersmaatregelen (zoals verzekeringen) vormt geen (rest)risico meer. Op deze manier houdt het waterschap zicht op de 
benodigde weerstandscapaciteit en voldoet het aan de verplichting uit de Waterschapswet. De Waterschapswet verlangt 
namelijk van waterschappen dat zij inzicht hebben in hun risico’s en de financiële middelen om deze risico’s af te kunnen 
dekken. 

Aanpak
Net als voorgaande jaren heeft het waterschap de inschatting van de risico’s geactualiseerd. 
Een adviesbureau heeft de berekeningen en analyses uitgevoerd en een rapportage opgesteld. De resultaten komen in drie 
stappen tot stand:

Stap 1 – Inventarisatie risico’s
Het waterschap heeft met intern betrokkenen een update gemaakt van de risico’s, inclusief de kans, impact en 
trendontwikkelingen. Hierbij heeft een beoordeling plaatsgevonden van de ontwikkeling van de diverse risico’s aan de hand 
van de risicolijst van 2017. Zo konden eventueel nieuwe risico’s worden vastgesteld, kansen worden aangepast of risico’s 
vervallen omdat ze niet meer aan de orde zijn.

Stap 2 – Simulatie van de risico’s
De totale omvang van de risico’s wordt bepaald met een ‘Monte Carlo-Simulatie’. Deze statistische simulatie neemt de 
afzonderlijke risico’s als uitgangspunt, met de bijbehorende kansen van optreden en de maximale en minimale omvang. Het 
resultaat is de totale verwachte omvang van risico’s. Voor de bepaling van het weerstandsvermogen is het gebruikelijk om uit 
te gaan van een betrouwbaarheidsniveau van 90%. Dit betekent dat de gevonden waarde naar verwachting eens in de tien 
jaar wordt overschreden.

Stap 3 – Bepalen van de weerstandscapaciteit
Door de omvang van de risico’s af te zetten tegen de financiële weerbaarheid van de organisatie, ontstaat een beeld van het 
weerstandsvermogen. Dit wordt voor de komende tien jaar in beeld gebracht.

Risicoprofiel
Uit de Monte Carlo-Simulatie volgt een kansverdeling van risico’s, zoals weergegeven in figuur 1. Hieruit blijkt dat de 
gemiddelde verwachte last van de geïdentificeerde risico’s over meerdere jaren bezien € 1,74 miljoen bedraagt. Bij een 
betrouwbaarheidsniveau van 90% bedraagt de te verwachten schadelast als gevolg van de risico’s bijna 
€ 3,5 miljoen. Dit betekent dat de schadelast gemiddeld negen van de tien jaar gelijk of minder is dan dit bedrag. Dit 
betrouwbaarheidsinterval wordt bij alle hier aangehaalde inventarisaties gebruikt.
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Figuur 1: Resultaat simulatie (in EUR 1.000)

Tijdens de risico-inventarisatie is ook gekeken naar hoe risico’s (kans en impact) zich mogelijk zullen ontwikkelen. Op basis 
van deze inschatting is voor elk van de aankomende jaren een nieuwe simulatie uitgevoerd. Hieruit blijkt de onderstaande 
toename van de te verwachten risicolast (wederom met een betrouwbaarheidsniveau van 90%). De risico’s zijn uitgesplitst 
naar watersysteembeheer en zuiveringsbeheer (tabel 1), omdat de kosten en de risico’s grotendeels direct samenhangen met 
de taken, waar weer reserves aan gekoppeld zijn. 

(in miljoenen euro’s, bij 90% 
betrouwbaarheid)

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Risico’s watersysteembeheer 1,09 1,11 1,12 1,14 1,16 1,19 1,23 1,24 1,28 1,34 1,39

Risico’s zuiveringsbeheer 2,75 2,81 2,86 2,89 2,97 3,02 3,09 3,16 3,24 3,34 3,38

Totaal omvang risico’s 3,47 3,58 3,57 3,64 3,73 3,81 3,91 4,05 4,16 4,31 4,44

Tabel 1: Toekomstige omvang risico’s

De totale risico-omvang is lager dan de optelsom van de risico’s van watersysteembeheer en zuiveringsbeheer, omdat de 
risico’s in de totale portefeuille zich sterker uitmiddelen dan in twee afzonderlijke onderdelen. Feitelijk is de totaalregel 
alleen maar voor beeldvorming. In de praktijk wordt gewerkt met de cijfers per taak.
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Vergelijking risicoprofiel 2018 met profiel 2017
In figuur 2 is de risico-omvang (met een betrouwbaarheidsniveau van 90%) weergegeven zoals begin 2018 vastgesteld, 
vergeleken met de risico-omvang zoals vastgesteld begin 2017.

Figuur 2: Verloop risicoprofiel

Ten opzichte van de rapportage uit 2017 is de omvang van de risicoportefeuille afgenomen als gevolg van een herziening 
van de risico’s (een wijziging in de inschatting van kans en omvang). De trend in 2018 is echter sterker stijgend dan bij de 
inschatting van vorig jaar.

Stand reserves per 1 januari 
Onderdeel

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Watersysteembeheer

Algemene/calamiteiten reserve 1.308 1.332 1.344 1.368 1.392 1.428 1.476 1.488 1.536 1.608 1.668

Egalisatiereserve per 1-1 incl. 
concept jaarrekening 2017

11.143 6.981 3.065 1.125 908 192 180 132 60 0 0

Bestemmingsreserve duurzaam fin. 
beleid

4.086 2.825 2.279 1.338 363 0 0 0 0 0 0

Totaal WS 16.537 11.138 6.688 3.830 2.664 1.620 1.656 1.620 1.596 1.608 1.668

Zuiveringsbeheer

Algemene/calamiteiten reserve 3.300 3.372 3.432 3.468 3.564 3.624 3.708 3.912 3.888 4.008 4.056

Egalisatiereserve per 1-1 incl. 
concept jaarrekening 2017

8.401 6.302 3.796 1.752 432 348 144 168 48 0 0

Bestemmingsreserve duurzaam fin. 
beleid

2.697 2.546 2.636 2.613 2.448 2.295 2.174 2.097 2.022 2.007 2.034

Totaal ZB 14.398 12.220 9.864 7.832 6.443 6.267 6.026 6.176 5.958 6.015 6.090

Totaal WS + ZB 30.935 23.359 16.552 11.663 9.107 7.886 7.681 7.796 7.554 7.623 7.758

Tabel 2: Weerstandscapaciteit (bedragen x € 1.000)
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In 2012 is een herijking van het reserverings- en voorzieningenbeleid doorgevoerd. Hierbij is met name gekeken naar 
de resultaten van de risicoanalyse. Er wordt gestreefd naar een omvang binnen de bandbreedte van ‘voldoende’, zoals 
gedefinieerd door de Technische Universiteit Twente. Dit betekent dat de weerstandscapaciteit een factor 1,2 hoger zou 
moeten zijn dan de omvang van de risicoportefeuille. In de verdere sturing ten aanzien van de reserves is met deze factor 
rekening gehouden.

De getoonde egalisatiereserve sluit aan bij de concept Kadernota. Uiteraard kan deze nog wijzigen tijdens het bestuurlijk 
behandelingstraject. 

Weerstandsvermogen
Het weerstandsvermogen is de weerstandscapaciteit gedeeld door de omvang van de risico’s, bij een 
betrouwbaarheidsniveau van 90%:

        (Beschikbare) weerstandscapaciteit
(Ratio) Weerstandsvermogen = 
        (Rest) risico’s
Op basis van de verschillende taken ziet dit beeld er als volgt uit:

Watersysteembeheer 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Weerstandscapaciteit 16.537 11.138 6.688 3.830 2.664 1.620 1.656 1.620 1.596 1.608 1.668

Risico-omvang 1.094 1.107 1.122 1.145 1.160 1.192 1.229 1.236 1.281 1.337 1.389

Weerstandsvermogen 15,1 10,1 6,0 3,3 2,3 1,4 1,3 1,3 1,2 1,2 1,2

Tabel 3: Weerstandsvermogen watersysteembeheer (bedragen x € 1.000)

Zuiveringsbeheer 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Weerstandscapaciteit 14.398 12.220 9.864 7.832 6.443 6.267 6.026 6.176 5.958 6.015 6.090

Risico-omvang 2.750 2.813 2.863 2.894 2.965 3.016 3.085 3.162 3.243 3.344 3.378

Weerstandsvermogen 5,2 4,3 3,4 2,7 2,2 2,1 2,0 2,0 1,8 1,8 1,8

Tabel 4: Weerstandsvermogen zuiveringsbeheer (bedragen x € 1.000)

2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Weerstandscapaciteit 30.935 23.359 16.552 11.663 9.107 7.886 7.681 7.796 7.554 7.623 7.758

Risico-omvang 3.467 3.528 3.573 3.643 3.734 3.808 3.909 4.049 4.163 4.313 4.439

Weerstandsvermogen 8,9 6,6 4,6 3,2 2,4 2,1 2,0 1,9 1,8 1,8 1,7

Tabel 5: Weerstandsvermogen (bedragen x € 1.000)

Voor alle taken en het totaal geldt dat het weerstandsvermogen boven de gestelde norm van 1,2 blijft in de eerste 
jaren. Naarmate de planperiode verloopt komt het weerstandsvermogen op het minimaal geachte niveau van 1,2 voor 
watersysteembeheer. Voor zuiveringsbeheer geldt dat aan het einde van de planperiode het weerstandsvermogen boven de 
minimaal wenselijke norm van 1,2 uit komt, in verband met de specifieke keuze voor reserve duurzaam financieel beleid.



Pagina 62Kadernota 2019-2028 - Stroomversnelling in uitvoering

Conclusie
Het weerstandsvermogen neemt de komende jaren af. Te zien valt dat tot en met 2028 het weerstandsvermogen voldoende 
is, volgens het beoordelingsmodel van de Technische Universiteit Twente (figuur 3). Dit model wordt veel toegepast door 
waterschappen, gemeenten en provincies. Waterschap Brabantse Delta hanteert deze beoordelingssystematiek sinds de studie 
naar het weerstandsvermogen van 2009.

Figuur 3: Weerstandsvermogen volgens het beoordelingsmodel

Ten aanzien van vorig jaar wordt de risicoportefeuille in totaliteit lager ingeschat. Het niveau is afgenomen van € 4,20 
miljoen naar € 3,47 miljoen. Ten opzichte van de rapportage uit 2017 is de omvang van de risicoportefeuille derhalve 
afgenomen met € 0,73 miljoen voor 2018. Dit is met name te verklaren door een wijziging in de inschatting van de kans en 
omvang van een aantal risico’s.

Omdat de reserves rechtstreeks worden vastgesteld op basis van de geïnventariseerde risico’s, is het belangrijk dat de 
risico’s volledig en juist worden bepaald. Een onvoorzien risico is immers moeilijker op te vangen voor de organisatie. Het 
waterschap heeft hier blijvend aandacht voor. 

Binnen de organisatie is een blijvende focus op risicomanagement. Dit zorgt voor verbetering van kennis, beoordeling, 
afstemming, bewustzijn en handelen ten aanzien van risico’s. Er is een traject ingezet rondom proces- en 
kwaliteitsmanagement, waaronder een organisatiebrede certificering met betrekking tot kwaliteit, arbo en milieu. Dit traject 
wordt ook in 2018 voortgezet, met nadrukkelijk aandacht voor risicomanagement. 
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Bijlage 5 – Investeringsplan 2019-2028
Het investeringsplan (IP) is opgebouwd aan de hand van de drie sectoren: bedrijfsvoering, watersystemen en 
zuiveringsbeheer. Per sector is de verdere onderverdeling gemaakt:

Instandhoudingsinvesteringen
• Projecten met reeds verstrekt uitvoeringskrediet, waarvan de realisatiedatum nog niet is verstreken;
• Projecten zonder uitvoeringskrediet.

Ontwikkelingsinvesteringen
• Projecten met reeds verstrekt uitvoeringskrediet, waarvan de realisatiedatum nog niet is verstreken;
• Projecten zonder uitvoeringskrediet.

De projecten zijn vervolgens gerubriceerd aan de hand van thema’s. De peildatum voor het verstrekte krediet is 01-05-2018.

Legenda

Omschrijving Definitie

Type investering 
(ontwikkeling of 
instandhouding)

Ontwikkeling: investeringen ten behoeve van nieuwe ontwikkelingen en uitbreiding van bestaande activiteiten. 
De functionaliteit wordt aangepast, in de regel vergroot.

Instandhouding: investeringen ten behoeve van het niet jaarlijks (groter) onderhoud dan wel de vervanging van 
een (oud) bestaand actief als gevolg van economische veroudering of slijtage. De vastgestelde functionaliteit van 
de assets wordt in stand gehouden. In de praktijk komt het voor dat bij instandhoudingsinvesteringen ook een 
deel ontwikkeling wordt meegenomen. Wanneer minder dan 20% van de investering nodig is voor ontwikkeling 
wordt een project aangemerkt als instandhoudingsinvestering.

Thema Per cluster zijn de projecten gerubriceerd naar een thema. Dit thema is geen vast gegeven, maar kan jaarlijks 
bijgesteld worden.

Jaar verstrekt krediet Geeft het jaar aan waarin het uitvoeringskrediet verstrekt is.

Jaar verwacht te 
verstrekken krediet

Geeft het jaar aan waarin verwacht wordt dat het uitvoeringskrediet aangevraagd gaat worden.

Projecten die gemandateerd zijn aan het DB, of waarvan het krediet verstrekt is door het AB.

Projecten waarvan de kredietverstrekking aan het AB is, of verstrekt is door het AB.

Bruto prognose Totale bruto kostenprognose in euro’s.

Bijdrage derden % % percentage bijdrage derde ten opzichte van de bruto prognose.
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BEDRIJFSVOERING INSTANDHOUDING
PROJECTEN MET UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
krediet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden %

Thema vastgoed

800345 Onderhoud vastgoed Bouvigne 2016  € 500.000 0%

800408 Renovatie bedrijfsgebouwen RWZI's Bath, 
Rijen en Nieuwveer

2016  € 1.850.000 0%

Thema ICT

7591 Procesoptimalisatie financien 2016  € 500.000 0%

Thema mobiliteit

800432 Aanschaf bedrijfswagens 
muskusrattenbeheersing

2018  € 686.667 0%

Thema verkiezingen

7061 Organiseren waterschapsverkiezingen 2019 2018  € 1.500.000 0%

PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema vastgoed

800410 Groot onderhoud Bouvigne 19-22 2019  € 1.258.000 0%

800403 Groot onderhoud Bouvigne 2023  € 2.791.000 0%

800413 Vervanging inrichting Bouvigne 2025  € 1.000.000 0%

Thema mobiliteit

800423 Vervanging bedrijfswagens 2021-2025 2021  € 4.310.000 0%

800422 Vervangingsinvesterings bedrijfswagens MURA's  
2025

2023  € 1.150.000 0%

Thema verkiezingen

800208 Organiseren waterschapsverkiezingen 2023 2022  € 1.500.000 0%

Organiseren waterschapsverkiezingen 2027 2026  € 1.500.000 0%
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BEDRIJFSVOERING ONTWIKKELING
PROJECTEN MET UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema ICT

7562 Verbeteren dienstverlening waterschap 
Brabantse Delta

2015  € 450.000 0%

7423 Implementeren basisvoorzieningen Hof van 
Bouvigne

2016  € 346.254 0%

800125 Implementeren zaaksysteem waterschap 
Brabantse Delta

2018  € 1.400.000 0%

PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema ICT

800235 Managementinformatie Brabantbreed 2019  € 500.000 0%

800402 E-depot 2019  € 750.000 0%
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WATERSYSTEMEN INSTANDHOUDING
PROJECTEN MET UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema Waterkeringen

800209 Dijkversterking 14A Geertruidenberg en Amertak 2015  € 4.000.000 88%

247 Eerste beoordeling primaire keringen 
overstromingskans (4e nationale toetsingsronde)

2016  € 4.500.000 0%

800511 Uitvoeren 2de toetsing regionale keringen 2017  € 1.000.000 0%

Thema Baggeren

800151 Baggeren stedelijke gebieden 2018 2018  € 1.900.000 0%

800462 Baggeren Dintel tbv Vaarwegen 2018 2018  € 1.000.000 0%

800197 Baggeren saneren Boomvaart 2017  € 500.000 5%

Thema Materieel

9322 Vervanging materieel 2017  € 428.000 0%

800123 Vervanging materieel 2017 2017  € 345.000 0%

Thema Renovatie

242 Renovatie en modificatie van kleine 
kunstwerken 2018

2018  € 1.550.000 0%

800119 Aanpassen en optimaliseren kunstwerken 2016  € 1.192.654 0%

800192 Renovatie Keenesluis in Standaardbuiten 2017  € 1.600.000 0%

800244 Renoveren en aanpassen  Schipdiep fase 2 2013  € 900.000 2%

Thema Gegevensbeheer en registratie

226 Bronhouderschap Basisregistratie 
Grootschalige Topografie  (BGT)

2013  € 830.000 2%

PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema Waterkeringen

800377 Planuitwerking Dijkversterking 14A 
Geertruidenberg en Amertak

2018  € 4.340.000 85%

800198 Verbetering regionale kering Kerkvaartse haven 
in Waspik

2018  € 350.000 0%

800378 Uitvoering Dijkversterking 14A Geertruidenberg 
en Amertak

2020  € 43.300.000 85%

Verbetering primaire kering traject Willemstad 
Noordschans

2023  € 28.000.000 90%

Verbetering primaire keringen naar aanleiding 
uitkomsten 4e ronde toetsing

2024  € 250.000.000 90%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto 
prognose

Bijdrage 
derden 
%

Thema Baggeren

800443 Baggeren stedelijke gebieden 2019 2019  € 1.900.000 0%

800444 Baggeren stedelijke gebieden 2020 2019  € 1.100.000 0%

Baggeren landelijk gebied kreken en beken 2020 2019  € 500.000 0%

800445 Baggeren stedelijke gebieden 2021 2020  € 1.100.000 0%

Baggeren vaarwegen 2021 2020  € 1.000.000 0%

800446 Baggeren stedelijke gebieden 2022 2021  € 1.100.000 0%

Baggeren vaarwegen 2022 2021  € 1.000.000 0%

Baggeren stedelijke gebieden 2023 2022  € 1.100.000 0%

Baggeren stedelijke gebieden 2024 2023  € 1.100.000 0%

Baggeren vaarwegen 2024 2023  € 1.000.000 0%

Baggeren stedelijke gebieden 2025 2024  € 1.100.000 0%

Baggeren vaarwegen 2025 2024  € 1.000.000 0%

Baggeren stedelijke gebieden 2026 2025  € 1.100.000 0%

Baggeren vaarwegen 2026 2025  € 1.000.000 0%

Baggeren landelijk gebied kreken en beken 2026 2025  € 500.000 0%

Baggeren stedelijke gebieden 2027 2026  € 1.100.000 0%

Baggeren vaarwegen 2027 2026  € 1.000.000 0%

Baggeren stedelijke gebieden 2028 2027  € 1.100.000 0%

Baggeren landelijk gebied kreken en beken 2028 2028  € 500.000 0%

Baggeren vaarwegen 2028 2027  € 1.000.000 0%

Thema Materieel

800147 Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2018 en 2019

2018  € 1.100.000 0%

800440 Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2020

2019  € 500.000 0%

800441 Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2021

2020  € 500.000 0%

800442 Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2022

2021  € 500.000 0%

Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2023

2023  € 500.000 0%

Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2024

2024  € 500.000 0%

Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2025

2025  € 500.000 0%

Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2026

2026  € 500.000 0%

Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2027

2027  € 500.000 0%

Vervanging onderhouds- en 
calamiteitenmaterieel 2028

2028  € 450.000 0%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema Renovatie

800447 Renovatie gemalen Moerdijk 
en Niervaert

2018  € 2.100.000 0%

800448 Renovatie gemalen 
Bloemendaal te Waalwijk en 
Kapelberg te Halderberge

2018  € 1.100.000 0%

800464 Integrale aanpak 
onderhoudswerkzaamheden 
sluiscomplex Roode Vaart in 
Moerdijk

2018  € 1.770.000 0%

800452 Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2020

2019  € 900.000 0%

800451 Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2019

2019  € 900.000 0%

800438 Aanpassen diverse objecten 
aan standaard functioneel 
(telemetrie) ontwerp  voor 
watersystemen

2018  € 800.000 0%

Renovatie gemalen opvoer 1 
en 2 te Sprang Capelle

2019  € 2.500.000 0%

800453 Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2021

2020  € 900.000 0%

800576 Aanpassen diverse objecten 
aan standaard functioneel 
(telemetrie) ontwerp  voor 
watersystemen

2019  € 500.000 0%

Vervangen van 2 duikers in 
de regionale kering in de 
Steenbergsche Vliet

2019  € 550.000 0%

800454 Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2022

2021  € 900.000 0%

Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2023

2022  € 550.000 0%

Renovatie en modificatie 
grote gemalen en stuwen 
2023

2022  € 2.000.000 0%

Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2024

2023  € 550.000 0%

Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2025

2024  € 550.000 0%

Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2026

2025  € 550.000 0%

Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2027

2026  € 550.000 0%

Renovatie en modificatie van 
kleine kunstwerken 2028

2027  € 550.000 0%

Renovatie en modificatie 
grote gemalen en stuwen 
2028

2027  € 2.000.000 0%

Thema Gegevensbeheer en registratie

800523 Kwaliteitsimpuls werkproces 
legger

2018  € 750.000 0%
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WATERSYSTEMEN ONTWIKKELING
PROJECTEN MET UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema Waterkeringen

8462 Verbetering regionale keringen 2016  € 60.000.000 2%

8455 Aankoop primaire waterkeringen 2007  € 650.000 0%

800486 Aanpassen watersysteem en -kering bij Waalwijk 2018  € 19.000.000 60%

Thema KRW Maatregelen

192 Realisatie ecologische verbindingszone Molenbeek 
Roosendaal fase 3

2008  € 310.000 0%

6748 Realiseren Beek -en kreekherstel en natte natuurparel 
Bovenmark

2014  € 10.200.000 44%

6763 Realisatie ecologische verbindingszone Boomkikker 
Alphen-Chaam

2018  € 670.000 62%

800332 Uitvoering gebiedsinrichting Cruijslandse Kreken 2016  € 6.000.000 20%

800337 Uitvoering inrichting natte natuurparel Noordrand 
Midden

2006  € 1.265.000 40%

800430 Uitvoering inrichting natte natuurparel Westelijke 
Langstraat

2006  € 3.160.000 0%

800435 Realisatie ecologische verbindingszone Boomkikker Breda 2015  € 500.000 0%

800436 Realisatie ecologische verbindingszone Boomkikker Gilze 
en Rijen

2018  € 592.000 54%

800495 Cofinanciering plattelands-ontwikkelingsprogramma 
(POP3) water

2016  € 1.210.000 0%

800513 Realiseren ecologische verbindingszone Bleekloop en 
Smalle Beek bij Bergen op Zoom en Roosendaal

2018  € 840.000 50%

800517 Realisatie ecologische verbindingszone en Beekherstel 
Tilburg West

2017  € 660.000 23%

223 Strategische grond-aankoop Gat van de Ham 2010  € 2.000.000 0%

6685 Anticiperende strategische grondaankoop 2007  € 4.550.000 18%

Thema Maatregelen wateroverlast en klimaatadaptatie

800144 Wateroverlast VZM in West Brabant 2012  € 3.279.185 100%

800214 Realisatie maatregelen tegen wateroverlast Vosdonk 
Etten-Leur

2013  € 2.500.000 0%

800241 Optimaliseren inzet waterberging West Brabantse 
Waterlinie Halsteren

2008  € 60.000 0%

800249 Reduceren wateroverlast stedelijk water fase 2&3 2014  € 5.300.000 6%

800306 Reduceren wateroverlast Waterakkoord Ossendrechtse en 
Woensdrechtse Kil

2017  € 400.000 0%

800200 Realiseren wateraanvoer Roode Vaart Zevenbergen 2013  € 3.500.000 0%

800431 Realiseren maatregelen Kleine Melanen Bergen op Zoom 
fase 2

2014  € 380.000 39%

Thema toetsing en onderzoek

800473 Opstellen kaderrichtlijn water-watersysteemanalyses 
tranche 1 en 2

2018  € 1.600.000 0%

6030 Onderbouwing voor diverse maatregelen van gemeenten 
aan riooloverstorten

2008  € 600.000 1%

6341 Onderzoeken en realisatie maatregelen tegen 
blauwalgenoverlast 2e fase

2008  € 1.846.000 4%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto 
prognose

Bijdrage 
derden 
%

Thema Waterkeringen

Regionale keringen 2024  € 9.500.000 0%

Thema Bijdrage HWBP

800220 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2018 2018  € 8.700.000 0%

800297 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2019 2019  € 7.200.000 0%

800298 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2020 2020  € 8.800.000 0%

800299 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2021 2021  € 7.800.000 0%

800300 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2022 2022  € 7.800.000 0%

800301 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2023 2023  € 7.900.000 0%

800302 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2024 2024  € 8.000.000 0%

800303 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2025 2025  € 8.000.000 0%

800480 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2026 2026  € 8.000.000 0%

800524 Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2027 2027  € 8.000.000 0%

Bijdrage Hoogwater-beschermingsprogramma 2028 2028  € 8.000.000 0%

Thema KRW Maatregelen

800551 Realiseren ecologische verbindingszone Kraggeloop in Bergen 
Op Zoom

2018  € 535.000 90%

800516 Realiseren beekherstel en ecologische verbindingszone op 
landgoed Leyvennen Goirle

2018  € 267.500 37%

800112 Realiseren Vispassages Molenbeek in Roosendaal 2019  € 490.000 50%

800364 Realiseren ecologische verbindingszone Steenbergsche Vliet - 
Ligne Steenbergen

2018  € 600.000 40%

800515 Uitvoeren integrale maatregelen Halsterslaag en Oudland 2018  € 1.598.000 75%

800530 Realiseren ecologische verbindingszone Terheijden-Zonzeel 2018  € 1.900.000 78%

800512 Aankoop gronden en voorbereiden ecologische 
verbindingszone Laakse Vaart en Leurse Haven in Etten-Leur

2018  € 800.000 0%

Aanpassen kunstwerken t.b.v. vismigratie 2019 - 2021 2019  € 1.430.000 50%

Realiseren KRW doelen 2022 2022  € 4.000.000 50%

800565 Realiseren ecologische verbindingszone Landstad de Baronie 2019  € 7.300.000 50%

Realiseren KRW doelen 2023 2023  € 4.000.000 50%

Realiseren KRW doelen 2024 2024  € 5.000.000 50%

Realiseren KRW doelen 2025 2025  € 5.000.000 50%

Realiseren KRW doelen 2026 2026  € 5.000.000 50%

Aanpassen kunstwerken t.b.v. vismigratie 2022 - 2027 2023  € 2.530.000 50%

Realiseren KRW doelen 2027 2027  € 6.000.000 50%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema Maatregelen wateroverlast en klimaatadaptatie

Maatregelen voor klimaat 
adaptatie

2021  € 7.500.000 25%

Maatregelen voor klimaat 
adaptatie

2025  € 7.500.000 25%

800212 Toetsing op wateroverlast in het 
gehele werkgebied Brabantse 
Delta

2018  € 500.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2021 2021  € 500.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2022 2022  € 500.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2023 2023  € 500.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2024 2024  € 500.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2025 2025  € 100.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2026 2026  € 100.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2027 2027  € 500.000 0%

Toetsingen/onderzoek 2028 2028  € 500.000 0%
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ZUIVERINGSBEHEER INSTANDHOUDING
PROJECTEN MET UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema transport

800340 Renovatie rioolgemalen groep 2 2016  € 8.266.227 0%

800180 Inspectie en renovatie
afvalwatertransportleidingen

2016  € 1.511.703 0%

800176 AWP 2.0 2017  € 68.000.000 0%

Thema Zuiveren

800499 Reparatie luchtleiding RWZI Bath 2017  € 387.593 0%

800292 Renovatie tussenbezinktanks RWZI Nieuwveer 2016  € 3.321.131 0%

800319 Renovatie zuiveringstechnische objecten 2017-
2018

2017  € 1.500.000 0%

3025 Renovatie waterlijn (2e trap) RWZI Nieuwveer 2016  € 3.936.555 0%

800294 Renovatie RWZI Nieuw-Vossemeer 2017  € 3.875.000 0%

800468 Maken handleidingen RWZI's beheersgebied 
waterschap

2017  € 750.000 0%

Thema slibverwerking

1519 Bath: Primair slib 2e indikker 2017  € 749.055 0%

800361 Renovatie slibgistingstanks RWZI Bath 2017  € 5.560.000 0%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema transport

800507 Vervangen veldmarkering leidingtrace zuiveren 2018  € 750.000 0%

1602 RG Overdracht Gemeente Oosterhout 2019  € 500.000 0%

543 Renoveren en capaciteitsuitbreiding rioolgemalen Dorst, 
Dinteloord, Armendijk en Noordhoek

2018  € 1.725.000 0%

800574 Modificeren pompbedrijf rioolgemaal Emerweg 2019  € 550.000 0%

800534 Vervangen en Renoveren Afvoersector Etten Industrie-Hoeven 2019  € 1.700.000 0%

800539 Inspectie en herstel kathodische bescherming AWP-systeem 2019  € 1.000.000 0%

800585 Renoveren RG Oudenbosch 2020  € 1.700.000 0%

800506 Leiding werk AWP 4e Inspectiereeks 2021  € 750.000 0%

800579 Conserveren civiele delen persstations AWP 2024  € 2.500.000 0%

Integrale renovatie rioolgemalen 2024  € 2.000.000 0%

1609 Renoveren en capaciteitsvergroting rioolgemaal Rucphen 2025  € 300.000 0%

800508 Herstel afvalwater-transportleidingen vanuit 4e Inspectie 2025  € 2.500.000 0%

Integrale renovatie rioolgemalen 2026  € 2.000.000 0%

Thema zuiveren

1549 Vervangen procesautomatisering RWZI Dongemond 2018  € 500.000 0%

800510 Vervangen motor en tandwielkasten van de puntbeluchters 
RWZI Nieuwveer

2018  € 2.150.000 0%

800085 Conservering betonwerken RWZI Nieuwveer 2018  € 1.750.000 0%

800470 Renovatie bedrijfswaterinstallatie RWZI's Bath, Dongemond 
en Nieuwveer

2018  € 1.846.097 0%

800533 Vervangen vuilrooster en besturingskasten RWZI Chaam 2018  € 1.000.000 0%

800543 Terrein verbetering RWZI Dongemond 2018  € 700.000 0%

800321 Renovatie kleine zuiveringstechnische objecten 2019 2019  € 750.000 0%

800472 Aanpassen toegangsystemen en beveiligingen 
zuiveringstechnische objecten waterschapsbreed

2019  € 2.000.000 0%

800322 Renovatie kleine zuiveringstechnische objecten 2020 2019  € 750.000 0%

800476 Instandhouding procesautomatisering Zuiveringsbeheer 2020  € 2.500.000 0%

800569 Vervangen omloopranden RWZI Dongemond, Rijen, 
Dinteloord en Putte

2019  € 500.000 0%

800494 Renoveren waterlijn (2e trap) RWZI Nieuwveer fase 2 2019  € 5.000.000 0%

800505 Vervangen warmtekracht-koppeling RWZI Waalwijk 2020  € 600.000 0%

800503 Vervangen  warmtekracht-koppeling RWZI Bath 2020  € 2.900.000 0%

800504 Vervangen  warmtekracht-koppeling RWZI Dongemond 2020  € 1.200.000 0%

800323 Renovatie kleine zuiveringstechnische objecten 2021 2021  € 750.000 0%

800471 Vervangen compressoren RWZI Bath 2021  € 2.500.000 0%

800324 Renovatie kleine zuiveringstechnische objecten 2022 2022  € 750.000 0%

800293 Renoveren waterlijn (1e trap en luchtcompressoren) RWZI 
Nieuwveer

2022  € 1.000.000 0%

800325 Renovatie kleine zuiveringstechnische objecten 2023 2022  € 750.000 0%

Vervangen procesautomatisering en upgraden software 2022  € 1.500.000 0%

800166 Vervangen SCADA RWZI Bath 2022  € 3.500.000 0%

Renovatie zuiveringen 2026  € 2.000.000 0%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema slibverwerking

800385 Insp.slibgist. & 1e term.maatr Dongemond 
en Waalwijk

2019  € 1.900.000 0%

1548 Dongemond: rwzi, Instandhouding sliblijn 2019  € 3.000.000 0%

800469 Instandhouding slibtransport RWZI Bath 2019  € 750.000 0%

800571 Relinen verbindingsleidingen 
Hoofdverdeelwerk voorbezinktank RWZI Bath

2019  € 1.000.000 0%

Renovatie slibverwerking 2024  € 3.500.000 0%

Renovatie slibgisting 2025  € 4.000.000 0%

Selectie: status 2 + 3 zonder UVK / Realisatiedatum > 2017

ZUIVERINGSBEHEER ONTWIKKELING
PROJECTEN MET UITVOERINGSKREDIET

Nummer Projectnaam Jaar 
verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden %

Thema transport

800074 Renoveren en capaciteitsuitbreiding  
rioolgemaal en -leiding Bosschenhoofd-
Oudenbosch en rioolgemaal Oudenbosch-
Albano.

2018  € 1.680.000 0%

Thema Zuiveren

800474 Uivoering pilot EssDe energiefabriek 
Nieuwveer

2016  € 448.136 0%

800491 Uitvoeren actieplan veiligheid Brabantse 
Delta

2018  € 2.400.000 0%

Thema slibverwerking

800535 Voorbereiding opschaling demonstratischaal  
PHARIO

2017  € 235.000 0%
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PROJECTEN ZONDER UITVOERINGSKREDIET
Nummer Projectnaam Jaar 

verstrekt 
kreditet

19 20 21 22 23 24 25 26 27 28 Bruto prognose Bijdrage 
derden 
%

Thema transport

800572 Aanleggen Rioolgemaal Industriegebied 
Wijkevoort-Tilburg

2020  € 600.000 0%

800509 Streng Rucphen Willebrord Zegge Schijf 2019  € 2.500.000 0%

544 Renoveren en capaciteitsvergroting rioolgemaal 
Kaatsheuvel

2020  € 900.000 0%

800568 Vestigen ontbrekende zakelijke rechten 
afvalwaterpersleidingen

2019  € 2.500.000 0%

Thema zuiveren

800540 Praktijkonderzoek verbeteren werking 
nabezinktanks RWZI Bath

2018  € 749.446 0%

800547 Capaciteitsuitbreiding RWZI Dinteloord 2019  € 2.050.000 0%

800570 Uitbreiden capaciteit compressoren RWZI Bath 2019  € 900.000 0%

800553 Renoveren en capaciteitsvergroting RWZI 
Waalwijk

2019  € 1.500.000 0%

800077 Vergroten hydraulische capaciteit RWZI 
Kaatsheuvel

2019  € 2.000.000 0%

800583 Vergroten hydraulische capaciteit RWZI Bath 2021  € 2.000.000 0%

Thema slibverwerking

800573 Bioplastics uit zuiveringsslib 2.0 2019  € 500.000 0%

800549 Optimalisatie Sliblijn RWZI Bath 2019  € 3.100.000 0%
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Bijlage 6 - Kaarten met programmering van projecten
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Bijlage 7 - Verloop bestemmingsreserve 
duurzaam financieel beleid per taak
Watersysteembeheer Verloop reserve DFB (x ¤ 1.000)

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Reserve DFB-WS per 1/1 3.398 3.597 4.078 2.825 2.279 1.338 363 - - - - - -

Toevoegingen reserve 
DFB-WS boekjaar

3.398 199 2.374 680 1.246 713 544 508 486 466 393 389 368 347

BTW-teruggave 
bedrijfsrestaurant

93

Risico-toeslagen RvR 
projecten

3.142 -215 -346

Opbrengst switch WBD 
2015

212

Risico-opslag VZM 
overlast-maatregelen

400

Reeds gereserveerd 
in KN

-1.100

Switch SNB 1.968

Dividend NWB 235 235 235 235 235 235 235 235 235 235

Rentevoordeel 
herstructurering 
(exploitatie)

414 310 188 333 311 266 253 251 231 158 154 133 112

Rentevoordeel 
herstructurering 
(kapitaallasten)

186 74 40 43 20

Rentevoordeel januari 
2017

307 204 126

Rekeningoverschot 2015 1.051

Rekeningoverschat 2016

Overschot 2017 uitgaven 
projecten < ¤ 250.000

441

Benodigde dekking 
DFB-WS boekjaar

-1.893 -1.933 -1.792 -1.654 -1.518 -1.385 -1.254 -1.125 -999 -876 -753 -631

Onttrekking reserve 
DFB-WS KN 18-27

-1.893 -1.933 -1.792 -1.654 -1.518 -871 -486 -466 -393 -389 -368 -347

Dekking DFB-WS 
tarieven

- - - - - -513 -768 -659 -606 -487 -385 -283

Reserve DFB-WS per 
31/12

3.398 3.597 4.078 2.825 2.279 1.338 363 - - - - - - -
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Zuiveringsbeheer Verloop reserve DFB (x ¤ 1.000)

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

Reserve DFB-ZB per 1/1 - 133 1.076 2.697 2.546 2.636 2.613 2.448 2.295 2.174 2.097 2.022 2.007 2.034

Toevoegingen reserve 
DFB-ZB boekjaar

133 943 2.638 797 961 777 567 511 477 455 394 391 374 357

BTW-teruggave 
bedrijfsrestaurant

105

Opbrengst switch WBD 
2015

239

Amoveringsvoorziening
SNB

476

Switch SNB 2.220

Dividend NWB 265 265 265 265 265 265 265 265 265 265

Rentevoordeel 
herstructurering 
(exploitatie)

467 418 236 383 325 254 224 212 190 129 126 109 92

Rentevoordeel 
herstructurering 
(kapitaallasten)

209 83 45 48 22

Rentevoordeel januari 
2017

346 230 143

Rekeningoverschot 2015 -211

Rekeningoverschat 2016

Benodigde dekking 
DFB-ZB boekjaar

-1.017 -942 -871 -801 -732 -664 -598 -533 -469 -406 -346 -290

Onttrekking reserve 
DFB-ZB KN 18-27

-1.017 -942 -871 -801 -732 -664 -598 -533 -469 -406 -346 -290

Dekking DFB-ZB tarieven - - - - - - - - - - - -

Reserve DFB-ZB per 
31/12

133 1.076 2.697 2.546 2.636 2.613 2.448 2.295 2.174 2.097 2.022 2.007 2.034 2.101

RESERVE DFB-
TOTAAL WBD per 
31/12

2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028

3.532 4.673 6.775 5.372 4.915 3.950 2.811 2.295 2.174 2.097 2.022 2.007 2.034 2.101
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Bijlage 8 - Afkortingenlijst
AB  Algemeen Bestuur
ANB  Agrarisch Natuurbeheer
AWP   Afvalwaterpersleiding
BIWA   Baseline informatieveiligheid waterschappen
BOB  Beeldvorming-Oordeelsvorming-Besluitvorming
BWB   Belastingsamenwerking West-Brabant
CAB  Commissie Aanpassing Belastingstelsel
CBL   Cross Border Lease
DAW   Deltaplan Agrarisch Waterbeheer
DB  Dagelijks Bestuur
ECB   Europese Centrale Bank
EMU    Europese Monetaire Unie
Evz   Ecologische verbindingszone
GOB  Groen Ontwikkelfonds Brabant
GWW  Grond-, weg- en waterbouw 
HWBP   Hoogwaterbeschermingsprogramma
IP  Investeringsplan
IPM  Integraal Projectmanagement 
IPO  Interprovinciaal Overleg
KRW   Kaderrichtlijn Water
Mjop  Meerjarenonderonderhoudsprogramma
MTR  Midterm Review
NWB   Nederlandse Waterschapsbank
OMWB  Omgevingsdienst Midden- en West-Brabant 
Rwzi   Rioolwaterzuiveringsinstallatie
SNB   Slibverwerking Noord-Brabant
STUW   Samenwerkingsovereenkomst Tot Uitvoering Waterdoelen
SWWB  Samenwerking in de Waterketen in Midden- en West-Brabant
UvW   Unie van Waterschappen
VNG  Vereniging van Nederlandse Gemeenten
v.e.    Vervuilingseenheid 
WBP   Waterbeheerplan
WBD  Waterschap Brabantse Delta
Wet Hof   Wet Houdbare overheidsfinanciën



Waterschap Brabantse Delta

Postbus 5520, 4801 DZ  Breda

T 076 564 10 00

info@brabantsedelta.nl

www.brabantsedelta.nl

www.facebook.com/brabantsedelta

www.twitter.com/brabantsedelta

www.linkedin.com/company/waterschap-brabantse-delta

Waterschap Brabantse Delta
Waterschap Brabantse Delta zorgt voor veilige dijken en kades, zuivert rioolwater, verbetert 

en bewaakt de kwaliteit van het oppervlaktewater en regelt de hoogte van het water 

in Midden- en West-Brabant. Bij de uitvoering van deze taken werken wij samen met 

inwoners, agrariërs, bedrijven en anderen. Hierbij houden we rekening met de belangen 

van de samenleving en bereiden ons voor op toekomstige ontwikkelingen. 



3.a.2 Bestuursopdracht voor aanbesteding accountantsdiensten controlejaren 2019-2021 met mogelijkheid tot verlenging 2022 en 2023

1 bestuursopdracht voor aanbesteding accountantsdiensten controlejaren 2019-2021 met mogelijkheid tot verlenging 2022 en 2023 

 
 
 

Zaaknr. : 18.ZK03222/18.B0156 
Kenmerk : 18IT032576 
Barcode : 18IT032576 

Bestuursopdracht voor aanbesteding accountantsdiensten controlejaren 
2019-2021 met mogelijkheid tot verlenging 2022 en 2023 
 
Ter vaststelling door het algemeen bestuur op 11 juli 2018 
 
Sector en afdeling: Bedrijfsvoering, afdeling Financiën 
Portefeuillehouder: Th. Schots  
 
 
1. Aanleiding en context 
Waterschap Brabantse Delta is voornemens een nieuwe overeenkomst voor de accountantscontrole af te 
sluiten voor de boekjaren 2019 tot en met 2021 met een optie voor verlenging voor de boekjaren  2022 en 
2023. Het contract met de huidige accountant loopt tot en met het boekjaar 2018. 
 
In 2014 heeft het waterschap een raamcontract afgesloten met Deloitte Accountants B.V.  voor het uitvoeren 
van diverse accountantsdiensten over de controlejaren 2014 tot en met 2016 met mogelijkheid tot 
verlenging voor 2017 en 2018. In 2017 heeft het algemeen bestuur ingestemd met de optie voor verlenging 
van het raamcontract voor accountantsdiensten voor het controlejaar 2017 en 2018. 
 
2. Opdrachtomschrijving  
Aanleiding: Aflopen van het contract met de huidige accountant. 
 
Opdrachtvrager ( DB, AB en wetgever): Algemeen bestuur. 
 
Doel van de opdracht: Het doel is om een contract af te sluiten met een kwalitatief goede accountant tegen 
een marktconforme prijs en zodoende te voldoen aan de wettelijke verplichting uit de waterschapswet. Deze 
accountant moet het algemeen bestuur een grote mate van zekerheid geven omtrent de getrouwheid en 
rechtmatigheid van de financiële jaarstukken en administratieve organisatie van het waterschap. Daarnaast 
wordt van de accountant een sterke natuurlijke adviesfunctie verwacht. 
 
Beoogd resultaat en/of maatschappelijke effecten: Aantrekken van een accountant waarmee wordt voldaan 
aan de Waterschapswet. Het waterschap wenst een meerjarige overeenkomst aan te gaan voor een periode 
van 3 jaar (2019 – 2021) met de mogelijkheid tot verlenging van 2 jaar (2022 en 2023). 
In de accountantswereld is er sprake van een verscherpt toezicht van de Autoriteit Financiële Markten (AFM) 
op de grotere accountantskantoren die doorwerkt in hun controles. De grote kantoren trekken zich mede als 
gevolg van capaciteitsproblemen steeds meer terug bij decentrale overheden. Zowel waterschap De Dommel 
als Aa Maas hebben vanaf 2016 hun keuze gemaakt voor een kleiner accountantskantoor. Gezien de 
verschillende afloopdata van de huidige contracten, de toenemende complexiteit bij een gezamenlijke 
aanbesteding en het geringe financiële voordeel wordt er afgezien van een gezamenlijke aanbesteding in het 
kader van Winnend Samenwerken.  In de voorbereiding van deze aanbesteding wordt wel gebruik gemaakt 
van de expertise, documenten en ervaring van waterschap Aa Maas en De Dommel. Gezien de verwachte 
omvang van de opdracht wordt ervoor gekozen om een Europees Aanbestedingstraject te volgen zoals bij de 
vorige aanbesteding ook het geval was. 
 
3. Organisatie 
Opdrachtgever: Algemeen bestuur 
Opdrachtnemer: Dagelijks bestuur 
Portefeuillehouder: Theo Schots 
Ambtelijke opdrachtgever: Mary-Jose van Overveld 
Ambtelijke opdrachtnemer: Maartje van de Flier 
Projectleider: Rian Snoek  
Projectgroep: Rian Snoek, Mary van Wijk, Maartje van de Flier, Juan Fornell en Wilma Prinse. 
Betrokken afdelingen: Inkoop, Concernstaf, Financiën. 
Overige partijen: Leden Voorbereidingscommissie Financiële Zaken (selectieprocedure).  
Selectiecommissie: Afvaardiging van Voorbereidingscommissie Financiële Zaken en ambtelijke organisatie 
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4. Afbakening van het project 
Onder de scope van de opdracht valt: 
- Controle op de jaarrekening (certificerende functie) inclusief tussentijdse interim-controle ; 
-  Natuurlijke adviesfunctie van de accountant, gevraagd en ongevraagd, ten einde de controle op 
   de jaarrekening effectief en efficiënt uit te kunnen voeren ten behoeve van een optimale  
 bedrijfsvoering; 
- Deelcontroles ten behoeve van specifieke onderwerpen; 
- Tarieven voor eventuele meerwerkopdrachten; 
 
5. Planning 
Het programma van eisen voor de keuze van de accountant zal ter instemming worden voorgelegd aan het 
algemeen bestuur. Daarna start de procedure voor de aanbesteding voor het selecteren van de accountant. 
Leden van de Voorbereidingscommissie Financiële Zaken worden bij de selectieprocedure betrokken.  
Het AB besluit uiteindelijk tot het aanstellen van de accountant. Hiervoor zal het AB het gunningsvoornemen 
worden voorgelegd waarna in het AB tot een definitieve gunning gekomen moet worden. De te benoemen 
accountant wordt aangesteld met ingang van het controlejaar 2019. Dit betekent dat bij voorkeur in de 
algemene bestuursvergadering van januari/februari 2019 de definitieve gunning zal moeten plaatsvinden. Dit 
past binnen de planning van de accountant die zijn activiteiten in de loop van 2019 start met de interim-
controle 2019. In onderstaande figuur wordt de planning van de aanbesteding schematisch weergegeven. 

 
 
6. Kosten en baten 
Kosten: € 7.000,- voor interne uren (100) ten behoeve van het aanbestedingsproces.   
Productnummer: 43000 Comptabiliteit. 
 
7. Communicatie 
Communicatie tijdens het aanbestedingstraject vindt plaats conform richtlijnen van de van toepassing zijnde 
aanbestedingsprocedure. 
 
8. Risicofactoren 
 Planning wordt niet gehaald.  In het Plan van Aanpak aanbesteding accountantsdiensten zullen kritieke 

data en de overlegmomenten vooraf over de gehele linie worden vastgelegd en tijdens de opdracht 
worden gemonitord. 

 Er zijn te weinig inschrijvingen van accountants. Voorafgaand worden ook enkele marktverkennende 
gesprekken met een aantal accountantskantoren gevoerd. 

 
 



3.a.3 Naar een nieuwe secretaris-directeur: selectiecommissie en tijdpad

1 adviesnota naar een nieuwe secretaris-directeur selectiecommissie en tijdpad 

 
 
 

Zaaknr. : 18.ZK03227/18.B0178 
Kenmerk : 18IT036613 
Barcode : *18IT036613* 
 
Naar een nieuwe secretaris-directeur: selectiecommissie en tijdpad. 

Behandelend ambtenaar: A.M.W.J.H. Merks 
Beleidsveldbeheerder: A.F.M. Meuleman 
Portefeuillehouder: C.J.G.M. de Vet 
Ambtenaar aanwezig bij het DT: Nee 

Doel van de notitie: Besluitvorming door algemeen bestuur over de instelling van een selectiecommissie om 
tot een aanbeveling nieuwe secretaris-directeur te komen. Voorts kennisneming van het tijdpad. 

Samenvatting: De huidige secretaris-directeur van het waterschap gaat met deeltijdpensioen en legt per 1 
oktober 2018 zijn functie neer. De secretaris van het waterschap wordt door het algemeen bestuur benoemd. 
De in te stellen selectiecommissie heeft tot taak deze benoeming voor te bereiden. 

Advies: Het algemeen bestuur: 
1. stemt in met de benoeming van een selectiecommissie werving- en selectie secretaris-directeur en met de 
opdracht aan deze selectiecommissie, overeenkomstig bijgevoegd conceptbesluit. 
2. neemt kennis van de procedure en het tijdpad om tot een aanbeveling voor een nieuwe secretaris-
directeur te komen. 
 
 
Bespreking in: Vergaderdatum: 

 Directieteam  

 Overlegvergadering 
 

 

 Dagelijks Bestuur  

 Georganiseerd Overleg  

 Besluitvormend AB 11 juli 2018 

   

 Bijlage(n) bij het besluit 
AB-besluit benoeming selectiecommissie 

 
18IT036663 

-- Achtergronddocument(en) 
 

 
 



 

Aanleiding/context 
De huidige secretaris-directeur ir. H.T.C. van Stokkom zal zijn functie neerleggen per 1 oktober 2018. Eén 
van de zaken die nu als eerste in gang moet worden gezet, is de procedure om te komen tot een aanbeveling 
voor de benoeming van een nieuwe secretaris-directeur voor Waterschap Brabantse Delta. In deze notitie zal 
het wettelijk kader worden geschetst en een voorstel worden gedaan voor de instelling van een 
selectiecommissie. Deze selectiecommissie krijgt als opdracht om na het doorlopen van een zorgvuldige 
wervings- en selectieprocedure aan het algemeen bestuur een concept-aanbeveling voor te leggen. 
 
Beoogd effect 
Met het voorliggende voorstel wordt beoogd om tot een aanbeveling voor een secretaris-directeur te komen 
die op zorgvuldige wijze tot stand is gekomen en waarbij een kandidaat wordt aanbevolen die voldoet aan de 
eisen van het algemeen bestuur zoals vastgelegd in de profielschets. Deze profielschets wordt op 22 
augustus 2018 door het algemeen bestuur vastgesteld. 
 
Argumenten 
Artikel 53 van de Waterschapswet bepaalt het volgende. De secretaris van het waterschap wordt door het 
algemeen bestuur benoemd. Artikel 55 van de Waterschapswet bepaalt dat de secretaris het algemeen 
bestuur, het dagelijks bestuur en de voorzitter ter zijde staat bij de uitoefening van hun taak. Hij is aanwezig 
in de vergadering van het algemeen bestuur en van het dagelijks bestuur. Hij ondertekent de stukken die 
van het algemeen bestuur en het dagelijks bestuur uitgaan, mede. De secretaris geeft leiding aan de 
organisatie wat tot uitdrukking komt in de naam “secretaris-directeur”. 
 
De procedure die leidt tot een aanbeveling is vormvrij met dien verstande dat het algemeen bestuur wel 
moet kunnen nagaan of er sprake is van een zorgvuldige open sollicitatieprocedure die heeft geleid tot een 
aanbeveling met een geschikte kandidaat . 
 
Huidige praktijk in den lande 
De thans bij de meeste waterschappen gevolgde procedure om tot een aanbeveling te komen, is de 
volgende. 
Het algemeen bestuur benoemt een selectiecommissie die aan de hand van een profielschets, praat met 
kandidaten en uiteindelijk een conceptaanbeveling aan het algemeen bestuur opstelt. In hun werkzaamheden 
laten de meeste selectiecommissies zich bijstaan door een extern werving- en selectiebureau. Een vast 
element in de procedure is de consultatie door de selectiecommissie van het personeel in de vorm van een 
personeelsadviescommissie. De selectiecommissie legt vervolgens een conceptaanbeveling voor aan het 
algemeen bestuur dat hierover besluit. 
 
Het algemeen bestuur wordt nu eerst gevraagd een selectiecommissie in te stellen en de opdracht voor 
deze commissie vast te leggen. De samenstelling van de selectiecommissie vereist een afspiegeling van 
zowel organisatie, dagelijks bestuur als algemeen bestuur.  
Qua aantal personen is het voorstel deze niet te groot te maken, immers deze commissie voert de 
gesprekken met de kandidaten. Omdat het hier gaat over de functie van secretaris-directeur waarbij 3 rollen 
worden ingevuld, namelijk secretaris van het algemeen bestuur, secretaris van het dagelijks bestuur en 
directeur van de ambtelijke organisatie is het wenselijk deze drie rollen evenredig vertegenwoordigd te 
hebben in de commissie. Concreet betekent dat 2 leden van het algemeen bestuur, 2 leden vanuit het 
dagelijks bestuur en 2 leden vanuit het management van de organisatie , aangevuld met de dijkgraaf als 
voorzitter.  
Het afdelingshoofd MIO treedt op als secretaris van de commissie. Zij is adviseur van de commissie, bewaakt 
de procedure, draagt zorg voor de ambtelijke ondersteuning en is intermediair met het bureau maar neemt 
geen deel aan de selectiegesprekken.  
 
Vanuit het algemeen bestuur zijn op 13 juni 2018 middels een democratisch proces de volgende twee 
kandidaten voorgedragen: de heer J. van der Heijden en mevrouw K. van den Berg. 
Het dagelijks bestuur draagt voor mevrouw C. Franssen en de heer Th. Schots. 
Het directieteam draagt voor mevrouw M-J. van Overveld en de heer L. Nooteboom. 
 
De  selectiecommissie krijgt de volgende opdracht: 
- in samenspraak met een wervings- en selectiebureau vorm geven aan het werving- en selectieproces; 
- in samenspraak met het bestuur en de organisatie opstellen van een profielschets; 
- selectiegesprekken voeren met kandidaten; 
- betrekken van een afvaardiging van het personeel (adviescommissie) bij de selectie en zodoende hun 

advies inwinnen; 
- schriftelijk en vertrouwelijk verslag uitbrengen aan het algemeen bestuur. Dit verslag wordt voorzien van 

een concept-aanbeveling die één naam bevat. 
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Samenstelling personeelsadviescommissie 
De personeelsadviescommissie is een diverse vertegenwoordiging van de organisatie. In ieder geval een 
afvaardiging van het management, personeel, ondernemingsraad en de werknemersdelegatie van het 
georganiseerd overleg. Het directieteam stelt de personeelsadviescommissie samen en regelt de rolverdeling. 
De personeelsadviescommissie spreekt ca. 3 kandidaten die door zijn naar de tweede ronde. De 
personeelsadviescommissie brengt vervolgens advies uit aan de selectiecommissie. Voorzitter van de 
personeelsadviescommissie is het afdelingshoofd MIO. Omdat zij ook de secretaris is van de 
selectiecommissie, is zij daarmee de linking- pin tussen beide commissies. 
 
Tijdpad 
Het proces, waarbij alle belanghebbenden hun rol zorgvuldig kunnen inkleden, en bijbehorend tijdspad om te 
komen tot een conceptaanbeveling aan het algemeen bestuur ziet er als volgt uit. 
- AB 11 juli 2018: 

 formele benoeming selectiecommissie en opdracht; 
 vaststellen procedure en tijdspad. 

- AB 22 augustus 2018 (onder voorbehoud): 
 formele vaststelling profielschets en daarmee start van de werving. 

In de profielschets moeten zowel bestuur, directie en management, de ambtelijke organisatie en de 
medezeggenschap zich kunnen herkennen. Kwaliteit en zorgvuldigheid gaan dan ook voor snelheid. 
- September-oktober-november: 

 werving en selectie om tot een kandidaat te komen.  
- Uiterlijk in het AB van 28 november besluit tot aanstelling secretaris-directeur. 
 
Kanttekeningen en risico’s 
Het hier beschreven tijdspad is strak. Bovendien moeten alle belanghebbenden hun rol zorgvuldig kunnen 
spelen. Indien het algemeen bestuur straks in november van oordeel is dat de op de aanbeveling geplaatste 
persoon ongeschikt is of dat de procedure niet juist gevolgd is, zal zij verzoeken om een nieuwe aanbeveling. 
Dit betekent tijdsverlies maar ook imagoschade voor het waterschap (de selectiecommissie heeft haar 
huiswerk niet goed gedaan). 
Deze risico’s kunnen zo klein mogelijk worden gehouden door:  
1. De profielschets zorgvuldig samenstellen zodat zowel de ambtelijke organisatie, de medezeggenschap, 

het management en directie als het bestuur zich er in kan vinden. 
2. Veel aandacht te hebben voor het opstellen van een scherpe en eenduidige profielschets op 22 augustus 

2018 
3. Een zorgvuldige, transparante en vertrouwelijke procedure. 
4. Zorgvuldige keuze van het werving- en selectiebureau dat het vertrouwen geniet aan bovenstaande 

randvoorwaarden invulling te geven. 
5. Een diverse samenstelling van de selectiecommissie waarin directie, dagelijks bestuur en algemeen 

bestuur zich herkennen. 
6. Serieuze rolinvulling van de personeelsadviescommissie waarbij zij in de gelegenheid zijn meerdere 

kandidaten te spreken en hun advies kunnen inbrengen bij de selectiecommissie.  
 
Ten behoeve van de keuze van een het werving- en selectiebureau is een offerteaanvraag opgesteld en 
verzonden naar drie bureaus die gespecialiseerd zijn in dergelijke procedures. De bureaus hebben zich 
gepresenteerd en de beoogde selectiecommissie heeft gekozen voor bureau Leeuwendaal. 
  
Financiële dekking 
Er zijn geen extra financiële consequenties.  
 
Uitvoering 
De zomermaanden worden nu benut om de profielschets op te stellen. Basis hiervoor is het functieprofiel 
Manager A zoals dat is vastgelegd in het functieboek  van het waterschap. De selectiecommissie gaat 
hiermee aan de slag daarbij ondersteund door het wervings- en selectiebureau. Inmiddels aan de AB-leden 
en aan het personeel input gevraagd voor de profielschets. Ook aan de OR is om input gevraagd. De 
secretaris-directeur is ook de WOR-bestuurder en op grond van artikel 30 heeft de OR ook formeel 
adviesrecht. 
 
Communicatie 
Niet aan de orde. 
 



-3- 

Relatie met beleidsvelden 
- Winnend Samenwerken in Brabant 

Niet aan de orde. 
- Bijdrage aan doelen voor Maatschappelijk Verantwoord Ondernemen 

Niet aan de orde. 
 



1 besluit naar een nieuwe secretaris-directeur selectiecommissie en tijdpad 

 
 
 

Zaaknr. : 18.ZK03227 
Kenmerk : 18IT036663  
Barcode : *18IT036663* 

Het algemeen bestuur van waterschap Brabantse Delta; 
 
gelezen het voorstel van het dagelijks bestuur van 4 juli 2018, nummer 18IT036613; 
 
gehoord de voordrachten vanuit het algemeen bestuur, het dagelijks bestuur en het directieteam; 
 
overwegende dat de huidige secretaris-directeur per 1 oktober 2018 zijn functie als secretaris-directeur 
neerlegt; 
 
gelet op artikel 53 van de Waterschapswet; 
 
B E S L U I T : 
 
Artikel 1 
In te stellen een selectiecommissie bestaande uit de volgende leden uit het algemeen en dagelijks 
bestuur en het directieteam: 
 de heer J. van der Heijden en mevrouw K. van den Berg, leden van het algemeen bestuur; 
 mevrouw C. Franssen en de heer Th. Schots, leden van het dagelijks bestuur; 
 mevrouw M-J. van Overveld en de heer L. Nooteboom, leden van het directieteam. 
 
Artikel 2 
1. De dijkgraaf is voorzitter van de in artikel 1 genoemde selectiecommissie. 
2. Het afdelingshoofd van de afdeling Mens, Informatie en Organisatie is secretaris van de commissie en 

draagt zorg voor de ambtelijke ondersteuning van de commissie. 
 

Artikel 3 
De selectiecommissie heeft tot taak de aanbeveling van het algemeen bestuur inzake benoeming 
van de secretaris-directeur voor te bereiden. Om tot een ontwerpaanbeveling te komen: 
- geeft de selectiecommissie in samenspraak met een wervings- en selectiebureau vorm aan het werving- 

en selectieproces; 
- stelt de selectiecommissie in samenspraak met het bestuur en de organisatie een profielschets op; 
- voert zij selectiegesprekken met kandidaten; 
- betrekt zij een afvaardiging van het personeel (personeelsadviescommissie) bij de selectie en wint zij 

zodoende hun advies in; 
- brengt zij schriftelijk en vertrouwelijk verslag aan het algemeen bestuur. Dit verslag wordt voorzien van 

een concept-aanbeveling die één naam bevat. 
 
Artikel 4 
Dit besluit treedt direct in werking na bekendmaking en wordt op de gebruikelijke wijze bekendgemaakt. 
 
 
Aldus vastgesteld in de openbare vergadering van het algemeen bestuur van 11 juli 2018, 
 
De dijkgraaf De plv. secretaris-directeur 
 
 
 
drs. C.J.G.M. de Vet 

 
 
 
dr. A.F.M. Meuleman 

 
 



4.a Sturen op hoofdlijnen kredietvotering en mandatering dagelijks bestuur

1 adviesnota sturen op hoofdlijnen kredietvotering en mandatering dagelijks bestuur 

 
 
 

Zaaknr. : 18.ZK02681/18.B0153 
Kenmerk : 18IT029465 
Barcode : *18IT029465* 
 
Sturen op hoofdlijnen kredietvotering en mandatering dagelijks bestuur 

Behandelend ambtenaar: W.M.L. Prinse, R. Nouws en M. van 
Garderen 
Beleidsveldbeheerder: H. van Stokkom 
Portefeuillehouder: Th. Schots 
Ambtenaar aanwezig bij het DT: Ja 

Doel van de notitie: Besluitvorming door het algemeen bestuur over de voorgestelde verbeterpunten voor 
de werkwijze Sturen op hoofdlijnen met betrekking tot kredietvotering van investeringen en de mandatering 
van het dagelijks bestuur. 

Samenvatting: Bij de begroting 2018 is voor de eerste maal de werkwijze Sturen op hoofdlijnen toegepast 
met betrekking tot kredietvotering van investeringen en de mandatering van het dagelijks bestuur. Op 
verzoek van het algemeen bestuur wordt medio 2018 het proces zoals het tot dan toe is verlopen 
geanalyseerd, zodat de verbeterpunten in de begrotingscyclus 2019 kunnen worden geëffectueerd. 

Advies: Het algemeen bestuur stemt in met: 
1. de voorgestelde wijzigingen in de indeling en inhoud van de projectenlijsten instandhoudings- en 

ontwikkelingsinvesteringen; 
2. de technische vragen over de projectenlijsten te beperken tot de nieuwe investeringen; 
3. het  tijdpad voor de besluitvorming over de mandatering van het dagelijks bestuur voor kredietvotering 

in 2019.  
 
 
 
Bespreking in: Vergaderdatum: 

 Directieteam 12 juni 2018 

 Overlegvergadering 
 

 

 Dagelijks Bestuur 26 juni 2018 

 Georganiseerd Overleg  

 Besluitvormend AB 11 juli 2018 

   

 Bijlage(n) bij het besluit 
overzicht door het dagelijks bestuur verstrekte uitvoeringskredieten  

 
18IT030390 
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Aanleiding/context 
Bij de begroting 2018 is voor de eerste maal de nieuwe werkwijze Sturen op hoofdlijnen met betrekking tot 
de kredietvotering van investeringen toegepast.  Het doel daarvan is de focus te leggen op de kader-
stellende, richtinggevende en toetsende rol op strategisch niveau van het algemeen bestuur. Ook wordt door 
het algemeen bestuur zelf het aantal investeringsvoorstellen, dat ter goedkeuring aan het algemeen bestuur 
wordt voorgelegd, beperkt. Aan de hand van de projectenlijsten van instandhoudings- en ontwikkelings-
investeringen heeft het algemeen bestuur in de vergadering van 29 november 2017 besloten de 
kredietvotering voor 5 projecten aan het algemeen bestuur te houden. De uitvoering van de overige 30 
projecten is voor 2018 gemandateerd aan het dagelijks bestuur. In eerder genoemde vergadering  heeft het 
algemeen bestuur aangegeven dat de gevolgde werkwijze met de projectlijsten en de procedure van 
besluitvorming voor het mandateren van het dagelijks bestuur goed is verlopen. Afgesproken is 2018 als 
pilot jaar te beschouwen. Een evaluatie kan pas na afloop van 2018 plaatsvinden. Wel is toegezegd dat 
medio 2018 het proces wordt geanalyseerd zoals dat tot dan toe is verlopen.  
 
Beoogd effect 
De verbeterpunten voor de procedure Werkwijze Sturen op hoofdlijnen met betrekking tot kredietvotering 
van investeringen te effectueren voor de begroting 2019. 
 
Argumenten 
1.1. Wijziging van de indeling en inhoud van de projectlijsten van instandhoudings- en ontwikkelings-

investeringen. 
De fractie Water Natuurlijk heeft aangegeven behoefte te hebben aan een afwegingskader per project; 
bijvoorbeeld bestuurlijke beslispunten, samenvatting KRW-ambitie, duurzaamheid enz. Het gevaar 
bestaat dan echter dat teveel in details wordt getreden en het doel van het Sturen op hoofdlijnen uit het 
oog wordt verloren. Het dagelijks bestuur stelt voor wel een veld toe te voegen waarin iets vermeld 
wordt over het risicoprofiel van het betreffende project. Verder zal in de kolom “Waarom gaan we het 
doen?” explicieter worden vermeld of het wel of niet om een wettelijke taak gaat. 
De fractie Ons Water/Waterbreed heeft verzocht een kolom toe te voegen met een verklaring van de 
hoogte van de bijdragen van derden. Voorgesteld wordt hiervoor geen aparte kolom toe te voegen maar 
de bijdragen van derden in de kolom “In welke context wordt het project uitgevoerd?” zo nodig toe te 
lichten. In de loop van het jaar is zowel bestuurlijk als ambtelijk geconstateerd dat het ontbreken van 
het projectnummer in de projectlijsten als een gemis wordt ervaren. Voorgesteld wordt bij de begroting 
2019 een kolom hiervoor toe te voegen aan de lijsten. De projectlijsten bij de begroting 2019 worden 
weer in een boekwerk gepresenteerd. Getracht  zal getracht worden de projectlijsten ook te 
digitaliseren. 

2.1 Technische vragen 
In 2017 werden door de fracties totaal 98 vragen ingediend over de projectlijsten bij de begroting 2018. 
Daarvan hadden 37 vragen betrekking op de projecten met reeds versterkte uitvoeringskredieten. 
Dat is opmerkelijk veel, omdat gedurende het jaar bij de Managementletters vragen gesteld kunnen 
worden over de lopende projecten. Tijdens de vergadering van het algemeen bestuur van 29 november 
is al voorgesteld om bij de begroting 2019 uitsluitend technische vragen over de nieuwe investeringen in 
te dienen en te beantwoorden. 

 
Voortgang verstrekking uitvoeringskredieten  
De projectenlijst bij de begroting 2018 bevat 35 projecten, waarvoor een aanvraag uitvoeringskrediet in 
2018 verwacht wordt. De kredietverstrekking van 5 projecten blijft in 2018 voorbehouden aan het algemeen 
bestuur. Inmiddels zijn voor 3 projecten daarvan door het algemeen bestuur uitvoeringskredieten verstrekt. 
Aan het dagelijks bestuur is de kredietverstrekking van de overige 30 projecten gemandateerd. Tot 15 mei 
2018 zijn door het dagelijks bestuur 12 uitvoeringskredieten verstrekt. Voor de overige 18 gemandateerde 
projecten zal in de loop van 2018 een uitvoeringskrediet worden aangevraagd. 
 
De bijlage bij de adviesnota bevat een overzicht van de door het dagelijks bestuur verstrekte 
uitvoeringskredieten. De totale kostenprognose van deze projecten bedroeg op de projectenlijsten € 21,3 
miljoen (€ 25,1 miljoen inclusief onzekerheidsmarge) en in totaal is er voor € 21,1 miljoen aan kredieten 
verstrekt. Door sommige leden van het algemeen bestuur werd gevreesd dat steeds het maximaal 
toegestane krediet zou worden aangevraagd. Dat blijkt niet het geval te zijn. Tot nu tot werd slechts 
eenmaal gebruik gemaakt van de volledige onzekerheidsmarge. 
 
Aanvragen voor aanvullende uitvoeringskredieten zijn niet meegenomen in de vergelijking omdat deze  
uitsluitend door het algemeen bestuur verstrekt mogen worden en dus niet zijn gemandateerd. 
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Tot nu toe is voor 2 projecten die niet op projectenlijsten waren vermeld krediet aangevraagd bij het 
algemeen bestuur; een voorbereidingskrediet voor het project EVZ’s Landstand De Baronie en een 
uitvoeringskrediet voor de Cofinanciering POP3 Water. Bij het opstellen van de projectlijsten in 2017 was nog 
niet bekend dat de POP3 Water subsidieregeling opengesteld zou worden. 
 
 
Tijdpad besluitvorming over mandatering van het dagelijks bestuur kredietvotering in 2019 
 
 
 30 oktober 2018 Het DB behandelt de begroting 2019 met bijlagen waaronder per cluster 

2 lijsten betreffende instandhoudings- en ontwikkelingsprojecten (totaal 
6 lijsten) waarvoor uitvoeringskrediet in 2019 wordt gevraagd. 

 31 oktober 2018 Alle AB-leden ontvangen per email de 6 lijsten met instandhoudings- en 
ontwikkelingsprojecten. 

 12 november 2018 Alle AB-fracties kunnen tot maandagochtend 12 november 9.00 uur 
technische vragen stellen over de NIEUWE instandhoudings- en 
ontwikkelingsprojecten waarvoor uitvoeringskrediet wordt aangevraagd 
in 2019. 

 19 november 2018 Vóór 17.00 uur worden de ambtelijke antwoorden op de eerder gestelde 
technische vragen met betrekking tot projecten onder 
verantwoordelijkheid van de secretaris-directeur in Ibabs gezet bij het 
agendapunt Begroting 2019. 

 26 november 2018 Bij het stellen van de "normale" technische vragen over de AB-nota’s 
(uiterlijk ingediend 09.00 uur) geven de fracties aan welke 
projectvoorstellen zij niet willen mandateren aan het DB en dus aan het 
AB willen houden. 

 27 november 2018 De lijsten van de fracties worden samengevoegd tot een totaallijst. Deze 
totaallijst is een ambtelijk voorstel en wordt onder verantwoordelijkheid 
van de secretaris-directeur bij het agendapunt Mandatering dagelijks 
bestuur voor het verstrekken van uitvoeringskredieten in 2019 gevoegd 
en uiterlijk om 17.00 uur op Ibabs gezet. 

 28 november 2018 Het AB bespreekt de totaallijst en besluit na debat bij meerderheid 
welke projecten niet worden gemandateerd aan het DB. De krediet- 
voorstellen voor deze projecten komen derhalve in de loop van 2019 
terug op de agenda van het AB evenals de kredietvoorstellen die de 
aangegeven bandbreedte te buiten gaan. 

 
Kanttekeningen en risico’s 
Niet van toepassing. 
  
Financiële dekking 
Er zijn geen extra financiële consequenties.  
 
Uitvoering 
Na instemming door het algemeen bestuur wordt gestart met het opstellen van de projectlijsten bij de 
begroting 2019 en zal de besluitvorming over de mandatering van het dagelijks bestuur m.b.t. de 
kredietvotering worden geagendeerd in de vergadering van het algemeen bestuur van 28 november 2018. 
 
Communicatie 
Na de besluitvorming door het algemeen bestuur wordt de betrokken medewerkers geïnformeerd. 
 
Relatie met beleidsvelden 
- Winnend Samenwerken in Brabant 

Niet van toepassing. 
- Bijdrage aan doelen voor Maatschappelijk Verantwoord Ondernemen 

Niet van toepassing. 
 



1 overzicht door DB verstrekte UVK in 2018 

Projectenlijst Verstrekt krediet 

Project Projectnaam 
Bruto kosten 

prognose 
Bijdragen 

derden 
Onzekerheids¬

marge 

bruto kosten 
prognose incl . 
onzekerheids¬

marge bruto krediet inkomsten 
Datum 

besluit DB 
800462 Baggeren Dintel tbv Vaarwegen 2018 e 1.000.000 20

0

7o e 1.200.000 e 1.000.000 9-1-2018 
800151 Baggeren stedelijke gebieden 2018 e 1.900.000 20

0

7o e 2.280.000 e 1.900.000 e 60.000 9-1-2018 
242 Renovatie en modificatie van kleine kunstwerken 2018 e 1.650.000 250/0 e 2.062.500 e 1.550.000 23-1-2018 

800125 Implementeren zaaksysteem waterschap Brabantse Delta e 1.200.000 300/0 e 1.560.000 e 1.400.000 6-2-2018 
800513 Realiseren ecologische verbindingszone Bleekloop en Smalle Beek bij Bergen 

op Zoom en Roosendaal 
e 700.000 e 350.000 200/0 e 840.000 e 840.000 e 600.000 6-3-2018 

800074 Renoveren en capaciteitsuitbreiding rioolgemaal en -leiding Bosschenhoofd-

Oudenbosch en rioolgemaal Oudenbosch-Albano. 
e 1.385.000 400/ e 1.939.000 e 1.680.000 20-3-2018 

800432 Aanschaf bedrijfswagens muskusrattenbeheersing e 686.667 50/0 ~ ē ~ 721.000 e 686.667 20-3-2018 
800510 Vervangen motor en tandwielkasten van de puntbeluchters RWZI Nieuwveer e 2.150.000 400/ e 3.010.000 e 1.280.000 1-5-2018 

800540 Praktijkonderzoek verbeteren werking nabezinktanks RWZI Bath e 750.000 500/ e 1.125.000 e 680.000 15-5-2018 
7061 Organiseren waterschapsverkiezingen 2019 e 300.000 50/0 e 315.000 e 300.000 1-5-2018 

800220 Bijdrage Hoogwaterbeschermingsprogramma 2018 e 8.500.000 50/0 e 8.925.000 e 8.700.000 15-5-2018 
800147 Vervanging onderhouds- en calamiteitenmaterieel 2018 en 2019 e 1.100.000 100/0 e 1.210.000 e 1.100.000 15-5-2018 

21 .321 .667 e 25 .187 .500 e 21 .116 .667 e 660 .000 



4.b Aanvraag uitvoeringskrediet project 800085 conservering betonwerken (1e zuiveringstrap) rwzi Nieuwveer

1 adviesnota aanvraag uitvoeringskrediet project 800085 conservering betonwerken (1e zuiveringstrap) rwzi Nieuwveer 

 
 
 

Zaaknr. : 18.ZK03285/18.B0167 
Kenmerk : 18IT033074 
Barcode : *18IT033074* 
 
Aanvraag uitvoeringskrediet project 800085 conservering betonwerken 
(1e zuiveringstrap) rwzi Nieuwveer 
 

Behandelend ambtenaar: A.J.C. Veeke 
Beleidsveldbeheerder: A. Meuleman 
Portefeuillehouder: Th. Schots 
Ambtenaar aanwezig bij het DB: NVT 

Doel van de notitie: Besluitvorming door Algemeen Bestuur over het voteren van een uitvoeringskrediet ter 
grootte van € 1.750.000 voor de realisatie van het onderhoudsproject conservering betonwerken (1e 
zuiveringstrap) RWZI Nieuwveer. 

Samenvatting: De RWZI Nieuwveer bestaat uit twee delen, de 1e en de 2e zuiveringstrap. De 1e 
zuiveringstrap van RWZI Nieuwveer is begin 2018 geïnspecteerd om de onderhoudstoestand ervan vast te 
leggen. De resultaten vormen de basis van de projectscope waarvan de uitvoering voor 2019 op het IP staat. 
Uit de inspectie zijn naast reguliere slijtage, ook een tweetal spoedeisende gebreken naar voren gekomen. 
Deze spoedeisende gebreken vormen een risico voor het zuiveringsproces en daarmee de kwaliteit van het 
gezuiverde afvalwater waardoor het noodzakelijk is om deze werkzaamheden versneld (2018) uit te voeren. 
Het betreft de vervanging van verdeelgoten en beluchtingselementen. De werkzaamheden resulteren in een 
bedrijfszekere 1e trap, die 10 jaar onderhoudsvrij is. Om dit financieel mogelijk te maken wordt de aanvraag 
van het uitvoeringskrediet per direct in gang gezet in plaats van de oorspronkelijk geplande 2019. Hiermee 
wordt het mogelijk om de twee spoedeisende gebreken direct aan te pakken. De rest van de scope wordt 
conform het IP in 2019 uitgevoerd. 
Advies: Het algemeen bestuur stemt in met: 
1. de versnelde aanpak van de twee urgente gebreken in de 1e zuiveringstrap van RWZI Nieuwveer; 
2. toekenning van uitvoeringskrediet voor een bedrag van € 1.750.000.  

 
 
Bespreking in: Vergaderdatum: 

 Directieteam 19 juni 2018 

 Overlegvergadering 
 

 

 Dagelijks Bestuur 26 juni 2018 

 Georganiseerd Overleg  

 Besluitvormend AB 11 juli 2018 

   

 Bijlage(n) bij het besluit 
Investeringsbesluit 
 

 
18IT033595 

-- Achtergronddocument(en) 
 

 
 



 

Aanleiding/context 
De RWZI Nieuwveer bestaat uit twee delen, de 1e en de 2e zuiveringstrap. In de 1e zuiveringstrap (zie figuur 
1) wordt het binnenkomende afvalwater ontdaan van grof vuil, zand en (drijvende) vetten om vervolgens 
belucht te worden. Na beluchting wordt het afvalwater via verdeelgoten verspreid richting de 2e 
zuiveringstrap.  
 

 
figuur 1: luchtfoto RWZI Nieuwveer met de 1e zuiveringstrap in rood omkaderd 
 
De onderhoudstoestand van alle componenten van deze 1e zuiveringstrap zijn door middel van diverse 
inspecties in 2017 en 2018 in kaart gebracht. Hieruit blijkt dat de 1e zuiveringstrap gebreken bevat als 
gevolg van de reguliere procesvoering. Op twee plaatsen zijn de gebreken echter dusdanig dat die een acuut 
risico vormen voor de functionaliteit van de 1e trap en daarmee op de kwaliteit van het effluent. Om hierop te 
anticiperen is het noodzakelijk om deze twee gebreken nog in 2018 te verhelpen in plaats de oorspronkelijke 
geplande 2019. Deze twee gebreken, de verdeelgoten en beluchtingselementen, worden dan in 2018 
hersteld waardoor de kans op een calamiteit als gevolg van deze gebreken, wordt voorkomen. Deze 
proactieve werkwijze, het zogenoemde ‘voordenken’ en voorafgaand inspecteren, sluit aan op het 
beleidsvoornemen “Water van Waarde” (zie onderstaand kader).  
 
 “Water van waarde” is het beleidsvoornemen voor het cluster Waterketen (voorheen Zuiveringsbeheer) dat 
vanaf 1 januari 2019 van kracht zal zijn. Waterketen heeft de ambitie om de waarde uit afvalwater optimaal 
te benutten, met behoud van onze kerntaak ‘het dusdanig zuiveren van water dat voldaan wordt aan wet- 
 en regelgeving’. Enkele belangrijke speerpunten hierin zijn dat integraal én verder vooruit wordt gekeken 
(voordenken, in combinatie met tijdig inspecteren) om daarmee de betrouwbaarheid en voorspelbaarheid 
van de assets te verbeteren en risico’s te beperken. In de voorliggende nota denken en handelen de 
betrokken processen in de geest van het beleidsvoornemen. 
 
Beoogd effect 
Na uitvoering van zowel de spoedeisende als de minder urgente maar wel noodzakelijke werkzaamheden, is 
de 1e zuiveringstrap voor de komende 10 jaar bedrijfszeker.  
 
Argumenten 
1.1 Een slecht functionerende beluchting beïnvloedt de kwaliteit van het effluent 

Doordat de beluchtingselementen om verschillende technische redenen niet meer optimaal 
functioneren, daalt het zuiveringsrendement van de 1e trap waardoor de 2e zuiveringstrap onnodig 
wordt belast. Dit kan resulteren in een overschrijding van de wettelijke vergunningseisen 
(bedrijfswaarde compliance). 
 

1.2 Een onevenredige verdeling van afvalwater over de 2e zuiveringstrap kost onnodig energie  
Door een onevenredige verdeling als gevolg van de slechte verdeelgoten, worden delen van de 2e 
zuiveringstrap overbelast waardoor het afvalwater moet worden gerecirculeerd. Dit is niet efficiënt en 
kost onnodig energie. 
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2.1 Integrale renovatie is noodzakelijk 
Het aangevraagde krediet is benodigd om zowel de twee urgente gebreken (zie argument 1.1 en 1.2) 
in 2018 te herstellen als de overige geconstateerde gebreken in 2019 te verhelpen. De benodigde 
uitbedrijfname van de diverse componenten wordt tevens aangegrepen om de veiligheid en 
onderhoudbaarheid ervan te vergroten. Tijdens de werkzaamheden blijven onze afspraken zoals 
vastgelegd in de afvalwaterakkoorden over het innemen van afvalwater gewaarborgd. 

  
Kanttekeningen en risico’s 
De werkzaamheden dienen gefragmenteerd te worden uitgevoerd. 
De spoedeisende werkzaamheden aan de beluchtingselementen en verdeelgoten worden direct na 
kredietverstrekking uitgevoerd. De overige werkzaamheden volgen zoals oorspronkelijk gepland in 2019. 
Samenloop is niet mogelijk omdat in 2018 reeds werkzaamheden aan de 2e zuiveringstrap plaatsvinden. 
Hierdoor is het noodzakelijk dat de uitbedrijfnametijd van de 1e zuiveringstrap tot een minimum wordt 
beperkt. Deze werkwijze werkt kostenverhogend maar is met het oog op de wettelijke zuiveringsnorm 
noodzakelijk. Hiermee is in de kredietaanvraag rekening gehouden.  
  
Financiële dekking 
In het Investeringsplan bij de Begroting 2018 is project 800085 voor € 500.000 opgenomen op de lijst 
“Projecten met aanvraag voorbereidingskrediet in 2018 (en nog geen aanvraag uitvoeringskrediet)”.  
Het project is niet gemandateerd aan het dagelijks bestuur. In het IP van de Kadernota 2019-2028 is het 
project opgenomen voor € 1.750.000 opgenomen.  
 
De in het Investeringsplan 2018 opgenomen € 500.000 is gebaseerd op een raming van 2011 en voorzag in 
uit te voeren inspecties en het verhelpen van met name mogelijke betondegradatie. Uit inspecties 
(uitgevoerd met het voorbereidingskrediet in 2018) blijkt dat de verwachte uitvoeringskosten € 1.750.000 
bedragen. De reden dat deze investering niet, zoals oorspronkelijk gepland, wordt opgenomen in de 
mandateringslijst van de Begroting 2019, is omwille van twee spoedeisende gebreken met een omvang van 
ca. € 400.000. Omdat op basis van de uitgevoerde inspectie het gehele schadebeeld goed in beeld is 
gebracht, bestaat zekerheid over de benodigde maatregelen en kan het totale uitvoeringskrediet 
aangevraagd worden. De kapitaallasten van de investering worden verwerkt in de Kadernota 2020-2029. 
 
Oplevering Verwachting bij 

kredietaanvraag 
Verwachting bij 
Begroting 2018 

Verwacht tijdstip oplevering 31-12-2019 31-12-2019 
 
Investering Raming bij 

kredietaanvraag 
Raming bij 

Begroting 2018 

 Investering Waarvan  
bijdrage 
derden 

Investering Waarvan  
bijdrage 
derden 

Totaal benodigd krediet instandhoudings- 
investering 
 

€ 1.750.000 n.v.t. € 500.000 n.v.t. 

 
Kapitaallast Raming bij 

kredietaanvraag 

Zuiveringsbeheer eerste (volle) jaar 2020 € 155.000 
 
Reguliere exploitatie Actuele raming Raming  

Begroting 2018 

Effect op de exploitatiekosten en/of  
effect op de exploitatieopbrengsten 

n.v.t. n.v.t. 

 
Voorgesteld wordt een uitvoeringskrediet van € 1.750.000 beschikbaar te stellen volgens bijgaand 
investeringsbesluit. 
 

./. 
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Uitvoering 
Voor de spoedeisende werkzaamheden zijn conform het inkoopbeleid offertes aangevraagd en zijn 
leveranciers geselecteerd. Na krediet verstrekking wordt direct opdracht gegeven zodat de spoedeisende 
werkzaamheden direct kunnen worden uitgevoerd. De verwachting is dat deze werkzaamheden in oktober 
2018 plaats vinden. De overige werkzaamheden vinden vervolgens conform de initiële planning en het IP, in 
2019 plaats.  
 
Communicatie 
Doordat de werkzaamheden geen innovatief karakter en/of invloed op de omgeving hebben, heeft het project 
geen noemenswaardige nieuwswaarde waardoor externe communicatie niet aan de orde is. 
 
Relatie met beleidsvelden 
- Winnend Samenwerken in Brabant 

Niet van toepassing 
- Bijdrage aan doelen voor Maatschappelijk Verantwoord Ondernemen 

Niet van toepassing 
 



1 investeringsbesluit uitvoeringskrediet project 800085 conservering betonwerken (1e zuiveringstrap) rwzi Nieuwveer 

 

 

 

 

 

Zaaknr. : 18.ZK03285 

Kenmerk : 18IT033595 

Barcode : *18IT033595* 

    

INVESTERINGSBESLUIT         

       

Beheerproduct : 4210 Bouw en verwerving zuiveringsinstallaties 

Projectnummer : 800085 

Projectnaam : Conservering betonwerken rwzi Nieuwveer 

 

 

BESLUITNUMMER: 2018-25 

 

Het algemeen bestuur van het waterschap Brabantse Delta; 

 

gezien het voorstel van het dagelijks bestuur van 26 juni 2018 (18IT033074); 

 

gelet op de Verordening beleids- en verantwoordingsfunctie Waterschap Brabantse Delta (17IT017068); 

 

 

B E S L U I T : 

 

Een uitvoeringskrediet van € 1.750.000 te verstrekken voor de realisatie van het onderhoudsproject 

conservering betonwerken (eerste zuiveringstrap) rwzi Nieuwveer. 

 

Aldus vastgesteld in de vergadering van het algemeen bestuur van 11 juli 2018, 

 

 

 

De dijkgraaf 

 

 

 

De secretaris-directeur 

 

 

 

drs. C.J.G.M. de Vet 

 

 

 

ir. H.T.C. van Stokkom 

 

 



5.a Verantwoording over het archiefbeheer in 2017

1 mededeling verantwoording archiefbeheer in 2017 

 
 
 

Verantwoording archiefbeheer in 2017 
 

Zaaknr. : 17.ZK00494/18.B0135 
Kenmerk : 18IT030833  
Barcode : *18IT030833* 

Mededeling voor het algemeen bestuur van 11 juli 2018. 
 
Portefeuillehouder: C.J.G.M. de Vet 
Beleidsveldbeheerder: Marie-José van Overveld 
 
 
Het dagelijks bestuur heeft de rapportage ten behoeve van de verantwoording van het archiefbeheer over 
2017 vastgesteld. De verantwoording komt voort uit de verplichting in de Archiefverordening (vastgesteld 
door het algemeen bestuur in 2015) om het algemeen bestuur minimaal tweejaarlijks te informeren over het 
archiefbeheer. Daarnaast moet het dagelijks bestuur in het kader van generiek interbestuurlijk toezicht 
jaarlijks hierover rapporteren aan de provincie. De indeling volgt de toezichtscriteria van de provincie. 
 
Lokale regelingen 
De Archiefverordening is vastgesteld en actueel. Er wordt een voorstel gedaan aan het DB over het nog vast 
te stellen Besluit Informatiebeheer. Er zijn voorzieningen getroffen voor de zorg voor de archieven bij 
‘verbonden partijen’ en andere samenwerkingsvormen.  
 
Goede, geordende en toegankelijke staat van analoge archiefbescheiden 
De analoge archiefbescheiden zijn sinds enkele jaren opgenomen in de archiefbewaarplaats op het Hof van 
Bouvigne. De dienstverlening verloopt volgens de servicenormen, zowel aan externe onderzoekers (o.a. 
Vrienden van de Keenesluis) als aan de ambtelijke organisatie. Op projectmatige basis zijn en worden de 
recente analoge archieven bewerkt en formeel overgebracht, waarna ze openbaar worden. Hierbij moet nog 
specifieke aandacht worden besteed aan de foto-archieven en analoge archiefbescheiden die in het verleden 
op de ‘buitenlocaties’ zijn geplaatst of gebleven. Zoals in het vorige verslag al vermeld, behoeft de 
toegankelijkheid en materiele verzorging van een deel van de reeds opgenomen historische archieven 
verbetering. De uitvoering van de reguliere beheerwerkzaamheden als vernietiging van analoge 
archiefbescheiden ligt nog niet op schema en de projectleiding en –aansturing vraagt veel aandacht. De 
procesmanager wordt geadviseerd het team op deze punten te versterken.  
 
Goede, geordende en toegankelijke staat van de digitale archiefbescheiden  
Digitale archivering vindt grotendeels plaats in formele informatie- en archiefssystemen, waarop 
gekwalificeerd beheer wordt gevoerd met het oog op duurzame toegankelijkheid. Dit beheer is het best 
georganiseerd ín en mét het organisatiebrede archiefsysteem DMS- Corsa. Ter verbetering van de 
dienstverlening aan publiek zal het DMS-Corsa in de loop van 2018 worden vervangen door een 
zaaksysteem; de informatie- en archieffunctie zal daarbij behouden blijven. Aandachtspunten zijn het 
vasthouden en verder uitbouwen van zaakgericht werken en archiveren en een zorgvuldige migratie van het 
sinds 2010 gevormde digitale archief naar een andere beheeromgeving. Archivering in verschillende 
procesapplicaties (voor HR en Vergunningverlening, toezicht en handhaving)  is ingericht. Hiervoor zijn 
verschillende optimalisaties voorzien.  Nog steeds vindt een deel van de digitale archivering plaats in 
onbeheerde omgevingen, zoals netwerkschijven en mailboxen. Het is de bedoeling om de invoering van het 
zaaksysteem te benutten, om dit verschijnsel terug te dringen.  
Het waterschap wil de dienstverlening en het daaraan verbonden uitgangspunt van zaakgericht werken 
verder optimaliseren. Daarvoor is onder meer een zaaktypecatalogus (ZTC) noodzakelijk. Op basis van de 
producten van het waterschap leveren de zaaktypen informatie over behandeling, doorlooptijden, 
statusinformatie, bewaartermijnen, vertrouwelijkheden, persoonsgegevens, beveiliging etc. 
De timing van de ontwikkeling van een lokale ZTC (afgestemd in Winnend Samenwerken) bleek gelijk te 
lopen met de ontwikkeling van de landelijke waterschaps-ZTC door het Waterschapshuis, waardoor de 
initiatieven nu zijn gecombineerd. Hierdoor kunnen de andere waterschappen profiteren van de ervaringen 
die bij Brabantse Delta worden opgedaan. Tevens geeft dit de mogelijkheid om direct betrokken te zijn bij de 
ontwikkeling van andere landelijke producten, gericht op verdere digitalisering van de waterschappen (zoals 
de Selectielijst).  
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Overbrenging van archiefbescheiden naar de archiefbewaarplaats  
Het waterschap heeft de archieven die daarvoor in aanmerking komen tijdig overgebracht. De resterende 
analoge archieven van de rechtsvoorgangers moeten uiterlijk in 2024 zijn overgebracht, en het digitale 
archief van Brabantse Delta in 2030. Op projectmatige basis wordt daar naartoe gewerkt. In de 
archiefbewaarplaats berusten verschillende archieven zonder formele verklaring van overbrenging. Deze 
verklaringen zullen er alsnog moeten komen, met –waar nodig- beperkingen op de openbaarheid in verband 
met persoonsgegevens.  
 
Archiefbewaarplaatsen, archiefruimten en E-depots 
De archiefbewaarplaats voor de analoge archiefbescheiden voldoet aan alle eisen. Het documenteren van de 
beheermaatregelen en de uitvoering daarvan behoeft enige verbetering. Voor de digitale archiefbescheiden is 
er nog geen E-depot (archiefbewaarplaats) in technische zin. Dit is voor het waterschap pas verplicht vanaf 
2030, maar het is raadzaam niet zo lang te wachten. Voorbereidingen worden getroffen, onder meer door 
zeer veel aandacht te besteden aan duurzame toegankelijkheid vanaf de bron. In de nabije toekomst heeft 
het waterschap zelf ook behoefte aan een E-depot. De oriëntatie is gaande en er is geld gereserveerd op de 
begroting. 
 
Bij elk onderdeel in de rapportage hebben de verantwoordelijke procesmanagers verbeteracties genoemd die 
zij ter hand nemen in 2018 en 2019.  
 
 
Toekomstige rapportages  
De hiervoor genoemde indicatoren leiden niet tot een volledig beeld van (alle eisen aan) de 
informatiehuishouding van het waterschap. Er ontbreken indicatoren, voortkomend uit andere wet- en 
regelgeving, zoals op het gebied van informatieveiligheid, privacy, openbaarheid of hergebruik van 
informatie. Tevens houden ze geen rekening met efficiency, gebruikersgemak, eigen beleidskeuzes en andere 
elementen die lokaal, in samenhang, van belang worden geacht. In de komende jaren zullen wij een vorm 
van monitoring en rapportage ontwikkelen, die zowel aan de ‘wettelijke indicatoren’, als aan de eigen 
behoeften aan inzicht tegemoet komt.  
 
 
 
 
 
Datum: 24 mei 2018 
Naam schrijver: M.T.H. Rouschop 
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1 jaarrapportage Muskus- en Beverrattenbeheer Brabantse waterschappen 2017 

 
 
 

Jaarrapportage Muskus- en Beverrattenbeheer Brabantse waterschappen 
2017 
 
Mededeling voor het algemeen bestuur van 11 juli 2018 
  
Portefeuillehouder: Kees de Jong 
Beleidsveldbeheerder: Arthur Meuleman 
 

Zaaknr. : 18.ZK02166/18.B0148 
Kenmerk : 18IT031550 
Barcode : *15IT031607* 

 
Bijgaand treft u ter kennisname de jaarrapportage Muskus- en Beverrattenbeheer Brabantse waterschappen 
2017. Binnen de Gemeenschappelijke Regeling met de Brabantse waterschappen (GR) is vastgelegd jaarlijks 
over de resultaten te rapporteren middels voorliggend document. De bestuurlijke vertegenwoordigers van de 
GR-waterschappen zijn betrokken bij het opstellen van voorliggende rapportage. 
 
Landelijke wordt een richtlijn van < 0,15 vangsten/km nagestreefd. Dit is het kantelpunt in efficiëntie, 
urenbesteding versus populatieomvang. Het kost relatief veel meer uren om ‘de laatste muskusrat te vangen’ 
en te veel uren en dode dieren om ‘het tij te keren’ als de populatie oploopt. Deze norm is in 2012 op basis 
van wetenschappelijk onderzoek door de landelijke bestuurlijke commissie muskusrattenbestrijding 
vastgesteld in overleg met alle bestrijdingsorganisaties. Met uitzondeling van het proefgebied rondom 
Dinteloord blijkt uit de cijfers dat we in het merendeel van de bestrijdingsgebieden in 2017 rond of onder de 
norm zitten. De landelijke richtlijn van < 0.15 v/km is voor geheel Brabant niet gehaald. Door de lichte 
stijging van het totaal aantal vangsten is het totaal resultaat voor 2017 op 0,16 v/km uitgekomen. Door weer 
snel onder de norm te komen wordt de beheersbaarheid makkelijker en houden we de kosten zo laag 
mogelijk én er hoeven minder dieren te worden gedood wat maatschappelijk ‘verantwoorder’ is.  
 
De populatie is de afgelopen jaren aan verandering onderhevig geweest. In de periode 2008-2011 is er in 
Brabant een stijgende lijn in de vangsten geweest en werd de landelijke richtlijn van < 0,15 vangsten/km 
niet gehaald. Door inzet van extra vanguren en een professionelere aansturing zijn er vanaf 2012 weer 
dalende vangsten. In 2014 is het resultaat van < 0,15 v/km weer behaald. Duidelijk is dat we met deze 
bezetting op het kantelpunt zitten; krimpen we nog verder dan kan de populatie toenemen wat niet  
wenselijk is. 
 
Juist nu eind 2016 de veldproef is afgerond hebben we een oploop van de populatie met name in het 
proefgebied rond Dinteloord. Het aantal gevangen muskusratten is in 2017 daardoor licht opgelopen en zal in 
2018 weer dalen. Tevens wordt op verzoek van de bestuurlijke vertegenwoordigers van het GR op dit 
moment onderzocht hoe de muskusrattenbestrijders en onderhoudsmensen van het watersysteem nog 
efficiënter met elkaar kunnen samenwerken. Hierbij is ook de toename aan Bevers een issue. Onze 
bestrijders worden regelmatig betrokken vanuit hun vak- en veldkennis mee te denken over de ontwikkeling 
van de Beverpopulatie, deze mee in beeld te brengen en herstel van schade. 
 
 
Datum: 28 mei 2018 
Naam schrijver: J. Rombouts 
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SAMENVATTING 
 
Muskus- en beverrattenvangst 2017 
 
Het streven van de bestrijding in Brabant is, nadat aan de landelijk gestelde richtlijn van < 0,15 v/km 
(vangsten per kilometer) wordt voldaan, deze verder omlaag te brengen naar een resultaat van < 0,10 
v/km. Geen onbelangrijk doel, omdat vanuit de bestrijding gezien de beheersbaarheid makkelijker gaat 
en er dan minder dieren hoeven te worden gedood, wat maatschappelijk een hot-item is. 
Sinds  2006 is er in Brabant een dalende lijn in de vangsten en voldoen steeds meer vanggebieden aan 
de landelijke richtlijn van < 0,15 v/km. In 2017 zijn de (muskusrat)vangsten in Brabant met 540 
vangsten gestegen ten opzichte van 2016 en daalde de velduren met 2227 uur ten opzichte van het jaar 
2016 (28.541 uur in 2016). Met uitzondeling van het proefgebied rondom Dinteloord blijkt uit de cijfers 
dat we in het merendeel van de bestrijdingsgebieden in 2017 rond of onder de norm zitten. De 
landelijke richtlijn van < 0.15 v/km is voor geheel Brabant niet gehaald. Door de lichte stijging van het 
totaal aantal vangsten muskusrat is het totaal resultaat voor 2017 op 0,16 v/km uitgekomen. 
 
Het aantal velduren voor de bestrijding van de muskus- en beverrat samen is vanaf 2012 stabiel rond de 
30.000 velduren. In 2017 zijn 26.914 velduren besteed aan de muskus- en beverrattenbestrijding. De 
afdelingsdoelstelling was om 30.000 velduren te maken. Door meer uitval door ziekte van bestrijders is 
die doelstelling niet gehaald.  
 
In Brabant zijn in het jaar 2017 11 beverratten gevangen. Dit zijn er minder dan het jaar 2016  
(36 beverrat vangsten). De tijdsbesteding in 2017 was 516 uur minder dan in het jaar 2016 (1115 uur in 
2016). Door de toenemende druk beverraten vanuit Duitsland geeft het landelijke beeld een stijging van 
beverratvangsten. Voor Brabant betekent dit dat we alert moeten blijven op de aanwezigheid van 
beverratten.  
 
Opruimen “Veldproef Dinteloord” 
Op 20 maart 2017 is gestart met het wegvangen van de populatie muskusratten die was ontstaan 
doordat drie jaar niet is gevangen in het proefgebied rondom het dorp Dinteloord. Hierbij is kosteloos 
hulp geboden van de bestrijdingsorganisaties van waterschap Scheldestromen en waterschap 
Rivierenland. In 2017 zijn in het proefgebied 1650 velduren gemaakt en 896 muskusratten gevangen, 
tegen normaal zo’n 40 in dat gebied (uiteraard met minder uren). Eind 2017 zijn de eerste schades van 
deze Veldproef hersteld voor een bedrag van € 65.000,- Deze kosten zijn conform afspraak ingediend bij 
de Unie van waterschappen. Verwachting is dat dit bedrag in vijf jaar tijd op kan lopen tot € 500.000,-. 
 
Bever 
De beverpopulatie ontwikkelt zich sneller dan verwacht in Nederland en ook in Brabant. Dit leidt soms 
tot conflicten in het watersysteem (stremming)  of met waterkeringen (graverij). Om deze problemen 
de hand te bieden is er met de provincie Nood-Brabant een beverprotocol vastgesteld om waar nodig 
direct te kunnen ingrijpen. Ondanks dat op dit moment het beheer van de beverpopulatie geen taak is 
van de muskus- en beverratbestrijders  wordt er ondersteuning geboden bij de uitvoering van het 
beverprotocol. De bestrijders signaleren en leggen gegevens van sporen en schades meteen digitaal vast 
in een daarvoor ontwikkelde App zodat de onderhoudsdiensten ongewenste schades meteen kunnen 
oppakken. Over de kosten en taakverdeling wordt zowel met de provincies als landelijk op bestuurlijk 
niveau nog gesproken.  
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1 Inleiding 
 
 

1.1 Inleiding  

Deze rapportage omvat een evaluatie van de muskus- en beverratbestrijding in het jaar 2017. Hierbij 
zal worden ingegaan op de behaalde resultaten in 2017, waarbij een beknopte analyse wordt gegeven 
van de vangstontwikkeling ten opzichte van ingezette velduren. Tevens wordt een totaal beeld gegeven 
van de besmetting in het gebied per 2017.  
 

 
1.2 Doel van bestrijding 

Doel van de bestrijding is het voorkomen van schade aan voornamelijk waterstaatswerken, zoals dijken 
en oevers van watergangen, waardoor de veiligheid in het geding komt, maar ook vraatschade aan 
gewassen (economische schade). Muskusratten vormen een bedreiging voor de waterkering en oevers en 
daarmee ook de veiligheid tegen overstromingen en ongelukken in voornamelijk de landbouw door 
ondergraving van oevers en ook spoorwegtracés en wegen. Met bestrijden wordt eveneens een bijdrage 
geleverd aan het voorkomen van vraatschade aan landbouwgewassen. Naast de muskusratten komen er 
in Nederland ook beverratten voor. Dit zijn evenzeer forse knagers die ook grote holen kunnen graven.  
 
Om te voorkomen dat de bestrijding van de beverratten ten koste gaat van de natuurontwikkeling op 
faunagebied (uitzetten van bevers, otters, dassen, en dergelijke) worden beverratten in vangkooien 
levend gevangen en pas daarna gedood. Dit maakt de bestrijding aanzienlijk intensiever dan de 
muskusrattenbestrijding. De bestrijding van de muskus- en beverrat vereist vakmanschap met een grote 
kennis van de dieren- en plantenwereld. Het is immers de bedoeling om louter de muskus- en beverrat 
uit het ecosysteem te verwijderen, waarbij andere dieren (zo genoemde bijvangsten) in principe niet, 
of zo min als mogelijk, worden (bij)gevangen, dan wel worden verstoord of gedood. Naast dit 
kwaliteitsaspect is het voorkomen van dierenleed een randvoorwaarde die mede bepalend is of de 
maatschappelijke aanvaardbaarheid van de muskus- en beverratbestrijding op peil blijft. Bij een goede 
uitgevoerde bestrijding staan deze kwaliteitseisen hoog in het vaandel. Mede om deze reden is voor een 
correcte uitvoering van de bestrijding een gedragscode opgesteld, om deze kwaliteitseisen te 
waarborgen. Het is evident dat die kwaliteit goed haalbaar is bij een lage populatie. Hoe lager de 
populatie hoe minder vangmiddelen moeten worden geplaatst. Dit vermindert de kans op bijvangsten 
en dierenleed.  
 
 
1.3 Discussie nut en noodzaak  

Uit onderzoek in de afgelopen jaren naar “de nut en noodzaak van de bestrijding”, is vastgesteld dat de 
bestrijding moet worden voortgezet om het veiligheidsrisico’s laag te houden, met het besef dat 
onderzoek naar een ethische meer gewenste strategie voortgang moet hebben. De maatschappelijke 
aandacht voor de bestrijding van muskusratten is de afgelopen jaren sterk toegenomen. Ondanks dat 
nut en noodzaak tot bestrijden is aangetoond, blijft de discussie in het politiek-bestuurlijke domein 
doorgaan. Daarbij spelen emotie rond het doden van dieren en dierenwelzijn een rol van betekenis. 
Daarom is door de Unie van Waterschappen in overeenstemming met betrokken partijen een 
(aanvullend) onderzoeksprogramma opgesteld voor de jaren 2012-2016. In 2011 is opdracht gegeven 
voor het opstellen van een wetenschappelijk verantwoord onderzoeksprogramma voor een Veldproef en 
studie. Dit om meer inzicht te krijgen in de populatie- ontwikkeling bij verschillende omstandigheden 
en aanpak van bestrijding of zelfs niet bestrijden. Dit programma is afgestemd met wetenschappers, 
dierenwelzijn organisaties, leden van de landelijke bestrijdingsorganisaties, LTO Nederland, 
Rijkswaterstaat en het Bosschap. Deze wetenschappelijke proef is op 1 januari 2013 gestart. De 
resultaten worden rond de zomer van 2018 verwacht. 
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2 Wet- en regelgeving 
 
2.1 Wet natuurbescherming 

Met de inwerkingtreding van de Waterwet per 1 juli 2011 wordt de bestrijding integraal door de 
waterschappen uitgevoerd. Op 1 januari 2017 is de Wet natuurbescherming in werking getreden. In 
deze nieuwe wetgeving zijn verschillende natuurwetgevingen samengebracht. Ook met de bestrijding 
van muskus- en beverratten dient men zich te houden aan deze regelgeving. De muskus- en beverrat 
hebben geen beschermde status, maar regels met betrekking tot betreding van terreinen en verstoring 
en beschadiging van de flora en fauna dienen in acht genomen te worden. 
 
De muskus- en beverrattenbestrijding geschiedt op grond van opdracht ex artikel 3.18 Wet 
natuurbescherming, om de omvang van de populatie muskus- en beverratten te beperken. Op basis 
hiervan kunnen Gedeputeerde Staten de bestrijding van muskus- en beverratten mogelijk maken in het 
belang van de openbare veiligheid (en ter voorkoming van belangrijke schade aan gewassen en 
wateren). Kenmerkend aan deze wet is dat regels voor de bescherming van in het wild levende planten 
en diersoorten zijn samengebracht. Door deze wetgeving wordt uitvoering gegeven aan de 
internationale verplichting tot bescherming van de flora en fauna. Tevens kent de wet een uitgebreid 
stelsel van bepalingen ten aanzien van het beheer van diersoorten, zoals regels met betrekking tot 
verontrusting of doden van dieren die schade of overlast veroorzaken. Bij provinciaal besluit zijn bij 
uitvoering van opdracht ex artikel 3.18 vangmiddelen en vergunningen geregeld waarmee (de 
waterschappen) deze dieren in het kader van de bestrijding mogen vangen en doden. Het gebruik van 
klemmen is in de nieuwe wet vrijgesteld van ontheffing bij gebruik voor de bestrijding van de muskus- 
en beverrat. 
 
2.2 Aanwijzing bestrijders 

Gedeputeerde Staten van Noord Brabant hebben op basis van de Flora- en Faunawet en diens 
rechtsopvolger, per 1 januari 2017, Wet natuurbescherming personen of categorieën van personen 
aangewezen die de bestrijding mogen uitvoeren. Verder zijn in de aanwijzing de gronden aangewezen 
waarop de bestrijding plaats mag vinden evenals de middelen waarmee de bestrijding mag worden 
uitgevoerd. Gedeputeerde Staten van Noord Brabant hebben in 2010 het besluit genomen tot aanwijzing 
van alle bestrijders in dienst van de Brabantse waterschappen voor het “beperken van de stand van de 
muskus- en beverrat” voor het hele provinciale grondgebied, met gebruikmaking van onder andere 
vangkooien en klemmen. De bestrijders zijn bij waterschap Brabantse Delta ondergebracht voor heel 
Brabant (onder de maas) en er is een Gemeenschappelijke Regeling gesloten met beide andere 
waterschappen. 
 
2.3 Gedragscode 

De gedragscode muskus- en beverratbestrijding is in 2017 geïntegreerd in de “Gedragscode 
Waterschappen”. Deze wordt vastgesteld door de minister en heeft daarmee een juridische status.  
In de “Gedragscode Waterschappen” zijn de werkinstructies muskus- en beverrattenbestrijding 
opgenomen. Door de kabinetsformatie in 2017 is de vernieuwde “Gedragscode Waterschappen” nog niet 
vastgesteld. In de uitvoering van de bestrijdingstaak wordt wel volgens de code gewerkt. 
  
De landelijke “Gedragscode Waterschappen” waar de werkinstructies voor de muskus- en 
beverrattenbestrijding zijn opgenomen is zorgvuldig opgesteld en is in lijn met de natuurwetgeving.  
Er is zo veel als mogelijk rekening gehouden met de praktische uitvoerbaarheid. Een landelijke 
gedragscode bevordert een uniforme uitvoering van de bestrijding en borgt een zorgvuldige manier van 
werken.  
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2.4 Wet natuurbescherming en Natura 2000-gebieden 

De Europese Unie heeft zich ten doel gesteld uiterlijk in 2010 de achteruitgang van de biodiversiteit te 
stoppen. De Europese Commissie wil dit bereiken door een netwerk van belangrijke natuurgebieden te 
realiseren, het Natura 2000 netwerk. Alle lidstaten nemen maatregelen die nodig zijn om dit netwerk te 
realiseren, waarbij voor beschermde soorten en habitattypen belangrijke gebieden zijn aangewezen. De 
zogenaamde Natura 2000-gebieden. De wettelijke bescherming van deze gebieden is per 1 januari 2017 
geregeld in de Wet natuurbescherming.  
 
Voor de aangewezen Natura 2000 gebieden worden op grond van de Wet natuurbescherming 
beheersplannen opgesteld, waarin het beheer van het gebied en zijn omgeving geregeld wordt. Dit 
betekent dat alle vormen van “bestaand gebruik” in en rond deze gebieden ook aan deze doelstellingen 
worden getoetst. De bestrijding van de muskus- en beverrat is een “bestaand gebruik” en wordt door de 
Provincie Noord-Brabant ook zodanig opgenomen in de op te stellen beheerplannen. In de Natura-2000 
gebieden worden jaarrond muskus- en beverratten bestreden met behulp van klemmen, fuiken en 
vangkooien. 
 
Omdat het plaatsen en legen van de klemmen en vangkooien ook buiten de reguliere infrastructuur 
plaatsvindt, kan in principe verstoring optreden door betreding. Omdat de activiteit op beperkte schaal 
en in goed overleg over de wijze van betreding plaatsvindt zijn de effecten gering (iedere bestrijder 
overlegt in zijn of haar gebied met de terreinbeheerders hoe de gebieden worden betreden). De 
conclusie is dan ook dat het bestrijden van de muskus- en beverrat nauwelijks negatieve effecten 
veroorzaakt op de vastgestelde instandhoudingdoelen.  
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3. Bestrijdingsresultaten 2017 
 
3.1 Prestatie doelstelling 2017 

Vanaf 2012 wordt landelijk gestuurd op vangsten per kilometer waterloop (v/km), waar voorheen werd 
gestuurd op vangsten per uur (v/u). Op vangsten per kilometer is beter bedrijfsmatig te sturen dan op 
vangsten per uur, zeker bij lage populaties. In het uitvoering- en registratiesysteem van vangsten zijn 
beide in beeld en geven een prima handvat als vergelijkingsmateriaal. 
 
Het streven voor 2017 was om de vangsten in het hele beheersgebied nog verder omlaag te brengen. De 
doelstelling voor 2017 was voor het beheersgebied de vangstnorm van < 0.15 v/km te behalen. Dit bleek 
een ambitieuze doelstelling, maar door de dalende lijn van de voorgaande jaren zou dit mogelijk zijn. 
Het uiteindelijke resultaat van 0.16 v/km voor het gehele beheersgebied voldoet net niet aan deze 
doelstelling. De landelijke doelstelling waaraan Brabant wil voldoen van < 0.15 v/km is hiermee niet 
behaald. 
 
In onderstaand kaartoverzicht is de gemiddelde besmettingsgraad (v/km vangsten per kilometer) per 
uurhok (5 x 5 km = 25 km²) van de Brabantse waterschappen weergegeven. Voor een grafisch overzicht 
van de vangstontwikkeling in de afgelopen drie jaar en bestede uren in relatie tot vangsten in de 
periode 1987-2017 wordt verwezen naar bijlage 2.  
 
 2015                                                                                     2017 

     
 

 

van 0,00 0,15 0,35 0,75 1,10 1,50 1,85 2,25 3,00 >3,75 

tot 0,15 0,35 0,75 1,10 1,50 1,85 2,25 3,00 3,75   

 

 

3.2 Toetsing resultaten aan landelijke norm 

Om het effect van de bestrijding landelijk op een eenduidige wijze te kunnen meten en vergelijken is 
een landelijke vangstnorm (v/km vangsten per kilometer) vastgesteld. Het normgetal (v/km) is ‘de 
richtlijn’ en geeft per periode aan, de totale vangsten in een gebied, uurhok of deelgebied, gedeeld 
door het aantal kilometers dat in een gebied, uurhok of deelgebied aanwezig is. Naast deze indicator 
worden de vangsten en velduren ook geregistreerd in vangsten per uur (v/u). Deze indicatoren worden 
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gebruikt voor daadwerkelijke aansturing van de bestrijding in het veld. Het effect van de bestrijding in 
Brabant ten opzichte van de landelijke norm wordt bovenstaand weergegeven. De landelijke 
doelstelling is <0,15 v/km.  
 
3.3 Bijvangsten 

Bij het bestrijden van muskusratten wordt gestreefd naar het voorkomen en minimaliseren van 
bijvangsten. De voorschriften in de wetgeving evenals de maatschappelijke aanvaardbaarheid zijn 
hierbij sturend. Vangmiddelen worden voor zover mogelijk zo ontworpen en geplaatst dat bijvangsten 
worden beperkt. Ondanks de getroffen maatregelen om bijvangsten te voorkomen is het onvermijdelijk 
dat een aantal andere diersoorten wordt (bij)gevangen. Onderzoek heeft uitgewezen dat bij de 
bijvangsten geen soorten voorkomen die in hun voortbestaan worden bedreigd. Belangrijk is dat door de 
bestrijding in het kader van wetgeving, alles is gedaan (zorgplicht), om te voorkomen dat andere dieren 
worden (bij)gevangen. Om hier uitvoering aan te geven is dit onderdeel in de landelijke gedragscode 
vastgesteld en ingevoerd. De gerapporteerde bijvangsten zijn dode dieren. Levende vangsten worden 
teruggezet met uitzondering van de bruine rat.  
 
3.4 Veldproef “Objectbescherming Dinteloord” 

Beging 2014 is gestart met de wetenschappelijke proef objectbescherming rondom het dorp Dinteloord. 
Doel hiervan was de populatie muskusratten wel te volgen en te monitoren, maar ze niet te vangen. 
Hierbij mochten geen veiligheidsrisico’s ontstaan, wat ook niet is gebeurd. Na drie jaar proef is op 20 
maart 2017 gestart met het wegvangen van de geroeide populatie muskusratten. Hiervoor is kosteloos 
hulp geboden door de bestrijdingsorganisaties van waterschap Scheldestromen en waterschap 
Rivierenland. Met een groep van 16 bestrijders is in drie weken tijd het hele proefgebied bewerkt en is 
de eerste ronde van wegvangen gerealiseerd. Na drie weken waren er ongeveer 700 muskusratten 
gevangen. De rest van 2017 is bewerkt door de bestrijders van de eigen organisatie. De vangsten in het 
proefgebied liepen tot het einde van het jaar op tot 896 stuks. De totale tijdbesteding was 1650 
velduren waarvan 713 uur geleverd zijn door bestrijders van de ondersteunende waterschappen. Begin 
2018 is wederom eenzelfde gezamenlijke actie gepland zodat deze resultaten meegenomen kunnen 
worden in de uitkomsten van de wetenschappelijke veldpoef.  
Na de eerste wegvangsessie zijn ook de eerste schades voor een bedrag van € 65.000,-in het 
proefgebied hersteld. De verwachting is dat dit de komende vijf jaar op kan lopen tot € 500.000,-. 
Het schadebedrag wordt volgens afspraak vergoed door de Unie van Waterschappen.  
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4 Organisatie en personeel 
 
4.1 Formatie  

Voor de uitvoering van muskus- en beverrattenbestrijding in 2017 bij de drie Brabantse waterschappen 
bestond de personeelsformatie in 2017 uit 29 muskusrattenbestrijders, aangestuurd door 2 rayonleiders. 
Ter compensatie beverraturen is tijdelijk 1 inhuurkracht ingezet. Voor de beleidszaken is er een 
beleidsadviseur muskus- en beverrattenbestrijding die in een samenwerkingsverband tussen Zeeland en 
Brabant deze taak vervult. Het afdelingshoofd Onderhoud en Muskusrattenbeheer is 
eindverantwoordelijk voor de bestrijding. 
 
4.2 Urenbesteding bestrijding  

In 2017 zijn aan directe velduren door 29 bestrijders en 1 inhuurkracht, 26.914 velduren gemaakt voor 
de muskus- en beverratbestrijding. Dit komt er op neer dat van de werkbare uren ongeveer 65% aan 
velduren wordt besteed. De overige 35% zijn besteed aan andere werkzaamheden, werkoverleg, 
ziekteverzuim, vakantieverlof, ontziemaatregelen, IKB verlof en opleidingen. De afdelingsdoelstelling 
was om in 2017 30.000 velduren te maken. Door een hoger ziekteverzuim is dit niet gehaald. 
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5 Externe factoren en ontwikkelingen 
                                                                                                           

5.1 Ontwikkeling natuurvriendelijke oevers en natuurherstel 

Bij aanpassingen aan de watersystemen en herinrichtingen van gebieden worden de oevers op de 
plaatsen waar dit mogelijk is van traditioneel naar meer natuurlijk of duurzaam ingericht. Dit betekent 
bredere plasbermen begroeid met een dichte rietvegetatie op de grens van het doorstroomprofiel, al 
dan niet voorzien van een oeververdediging. In natuurlijke en duurzame oevers worden bij de aanleg 
direct schijnduikers opgenomen. Positieve zaken als natuurontwikkeling en natuurlijk beheer hebben 
voor de muskusrattenbestrijding wel een schaduwzijde. Deze leiden vaak tot een verbetering van de 
leefomstandigheden van de muskus- en beverrat. De aanleg van duurzame en natuurvriendelijke oevers 
heeft wel enigszins nadelige gevolgen voor de bestrijding, doordat deze door dergelijke maatregelen 
wordt bemoeilijkt. Ook maken brede rietkragen het moeilijker om de aanwezigheid van muskusratten 
te ontdekken en te bestrijden. Het anders inrichten van deze oevers en het gewijzigde maaibeleid 
(bijvoorbeeld eenzijdig maaien van oevers) maken de watergang een nog geschiktere biotoop voor de 
muskus- en beverrat. Concreet betekent dit dat een bestrijder meer tijd nodig heeft om dergelijke 
gebieden te bewerken en te speuren. Vanuit de bestrijding is het dus van belang op deze 
ontwikkelingen te anticiperen en zorg te dragen voor een lage populatie. Het plaatsen van schijnduikers 
bij de aanleg van natuurvriendelijke oevers helpt het werk te optimaliseren. Aanleg van natuurgebieden 
en het natuurlijker beheren van watergangen is een positieve ontwikkeling. Consequentie is wel dat 
deze ontwikkelingen extra personele inzet vragen van de bestrijding om hetzelfde resultaat te kunnen 
behalen. Om deze ontwikkeling het hoofd te kunnen bieden én transparant om te kunnen gaan met de 
toenemende vraag naar andere taken (de bestrijder is immers een van de ‘ogen en oren in het veld’) is 
een nota in voorbereiding die eind 2018 zal worden voorgelegd.  
 
5.2 Maatschappelijke ontwikkelingen 

Dieren zijn voor veel mensen wezens met een gevoel en bewustzijn en dienen daarom op respectvolle 
wijze behandeld te worden. Het dierenwelzijn is door ontwikkelingen in de bio-industrie en de handel 
in dieren onderwerp van discussie. Daarnaast wordt het voortbestaan van veel in het wild levende 
dieren bedreigd. Zo wordt gestreefd naar verbetering en versterking van de morele en juridische status 
van dieren door middel van handhaving van groene wetten (per 1 januari 2017 de nieuwe Wet 
natuurbescherming). Maatschappelijk staat het doden van dieren steeds meer ter discussie, ook al 
gebeurt dit legitiem. Maatschappelijke organisaties die zich inspannen voor de belangen van dieren 
hebben een groeiende achterban en maken actiever gebruik van de mogelijkheden om het doden van 
dieren tegen te gaan. De ervaring leert dat de muskusrattenbestrijding intensief gevolgd wordt door 
deze organisaties. Er wordt meegekeken over de schouder van de bestrijder, wat wel een druk legt op 
het bestrijdingspersoneel. Dit vraagt ook om cultuurverandering bij de bestrijder. Alleen alles weten 
over de natuur  en het vangen van muskusratten is niet meer voldoende. Het verhaal achter de 
bestrijding moet verteld kunnen worden en contacten met burgers en organisaties zijn belangrijk 
geworden. Verantwoording afleggen over het handelen in de natuur wordt vanzelfsprekend. Dit stelt 
niet alleen meer eisen aan het bestrijdingspersoneel maar ook aan de organisatie hiervan. 
Juist om de maatschappelijke discussie rondom het nut en de noodzaak van bestrijding breed te kunnen 
voeren zijn de resultaten van de Veldproef van cruciaal belang.  
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6 Conclusies en aanbevelingen 

 

 
6.1 Conclusies 

Geconcludeerd kan worden het bestrijden van de Muskusrat gemiddeld over heel Brabant net niet 
voldoet aan de landelijke richtlijn van onder de 0,15 vangsten per kilometer watergang. Het aantal 
vangsten is ten opzichte van 2016 toegenomen en het aantal velduren is gedaald ten opzichte van 2016. 
In 2017 zijn 3797 muskusratten gevangen ten opzichte van 3253 vangsten in 2016 mede als gevolg van 
de Veldproef. 
Het aantal gevangen beverratten is gedaald van 36 vangsten in 2016 naar 11 vangsten in 2017. 
De eerste ronde “opruimen Veldproef Dinteloord” heeft in 2017 896 vangsten opgeleverd. 
 
 
6.2 Aanbevelingen 

Aanbevolen wordt om:  
- alle vanggebieden op korte termijn te laten voldoen aan de landelijk gestelde norm van < 0,15 

v/km. En daarvoor andere vangst-strategieën in te voeren met de nadruk op meer gezamenlijke 
verantwoordelijkheid; 

- voor de beverrat aandacht te houden op doorstroom vanuit de Duitse grens; 
- de focus te leggen op de gebieden daar waar het hardst nodig is. voor 2018 zijn dit de gebieden 

langs de Maas doorlopend naar het Hollands Diep en Volkerak, de Dommel en Hertogswetering; 
- om de in voorbereiding zijnde nota eind 2018 bestuurlijk voor te leggen waarin wordt 

aangegeven hoe om te gaan met ontwikkeling als gevolg van natuurontwikkeling én de 
toenemende vraag naar andere taken (zoals Beverinventarisatie). 

Tevens zal het proefgebied objectbescherming omgeving Dinteloord aandacht vragen van het 
wegvangen van de gegroeide populatie muskusratten tot populatieniveau van de start van de proef. 
Hiervoor wordt nogmaals extra ondersteuning verleend door bestrijders uit Zeeland en Zuid-Holland. 
 
Voorwaarde hiervoor is wel dat er voldoende formatie is en blijft om meer richting de benodigde en 
afgesproken 30.000 velduren voor bestrijding te kunnen maken. Hiervoor wordt in 2018 een strategische 
personeelsplanning (SPP) opgesteld en bestuurlijk voorgelegd.  
Door optimale inzet hoeven er weinig dieren te worden gedood en zijn er veel minder bijvangsten 
doordat er minder vangmiddelen nodig zijn. De vangmethode is dan veelal actief met de klem en zal er 
veel minder passief met de fuik gevangen worden. Dit alles is maatschappelijk gewenst. Om dit te 
bereiken zal daar waar de inzet het hardst nodig is de meeste inzet plaats moeten vinden. Door 
intensieve en enthousiaste samenwerking is er vertrouwen dat de doelstellingen worden gehaald. 
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Bijlage 1 De Muskusrat en Beverrat 

 
 
De muskusrat (ONDATRA ZIBETHICUS) 
  
Muskusratten (Ondatra zibethicus) behoren tot de orde 
van de woelmuizen (Microtdae). 
De naam is terug te voeren op de muskusklieren onder 
de staart, die een sterke muskusachtige geur 
verspreiden. Deze in Europa grootste woelmuissoort is, 
evenals de Woelrat en in mindere mate de Noordse 
woelmuis, aangepast aan een semi-aquatische 
levenswijze. Volgroeide muskusratten kunnen een kop-
romp lengte behalen van  25-35 cm met een staart van 
19-27 cm. Het gewicht kan oplopen tot ca 1-1.5 kg. De 
lange staart is zijdelings afgeplat en de achterpoten 
bezitten lange borstelharen en kleine zwemvliezen voor 
efficiënt zwemmen. Muskusratten kunnen tot circa 10-15 minuten onder water blijven  en kunnen ook 
onder water knagen. De vacht is dichtbehaard, wat hun waarde als pelsdier verklaart. De dieren zijn licht 
roodbruin en soms zeer donker van kleur. Vanwege hun smakelijke vlees worden ze ook wel waterkonijn 
genoemd, maar mogen niet meer geconsumeerd worden. Muskusratten zijn afkomstig uit Noord-Amerika. 
Zij zijn als pelsdier ingevoerd in onder andere Europa en delen van de voormalige Sovjet-Unie. In 1905 
gebeurde dit in Tsjecho-Slowakije, later gevolgd door Finland (1922), Engeland (1927-1929) en Frankrijk 
(1928). 
 
Toen op 21 mei 1941 bij Valkenswaard  de eerste muskusrat werd gevangen, had Nederland er een 
diersoort bij. Op 15 december 1970 is door drs. W.J. Doude van Troostwijk de vangstontwikkeling in 
Zeeuws-Vlaanderen van 1941 tot 1970 gerapporteerd. Werden er tussen 1941 en 1947 twee vangsten 
genoteerd, waren dit er in 1970 al 1400. In het jaar 2000 was het aantal gevangen muskusratten in  
Zeeuws-Vlaanderen opgelopen tot ruim 31.000. 
Al rond 1935 werd het eerste Muskusrattenbesluit vastgesteld. Muskusrat, bisam, bisamrat, waterkonijn, 
allemaal namen voor één en hetzelfde dier. In Nederland wordt de naam muskusrat het meest gebruikt. 
Muskusratten blijven niet op een plaats, tweemaal per jaar, in het voor en najaar, gaan ze op zwerftocht 
(de trekperiode). Vooral de mannetjes zien daarbij niet op tegen flinke afstanden, soms leggen ze wel een 
paar kilometer per dag af. Muskusratten zijn uitstekende zwemmers, echte waterratten, die moeiteloos 
tijden onder water kunnen blijven. Het hol wordt gegraven in (begroeide) oeverkanten. De in- en 
uitgangen zijn vrijwel nooit zichtbaar, die liggen onder de waterspiegel. In de nestkom worden de jongen 
geboren. In een voor de muskusrat ideaal klimaat vindt de blijde gebeurtenis per jaar ongeveer drie tot 
vier keer plaats. Elke worp telt gemiddeld 5-6 jongen. Als vuistregel geldt dat het echtpaar muskusrat zich 
in een jaar vertienvoudigd. Een duizelingwekkende voortplantingssnelheid. 
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De beverrat (MYOCASTER COYPUS) 
 
De beverrat (Myocastor coypus) is afkomstig uit het 
subtropisch deel van Zuid-Amerika. De soort wordt ook 
wel Nutria genoemd. De beverrat is veel groter dan de 
muskusrat: het dier meet zonder staart ongeveer 60 
centimeter (met de ronde staart meegerekend 
ongeveer 1 meter) en weegt gemiddeld zo’n 6 kilo. 
Allerlei kleuren komen voor, van de normale wildkleur 
naar effen kleuren, vooral grijs en ook zwart. De 
kleuren zijn een gevolg van het feit dat een deel van 
deze dieren uit gevangenschap afkomstig is. 
Beverratten hebben, anders dan de muskusrat, van 
oorsprong geen strak jaarschema wat betreft de reproductie. De indruk bestaat echter dat er hier toch 
enige aanpassingen aan de temperatuurwisseling plaatsvindt. Ze krijgen 2 tot 3 maal per jaar jongen en 
met een worpgrootte van ongeveer dezelfde omvang als bij de muskusrat (5-6 stuks) gaat de reproductie 
bij de beverrat dus wat langzamer. De draagtijd van de beverrat is 132 dagen. De draagtijd van een 
beverrat is veel langer als van een muskusrat die een gemiddelde draagtijd  heeft van 25-28 dagen. Een 
beverrat kan 10 jaar en ouder worden, maar de populatie bestaat grotendeels uit jaarlingen en in veel 
mindere mate uit twee- en driejarigen. 
 
De beverrat graaft niet zo fanatiek als de muskusrat. De laatste graaft met variërende waterstanden 
omhoog en omlaag, de muskusrat wil immers het waterslot aan de toegang tot de bouw in stand houden. 
Een beverrat (groter, minder natuurlijke vijanden) maakt een hol op de hoogte van de waterlijn en neemt 
soms zelf ver van het water verwijderd een oude konijnenpijp in gebruik, bijvoorbeeld in een altijd 
droogstaande winterkade. De beverrat kan grote gewasschade veroorzaken. Zowel natuurlijke 
oeverkantvegetaties als cultuurgewassen onder andere maïs, bieten en zoetwatermossels. Een ander 
belangrijk kenmerk van de beverratvrouwtjes is dat de tepels om de jongen te zogen vrij hoog opzij van 
het lichaam zitten. Zo kan het zogen in het water plaatsvinden. Nu de winters in Nederland niet bijzonder 
koud meer zijn overleeft de beverrat steeds beter. 
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Bijlage 2 Grafische overzichten vangstontwikkeling Brabant i.r.t. bestede uren 

 
Muskusrattenbeheer Brabantse Waterschappen 2015 t.m. 2017 
 
 
 
 

 
LIJNGRAFIEK VANGSTEN T.O.V. BESTEDEN UREN 1987-2017 Muskusrattenbeheer Brabantse Waterschappen 
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Jaar Vangsten Uren
Vangsten 

per uur

Uren        

per km

Vangsten 

per km

87 20.507 39.614 0,52 1,71 0,88

88 17.726 39.935 0,44 1,72 0,76

89 13.988 39.247 0,36 1,69 0,60

90 9.460 37.061 0,26 1,60 0,41

91 6.341 34.167 0,19 1,47 0,27

92 6.118 35.322 0,17 1,52 0,26

93 5.024 33.033 0,15 1,42 0,22

94 3.657 34.628 0,11 1,49 0,16

95 3.680 32.300 0,11 1,39 0,16

96 2.606 32.558 0,08 1,40 0,11

97 1.507 30.155 0,05 1,30 0,06

98 1.701 30.697 0,06 1,32 0,07

99 2.261 29.606 0,08 1,27 0,10

00 2.181 30.394 0,07 1,31 0,09

01 2.358 29.601 0,08 1,27 0,10

02 2.446 29.994 0,08 1,29 0,11

03 2.281 29.437 0,08 1,27 0,10

04 3.106 30.358 0,10 1,31 0,13

05 2.686 29.507 0,09 1,27 0,12

06 2.499 30.989 0,08 1,33 0,11

07 3.133 34.629 0,09 1,49 0,13

08 2.976 35.150 0,08 1,51 0,13

09 3.650 32.589 0,11 1,40 0,16

10 5.572 32.212 0,17 1,39 0,24

11 5.760 35.973 0,16 1,55 0,25

12 4.092 29.715 0,14 1,28 0,18

13 3.752 29.871 0,13 1,29 0,16

14 3.472 28.903 0,12 1,24 0,15

15 3.496 28.318 0,12 1,22 0,15

16 3.253 28.541 0,11 1,23 0,14

17 3.793 26.314 0,14 1,13 0,16

17A 4.689 27.027 0,17 1,16 0,20

17 is exclusief resultaten proefgebied Dinteloord 
17A is inclusief resultaten proefgebied Dinteloord 
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Bijlage 3 Overzicht bijvangsten 2017 

 
Bijvangsten muskusrat Muskusrattenbeheer Brabantse Waterschappen 2017  

Nr. Soort Conibear

Duikera
fzettin

g

Gro
ndklem

Postklem

Schijn
duiker

Totaal

001 woelrat 157 4 35 15 3 214

002 bruine rat 134 64 23 20 25 266

003 bunzing 6 2 3 1 12

006 amerikaanse nerts 11 1 1 7 6 26

121 waterhoen 4 1 4 1 1 11

122 wilde eend 34 1 3 1 39

125 meerkoet 2 1 1 3 1 8

126 waterral 1 1 2

129 blauwe reiger 1 1

130 fuut 2 2

142 aalscholver 23 9 4 1 37

144 kuifeend 1 1

201 aal 4 6 10

247 snoek 7 11 2 3 23

248 zeelt 4 10 1 15

249 baars 1 1 2 4

250 karper 1 1 3 5

251 brasem 1 1

263 blankvoorn 1 1

264 ruisvoorn 4 4

266 spiegelkarper 1 1

372 wolhandkrab 4 4

377 amerik. rivierkreeft 1 16 1 18 36

Totaal 398 110 80 62 73 723
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 Bijlage 4. Resultaten per waterschap 
 
Beheersgebied Aa en Maas 

Jaar Vangsten Uren Vangsten per uur Uren        per km Vangsten per km 

2015 761 7.327,50 0,10 0,96 0,10 

2016 1.044 8.030,00 0,13 1,05 0,14 

2017 1.345 7.061,50 0,19 0,93 0,18 

Vangsten muskusrat 

 

Jaar Vangsten Uren Vangsten per uur Uren        per km Vangsten per km 

2015 9 705,00 0,01 0,09 0,00 

2016 22 770,50 0,03 0,10 0,00 

2017 3 329,75 0,01 0,04 0,00 

Vangsten beverrat 

 
 
 
Beheersgebied De Dommel 

Jaar Vangsten Uren Vangsten per uur Uren        per km Vangsten per km 

2015 347 6.960,00 0,05 1,18 0,06 

2016 305 6.017,50 0,05 1,02 0,05 

2017 669 6.148,50 0,11 1,04 0,11 

Vangsten muskusrat 
 

Jaar Vangsten Uren Vangsten per uur Uren        per km Vangsten per km 

2015 0 77,50 0,00 0,01 0,00 

2016 14 257,00 0,05 0,04 0,00 

2017 7 167,00 0,04 0,03 0,00 

Vangsten beverrat 

 
 
 
Beheersgebied Brabantse Delta 

Jaar Vangsten Uren Vangsten per uur Uren        per km Vangsten per km 

2015 2.388 14.030,25 0,17 1,44 0,24 

2016 1.904 14.493,50 0,13 1,48 0,20 

2017 2.675 13.817,75 0,19 1,42 0,27 

Vangsten muskusrat 
 

Jaar Vangsten Uren Vangsten per uur Uren        per km Vangsten per km 

2015 0 100,50 0,00 0,01 0,00 

2016 0 88,00 0,00 0,01 0,00 

2017 1 102,50 0,01 0,01 0,00 

Vangsten beverrat 

 



5.c Nationale en regionale waterkwaliteitsanalyses (ledenbrief Unie)

1 mededeling Nationale en regionale waterkwaliteitsanalyses (ledenbrief Unie) 

 
 
 

Nationale en regionale waterkwaliteitsanalyses (ledenbrief Unie) 
 

Zaaknr. : 18.B0138/18.ZK02970 
Kenmerk : 18IT030973  
Barcode : *18IT030973* 

Mededeling voor het algemeen bestuur van 11 juli 2018 
 
Portefeuillehouder: C.A.M. de Jong 
Beleidsveldbeheerder: Arthur Meuleman 
 
Datum: 23 mei 2018 
Naam schrijver: Leo Santbergen 
 
Waterkwaliteitsanalyses voor effectieve maatregelen 
In de ledenbrief van 7 mei 2018 vraagt de Unie van Waterschappen speciale aandacht voor de inzet van 
waterschappen bij de regionale waterkwaliteitsanalyses. De resultaten van de regionale analyses zijn 
belangrijke input voor de nationale waterkwaliteitsanalyse. Met de regionale analyses kunnen waterschappen 
zo een sleutelpositie innemen en hebben ze een instrument in handen voor beïnvloeding van beleidskeuzes 
ter verbetering van de waterkwaliteit van al het oppervlakte- en grondwater in Nederland.  
 
In januari 2016 publiceerde het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) de beleidsstudie ‘Waterkwaliteit nu 
en in de toekomst. Eindrapport ex ante evaluatie van de Nederlandse plannen voor de Kaderrichtlijn Water’. 
Die nationale analyse kwam voor de regionale waterbeheerders te laat in het proces van het samenstellen 
van de KRW-maatregelpakketten voor de vigerende waterbeheerplannen. Het rapport heeft toen zeer 
beperkt invloed gehad op de gemaakte beleidskeuzes. Daarom heeft de minister van Infrastructuur en 
Waterstaat in 2017 opdracht gegeven aan het PBL om al in 2018-2019 een nieuwe nationale analyse en ex 
ante evaluatie van het waterkwaliteitsbeleid uit te voeren. De regionale analyses van de 
stroomgebiedsoverleggen voor Rijn, Maas, Schelde en Eems en de watersysteemanalyses van de 
waterschappen leveren belangrijke informatie voor deze nationale analyse en omgekeerd. Zie figuur 1 voor 
de planning en samenhang van de nationale en regionale analyses. 
 

 
Figuur 1. Planning nationale en regionale waterkwaliteitsanalyses. 

 
 
Doel van de nationale en regionale analyses is het selecteren van de meest effectieve maatregelen voor het 
uiterlijk in 2027 bereiken van de doelen van de Kaderrichtlijn Water. Het betreft een afspraak uit de 
intentieverklaring ‘Delta-aanpak Waterkwaliteit en Zoetwater’. Inzet van de analyses is een gezamenlijke, 
eenduidige feitenbasis voor rijk, regio en maatschappelijke actoren als eerste fase van de gebiedsprocessen 
voor het opstellen van de derde generatie stroomgebiedbeheerplannen/waterbeheerplannen (periode 2022-
2027) en het 7e Nitraat Actieprogramma (periode 2022-2025).  
 
Aandachtspunten waterschappen 
In de ledenbrief van 7 mei 2018 noemt de Unie van Waterschappen drie aandachtspunten: 

1. Zorgen dat alle probleemstoffen worden getackeld. 
2. Zowel de KRW-waterlichamen als de overige wateren beschouwen.  
3. Stimuleren dat ook alle technisch uitvoerbare maatregelen van andere partijen worden meegenomen.  

 
Waterschap Brabantse Delta geeft als volgt invulling aan deze aandachtspunten: 
Ad 1.  Samen met partners in de Maas en Schelde stroomgebiedsverbanden voert het waterschap regionale 

bronnenanalyses uit voor probleemstoffen. Het gaat dan om nutriënten, gewasbeschermingsmiddelen 
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en zware metalen en nieuwe stoffen. Medicijnresten zijn onderwerp van de zogeheten 
hotspotanalyses; het waterschap participeert hiervoor in het project Schone Maaswaterketen. Voor 
microplastics wordt onder regie van het Rijk een ketenaanpak uitgewerkt. Een eerste stap hierin is de 
ontwikkeling van analysemethodieken, en onderzoek naar bronnen, routes en effecten.  

Ad 2.  In de KRW-watersysteemanalyses brengt het waterschap alle relevante, beschikbare gebiedskennis, 
waaronder meetgegevens van het waterkwaliteitsmeetnet voor KRW-waterlichamen en overige 
wateren, samen. Naast probleemstoffen worden ook de inrichting, het beheer en onderhoud van 
watersystemen onder de loep genomen. In de analyses ligt de primaire focus van het waterschap op 
de (on)mogelijkheden voor het kunnen realiseren van de waterkwaliteitsdoelstellingen in de KRW-
waterlichamen. Voor het analyseren van de effectiviteit van maatregelen hanteren we de 
stroomgebiedbenadering: welke maatregelen kunnen we het beste waar uitvoeren voor een zo groot 
mogelijk KRW doelbereik. Zo kunnen bijvoorbeeld maatregelen uit het Deltaplan Agrarisch 
Waterbeheer worden getroffen in overige wateren (o.a. kleinere bovenlopen en poldersloten) die 
uitmonden in de hoofdwaterlopen (KRW waterlichamen). Gezien de urgentie en de 
resultaatsverplichting ligt de primaire focus in de watersysteemanalyses op het doelbereik in de KRW-
waterlichamen; ze zijn niet bedoeld voor een analyse van alle overige wateren.  
Voor de overige wateren hebben de Brabantse waterschappen samen met de  provincie Noord-
Brabant waterkwaliteitsdoelen afgeleid conform de KRW-systematiek. Deze doelen zijn verankerd in 
het Provinciaal Milieu- en Waterplan 2016-2021. Conform bestuurlijke afspraak worden deze doelen 
in 2018 geëvalueerd. Zodra de evaluatie is afgerond zullen de bevindingen met het algemeen bestuur 
worden gedeeld. Wet- en regelgeving, bijvoorbeeld voor vergunningverlening en handhaving zijn van 
toepassing op zowel de KRW-waterlichamen als de overige wateren. Onderdeel van de overige 
wateren zijn veel vennen en wielen waaraan de provincie de functie ‘waternatuur’ heeft gegeven. De 
provincie werkt met terreinbeheerders en het waterschap aan een toename van het aantal vennen en 
wielen met een goede toestand. Het waterschap werkt tenslotte met gemeenten en andere partijen 
aan de bestrijding van de blauwalgproblematiek in een aantal stagnante, geïsoleerde (stads)wateren. 

Ad 3. De KRW-watersysteemanalyses zijn onderdeel van de gebiedsprocessen met diverse partners. Deze 
processen hebben tot doel samenhangende pakketten van maatregelen overeen te komen. Het gaat 
daarbij om doelmatige combinaties van investeringen voor diverse waterthema’s , de klimaatagenda 
en slimme combinaties met ruimtelijke ontwikkelingen. In de rol van uitnodigende, versterkende 
waterbeheerder stimuleert het waterschap hierbij andere partners aan om zelfstandig of samen met 
het waterschap maatregelen te treffen.  

 
Planning 
Door ervoor te zorgen dat de relevante onderwerpen adequaat in de regionale analyses (en daarmee in de 
nationale analyse) worden uitgewerkt leggen de huidige waterschapbesturen een belangrijke basis voor de te 
maken beleidskeuzes door de nieuwe besturen na de verkiezingen van maart 2019.  
De watersysteemanalyses van de waterschappen vallen onder de regionale analyses. Voor ons waterschap 
geldt een ‘integrale’ benadering van de analyses en de gebiedsprocessen. Dat wil zeggen, voor elk KRW-
waterlichaam voeren we een analyse uit met inbreng van verschillende partners. Die analyses zijn de basis 
voor de volgende fase in de gebiedsprocessen waarin effectieve, doelmatige maatregelen worden besproken 
en geselecteerd. Voor de waterlichamen met een landsgrensoverschrijdend karakter vindt afstemming plaats 
met de (analyses en gebiedsprocessen van) Vlaamse partners. Waar mogelijk organiseren we een Vlaams-
Nederlands gebiedsproces naar voorbeeld van het Integraal Project Merkske. 
 
In juli 2019 levert het PBL de nationale analyse op. De resultaten ervan kunnen worden gebruikt in de 
regionale gebiedsprocessen. Doordat er periodiek en iteratief  afstemming plaatsvindt over de nationale en 
regionale analyses komen concept resultaten al eerder beschikbaar voor de gebiedsprocessen. In 2019 
worden ook de laatste 6 watersysteemanalyses uitgevoerd voor ons waterschap. Na afronding daarvan wordt 
in de tweede helft van 2019 een bestuurlijk voorstel opgesteld voor de concept doelen en maatregelen voor 
de stroomgebieden van alle 25 KRW-waterlichamen in het beheergebied van het waterschap. In 2020 kan 
het waterkwaliteits-maatregelpakket voor de periode 2022-2027 dan verder worden uitgewerkt en 
opgenomen in het ontwerp Waterbeheerplan 2022-2027, waar nodig in samenspraak met andere partijen. 
Eind 2020 zal het ontwerp waterbeheerplan (conform de vereisten van de Omgevingswet) in de inspraak 
worden gebracht. Uiterlijk in december 2021 wordt het nieuwe Waterbeheerplan 2022-2027 dan vastgesteld.    
 
In de vergadering van 28 november 2018 wordt een tussenstand gepresenteerd van de resultaten van de 
KRW-watersysteemanalyses, de nationale analyse en de stroomgebiedsanalyses voor Maas en Schelde. Het 
algemeen bestuur kan dan aandachtspunten meegeven voor de nationale analyse van scenario’s en 
maatregelen en de resterende KRW-watersysteemanalyses in 2019. 
 
Bijlagen bij deze mededeling: 
 18IN012704: Ledenbrief Unie van Waterschappen van 7 mei 2018 
 18IN012705: Bijlage bij de ledenbrief van de Unie van Waterschappen. 



1 ledenbrief Unie van Waterschappen 

S UNIĽ VAN 
WATĽRSCHAPPĽN BEZOEKADRES 

Koningskade 40 
2596 AA Den Haag 
070 351 97 51 
Nederland 

POSTADRES 
Postbus 93218 
2509 AE Den Haag 
Nederland 

De leden waterschappen 

datum 
7 mei 2018 

ons kenmerk 
95440/EV 

contactpersoon 
M.I. Mul 

betreft 

regionale analyses: aandachts¬

punten 

uw kenmerk email 
mmul@uvw.nl 

bijlage(n) doorkiesnummer 
070351 98 71 

Geachte leden, 

Afspraak in Intentieverklaring 'Delta-aanpak Waterkwaliteit en Zoetwater' om regionale analyses 
naar wateropgave en maatregelenpakketten uit te voeren 
Op 16 november 2016 hebben overheden waaronder de Unie van Waterschappen, betrokken organisaties 
en kennisinstituten de Intentieverklaring 'Deltaaanpak Waterkwaliteit en Zoetwater' ondertekend. Met de 
Deltaaanpak geven de partners een impuls aan de verbetering van de waterkwaliteit. De aanpak richt zich 
onder meer op de speerpunten nutriënten, gewasbeschermingsmiddelen en medicijnresten. In de inten¬

tieverklaring is tabel met acties opgenomen. Eén van de acties voor de partijen in de regio is het uitvoeren 
van regionale analyses. Daarbij gaat het om het in beeld brengen van de waterkwaliteitsopgave en om de 
(geregionaliseerde) maatregelenpakketten die nodig zijn om in 2027 de KRWdoelen te realiseren. 

Rol van regionale analyses bij mestbeleid, gewasbeschermingsbeleid en 3 e stroomgebiedbeheer-

plannen 
Deze regionale analyses zijn niet alleen belangrijk voor de Deltaaaanpak waterkwaliteit en zoetwater 
maar gaan ook een belangrijk rol spelen in het mestbeleid, het gewasbeschermingsbeleid, het beleid voor 
andere probleemstoffen als medicijnresten, microplastics en nieuwe stoffen en de 3 e Stroomgebiedbe

heerplannen (SGBP's) van de KRW. In verschillende beleidsnotities en kamerbrieven wordt aangegeven dat 
zowel de waterkwaliteitsopgaves voor de verschillende stoffen als de te nemen maatregelen input zijn 
voor de verdere invulling van het mestbeleid (7e Actieprogramma Nitraatrichtlijn) en de 3 e SGBP's. Daar

naast zijn de uitkomsten van de regionale analyses belangrijk als input voor het gewasbeschermingsbe

leid. 

Met regionale analyses kunnen waterschappen een sleutelpositie innemen 
Dit betekent dat waterschappen met de regionale analyses een sleutelpositie kunnen innemen en een in

strument in handen hebben om deze uit waterkwaliteitsoogpunt belangrijke dossiers te beïnvloeden. Ge¬

let hierop is het belangrijk dat de regionale analyses: 
» alle probleemstoffen aangaan 
» alle regionale wateren beslaan (KRWwateren en de overige wateren) en 
» alle technisch uitvoerbare te nemen maatregelen bevatten, dus ook maatregelen die waterschappen 

zelf niet kunnen nemen maar door andere partijen moeten worden genomen. 
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In de bijlage wordt dit nader toegelicht. 

Verzoek aan de waterschappen 
Bij deze vraag ik u bovenstaande onderdelen, dat wil zeggen alle regionale wateren, alle probleemstoffen 
en alle te nemen maatregelen, mee te nemen in de regionale analyses en op te nemen in de uitkomsten 
daarvan. De Unie zal deze uitkomsten vervolgens gebruiken voor de input en de lobby op gebied van het 
mestbeleid, het gewasbeschermingsbeleid en het beleid ten aanzien van de andere probleemstoffen. 

Vanuit het gezamenlijk belang voor schoon oppervlaktewater wil ik u alvast bedanken voor uw inspannin¬

gen en reken ik op uw inzet en voortvarende aanpak. 

Hoogachtend, 

ir. A.J. Vermuë 
Algemeen directeur 



1 bijlage bij ledenbrief Unie van Waterschappen 

S UNIĽ VAN 
WATĽRSCHAPPĽN 

Bijlage 

Toelichting op belang van regionale analyses voor beleidsbeïnvloeding 

Belang om alle regionale wateren op te nemen in regionale analyses 

Waterwet 
De Waterwet, de basis voor onze taakopdracht als waterschap, kent geen onderscheid tussen KRW

wateren en niet KRWwateren die ook wel de "overige wateren" worden genoemd. De Waterwet bepaalt 
dat voor al deze wateren normen moeten worden afgeleid. Ook bepaalt de Waterwet dat het verboden is 
om zonder vergunning een schadelijke stof in een oppervlaktewaterlichaam te brengen en dat de water¬

beheerder daarop moet toezien. 

Aandachtspunten uit de CWEvergadering van september 2017 daarbij zijn: 
1. Wat betreft de normstelling voor de "overige wateren" moet worden geconstateerd dat niet alle wa

terbeheerders hier invulling aan hebben gegeven. In de CWEvergadering van september is afgespro

ken hierop actie te ondernemen. Voor het afleiding van normen voor de "overige wateren" kan gebruik 
worden gemaakt van de methodiek die is ontwikkeld in opdracht van IPO, Unie van Waterschappen en 
STOWA. De methodiek voor de "overige wateren" is afgeleid van de KRWsystematiek voor de KRW

waterlichamen maar zonder resultaatverplichting. Voor de "overige wateren" geldt het principe van 
een inspanningsverplichting. Zie: 
» Stowarapport 201320 "Handleiding doelafleiding overige wateren (geen KRWwaterlichamen). De 

handleiding is te downloaden via 
http://www.stowa.nl/Publicaties/Publicaties/Handleiding doelafleiding overige wateren geen KR 
W waterlichamen 

» Stowarapport 201314 "referenties en maatlatten voor overige weteren (geen KRW

waterlichamen). Het rapport te downloaden via 
http://www.stowa.nl/publicaties/publicaties/referenties en maatlatten voor overige wateren ge 
en krwwaterlichamen. 

2. Een goed onderbouwde, consistente en uitlegbare set waterkwaliteitsnormen voor alle wateren (KRW

wateren en de niet KRWwaterlichamen) is belangrijk om de noodzakelijke maatregelen te kunnen on¬

derbouwen en schept duidelijkheid richting degene die maatregelen zullen moeten nemen, andere be

trokken partijen, de politiek en het publiek. Dit vergt afstemming tussen waterschappen en provincies. 

KRW 
De KRW heeft tot doel om een kader te bieden voor de bescherming van het landoppervlaktewater, over¬

gangswater, kustwateren en grondwater waarmee (aquatische) ecosystemen voor achteruitgang worden 
behoed, worden beschermd en verbeterd. In artikel 2 worden vervolgens de definities gegeven voor de 
verschillende watertypen. Daarin wordt ook een definitie gegeven voor het begrip oppervlaktewater. Hier

onder vallen o.a. de binnenwateren die weer zijn gedefinieerd als al het stilstaande of stromende water op 
het landoppervlak. Hieruit valt af te leiden dat de KRW tot doel heeft om alle wateren te beschermen. 

De KRW heeft weliswaar tot doel heeft om alle wateren te beschermen maar het is een nationale keuze 
geweest niet alle regionale wateren aan te wijzen als KRWoppervlaktewaterlichaam maar alleen de grote¬

re watersystemen. Deze keuze is ingegeven vanwege de stringente eisen van de KRW op gebied van 
normstelling, maatregelen en resultaatverplichtingen. Door deze keuze gelden de KRWverplichtingen 
formeel gezien alleen voor de aangewezen KRWwaterlichamen. In de KRWrapportages aan Brussel wor¬

den de ecologische toestand van de wateren die niet zijn aangewezen als KRWwaterlichamen (de "overige 
wateren") dan ook niet meegenomen. Dit maakt de positie van de "overige wateren" zwakker omdat 
daarmee het onterechte beeld wordt afgegeven dat de waterkwaliteitsnormen niet gelden voor deze wa¬

teren. 
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Omdat voor de KRW-oppervlaktewaterlichamen alleen grotere wateren zijn aangewezen, betreft het 
slechts een gedeelte van het totale watersysteem dat onder de reikwijdte van de Waterwet valt. Deze zo
genoemde "overige wateren" maken het overgrote deel uit van het totale oppervlaktewatersysteem en 
worden vaak direct door de landbouw belast in tegenstelling tot de KRW-oppervlaktewaterlichamen die 
ook door andere bronnen als de rwzi's en de industrie kunnen worden belast. 

Nitraatrichtlijn en mestbeleid 
De Nitraatrichtlijn heeft tot doel om de waterverontreiniging die wordt veroorzaakt door nitraten uit agra¬
rische bronnen te verminderen en verdere verontreiniging te voorkomen. Onder verontreiniging verstaan: 
het direct of indirect lozen van stikstofverbindingen uit agrarische bronnen in het aquatisch milieu waar¬
door onder meer aquatische ecosystemen kunnen worden geschaad. 

De doelstelling van de Nitraatrichtlijn is dat naast het grondwater ook het oppervlaktewater beschermd 
moet worden tegen de nitraatbelasting afkomstig van agrarische bronnen. Kern hiervan is dat het grond
water maximaal 50 mg nitraat per liter mag bevatten en dat de eutrofiëring (voedselrijkdom veroorzaakt 
door meststoffen) van het oppervlaktewater wordt tegen gegaan. Wat betreft deze laatste doelstelling 
worden de normen voor de maximaal toelaatbare hoeveelheid meststoffen (stikstof en fosfor) in het wa
ter ingevuld vanuit de KRW. Deze normen voor oppervlaktewater liggen een factor 3 tot 4 lager dan de 
normen die in de Nitraatrichtlijn zijn opgenomen voor grondwater. Wanneer de grondwaternorm van 50 
mg nitraat per liter wordt toegepast als norm voor het oppervlaktewater vindt er 'normopvulling' plaats 
met als gevolg dat de KRW-normen met een factor 3 tot 4 worden overschreden. Het mestbeleid is daar¬
mee onvoldoende afgestemd op het realiseren van de normen en de te halen doelen van de KRW voor 
meststoffen. 

Gewasbeschermingsbeleid 
Het Europese maar ook nationale toelatingsbeleid is vastgelegd in de gewasbeschermingsverordening 
(EG) nr. 1107/2009. Eén van de beoordelingscriteria bij de toelating is de toxiciteit voor waterorganismen. 
Anders dan bij de KRW waar de toxiciteit van een stof voor waterorganismen ook een criterium is, mag bij 
de toelating rekening worden gehouden met een bepaalde hersteltermijn van de populatie. Dit betekent 
dat bij de toelating het acceptabel is dat door de toxiciteit van het middel er gedurende een bepaalde pe¬
riode schade optreedt aan het aquatische ecosysteem. De KRW staat dat niet toe want deze richtlijn heeft 
tot doel de waterorganismen hiertegen te beschermen. Als voorbeeld: de KRW staat niet toe dat een toe
passing tot gevolg heeft dat er een tijd lang geen watervlooien meer in het oppervlaktewater zitten. 
Doordat herstel onderdeel vormt bij het afleiden van de waterkwaliteitsnormen die bij de toelating wor
den gebruikt, kunnen deze normen soepeler zijn dan de KRW-normen. En doordat de toelatingsnormen 
vaak soepeler zijn dat de KRW-normen worden er middelen toegelaten waarvan op voorhand bekend is 
dat ze de KRW-normen zullen overschrijden. Dit is ongewenst, bij de toelating moet ook rekening worden 
gehouden met de doelen die vanuit de KRW worden gesteld. 

Bij het gewasbeschermingsbeleid gaat het om de directe relatie tussen het gebruik van een gewasbe
schermingsmiddel en de belasting van het watermilieu met deze stof. Bij de toelatingsprocedure wordt de 
toepassing van een middel volgens het wettelijk gebruiksvoorschrift modelmatig doorgerekend op de ef¬
fecten op een standaardsloot. Wanneer uit het model volgt dat de concentratie van het middel in de stan¬
daard sloot, voldoet aan de toelatingsnorm, krijgt het middel een toelating. 

Samengevat 
Bij de waterwetgeving en bij het mestbeleid en het gewasbeschermingsbeleid gaat het om het effect dat 
het gebruik van deze stoffen heeft op het naastliggende (water)milieu. Willen we als waterschappen 
maximaal input en invloed kunnen uitoefenen op deze dossiers dan zullen in de regionale analyses aan¬
dacht moeten besteden aan de wateropgave in alle regionale watersystemen. 
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Belang om alle probleemstoffen op te nemen in regionale analyses 
Het spreekt voor zich zelf om alle probleemstoffen op te nemen in de regionale analyses. Probleemstoffen 
zijn in ieder geval nutriënten, gewasbeschermingsmiddelen, medicijnresten, microplastics en nieuwe stof¬
fen. Want in het geval niet alle probleemstoffen worden benoemd, krijgt de rijksoverheid geen compleet 
beeld van de waterkwaliteitsproblematiek in het regionale watersysteem (KRW-wateren en overige wate¬
ren). 

Belang om alle technisch uitvoerbare te nemen maatregelen op te nemen in de regionale analyses 
Bij de regionale analyses worden de waterbeheerders ook gevraagd om de maatregelen in beeld te bren
gen. In tegenstelling tot de maatregelen voor de 1 e en de 2 e stroomgebiedbeheerplannen voor de KRW, is 
het bij deze uit te voeren regionale analyses, gelet op de brede reikwijdte die ze hebben voor de andere 
dossiers, belangrijk om alle technisch uitvoerbare te nemen maatregelen op te nemen die nodig zijn om 
de waterkwaliteitsdoelstellingen te realiseren. Het is dus belangrijk om niet alleen de maatregelen op te 
nemen die waterschappen zelf kunnen nemen maar ook de technisch uitvoerbare maatregelen waarvan 
we als waterschappen vinden dat ze door andere partijen moeten worden genomen. 

Pas als het totale pakket aan benodigde maatregelen in beeld is gebracht, kan bepaald worden waar de 
maatregelen het beste kunnen worden geïmplementeerd (landelijke wetgeving, bovenwettelijk spoor met 
inzet van welke beleidsondersteunende instrumenten als kennisoverdracht, financiële instrumenten e.d.). 

Overige opmerkingen 
Nadat de waterbeheerders in de regio de waterkwaliteitsopgave en de (geregionaliseerde) maatregelen
pakketten in beeld hebben gebracht, zal het één van de kennisinstellingen in opdracht van het ministerie 
van Infrastructuur en Waterstaat de regionale analyses verwerken tot een landelijk beeld om vervolgens 
het doelbereik in beeld te brengen. 
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Bijeenkomsten algemeen bestuur 2e helft 2018 
 

Zaaknr. : 18.ZK03816/18.B0177 
Kenmerk : 18IT036344  
Barcode : *18IT036344* 

Mededeling voor het algemeen bestuur van 11 juli 2018. 
 
Portefeuillehouder: C.J.G.M. de Vet 
Beleidsveldbeheerder: Hein van Stokkom 
 
Zoals toegezegd in de vergadering van het algemeen bestuur van 25 april 2018 zijn de bijeenkomsten voor 
de leden van het algemeen bestuur voor de 2e helft van het jaar 2018 op een rij gezet.  
Opmerkingen bij dit schema: 
 In beginsel zijn alle tijden die van het AB (aanvang 19.30 uur) tenzij uitdrukkelijk anders vermeld. 
 De #WSBD2023-bijeenkomsten op 17 oktober en 14 november 2018 zijn facultatief voor AB-leden. De 

avonden zijn vooral bedoeld om op die avonden in gesprek te gaan met externe partijen 
(samenwerkingspartners en anderen). AB-leden zijn dan welkom om aan te schuiven. 

 24 oktober 2018 is een reservedatum. Verzocht wordt die datum wel in de agenda te noteren.  
De data zullen nog op Ibabs worden geplaatst. 
 
Datum Onderwerp 
22-08-2018 Regulier besluitvormend AB met informerend deel Communicatiestrategie 

waterschapsverkiezingen 
 

12-09-2018 Thema-AB: Commissie Aanpassing Belastingstelsel  
 

14-09-2018 
(middag) 
 

AB-excursie met partners 
 

19-09-2018 Thema-AB: #WSBD2023 
 

26-09-2018 
 

Regulier besluitvormend AB met toelichting voor de cursisten ProDemos. Laatste AB-
vergadering met huidige secretaris-directeur. 
 

03-10-2018 
(middag) 
 

Afscheid secretaris-directeur 

10-10-2018 Thema-AB: Waterschap en Buitenland / Ruimtelijke adaptatie 
 

17-10-2018 Facultatief voor AB-leden: #WSBD2023 
 

24-10-2018 
 

Reserve 

31-10-2018 Regulier besluitvormend AB waarbij de jeugdbestuurder aansluit. 
 

14-11-2018 Facultatief voor AB-leden: #WSBD2023 
 

28-11-2018 Regulier besluitvormend AB  
 

12-12-2018 Thema-AB: #WSBD2023 
 

 
 
Datum: 3 juli 2018 
Naam schrijver: A.M.W.J.H. Merks 
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#WSBD2023 
 

Zaaknr. : 18.ZK03885 
Kenmerk : 18IT036910  
Barcode : *18IT036910* 

Mededeling voor het dagelijks bestuur en algemeen bestuur van 10 en 11 juli 2018. 
 
Portefeuillehouder: C.J.G.M. de Vet 
Beleidsveldbeheerder: Hein van Stokkom 
 
 
 
Datum: 4 juli 2018 
Naam schrijver: Rosanne Franken  
 
 
Op 13 juni vond de eerste bijeenkomst plaats rondom het toekomstproject #WSBD2023. Middels dit project 
wordt de toekomst van het waterschap verkend in samenspraak met de omgeving. Het AB werd 
vertegenwoordigd door Karin van den Berg, Anco Sneep en Frank van Noord. Vanuit het DB sloten Kees Jan 
de Vet en Cécile Franssen aan. De ambtelijke ondersteuning bestond uit Hein van Stokkom, Len Nooteboom 
en Rosanne Franken.  
 
Er is gekozen om tijdens drie bijeenkomsten enkele thema’s te verkennen. Per thema is een ‘ambassadeur’ 
vanuit de vertegenwoordiging van het AB benoemd. De bijeenkomsten vinden plaats op 19 september, 17 
oktober en 14 november. De gekozen thema’s zijn Waterschap & Landbouw/natuur (1), Waterschap & Stad 
(2) en Waterschap & Industrie (3). De bedoeling is dat er op originele wijze naar de toekomst wordt 
gekeken. Denk hierbij aan een inspirerende sessie op locatie, met vernieuwende sprekers, waarbij 
deelnemers zich kunnen voorbereiden door middel van een essay, filmpje, etc.  
 
Hoewel de bijeenkomsten facultatief zijn voor AB-leden wordt aanwezigheid erg gewaardeerd. Het biedt een 
mooie kans om in gesprek te gaan met externe partijen, gerelateerd aan het thema van de avond. Bij het 
verkennen van de toekomst ligt sterk de nadruk op het betrekken van de omgeving, waarbij bestuur, 
organisatie en omgeving met elkaar worden verbonden.  
 
Uiteindelijk wordt de opbrengst van de bijeenkomsten samengevat en aangeboden ter inspiratie aan het AB 
in de laatste vergadering van 2018.  
 
Meer informatie over de exacte invulling van de genoemde avonden volgt.  
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1 brief mevrouw De Wit 'Veiligheid Prinslandse brug' 

Eveline de Wit

Aan het algemeen en dagelijks bestuur van het Waterschap Brabantse Delta
Bouvignelaan 5

4836 AA Breda

Níeuwerkerk, 22 meí 2018

Betreft : veiligheid Prinslandsebrug.

Geacht bestuur,

Sinds 1 april2Ot6 ben ík sluiswachter bij het Waterschap. Tijdens mijn dienst constateer ik regelmatig, en dan met

name bij de Prinslandsebrug, dat de veiligheid voor de gebruikers ernstig ín het geding is. lk voel mij moreel

verplicht u hierop te wíjzen.
Tot op heden is slechts een paarverbeteringen uit het ln Corsa geregistreerde onderzoeksrapport, Prínslandsebrug

integrale veíligheidsanalyse d.d. It mei 2Ot7 , doorgevoerd,

De Onderzoeksraad voor Vefligheld heeft in het kader van een dodelijk ongeval op 6 februari 2015 op de Den

Uylbrug in Zaanstad aanbevelingen gedaan aan vaarwegbeheerders in Nederland, Een van de aanbevelingen luidt:

"Pas een integrale veiligheidsbenadering toe op de bediening van bruggen op afstand waarbij de interactie tussen

mens, techniek en omgeving centraal staat. De interact¡es tussen mens, techniek en de omgevíng bepalen in hoge

mate de veiligheid van de bedíening op afstand. Het is daarom van groot belang dat bij het ontwerp van een

systeem van brugbediening op afstand, bij veranderingen in dit systeem en bij het dagelijkse beheer ervan, de

veiligheidsrisico's in kaart worden gebracht die gepaard gaan met deze interacties. Daarbij is het essentieel dat de

veiligheidssituatie van iedere brug vanuit het perspectief van de verschillende gebruikers wordt beschouwd..."
(Bron: Ondenoeksraad voor Veiligheid, Ongeval den Uylbrug, Zaandam - Meer dan de som der delen, januari

2016).
ln dit licht heeft Waterschap Brabantse Delta als brugbeheerder laten onderzoeken wat de veiligheidsrisico's zijn in

het gebruik van de Prinslandsebrug.

Eind 2016 begin 2017 is door VHP Human Performance en Kienia lndustriële Automatisering een integrale
veiligheidsanalyse uitgevoerd op de Prinslandsebrug.

Doel:
a Analyseer mogelijke knelpunten met betrekking tot de veíligheid en betrouwbaarheid van de

Prinslandsebrug,

Stel beheersmaatregelen om hiermee veilige omstandigheden te creëren bij gebruik van de brug voor olle
gebruikers.

Onderzoeksresultaten:
r 71 veiligheidsrisico's met beheersmaatregelen.
r 21 daarvan zijn beoordeeld met verhoogd veiligheidsrisico.

a
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Van de 21 factoren met een verhoogd veiligheidsrisico waarvan de verbeteringen niet zijn doorgevoerd is er een

aantal dat mij grote zorgen baart. Dit zijn:
¡ de kwaliteit van de camerabeelden. De beelden z'rjn te schokketig,vaag en korrelig. ln in het donker is het

zicht slecht door instraling van omgevingslicht en onvoldoende verlichting van brug.
¡ De cameraopstelling bij de brug. De camerabeelden brengen niet het gehele gebied op en rond de brug in

beeld (dode hoek door lantaarnpaal). Híerdoor is het zícht op langzaam verkeer onvoldoende.

Bíj mijn eerste dienst op post Roode Vaart viel het mij dírect op dat er geen mogelijkheid is om met de camera's in

te zoomen om op die manier iets beter waar te nemen. lk moest daarbíj denken aan het dodelijk ongeval op de

Prinslandsebrug op 2 september 2006 van de mij bekende heer Huibert Nieuwkerk uit Fijnaart. Hij stond die dag op
het bewegende deel van de brug naar de afgemeerde plezierjachten te kijken. De sluiswachter heeft hem niet
opgemerkt toen hij de brug opende voor het scheepvaarWerkeer.

Bijgaand zend ík u een e-maíl van Hans van Kapel van 26 oktober 2016. Deze e-mail stelde mij destijds enorm
gerust, omdat er iets zou gebeuren aan de veilígheid van de Prinslandsebrug.
lk heb een hoge verantwoordelijkheid voor werkprocessen en daarmee de veiligheid van gebruikers van sluizen en

bruggen. De (technische) voonieningen daarvoorzijn nog steeds niet of niet voldoende om dit naar behoren te
kunnen uitvoeren. lk heb zelf gepoogd dit te compenseren en op te pakken, dit is mij teveel geworden. Op advies
van de bedrijfsarts zit ik sinds 1 november 2017 thuis.

lk vertrouw erop dat dit schrijven zal bijdragen aan het bereiken van de doelstelling en beoogde effecten zoals

verwoord op pagina 45 van de begroting 2018, vastgesteld door het algemeen bestuur in de openbare vergadering

op 29 november 20!7 en luidt:

Een veillge brug voor voorweg- en weggebruikers, sluíswachters en onderhoudspersoneel.

Met vriendel ijke groet,

Eveline de Wit
Sluiswachter post Roode Vaart

Bijlage: e-mail van Hans van Kapel, d.d. 26-t0-2076.
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From: Kapel, Hans van
Sent: 26 Oct2O16 12.05:19
To: Rombouts, Jack; Geelen, Thomasvan; Roelen, Marc; Gurp, Petervan; Suijkerbuijk, Jan; Zutven, Bertvan; Nooteboom, Len;

Meuleman, Arthur; Monsieurs, Kees
Cc: Wit, Eveline de, Rutters, Ad; Prinse, Wilma; Poppelaars, Jack; Jansen, Mark; Jacobsen, Eric-Jan; Dongen, Jacques van; Eland, Henk
Subject: samenvatting en (fasering) acties onderhoudswerkzaamheden Prinslandsebrug n.a.v. portefeuillehoudersoverleg

Hallo,

Vanochtend hebben Bert en ik overleg gehad met Arthur Meuleman en Kees de Jong in het zogenaamde poftefeuillehoudersoverleg. Daarin
ging het over hoe we nu omgaan met de toestand en het functioneren van de Prinslandsebrug. Hieronder vind je kort de samenvatting en
de bijbehorende acties.

Uit gesprekken van Bert met diverse mensen van O+T en onze sluiswachter, is gebleken dat het geen appeltje-eitje is om alle gebreken op
stel en sprong te repareren, mede omdat het een keten is van ¡nstallatie-onderdelen die aan elkaar hangen en er geen recente RI&E
voorhanden is, terwijl ook niet geheel duidelijk is wat er de afgelopen jaren nu wel/niet is uitgevoerd zowel qua inspect¡es als qua
werkzaamheden. De juiste volgorde zouzijn om dit eerst op een rij te krijgen en dan aan de werkzaamheden te beginnen. Omdat wij de
werkzaamheden uitvoeren voor de provincie en zij dit voor 100o/o f¡nancieft moet er ook vooraf met hen worden overlegd. Nu zijn zij nog
volledig onwetend. Nb. De provincie heeft hier in feite twee petten op: wegbeheerder (de brug staat ook in hun beheerplan kunstwerken)
en vaarwegbeheerd; de brug is een erfenis voor haar vanuit het feit dat zij wegbeheerder in het verleden was (zij hebben voor de brug ook
een vergunning van het heemraadschap Mark en Dintel gehad (1972).

Mede gelet op het dodelijke ongeval in 2004 bij de Prinslandse brug, het aantal bewegingen van de brug (40004r) en het ongeval in
Zaandam is nu ingeschat dat het grootste veiligheidsrisico zit in de bediening van de brug op afstand (en de daarmee samenhangende
voorzieningen voor vaar- en wegverkeer). Daar zou de 1e actie per direct op gericht moeten zijn. Vervolgens moet een RI&E en eventueel
aanvullende technische inspecties uitgevoerd worden om helder te krijgen wat er nu moet gebeuren op hydraulisch, elektrisch en
p rocesautomati seri ngsgebied.

Samenvattend leidt dit tot (op hoofdlijnen) de volgende acties:

Opstellen cameraplan a la Mandersluisen bijbehorende veiligheidsvoorz¡en¡ngen (evt met procesautomatiser¡ng): O+T (nb. Eveline
de Wit geeft contactpersoon RWS aan Bert door)
Veil¡ghe¡dsvoorzieningen vaarweg en weg: overleg met de wegbeheerder(s) en intern overleg met O+M: Bert
Kosten opstellen cameraplan: exploitatie O+T/O+M in overleg tussen Peter van Gurp, Henk Eland en Hans van Kapel.
Opstellen kosten uitvoering werkzaamheden: O+T
Regelen financiën uitvoering cameraplan/veiligheidsvoorzieningen: Hans iom Peter en Henk (evt. Len/Arthur)
Termijn: zsm aan beginnen; 1e prio

Achterhalen eisen RI&E: O+T met Beft in overleg met Eric-Jan Jacobsen; volgende week

Achterhalen 'overeenkomst' met de provincie over financiering en andere afspraken onderhoudswerkzaamheden Prinslandsebrug
(nb. Inhetbeheerplankunstwerken PNB(2014)staatdatwijhetonderhoudverzorgen,maarwaarditinisvastgelegd?):actie
wilma/Bert
Bijbehorende vraag: worden de kosten voor de prov¡ncie gedekt vanuit de overeenkomst via het vaarwegbeheer of moet daar bij de
provinc¡e de pot vanuit het wegbeheer aangesproken worden: actie Hans

Uitvoeren RI&E: O+T
Basis voor RI&E: zo goed mogelijk nagaan welke werkzaamheden en inspecties er na 2006 (de vorige Ri&E) zijn uitgevoerd; in
tabelvorm met verwijzing naar inspectierappoden e.d.
Opstellen kosten uitvoering werkzaamheden: O+T
Termijn: start voor einde 2016
Opstellen AB-nota voor uitvoering werkzaamheden (na overleg met de provincie): BerflHans

Bovenstaande lijn wordt als mededeling aan het DB gemeld: Bert/Hans

Gr,
Hans
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Onderwerp: veiligheid Prinslandse brug

Geachte mevrouw De Wit,

Uw brief van22 mei 2018 over het uitvoeren van veiligheidsmaatregelen bij en aan de Prinslandse brug in

Dinteloord hebben wij in goede orde ontvangen. Wij spreken onze waardering uit voor de betrokkenheid die u
heeft bij dit onderwerp. Met u zijn wij van mening dat het treffen van veiligheidsvoorzieningen bij de

Prinslandse brug van groot belang is. In onze vergadering van 26 juni 2018 hebben wij uw brief besproken en

hebben wij besloten u als volgt te antwoorden.

Wij stellen voorop dat in de Integrale Veiligheidsrapportage uit2OtT (hierna: het rapport) waar u naar
verwijst, als algehele conclusie naar voren is gekomen dat de brug veilig te bedienen is, maar dat de
installatie gedateerd is. In het rapport zijn hiertoe de nodige aanbevelingen opgesteld.

Wat betreft de uitvoering van de aanbevelingen merken wij het volgende op. Er is een Regeling Beheer en

Onderhoud Overeenkomst uit 1999. Deze regeling regelt dat het waterschap de werkzaamheden aan de
Prinslandse brug namens de provincie uitvoert. De provincie financiert de werkzaamheden en draagt hiervoor
de volledige kosten. Er zijn nu mondelinge afspraken met de provincie gemaakt, die ook nog in een

samenwerkingsovereenkomst worden vastgelegd, die inhouden dat de provincie naast de financiering ook
zorgdraagt voor de uitvoering van de werkzaamheden.

Daarnaast heeft de provincie al toegezegd dat zij op korte termijn start met de werkzaamheden aan de
Prinslandse brug. Voor de uitvoering van de werkzaamheden richt zij een projectgroep op, waarin ook
medewerkers van het waterschap plaatsnemen. De projectvoorbereiding is in volle gang. De oplevering van
het werk is uiterlijk in 2019.

Tot slot en wellicht ten overvloede verstrekken wij u een overzicht van de herstelwerkzaamheden die tot
heden zijn uitgevoerd:
. De belijning op het wegdek van de brug is in november 2OI7 vernieuwd.
r De smeerpunten zijn in oktober 2OL7 verplaatst en duidelijker aangegeven.
. Het cameraplan is opgesteld. Bovendien zijn er kleine verbeterpunten doorgevoerd. Dit heeft plaatsgehad in

februari 2018.
. De CCTV recorder ten behoeve van de opneming van camerabeelden is in september 2Ot7 vervangen.
. Het herschrijven van de bedieningsvoorschriften, veiligheidseisen en procedures is aangevangen in oktober

2017. De documenten worden op dit moment afgerond.
¡ De Baseline Informatiebeveiliging Waterschappen maatregelen worden deze maand, juni 2018, uitgevoerd'
¡ De voorwaarschuwingslichten aan de zijde Heijningen/Moerdijk zijn in april 2Ot7 teruggeplaatst.
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Meer in algemene zin wat betreft de veiligheid in en rondom kunstwerken in ons werkgebied laten wij u weten
dat het rapport van de Onderzoeksraad voor veiligheid uit 2016, het door u aangehaalde rapport,
Onderzoeksbr.ief van de Zuidelijke Rekenkan"rerui.t 20L'8 .en de daaruit voortvloeiende,aanbevel,inge.n voo.r.d.e

waterschappen op de agenda van het dagelijks bestuur wordt geplaatst. In dat kader wordt de
veiligheidssituatie van alle kunstwerken van vaarwegen in ons werkgebied onderzocht en wordt er bezien
welke aan'bevelingen nog uitgevoerd moeten worden.

Over het belang en de noodzaak van een gezamenlijke aanpak van de verbetering van veiligheidsaspecten bij
kunstwerken in het algemeen in ons werkgebied en de Prinslandse brug in het bijzonder spreekt de dijkgraaf
op 27 juni 2018 met Gedeputeerde Natuur, Water en Milieu, Johan van den Hout, van de provincie Noord-
Brabant. In dat gesprek wordt aangegeven dat wij uiterlijk l september 2018 van Gedeputeerde een reactie
verwachten waarin hij aangeeft of hij ook een dergelijke gezamenlijke aanpak van veiligheidsaspecten van
kunstwerken van vaarwegen voor ogen heeft.

Uw brief is ook gericht aan het algemeen bestuur van waterschap Brabantse Delta, De afspraken met het
algemeen bestuur zijn dat in beginsel het dagelijks bestuur brieven geadresseerd aan het algemeen bestuur,
beantwoordt. Uw brief en ons antwoord worden, op grond van diezelfde afspraken, in de eerstkomende
vergadering van het algemeen bestuur geagendeerd als íngekomen stuk.

Bovendien sturen wij uw brief en ons antwoord met begeleidend schrijven aan Gedeputeerde Staten van de
provi ncie Noord-Brabant.

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geTnformeerd.

Hoogachtend,
Het dagelijks bestuur,
De dijkgraaf

drs .J

De plv

dr. A

recteur
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Eveline de Wit 

 

Aan het dagelijks en algemeen bestuur van het Waterschap Brabantse Delta 
Bouvignelaan 5 
4836 AA Breda 

 

Nieuwerkerk, 6 juli 2018 

 

Betreft uw kenmerk: 18UT006363 
Zaaknummer: 18.ZK02960 

 

   

Geacht bestuur, 

Mijn dank voor het antwoord op mijn brief van 22 mei jl. met als onderwerp veiligheid Prinslandsebrug. 
Ik kan mij niet vinden in de vooropstelling dat de brug veilig te bedienen is.  

 Het rapport zegt op pagina 30 onder meer dat, 
“er op dit moment wel een aantal veiligheidsrisico’s zijn met betrekking tot de bediening van de 
brug dat aandacht moet hebben van WBD. Risicovol zijn de verouderde werkplekken in de 
bedienpost en de matige kwaliteit van de camerabeelden (schokkerig, korrelig, slecht zicht in 
het donker, dode hoeken).” 

 de technische installaties en systemen van de brug niet voldoen aan de huidige normen en 
Machinerichtlijn. Naar de mening van  VHPHP en Kienia,  “is het onvermijdelijk dat op korte 
termijn een algehele renovatie van de brug noodzakelijk is om te voldoen aan de huidige 
normen en richtlijnen en om zeker te weten dat de brug veilig is.”        

De gebruikers van de Prinslandsebrug zijn voor hun veiligheid afhankelijk van ons. Mijns inziens zijn er 
tot op heden onvoldoende maatregelen getroffen om de veiligheid van de gebruikers van de brug te 
kunnen garanderen. 

Ik verzoek u dit schrijven als ingekomen stuk te agenderen voor de openbare AB-vergadering van 11 juli 
aanstaande.  

Hoogachtend, 

 

Eveline de Wit 
Sluiswachter post Roode Vaart 

Bijlage: conclusies en aanbevelingen (pagina 30 t/m 34) uit het rapport Prinslandsebrug integrale 
veiligheidsanalyse d.d. 11-5-2017. 
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DVSHFWHQ�QLHW�LQ�RUGH�YROJHQV�GH�QRUPHQ�HQ�ULFKWOLMQHQ��'H]H�DVSHFWHQ�]LMQ�KHW�RQWEUHNHQ�YDQ�

YRRUZDDUVFKXZLQJVVHLQHQ�DDQ�GH�QRRUG]LMGH��KHW�RQWEUHNHQ�YDQ�NUXLVPDUNHULQJHQ�RS�KHW�ZHJGHN��GLYHUVH�

EHERUGLQJ�HQ�GH�PDUNHULQJ�YRHJRYHUJDQJ��'H]H�YRUPHQ�HHQ�PRJHOLMN�YHLOLJKHLGVULVLFR�HQ�PRHWHQ�RSJHORVW�

ZRUGHQ�

�� ,V�GH�EUXJ�HHQ�YHLOLJH�PDFKLQH"

1HH��YROJHQV�GH�KXLGLJH�QRUPHQ�HQ�0DFKLQHULFKWOLMQ�YROGRHW�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�QLHW�DDQ�GH�HLVHQ�YDQ�HHQ�

YHLOLJH�PDFKLQH��'H]H�VWUHQJH�EHRRUGHOLQJ�NRPW�PHGH�YRRUW�XLW�KHW�IHLW�GDW�GH�QRUPHQ�HQ�0DFKLQHULFKWOLMQ�YRRU�

GH�EUXJ�DOV�PDFKLQH�WXVVHQWLMGV�]LMQ�DDQJHVFKHUSW� +HW�LV�RRN�QLHW�DDQ�WH�WRQHQ�RI�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�DDQ�GH�

RXGH�QRUPHQ�HQ�0DFKLQHULFKWOLMQ�YROGRHW��'LW�PHGH�YDQZHJH�KHW�IHLW�GDW�KHW�WHFKQLVFK�FRQVWUXFWLHGRVVLHU�QLHW�

EHVFKLNEDDU�LV WHUZLMO GDW RRN�YROJHQV�GH�RXGH QRUPHQ�HQ�0DFKLQHULFKWOLMQ�HHQ�YHUHLVWH�LV�RP�DDQ�WH�NXQQHQ�

WRQHQ�GDW�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�DOV�HHQ�YHLOLJH�PDFKLQH�LV�RQWZRUSHQ�HQ�JHFRQVWUXHHUG�

�� :RUGHQ�GH�YHLOLJKHLGVJHUHODWHHUGH�V\VWHPHQ�JRHG�EHKHHUG"

1HH��GH��YHLOLJKHLGVJHUHODWHHUGH��V\VWHPHQ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�ZRUGHQ�QLHW JRHG�EHKHHUG��+HW�EHKHHU�HQ�

RQGHUKRXG�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�LV�WH�YHHO�YHUVQLSSHUG�RYHU�YHUVFKLOOHQGH�RQGHUGHOHQ�YDQ�GH�:%'�

RUJDQLVDWLH�HQ�GDDUEXLWHQ�PHW�H[WHUQH�SDUWLMHQ��]RQGHU�GDW�HU�RQGHUOLQJ�HHQ�GXLGHOLMN�EHHOG�LV�ZLH�ZDDU�

YHUDQWZRRUGHOLMN�YRRU�LV�RI�ZLH�ZHONH�WDNHQ�SUHFLHV�YHUULFKW��'H�DIVSUDNHQ�LQ�GH�'9$�GDDURYHU��ELHGHQ�

GDDUYRRU�WH�ZHLQLJ�KRXYDVW��%RYHQGLHQ�PLVW�HU�ppQ�LQWHJUDOH�YHUDQWZRRUGHOLMNH��PHW�YHUYDQJHU��ELQQHQ�GH�

:%'�GLH�KHW�RYHU]LFKW�KHHIW�YDQ�DOOH�RSHUDWLRQHOH��EHKHHU�HQ��RQGHUKRXGVDVSHFWHQ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ��

+HW�RYHU]LFKW�YDQ�GH�DOOH�RQGHUKRXGVDVSHFWHQ��PHFKDQLVFK��K\GUDXOLVFK��HOHNWURQLVFK�HW�FHWHUD��HQ�ZLH�ZDW�HQ�

ZDQQHHU DDQ�RQGHUKRXG�GRHW�RQWEUHHNW�HYHQHHQV��'DDUQDDVW�LV�HU�JHHQ�EHOHLG�HQ�YLVLH�RS��KHW�RQGHUKRXG

YDQ� GH�EUXJ��]LMQ�HU�JHHQ�SUHVWDWLHDIVSUDNHQ�PHW�3URYLQFLH�%UDEDQW�YDVWJHOHJG��RQWEUHHNW�GH�UHJLVWUDWLH�YDQ�

GH�VWRULQJVPHOGLQJHQ��RQWEUHHNW�GH�UHJLVWUDWLH�YDQ�GH�RQGHUKRXGVKLVWRULH��LV�HU�JHHQ WHFKQLVFK�GRVVLHU�HQ�LV�HU�

QLHW�GXLGHOLMN�YDVWJHOHJG�ZDW�HU�PHW�GH DDQEHYROHQ�PDDWUHJHOHQ�YDQ�GH�5,(�YDQ�3LO]�XLW������LV�JHGDDQ��7RW�

VORW��EHYDW�GH�F\EHU�VHFXULW\�LQIRUPDWLHEHYHLOLJLQJ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�RRN�]ZDNNH�SOHNNHQ��%RYHQVWDDQGH�

YHLOLJKHLGVULVLFR¶V�GLHQHQ�RSJHORVW�WH�ZRUGHQ�

��� $DQEHYHOLQJHQ

1DDU�DDQOHLGLQJ�YDQ GH]H�YHLOLJKHLGVDQDO\VH�GRHQ�ZLM�GH�YROJHQGH�DDQEHYHOLQJHQ�

x 9RHU�YRRU�GH�NRUWH�WHUPLMQ HHQ�DDQWDO�WLMGHOLMNH�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�XLW�GLH�]LMQ�EHVFKUHYHQ�LQ�SDUDJUDDI�����

x 6WDUW�GLUHFW�PHW�KHW�XLWYRHUHQ�YDQ�GH�VWUXFWXUHOH�YHLOLJKHLGVEHKHHUVPDDWUHJHOHQ�PHW�HHQ�KRJH�SULRULWHLW�HQ�GLH�

UHGHOLMN�HHQYRXGLJ�XLW�WH�YRHUHQ�]LMQ�

x 6WDUW�HHQ�SURJUDPPD�RP�GH�VWUXFWXUHOH�YHLOLJKHLGVEHKHHUVPDDWUHJHOHQ�KRJH�SULRULWHLW�HQ�PRHLOLMNHU�XLW�WH�JDDQ�

YRHUHQ��KRJH�LQYHVWHULQJ��ODQJH�GRRUORRSWLMG��

x 5HQRYHHU�GH�EUXJ�HQ�GH�EHGLHQSOHNNHQ�JURQGLJ�RS�EDVLV�YDQ�GH�KXLGLJH�QRUPHQ�HQ�ULFKWOLMQHQ�YRRU�

EHZHHJEDUH�EUXJJHQ��6WHO�KLHUELM�HYHQHHQV EXVLQHVVFDVH�RS�ZDDULQ�RRN�GH�QX�QRJ�YHUERUJHQ�NRVWHQ��]RDOV�

GH�LQ]HW�YDQ�GH�ZDFKWGLHQVW��]LMQ�RSJHQRPHQ�

��� 7LMGHOLMNH�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�

=RDOV�EHVFKUHYHQ�PRHW�GH�3ULQVODQGVHEUXJ��RP�YROOHGLJ�WH�YROGRHQ�DDQ�GH�KXLGLJH�QRUPHQ�HQ�0DFKLQHULFKWOLMQ YROOHGLJ�

JHUHQRYHHUG�ZRUGHQ��*HJHYHQ�GH�YHUZDFKWH�GRRUORRSWLMG��WHQ�PLQVWH�ppQ�MDDU��GLH�QRGLJ�LV�YRRU�GH�YHUZDFKWH�

DIVWHPPLQJ�PHW�3URYLQFLH�%UDEDQW��DQGHUH�VWDNHKROGHUV�HQ�GH�GXXU�YDQ�GH�DDQEHVWHGLQJ��VFKULMYHQ�GRFXPHQW��

HYHQWXHHO�PDUNWFRQVXOWDWLH�HQ SURFHGXUH��EHYHOHQ�ZH�DDQ�RP�WHQ�PLQVWH�HHQ�DDQWDO�H[WUD�WLMGHOLMNH�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�

LQ�WH�VWHOOHQ�RP�GH�YHLOLJKHLGVULVLFR¶V�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�JHGXUHQGH�GH]H�SHULRGH�WH�UHGXFHUHQ��
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:LM�EHYHOHQ�YRRU�GH�NRUWH�WHUPLMQ�GH�YROJHQGH�ULVLFREHKHHUVPDDWUHJHOHQ�DDQ�

x 0DDN�ppQ�SHUVRRQ��PHW�YHUYDQJHU��LQWHJUDDO�YHUDQWZRRUGHOLMN�YRRU�DOOH�RSHUDWLRQHOH��EHKHHU� HQ�

RQGHUKRXGVDVSHFWHQ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ��µPDQDJHU¶�3ULQVODQGVHEUXJ���2QV�YRRUVWHO�LV�RP�LHPDQG�WH�

NLH]HQ�YDQ�$V0��µPDQDJHU¶�3ULQVODQGVHEUXJ��HQ�2	7 �SODDWVYHUYDQJHQG�µPDQDJHU¶�3ULQVODQGVHEUXJ��

x 6WHO�HHQ�µFULVLVWHDP¶�RS�LQFOXVLHI�EXGJHW�PHW�DOOH�EHWURNNHQHQ�YDQ�3ULQVODQGVHEUXJ��KRUL]RQWDDO�GRRU�GH�:%'�

RUJDQLVDWLH��YDVWH�EHGLHQDDU��YHUWHJHQZRRUGLJLQJ�ZDFKWWHDP�&��$V0�HQ�7	%��HW�FHWHUD��RQGHU�YRRU]LWWHUVFKDS�

YDQ�GH�PDQDJHU�3ULQVODQGVHEUXJ��0HW�GLW�WHDP�JHQHUHHUW�:%'�H[WUD�DOHUWKHLG�HQ�DDQGDFKW�YRRU�GH�

YHLOLJKHLGVULVLFR¶V�GLH�HU�]LMQ��

x 'HHO�PHW�KHW�WHDP�GH�UHVXOWDWHQ�YDQ�GH]H�DQDO\VH�HQ�]RUJ�YRRU�EOLMYHQGH�DDQGDFKW�YRRU�KHW�RQGHUZHUS�

YHLOLJKHLG��9HUGHU�LV�KHW�WHDP�YHUDQWZRRUGHOLMN�YRRU�GH�VLJQDOHULQJ�YDQ�VWRULQJHQ��UHJLVWUDWLH�YDQ�VWRULQJHQ�HQ�

GH�XLWYRHULQJ�YDQ��WLMGHOLMNH��ULVLFREHKHHUVPDDWUHJHOHQ�

x =RUJ�PHW�KHW�WHDP�DOV�HHUVWH�YRRU�HHQ�RYHU]LFKW�YDQ�D��DOOH�RQGHUKRXGVDVSHFWHQ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ��]LH�

GDDUYRRU�SDUDJUDDI�������YDQ�GLW�UDSSRUW���E��KHW�RUJDQLVDWLHRQGHUGHHO�RI�H[WHUQH�SDUWLM�GLH�YHUDQWZRRUGHOLMN�LV�

YRRU�KHW�RQGHUKRXG�YDQ�KHW�GHVEHWUHIIHQGH�DVSHFW��F��ZDW�GH�VWDQG�YDQ�]DNHQ�YDQ�KHW�RQGHUKRXG�LV��G��GH�

RQGHUKRXGVKLVWRULH��ZDQQHHU�YRRU�KHW�RQGHUGHHO�YRRU�KHW�ODDWVW�LV�RQGHUKRXGHQ�HQ�RI�JHWHVW�LV��HQ�H��GH�

RQGHUKRXGV� HQ�RI�WHVWSODQQLQJ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ��ZHONH�RQGHUGHOHQ�ZRUGHQ�ZDQQHHU�RQGHUKRXGHQ�

HQ�RI�JHWHVW��

x 0DDN�GXLGHOLMNH�DIVSUDNHQ�RYHU�ZLH�RS�ZHONH�PDQLHU�GH�VWRULQJVPHOGLQJHQ�LQ�2%6�JDDQ�ELMKRXGHQ��(YHQWXHHO�

PRHW�KHW�2%6�]RGDQLJ�ZRUGHQ�LQJHULFKW�GDW�DOOH�RQGHUKRXG�JHUHODWHHUGH�]DNHQ��VWRULQJVPHOGLQJHQ��WHFKQLVFK�

GRVVLHUV�RYHU]LFKWHOLMN�HQ�WUDQVSDUDQW�JHUHJLVWUHHUG�NXQQHQ�ZRUGHQ�

x 6WHO�EHOHLG��YLVLH�HQ�GH�DPELWLHV�YRRU�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�RS�

x 0DDN�HHQ��DDQYXOOLQJ�RS��GH�'9$�PHW�KHOGHUH�DIVSUDNHQ�ZLH�ZDDU�YHUDQWZRRUGHOLMN�YRRU�LV�HQ�ZHONH�WDNHQ�

PRHW�YHUULFKWHQ�PHW�EHWUHNNLQJ�WRW�GH�RSHUDWLRQHOH��EHKHHUV� HQ�RQGHUKRXGVDVSHFWHQ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�

x =RUJ�HUYRRU�GDW�]RYHHO�PRJHOLMN�LQIRUPDWLH�WHQ�EHKRHYH�YDQ�KHW�WHFKQLVFK�FRQVWUXFWLH�GRVVLHU�ZRUGW�RSJH]RFKW�

HQ�VDPHQJHVWHOG���HQ�FHQWUDDO�VWDDW�JHUHJLVWUHHUG��

x 6WHO�GH�YROJHQGH�SURFHGXUHV�LQVWUXFWLHV�RS�HQ�LQVWUXHHU�GH]H�DDQ�GH�EHWURNNHQHQ�

R 2YHUGUDFKW�EUXJEHGLHQLQJ�EHGLHQSRVW��ORNDDO�

R 2QGHUKRXGVEHGLHQLQJ�ORNDDO��LQFOXVLHI�JHEUXLN�EHGLHQEDQDDQ�HQ�PRJHOLMNH�RYHUEUXJJLQJHQ�HQ�

YHLOLJKHLGVULVLFR¶V�

R $IKDQGHOHQ�VWRULQJHQ� PHOGLQJHQ HQ�NODFKWHQ�

R 9HLOLJKHLGVLQVWUXFWLHV��ZHUNHQ�RS�EUXJORFDWLH�

x 6WHO��QLHXZH��KDQGOHLGLQJHQ�RS�HQ�LQVWUXHHU�GH]H�DDQ�GH�EHWURNNHQHQ�

R 'H�EHGLHQLQJ�YDQ�GH�EUXJ��RRN�ORNDDO��PHW�GDDULQ�DOOH�EHGLHQPRJHOLMNKHGHQ�GLH�UHGHOLMNHUZLMV�YRRUNRPHQ�

R 'H�YHLOLJKHLGVIXQFWLHV�YDQ�GH�EUXJ�

x 5LFKW�GHJHOLMN�YRRUUDDGEHKHHU�LQ�

��� 3ULRULWHULQJVPDWUL[�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ

9RRU�GH�EHKHHUVLQJ�YDQ�GH�YHLOLJKHLGVULVLFR¶V�LV�HHQ�OLMVW�PHW�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�RSJHVWHOG��'H]H�LV�WH�YLQGHQ�LQ�

%LMODJH����2P�YDQ�GH]H�OLMVW�YDQ�PDDWUHJHOHQ�RS�NRUWH�WHUPLMQ�WH�NRPHQ�WRW�HHQ�XLWYRHUEDDU�SODQ�YDQ�DDQSDN LV�KHW�QRGLJ�

RP�GH�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�WH�SULRULWHUHQ��9RRU�GH�SULRULWHULQJ�KHEEHQ�ZH�QDDU�GH�YROJHQGH�XLWJDQJVSXQWHQ�JHNHNHQ�

�� 'H�PDDWUHJHO�LV�RUJDQLVDWRULVFK�UHODWLHI�HHQYRXGLJ��VQHO��HIILFLsQW��EHWDDOEDDU��LQ�WH�YRHUHQ

�� 'H�PDDWUHJHO�KHHIW�DO�GDQ�QLHW�HHQ JURWH�LPSDFW�RS�KHW�LQWHJUDOH YHLOLJKHLGVQLYHDX YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ

9RRU�GH�SULRULWHULQJ�]LMQ�GH�VWUXFWXUHOH�YHLOLJKHLGVEHKHHUVPDDWUHJHOHQ�PHW�HHQ�KRJH�ULVLFRVFKDWWLQJ �GDW�ZLO�]HJJHQ�

ZDDUGH�����GH�IDFWRU�YRUPW�HHQ�YHUKRRJG�YHLOLJKHLGVULVLFR��XLW�ELMODJH���XLWJH]HW�LQ�)LJXXU�� QDDU�HQHU]LMGV�GH�PDWH�

ZDDULQ�GH�PDDWUHJHO�RUJDQLVDWRULVFK�HHQYRXGLJ�LV�LQ�WH�YRHUHQ��XLWJDQJVSXQW ���YHUWLFDOH�DV��HQ�DQGHU]LMGV�GH�PDWH�YDQ�

LPSDFW�RS�GH�UHGXFWLH�YHLOLJKHLGVULVLFR¶V��XLWJDQJVSXQW����KRUL]RQWDOH�DV���'H�QXPPHULQJ�NRPW�RYHUHHQ�PHW�GH�

QXPPHULQJ�YDQ�GH�YHLOLJKHLGVULVLFR¶V�HQ�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�LQ�%LMODJH���
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)LJXXU����EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�YRRU�GH�ULVLFR¶V�PHW�KRJH�ULVLFR�LQVFKDWWLQJ�XLWJH]HW QDDU�GH�PDWH�YDQ�RUJDQLVDWRULVFKH�
HHQYRXG�WHJHQ PDWH�YDQ�LPSDFW�RS�GH�LQWHJUDOH�YHLOLJKHLG

2Q]H�DDQEHYHOLQJ�LV�RP�YDQ�GH�SXQWHQ�PHW�HHQ�KRJH�ULVLFRVFKDWWLQJ �]RDOV�GLH�LQ ERYHQVWDDQGH�ILJXXU�]LMQ

DDQJHJHYHQ��WH�EHJLQQHQ PHW�GH�UHODWLHI�HHQYRXGLJH�EHKHHUVPDDWUHJHOHQ�PHW�KRJH�LPSDFW��'H�FRPSOH[H�PDDWUHJHOHQ�

PHW�KRJH�LPSDFW�KHEEHQ�YULMZHO�DOOHPDDO�WH�PDNHQ�PHW�HHQ�DOJHKHOH�UHQRYDWLH�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�GLH�VRZLHVR�

QRRG]DNHOLMN�LV�RP�DDQ�KXLGLJH�0DFKLQHULFKWOLMQ WH�YROGRHQ��

��� 3ULQVODQGVHEUXJ LQ�EHKHHU�ELM�:%'�RI�QLHW"

7LMGHQV�GH�YHLOLJKHLGVDQDO\VH�KHHIW�:%'�RQV�RRN�GH�YUDDJ�JHVWHOG�LQ�KRHYHUUH�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�LQ�EHKHHU�ELM�:%'�

NDQ�EOLMYHQ�RI�QLHW��

9RRU�HHQ�JHGHJHQ�DQWZRRUG�RS�GLH�YUDDJ�]RX��QDDVW�HHQ�LQKRXGHOLMNH�YHLOLJKHLGVDQDO\VH��RRN�HHQ�JHGHJHQ�

EXVLQHVVFDVH�YRRU�GH�3ULQVODQGVHEUXJ�PRHWHQ�ZRUGHQ�JHPDDNW��2S�EDVLV�YDQ�RQ]H�REVHUYDWLHV�KHEEHQ�ZLM�GH�

YHURQGHUVWHOOLQJ�GDW�HU�RS�GLW�PRPHQW�EHKRRUOLMN�ZDW�YHUERUJHQ�NRVWHQ�DDQZH]LJ�]LMQ�ELM�GH�H[SORLWDWLH�YDQ�GH�

3ULQVODQGVHEUXJ��'HQN�KLHUELM�DDQ�UHJHOPDWLJH�VWRULQJVDIKDQGHOLQJ��WLMGURYHQGH�DIVWHPPLQJ�WXVVHQ�

RUJDQLVDWLHRQGHUGHOHQ�HQ�H[WHUQH�SDUWQHUV��UHJHOPDWLJ�RSQLHXZ�PRHWHQ�ODQJVNRPHQ�YDQZHJH�RQWEUHNHQ�UHVHUYH�

RQGHUGHOHQ��RPVODFKWLJ�UHJXOLHU�RQGHUKRXG��ERRWMH�QRGLJ�RP�YHUOLFKWLQJ�WH�PRHWHQ�YHUYDQJHQ���HQ�JD�]R�PDDU�GRRU��

'DDUQDDVW�LV�HU�HHQ�RQGHUVFKHLG�PHW�EHWUHNNLQJ�WRW�GH�RSHUDWLRQHOH�XLWYRHULQJ��EHGLHQLQJ��HQ�KHW�RQGHUKRXG�

x 2SHUDWLRQHOH�XLWYRHULQJ��'H�EHGLHQLQJ�NDQ�]RDOV�QX�GRRU�:%'�]HOI�JHGDDQ�ZRUGHQ��(FKWHU�ppQ�EHGLHQSRVW�

PHW�ppQ�EHGLHQDDU��ZDDU�KHW�ZHUNDDQERG�EHKRRUOLMN�IOXFWXHHUW��WXVVHQ�VHL]RHQHQ��WXVVHQ�PRPHQWHQ�RS�GH�

GDJ��LV�QLHW�IOH[LEHO��YDDN�LQHIILFLsQW�HQ�NULWLVFK�YRRU�GH�ZHUNEHODVWLQJ�YDQ�GH�EHGLHQDDU��GDQ�ZHHU�WH�GUXN��WH�

ZHLQLJ�WH�GRHQ���2YHU�KHW�DOJHPHHQ�JHOGW�GDW�LQ�1HGHUODQG�HHQ�RQWZLNNHOLQJ�JDDQGH�LV�QDDU�JURWHUH�

EHGLHQFHQWUDOHV��RRN�ELM�3URYLQFLHV��ZDDU�WLHQWDOOHQ�EUXJJHQ��HQ�VOXL]HQ��FHQWUDDO�EHGLHQG�ZRUGHQ��+HW�



��

ZHUNDDQERG�NDQ�GDQ�IOH[LEHO�YHUGHHOG�ZRUGHQ�RYHU�HHQ�NOHLQH�SRRO�YDQ�EHGLHQDUHQ��GH�SRRO�YDQ�EHGLHQDUHQ�

NDQ��PHW�LQKXXU��ZRUGHQ�DIJHVWHPG�RS�GH�YHUZDFKWH�GUXNWH�YDQ�GH�GDJ��:%'�]RX�HHQ�EXVLQHVV�FDVH�NXQQHQ�

RQWZLNNHOHQ�ZDDULQ�ZRUGW�RQGHU]RFKW�RI�GH�EHGLHQLQJ�YDQ�GH�3ULQVODQGVHEUXJ��HQ�GH�DQGHUH�REMHFWHQ�RS�GH�

SRVW�5RRGH�9DDUW��JHFRPELQHHUG�NDQ�ZRUGHQ�PHW�DQGHUH�EHGLHQWDNHQ�RI������PRQLWRULQJVWDNHQ�ELM�:%'��

7HYHQV�]RX�JHNHNHQ�NXQQHQ�ZRUGHQ�QDDU�GH�PRJHOLMNKHLG�KLHURS�VDPHQ�WH�ZHUNHQ�PHW�DQGHUH�SDUWLMHQ��]RDOV�

5:6��+DYHQEHGULMI�0RHUGLMN��3URYLQFLH��

x 2QGHUKRXG��:DW�EHWUHIW�KHW�RQGHUKRXG�OLMNW�RQV�LQ]LHQV�LQHIILFLsQW�RP�GDW�PHW�DOOH�VSHFLDOLVDWLH�GLH�GDDUYRRU�

QRGLJ�LV�KHOHPDDO�LQ�EHKHHU�YDQ�:%'�WH�GRHQ��+LHUYRRU�]LMQ�PHHUGHUH�H[SHUWV�QRGLJ�GLH�ZDDUVFKLMQOLMN�HOGHUV�

LQ�GH�RUJDQLVDWLH�QLHW�QRGLJ�]LMQ�RPGDW�:%'�PDDU�ppQ�EUXJ�LQ�EHKHHU�KHHIW��9RRU�GH�YHLOLJKHLG�]RX�:%'�

PRHWHQ�]RUJHQ�YRRU�HHQ�LQWHJUDDO�YHUDQWZRRUGHOLMNH��PDQDJHU�3ULQVODQGVHEUXJ���PDDU�KHW�RQGHUKRXG�

LQWHJUDDO�HQ�H[WHUQ�EHOHJJHQ�ELM�SDUWLM�PHW�DDQWRRQEDUH�HUYDULQJ�PHW�EUXJRQGHUKRXG�HQ�EHKHHU�



6.b Brief waterschap Aa en Maas 'Motie huisvesting AQUON' 

1 brief waterschap Aa en Maas 'Motie huisvesting AQUON' 

Waterschap 
A â en MâaS Waterschapshuis 

Pettelaarpark 70 

Postbus 5049 
5201 GA 's-Hertogenbosch 

18IN014772 - 13/06/2018 
T 088 178 80 00 

F 088 178 80 01 

E info@aaenmaas.nl 

Waterschap Brabantse Delta w www.aaenmaas.nl 

T.a.v. het Algemeen Bestuur 
Postbus 5520 
4801 DZ BREDA 

Datum 11 juni 2018 
Ons kenmerk 589012 
Doorkiesnr. 073 61 56 686 I Mark Peters 
onderwerp Motie huisvesting AQUON 

Geachte leden van het Algemeen Bestuur, 

In de vergadering van het Algemeen Bestuur van waterschap Aa en Maas van 8 juni 2018 is een 
motie aangenomen over de huisvesting van AQUON. In de motie wordt ons Dagelijks Bestuur 
verzocht de motie ter kennis te brengen aan alle deelnemers van AQUON. Wij sturen u bijgaand 
een exemplaar van de motie, naar de inhoud waarvan wij u kortheidshalve verwijzen. 
Onze vertegenwoordiger in het Algemeen Bestuur van AQUON zal deze motie ter sprake brengen 
in de eerstvolgende vergadering van het Algemeen Bestuur van AQUON. 

Hoogachtend, 
Het Dagelijks Bestuur, 

de dijkgraaf, 

\ 

drs. P. Sennema drs. L H J . Verheijen 

Bijlage(n): 
» Motie huisvesting AQUON 

Werken met water. Voor nu en later. 
1/1 



De geborgden 

ALGEMENE ,, 
WATERSCHAPS J J ^ W ^ ' 

Water Natuurlijk 

1 
# P V D A JJJT CİX4 
Motie: Nog geen aanbesteding Bouw -Nieuwbouw Aquon 

Het Algemeen Bestuur van Waterschap Aa en Maas, in vergadering bijeen op 8 juni 2018 

Constateert dat: 

« in het jaarverslag 2017 de risicoparagraaf op pagina 69 bij AQUON m.b.t verkopen 

van hun pand in Tiel het volgende staat: indien het pand een kantoorfunctie krijgt zal 

op basis van de externe waardebepaling een bijzondere waardevermindering van 

circa 2,5 miljoen worden berekend; 

* in de begroting van AQUON 2019 herhaaldelijk wordt gesproken over aanbestedings

trajecten gunning en bouw en nieuwbouw; 

Overwegende dat: 

» ook overheden, zowel als burgers en bedrijven, altijd gedwongen zijn om kosten te 
beheersen; 

» tariefstijgingen het draagvlak voor het werk van waterschappen kunnen aantasten; 

Verzoekt het Dagelijks Bestuur: 

» te bewerkstelligen dat er eerst een visie wordt opgesteld op de ontwikkeling van 

technologie en markt in relatie tot de ontwikkeling van de informatiebehoefte bij de 

waterschappen; 

» vervolgens een locatieonderzoek te doen, daarin de bestaande huisvesting te 

betrekken en dan pas de keuze te maken voor een huisvestingsplan; 

» dit huisvestingsplan eerst voor te leggen aan alle deelnemers van AQUON; 

» deze motie ter kennis te brengen aan alle deelnemers van AQUON; 



En gaat over tot de orde van de dag. 

Namens 

de fractie Geborgden, 

Paul van der Krabben 

de fractie Algemene Waterschapspartij. de fra 50PLUS. 

Henk Siroen rnandez Adria 

ņ ï 

de fractie W D , \ 

1 
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6.c Brief stichting Brabantse Milieufederatie 'Handhaving verbod inbrengen vislood in zoet water' en DB-reactie

1 brief stichting Brabantse Milieufederatie 'Handhaving verbod inbrengen vislood in zoet water' Ill II III II III II III II 
18IN012667 - 23/05/2018 

HIT natuur en milieu Flimburg 
federatie Brabantse y Milieufederatie 

Tilburg, 17 mei 2018 
milieudefensie 

anders kijken, anders kiezen 

Aan: Algemeen bestuur waterschap Brabantse Delta 
Bouvignelaan 5 
4836 AA Breda 

Cc: 
Algemeen bestuur waterschap Aa en Maas 
Algemeen bestuur waterschap De Dommel 
Algemeen bestuur waterschap Scheldestromen 
Algemeen bestuur waterschap Peel en Maasvallei 
Directie Rijkswaterstaat Midden Nederland 
Directie Rijkswaterstaat Zuid Nederland 
Directie Rijkswaterstaat Zee en Delta 

Kenmerk: RO 22.04-1511-vm 
Betreft: handhaving verbod inbrengen vislood in zoet water 

Geachte leden van het algemeen bestuur, 

Geachte leden van de directies van Rijkswaterstaat, 

Met deze brief willen wij u vragen om actief het verbod op het inbrengen van vislood in zoet water 
te handhaven. Een dergelijks handhavingsverzoek is eerder ingediend bij Rijkswaterstaat Midden 
Nederland en bij verschillende waterschappen. De indiener is daarbij echter niet ontvankelijk 
verklaard wegens gebrek aan belang. 

Om die reden dienen wij namens de Brabantse - en Zeeuwse Milieufederatie, 
de Natuur- en Milieufederatie Limburg en Milieudefensie dit verzoek nogmaals in. 
Al deze organisaties houden zich in brede zin bezig met natuur en milieu. 
Eén van de dossiers die zij daarbij actief behartigen is waterkwaliteit. 

Naar aanleiding van het bij Rijkswaterstaat ingediende handhavingsverzoek heeft Rijkswaterstaat 
de belanghebbende weliswaar niet ontvankelijk verklaard, maar wel een inhoudelijke reactie 
gegeven op het handhavingsverzoek. 

Post- en bezoekadres: Spoorlaan 434, 5038 CH Tilburg 
tel. (013) 535 62 25 * e-mail: bmf@brabantsemilieufederatie.nl * website: www.brabantsemilieufederatie.nl 
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In deze reactie van 1 mei j l . (kenmerk: RWS-2018/16552) bevestigt Rijkswaterstaat dat het 
inbrengen van lood in water strijdig is met de wet, maar geeft de organisatie aan dat handhaving 
van het verbod door controle van de individuele visser 'nodeloos ver ingrijpt in de samenleving' en 
'onevenredig is in verhouding tot de daarbij te dienen belangen'. 

In een onderzoek dat Deltares in 2013 heeft gedaan, wordt de hoeveelheid lood die jaarlijks als 
gevolg van sportvissen in het zoete water belandt, geschat op 54.000 kg. 
Door corrosie resulteert dit in een hoeveelheid van circa 1.850 kg/jaar aan lood die in oplossing 
gaat. In het zoute water laten de sportvissers jaarlijks 470.000 kg lood achter. Lood wordt in de 
Kaderrichtlijn Water (KRW) aangemerkt als prioritaire stof, wat zoveel betekent dat de overheid 
het vrijkomen in het milieu daarvan actief moet verminderen. Wij waren dan ook zeer verbaasd 
over het laatste argument dat Rijkswaterstaat in haar brief aanvoerde, namelijk dat zij in dit geval 
ook afziet van handhaving, omdat er concreet zicht is op legalisatie. Met het afschaffen van de 
vergunningplicht in de omgevingswet is wellicht in de letterlijke juridische zin sprake van legalisatie, 
maar u wordt toch geacht te handelen in de geest van de wet. De Europese wetgeving schrijft hier 
wel degelijk voor dat u ten aanzien van prioritaire stoffen actief maatregelen moet treffen om 
de emissie van lood naar water te verminderen. 

Dit is naar onze mening goed te doen zonder nodeloos ver in te grijpen in de samenleving en op 
een wijze waarbij sprake is evenwicht tussen het te dienen belang (waterkwaliteit, gezond leefmilieu 
voor mens en dier) en de 'kosten' van de ingreep. Er zijn immers al geruime tijd milieuvriendelijke1 

loodvrije en betaalbare alternatieven voor vislood beschikbaar. De gemiddelde visser is echter 
'gewoon' om lood te gebruiken bij het vissen. Hij/zij zal niet snel uit zichzelf naar een ander 
alternatief grijpen, tenzij hij hier de noodzaak van ziet. De combinatie van goede voorlichting en 
een verbod op verkoop en gebruik zijn daarbij een bewezen effectieve combinatie. 

Daarom vragen wij u in deze brief om ons verzoek om handhaving niet te interpreteren als 
het één op één controleren van de individuele visser, maar als een verzoek om er vanuit uw 
organisaties voor te zorgen dat gebruik en verkoop van vislood op een zo kort mogelijke termijn 
verboden gaat worden. Het gebruik van vislood wordt naar onze mening namelijk al veel te lang 
impliciet gedoogd. 

Wij zijn verheugd te horen dat u met partijen in gesprek bent over een Green Deal. Wij delen 
het belang van een gezamenlijk gedragen aanpak die in deze Green Deals wordt voorgestaan. 
Dat laat echter onverlet dat wij u met deze brief aanspreken op de wettelijke verplichting die u 
in EU-verband heeft ten aanzien van prioritaire stoffen. 

Wij vragen u daarom concreet: 

De verkoop van vislood binnen een termijn van uiterlijk 2 jaar te verbieden. 
Het gebruik van vislood binnen een termijn van 4 jaar te verbieden. 

^ Dit jaar nog een aantal wateren loodvrij te maken als voorbeeldproject, en waarover op 
gebied van de handhaving afspraken worden gemaakt met de sportvisserij. 

^ Om in de aanloop naar deze verboden van overheidswege een actieve 
voorlichtingscampagne op te zetten waarin vissers worden gewezen op de milieugevolgen 
en gezondheidsrisico's van het gebruik van lood en op de beschikbare milieuvriendelijke 
alternatieven. 

1 Met milieuvriendelijke alternatieven bedoelen wij uiteraard niet het vervangen van lood door andere giftige 
zware metalen als bijvoorbeeld zink, tin en cadmium-zink legeringen of andere materialen die een bedreiging 
vormen voor milieu, plant, dier of mens. 
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^ O m in de aanloop naar deze verboden bij het herzien van de pachtcontracten voor viswater 
in de pachtovereenkomst al voorwaarden op te nemen die anticiperen op deze verboden. 

In afwachting van uw spoedige reactie, verblijf ik, 
met hartelijke groet, 

Selcuk Akinci, directeur/bestuurder Brabantse Milieufederatie, mede namens: 

Ira von Harras, directeur Zeeuwse Milieufederatie 

Hans Heijnen, directeur Limburgse Milieufederatie 

Donald Pols, directeur Milieudefensie 
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1 DB-reactie aan stichting Brabantse Milieufederatie 'Handhaving verbod inbrengen vislood in zoet water' 

Waterschap

Stichting Brabantse Milieufederatie
De heer S. Akinci
Spoorlaan 434 B

5038 CH T]LBURG

'Brsbontse Uelta

È4Ðf: rqÇS*'r

17 mei 2018
RO 22.û4-1511-vm
18.2K03517

Uw schrijven van :

Uw kenmerk :

Zaaknummer :

Ons kenmerk :

Barcode :

Behandeld door :

Doorkiesnummer :

Datum :

Ver¿enddatum I

18UTûO7402

I ilttil llilt tililillillilr lllil lllfi lllü llt lllil tilr illl
de heer Radkiewicz lA. Merks
976 564 LA 62
27 juni 2ûLB
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Onderwerp: handhaving verbod inbrengen vislood in zoet water

Geachte heer Akinci,

Op 17 meijl. heeft u samen met de Zeeuwse Milieufederatie, de Limburgse Milieufederatie en Milieudefensie
een verzoek betreffende "handhaving verbod inbrengen vislood in zoet water" gestuurd naar een aantal
waterschappen, waaronder het algemeen bestuur van ons waterschap alsmede naar een drietal directies van
Rij kswaterstaat.

In reactie op uw brief berichten wij u als volgt. Het antwoord op uw brief hebben wij afgestemd met de
betreffende organisaties waaraan u uw brief ook heb verstuurd.

In uw brief geeft u aan dat uw verzoek om handhaving niet moet worden geïnterpreteerd als het één op één
controleren van de individuele visser, maar als een verzoek om er vanuit onze organisaties voor te zorgen dat
gebruik en verkoop van vislood op een zo kort mogelijke termijn verboden gaat worden.

Als waterschap zijn wij niet bevoegd tot het opstellen van het door u gevraagde verbod. De Rijksoverheid is

daartoe het aangewezen gezag.

Voor het geleidelijk aan terugdringen van het gebruik van vislood in de sportvisserij zijn recentelijk afspraken
gemaakt in de Green Deal Sportvisserij Loodvrij (kenmerkC-222) waar u ook aan refereet. Partijen hierin
zijn onder meer de Rijksoverheid en de Unie van Waterschappen. De Green Deal is door partijen op 22 mei
2018 ondertekend.

In voormelde deal is bepaald dat - indien blijkt dat de gemaakte afspraken onvoldoende effect opleveren om
een loodvrije sportvisserijin 2027 te bereiken - de Rijksoverheid, na overleg met maatschappelijke
organisaties, in overweging neemt om algemeen verbindende voorschriften zoals een verbod op het gebruik
en/of verkoop van lood in de sportvisserij in te stellen voor zover Europese en nationale wettelijke kaders dit
mogelijk maken.

Wij gaan overigens bíj de Sportvisserij Zuidwest Nederland aandringen op het actief stimuleren van het
gebruik van loodvervangers, onder andere via demonstraties.

Mocht u nog vragen hebben, dan kunt u contact opnemen met de heer T. Radkiewicz van het waterschap
(t. rad kiewicz@ brabantsedelta. nl).

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende te hebben geÏnformeerd.

FINALIST Waterschap Brabantse Delta

Postbus5520,4801 DZBreda T0165641000 F076 564101L

E info@br¿bantsedelta.nl I www.brabantsedelta.nl l('v'K.nr: 51 181 584

IBAN Nt88 NWAB 0636 7592 02 BIC NWABNL2GXXX BTW.nr: N1812566762801
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Uw brief is gericht aan het algemeen bestuur van Waterschap Brabantse Delta. De afspraken met het
algemeen bestuur zijn dat in beginsel het dagelijks bestuur brieven geadresseerd aan het algemeen bestuur,
beantwoordt. Uw brief en ons antwoord worden, op grond van diezelfde afspraken, in de eerstkomende
vergadering van het algemeen bestuur geagendeerd als ingekomen stuk.

Hoogachtend,
Het dagelijks bestuur,
De dijkgraaf De plv. secretaris-d

drs. c.J Vet

Algemeen bestuur waterschap Aa en Maas
Algemeen bestuur waterschap De Dommel
Algemeen bestuur waterschap Scheldestromen
Algemeen bestuur waterschap Peel en Maasvallei
Directie Rijkswaterstaat Midden Nederland
Directie R¡jkswaterstaat Zuid Nederland
Directie Rljkswaterstaat Zee en Delta
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6.d Zienswijze ontwerp-instemmingsbesluit Actualisatie Winningsplan Waalwijk-Noord 

1 zienswijze ontwerp-instemmingsbesluit Actualisatie Winningsplan Waalwijk-Noord 
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Postbus 248
2250 AE VOORSCHOTEN

FINALIST

'r*lål
BESTE 2017
OVERHEIDS
ORGANISATIE
VAN HETJAAR

Uw schrijven van :
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Datum i
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mevrouw mr. drs. R.L. Franken
076 564 10 98
29 juni 2018

Onderwerp: ontwerp-instemmingsbesluit Actualisatie Winningsplan Waalwijk-Noord

Geachte Minister,

Op 13 juni 2018 heeft het Algemeen Bestuur van waterschap Brabantse Delta het Ontwerp-
instemmingsbesluit Actualisatie winningsplan Waalwijk-Noord besproken. Het Algemeen Bestuur heeft
unaniem besloten een zienswijze op het ontwerp-instemmingsbesluit in te dienen en het dagelijks bestuur
verzocht dit tijdig te doen. Tevens is daarbij verzocht om samenwerking en afstemming met andere
waterschappen om zo tot een gezamenlijk gedragen zienswijze te komen. Mede namens waterschap
Rivierenland dienen wij deze zienswijze in.

Waterschap Brabantse Delta staat als regionale overheid midden in de maatschappij. Wij dragen zorg voor
veilige dijken en kades, zuiveren rioolwater, verbeteren en bewaken de kwaliteit van het oppervlaktewater en
regelen de hoogte van het water in ons werkgebied in Midden- en West-Brabant. Hierbij werken wij nauw
samen met maatschappelijke partners en andere overheidsorganisaties, waardoor wij veel waarde hechten
aan de belangen van onze partners. Bovendien hebben wij naast genoemde kerntaken een verbindende en
versterkende rol wanneer het gaat om thema's als klimaatverandering en klimaatadaptatie.

Op basis van het ontwerp-instemmingsbesluit Actualisatie Winningsplan Waalwijk-Noord zien wij ernstige
risico's met betrekking tot deze winning. Van alle risico's die spelen en waar zorgen over zijn, zijn vooral de
risico's rondom het zogeheten'fracken'een punt van grote zorg. Een zorg die wordt gevoed door het feit dat
er geen wetenschappelijke consensus bestaat over de risico's en effecten op lange termijn. De Groningse
casus, hoewel verschillend wat betreft orde en grootte, is hier een sprekend voorbeeld van.

De stukken die nu ter inzage liggen gaan voornamelijk in op technische risico's en geven daar vanuit een

technische invalshoek een kwantitatief gewicht aan. Dat zegt alleen iets over hoe hoog risico's worden
ingeschat. Er blijven echter wel risico's bestaan. Wij zijn van mening dat in het Ontwerp-instemmingsbesluit
onvoldoende wordt ingegaan op de kwalitatieve aspecten, oftewel de impact van die risico's. Dit leidt tot
ernstige zorgen over de waarborg van kwaliteit van omliggende natuur, landschap en het watersysteem.
Uit het Ontwerp-instemmingsbesluit blijkt bijvoorbeeld niet op welke manier er met de genoemde risico's
wordt omgegaan of op welke manier zij worden beheerst. Bijvoorbeeld ten aanzien van het 'fracken' wordt op
bladzijde 9 van 27 van het Ontwerp-instemmingsbesluit verwezen naar een nog op te stellen "uitgewerkt plan
voor hydraulische stimulatie" en een daaropvolgend "werkprogramma". Dit geeft de waterschappen
onvoldoende zicht en betrokkenheid bij de totstandkoming van deze documenten en de verdere procedure

daaromtrent. Daarmee is feitelijk de concrete invulling van de risicobeheersing verplaatst naar een 'interne'
procedure in de toekomst, terwijl dit in het actuele debat juist het grootste punt van zorg is. Verder blijft
onduidelijk wat de verlenging en uitbreíding van de gaswinning concreet betekenen op lange termijn voor de
omgeving en haar bewoners.

Waterschap Brabantse Delta

Postbus 5520, 4801 DZ Breda T 076 564 10 00 F 076 564 10 11

E info@brabantsedelta.nl I www.brabantsedelta.nl l(.v.K.nr: 51 181 584

IBAN NL88 NWAB 0636 7592 02 BIC NWABNL26XXX BTW.nr: N1812566762801'



Klimaatverandering en de daaruit volgende consequenties vragen om moderne, innovatieve oplossingen. De
transitie naar duurzame energie is daar een voorbeeld van. Het Ontwerp-instemmingsbesluit staat haaks op
het algemeen en maatschappelijk geaccepteerd voornemen om fossiele brandstoffen te vervangen door
duurzame vormen van energie. Tevens neemt het maatschappelijk draagvlak voor gaswinning in Nederland
af.

Op basis van de stukken en de feiten die bekend zijn, ligt er naar onze mening onvoldoende inhoudelijke
basis om het Ontwerp-instemmingsbesluit vast te stellen, mede gezien het ontbreken van wetenschappelijke
consensus. Namens het Algemeen Bestuur van waterschap Brabantse Delta verzoeken wij u dan ook het
Ontwerp-instemmingsbesluit in te trekken. Hierdoor wordt recht gedaan aan de ontstane maatschappelijke
onrust en kunnen de waterschappen hun rol in het proces van risicobeheersing vervullen die zij als regionale
waterbeheerder hebben. Daarbij roepen wij u op vooraf in gesprek te gaan met relevante partijen en
betrokkenen. In het kader van transparantie en duidelijkheid hechten wij zeer aan zo'n open dialoog. Voorts
geeft heroverweging mogelijkheden voor het beschouwen van nut en noodzaak in relatie tot innovatie met
betrekking tot de energietransitie.

Uw reactie op onze zienswijze zien wij graag tegemoet.

Hoogachtend,
Het dagelijks bestuur,
De dijkgraaf

drs J M. de Vet

De ris-directeur

van
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1 notulen vergadering algemeen bestuur 13 juni 2018 

 1

  
 

      

Nummer : 18IT034101 
Barcode : !Fout  Verwijzingsbron niet gevonden. 

Verslag van de vergadering van het algemeen bestuur van Waterschap Brabantse Delta 
d.d. 13 juni 2018 om 19.30 uur te Breda, kapel, Bouvigne. 
 
Aanwezig: 
De voorzitter: K J. de Vet  
De leden: J. van der Aa, M.J.C.M. Arts, K. van den Berg, W.J.H. de Boer, W. Bonthuis,  
J. van Dam, C.B.M.E. Franssen, M.G.M. Gosens, J.J.M. van der Heijden, C.A.M. de Jong, 
L.H. van der Kallen, J.J. Kocx, W.W.J.F. de Koning-Bogers, H. Knook,  
C.A.M. Korst-Dingemans, C.C.F. Mureau, G.G. de Neve, F.C.J. van Noord, P.H.T. Raedts, 
Th. Schots, H.C.A.M. Schouwenaars, J.A.M. Slenders, C.A.G. Sneep, W. Spierings, 
J.P.W.A.A.M. Taks, M.C. Velthoen, J.A.P.G. Verhulst, J-P. Verroen, J.J.M. Voets,  
A.A.F.M. Wijnen 
 
Afwezig met kennisgeving: Niet van toepassing 
 
De secretaris-directeur: H.T.C. van Stokkom   
 
Notulist: H. Mutsaerts van Het Notuleercentrum 
 
 

1. Opening 
 

De voorzitter: Dames en heren, welkom bij deze openbare algemene bestuursvergadering. Ik 
constateer dat wij compleet zijn, dat is fijn om te ervaren. Wij hebben zojuist een gesprek gehad 
met de fractievoorzitters over de invulling van de vacature secretaris-directeur. Er is een 
procesvoorstel voor gemaakt en een meerderheid van de fractievoorzitters vindt het belangrijk dat 
de selectiecommissie het searchbureau gaat selecteren. Wij hadden voorgesteld om het voorwerk 
door een delegatie van het dagelijks bestuur te laten verrichten, maar de meerderheid van de 
fractievoorzitters was van mening dat de gehele selectiecommissie de selectie van het 
searchbureau moet doen. Nu is de vraag, wanneer is de selectiecommissie gerealiseerd. Wij vinden 
allemaal dat er twee leden van het algemeen bestuur moeten deelnemen aan de 
selectiecommissie, maar er zijn vier belangstellenden voor. Wij kunnen twee dingen doen. Het 
beeld van een kwartier geleden was, laten wij daar een extra algemeen bestuursvergadering voor 
organiseren. Dan komt u allemaal daarvoor speciaal op een mooie lenteavond hier naartoe. Toen ik 
hier naartoe liep kwam er iemand naar mij toe die zei, laat degenen die interesse hebben vanavond 
een korte pitch te houden waarom zij gemotiveerd zijn om lid te worden van de selectiecommissie. 
Die pitches zouden wij ook vanavond kunnen doen en er vanavond over stemmen. Ik geef u dit in 
overweging, de twee varianten.  
 
De heer Van Dam: Voorzitter, ik had dit voorstel graag een aantal uren eerder gehad, dan had ik 
niet naar het fractievoorzittersoverleg hoeven te komen, want wat heb ik daar dan gedaan? 
 
De voorzitter: Met de andere fractievoorzitters heeft u de gehele procedure verkend zoals die op 
papier staat. Maar hier nemen wij de besluiten.  
 
De heer Wijnen: Je hoort wel eens iets in de wandelgangen en ik heb al dikwijls in de 
selectiecommissies mogen zitten. Ik vond het altijd interessant. Ik stel mezelf niet kandidaat, dat 
gun ik graag een ander. Maar bij vier kandidaten en er zijn er twee nodig en wij zouden daarvoor 
een extra vergadering moeten beleggen, daar zie ik het nut niet van in. Als de kandidaten zich 
even voorstellen, dan kunnen wij gewoon gaan stemmen, zodat wij daar niet extra voor terug 
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hoeven te komen want ik zie het verschil niet tussen nu of over een week of over veertien dagen, 
want er verandert niks. Ieder voor zich weet wie zijn of haar kandidaat is en op wie hij wil 
stemmen, dus mijn voorstel is om het vanavond af te werken en ik hoop dat ik steun krijg van de 
vergadering.  
 
De voorzitter: Even over de orde. De heer Wijnen stelt voor om vanavond te stemmen over de 
selectiecommissie. Ik zie een aantal mensen knikken. Dat doen wij dan iets verder in de agenda na 
de problematiek van de gaswinning, dan kunnen de mensen er even over nadenken en dan gaan 
wij daarna stemmen. Kandidaten kunnen kort even aangeven wat hun motivatie is om deel te 
nemen aan de selectiecommissie en daarna stemmen wij over de kandidaten. Zullen we het zo 
doen? Ik zie iedereen knikken.  
 
Mevrouw Raedts: Voorzitter, wij stemmen over mensen en dat moet gesloten.  
 
De voorzitter: Dat doen wij schriftelijk.  
 
De heer Van Dam: Ik neem aan dat u in het verslag opneemt dat ik hier tegen ben. Ik vind dit 
geen zorgvuldige procedure. Alles is erop geënt om het even snel af te handelen. Het gaat over 
een van de belangrijkste functies van ons waterschap en als wij daar niet rustig de tijd voor 
kunnen nemen, dan vind ik dat niet correct. Ik ben tegen het voorstel om straks te stemmen.  
 
De voorzitter: De hele procedure is uitgelijnd en staat borg voor maximale zorgvuldigheid bij het 
opstellen van het profiel en op welk moment. Op dat moment gaan wij het algemeen bestuur erbij 
betrekken, vanavond hebben wij het over een onderdeel, de afvaardiging van het algemeen 
bestuur voor de selectiecommissie, zodat het algemeen bestuur kan meekijken bij de selectie van 
het searchbureau. Wij hebben het alleen daarover. Ik neem kennis van uw opmerking. Ik stel voor 
dat wij na agendapunt 2 en 3.c. stemmen over de selectiecommissie zodat wij daar vanavond 
helderheid over hebben. Zijn er nog punten voor de agenda? Zo niet, dan is de agenda ongewijzigd 
vastgesteld.   
 

2. Spreekrecht 
 
De voorzitter: Er heeft zich een inspreker aangemeld, de heer Den Brave. Hij wilt het woord over 
het ontwerp-instemmingsbesluit van het Ministerie van Economische Zaken over het 
gaswinningsplan. Ik heet u welkom in de vergadering. U krijgt maximaal vijf minuten tijd om in te 
spreken.   
 
De heer Den Brave: Voorzitter, ik dank u voor het feit dat ik hier vandaag mag inspreken. Ik sta 
hier om namens een groep verontruste Waalwijkers te reageren op uw advies over de vergunning 
voor gaswinning in Waalwijk-Noord. Ik heb mij zeer verbaasd over de inhoud van dat advies en ik 
zal u graag uitleggen waarom dat advies volgens mij op een misvatting berust. Voor het 
waterschap is het geven van dit soort adviezen nieuw en ik begrijp dat u probeert te doen wat u 
denkt dat een waterschap in dit soort situaties zou moeten doen, maar u onderschat uw rol in dit 
verhaal. Die zou heel anders ingevuld kunnen worden dan u hem nu interpreteert. Waar de meeste 
decentrale overheden om uiteenlopende redenen negatief geadviseerd hebben en een zienswijze 
gaan indienen, heeft u als een van de weinige gemeend uw advies alleen te moeten baseren op de 
techniek van de aanvraag. Daarmee maakt u uw advies overbodig. Het Rijk, het ministerie en 
Vermilion Oil zijn prima in staat om een op papier kloppende aanvraag te produceren. Dat gebeurt 
namelijk aan de hand van de regels en dat is een zeer formeel proces. Door strikt te praten over 
de techniek doet u eigenlijk weinig meer dan tekst verklaren met maar één meerkeuzevraag, juist 
of onjuist, en dat is nou juist niet wat een adviesvraag van u verlangt. Het is goed om even 
duidelijk te zeggen waar wij over praten en hoe het waterschap daarin past. In Waalwijk wordt 
sinds begin jaren negentig gas gewonnen, al is dat jarenlang verwaarloosbaar weinig. Tussen 1999 
en 2001 zijn alle drie de Waalwijkse putten al eenmaal gefrackt en in 2003 was er consensus dat 
de putten leeg waren. Tussen 2003 en 2016 is in de gemeenteraad van Waalwijk zelfs uitgebreid 
gesproken over plannen om gas op te slaan in wat toen genoemd werd, de lege gasvelden van 
Waalwijk. Nu heeft het SDOM een zogenaamd frackregister, dat is een document waarin 
bijgehouden wordt waar en wanneer er in Nederland gefrackt is. Om te controleren wat er tot nu 
toe allemaal gebeurd is in Waalwijk heb ik daar contact mee gezocht. Tot mijn verbazing kwam 
Waalwijk niet voor in dat register. Volgens de woordvoerder van het ministerie was Vermilion 
vergeten door te geven dat in Waalwijk eerder gefrackt was door vorige vergunninghouders. Op 
mijn vraag hoe dat kan – fracken is een bedrijfsactiviteit die zeer streng gereguleerd is – heb ik 
nooit meer antwoord gekregen. U denkt wellicht dat het ministerie alles minutieus bijhoudt en 
monitort, maar papier is geduldig en de realiteit is iets weerbarstiger. Uw technische benadering 



 3

bevreemdt ook, omdat de allergrootste kans op problemen nu juist het oppervlaktewater betreft. 
Als het ministerie en Vermilion zeggen dat de risico’s verwaarloosbaar en beheersbaar zijn en dat 
zij gemitigeerd kunnen worden, dan klinkt dat zeer indrukwekkend maar is weinig meer dan de 
impliciete erkenning van het bestaan van de risico’s. Met het argument dat deskundigen het niet 
eens zijn over hoe risicovol fracken nu eigenlijk is, wordt weinig meer gezegd dan dat genegeerd 
wordt dat de kans bestaat dat het fout gaat. De mogelijkheid van ernstige milieuschade zou voor 
het waterschap voldoende moeten zijn om negatief te adviseren. Maar verder is het argument ook 
onzin. Fracken is een techniek die ontwikkeld is in Amerika en daar zit heel veel kennis. Zijn die 
bronnen door u geraadpleegd voor het advies uitgebracht is of luistert u enkel naar de motivering 
van de twee partijen die belang hebben bij deze gaswinning? De Amerikaanse overheidsinstelling 
die zich bezighoudt met de natuur, het EPA, heeft in het pre-Trump tijdperk meerdere publicaties 
over alle vormen van fracking gedaan, zowel bij schaliegas als bij conventionele gaswinning. 
Geconstateerd wordt dat als het fout gaat, dat weinig te maken heeft met de diepte waarop 
gefrackt wordt, omdat dat meestal op de boorlocatie zelf gebeurt waarbij juist het 
oppervlaktewater het grootste risico op vervuiling loopt en daar komt dan in Nederland het 
waterschap in beeld. Is de kans groot dat de vervuiling van oppervlaktewater ontstaat? Nee, daar 
moeten we eerlijk over zijn. Bestaat de kans dat activiteiten van Vermilion Oil in Waalwijk-Noord 
gevolgen hebben voor het oppervlaktewater? Ja, en daar moeten jullie eerlijk in zijn. Een van de 
belangrijkste opdrachten van het waterschap is bescherming van het oppervlaktewater tegen 
verontreinigingen. Het verlenen van de vergunning aan Vermilion Oil vergroot dat risico en precies 
om die reden zou een negatief advies al dan niet gecombineerd met een zienswijze, op zijn plaats 
zijn. Juist u bent een direct belanghebbende als het gaat om de mensen die een advies mogen 
uitbrengen. De juiste invulling van de door het Rijk aan u gedelegeerde verantwoordelijkheid kan 
niet anders leiden dan tot een negatief advies. Het is aan u om die verantwoordelijkheid waar te 
maken. Onze natuur, landbouw en mensen vertrouwen op jullie. Hartelijk dank voor uw tijd om 
naar mij te luisteren.  
 
De voorzitter: Er zijn geen vragen van het algemeen bestuur op dit moment.  
 

3. Hoofdpunten voor deze vergadering  
 
3.a.     Nota’s ter verantwoording 2018 
3.a.1. Jaarstukken 2017 Waterschap Brabantse Delta  
 
De voorzitter: Alle stukken zijn in de financiële commissie uitgebreid besproken. Mag dat een 
hamerstuk zijn? Ja?  
 
De heer Kocx: Nee.  
 
De voorzitter: Gelet op het tijdstip van de avond, kunnen wij het beperken tot een termijn? Wij 
hebben het over bestuurlijke vernieuwing en wij willen het over hoofdpunten hebben. De 
jaarstukken zijn besproken in de financiële commissie en dus vraag ik iedereen terughoudend te 
zijn. Ik had gehoopt en daar had ik met de heer Schots een kleine weddenschap over, zou het mij 
lukken om er een hamerstuk van te maken? Wij hebben een mooi debat gevoerd naar aanleiding 
van de inspreker en over de selectiecommissie. Kijkend naar de meerwaarde van de jaarstukken, 
wie wil hierover het woord als het echt nodig is? 
 
De heer Kocx: Voorzitter. Ik houd het kort. Het is uitgebreid besproken in de financiële commissie, 
dus inhoudelijk ga ik er niet op in, iedereen kan het in de notulen lezen. Ik wil dank zeggen aan de 
accountants die na de financiële commissie nog extra uitleg hebben gegeven over het agioverhaal 
en de agiosystematiek tussen ons waterschap en SNB. Zeer verhelderend en voor mij nu ook 
duidelijk. Ik zou een andere keuze maken, maar ik snap de keuze die ooit in het verleden gemaakt 
is, dus dat issue is nu eindelijk duidelijk, dank daarvoor, en dank aan de accountant. Wij zijn 
akkoord met de jaarstukken en met het advies over de bestemmingen. Een laatste punt dat elk 
jaar terugkomt, puur formeel, wij hebben een stuk gekregen van de accountant en daar staat op: 
strikt vertrouwelijk. Wij hebben ook al een discussie gehad in de financiële commissie en ik wil het 
ook in het algemeen bestuur benoemen dat u als voorzitter aangeeft dat dit stuk door een  
algemeen bestuurslid niet als strikt vertrouwelijk moet worden beschouwd. Als wij een stuk krijgen 
van het dagelijks bestuur en er staat strikt vertrouwelijk op, dan zouden wij dat formeel gezien niet 
mogen gebruiken met alle gevolgen van dien. Graag een bevestiging daarop.  
 
De voorzitter: Ik zeg hier meteen ja op, dat is typische accountantstaal.  
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De heer Schouwenaars: Een korte stemverklaring. Ik heb in de financiële commissie complimenten 
gegeven aan de ambtelijke organisatie voor deze mooie stukken onder leiding van deze 
portefeuillehouder en die wil ik herhalen in deze openbare vergadering. Bij deze het compliment 
aan de organisatie. De bedenkingen die ik heb geuit bij de overschrijdingen van project 6720, daar 
blijf ik bij dat ik het niet de juiste gang van zaken vind, maar gelet op het minimale bedrag gaan 
wij toch akkoord met dit verhaal. 
 
De heer Taks: 50plus stemt in met de jaarstukken en dank aan het dagelijks bestuur en de 
organisatie voor de verrichte werkzaamheden.  
 
Mevrouw Van den Berg: Voorzitter. Wij hebben het jaar succesvol afgesloten staat er. Ik wil 
namens Water Natuurlijk aangeven dat wij goed op weg zijn, maar er zijn altijd een aantal dingen 
geweest, ook in 2017, het gaat over in control zijn. Die punten komen steeds terug. Wij zijn op 
weg om dit te verbeteren, maar met in control zijn moeten wij het op een aantal gebieden beter 
doen. Dat wij op weg zijn naar een succesvol waterschap, maar dat wij er nog niet zijn. Wij kunnen 
instemmen met alle stukken.  
 
De heer Van der Aa: Voorzitter, ook wij stemmen in met de rekeningen en de voorstellen voor de 
reserves en overschrijdingen. Dank aan de samenstellers van de rekening maar dat geldt voor 
iedereen die in 2017 heeft bijgedragen aan het resultaat, door de hele organisatie heen. Het valt 
ons op dat bij de verbonden partijen waarvan wij een aantal jaarverslagen hebben ontvangen, dat 
die verschillend omgaan met het vermelden van de bijdrage van de onderscheiden leden 
waterschappen.  
 
De heer Van der Kallen: Voorzitter, wij zijn heel blij met de jaarstukken. Het dagelijks bestuur en 
de ambtelijke organisatie hebben uitstekend werk verricht. Bij dit stuk zou ik de eerste regel 
weglaten: “Het jaar 2017 was succesvol”. Dat zou ik aan het algemeen bestuur overlaten om dat te 
zeggen en dat zou ik zelf als dagelijks bestuur niet opschrijven. A.2 tot en met a.6 nemen wij voor 
kennisgeving en dankzegging aan.  
 
De heer Van der Heijden: Je zit er niet meer in natuurlijk, Louis.  
 
De heer Kocx: Vorig jaar stond er dezelfde tekst en toen was de heer Van der Kallen nog wel 
dagelijks bestuurslid.  
 
De heer Van der Kallen: Dat zijn nou eenmaal de verschillen in de rol die je hebt en die speel ik.  
 
De heer Schots: Ik kan met deze reacties heel tevreden zijn. Uw aandachtspunten zullen wij 
meenemen maar deze hebben geen invloed op de inhoud van de stukken. De dank en 
complimenten wil ik graag overbrengen aan degenen op de publieke tribune en degenen die niet 
aanwezig zijn. Hartelijk dank daarvoor.  
 
Besluit: Het algemeen bestuur stemt in met: 
1. De overschrijdingen op de exploitatiebudgetten van de programma’s: in totaal een 
miljoen zeshonderddrieënzestigduizend euro (€ 1.663.000); 
2. De overschrijdingen boven de norm van de investeringskredieten: in totaal 
zevenennegentigduizend euro (€ 97.000) (conform bijlage 1 Te autoriseren 
overschrijdingen investeringskredieten); 
3. Vaststelling van de jaarstukken 2017; 
4. Bestemming van het bedrijfsresultaat van de taak Watersysteembeheer (twee miljoen 
negenhonderdtweeënnegentigduizend euro (€ 2.992.000) positief): 
a. Toevoeging financiële meevallers aan bestemmingsreserve DFB-WS: twee miljoen 
zevenhonderdtwintigduizend euro (€ 2.720.000); 
b. Onttrekking uit de bestemmingsreserve DFB-WS: twee miljoen 
tweehonderdeenendertigduizend euro (€ 2.231.000); 
c. Toevoeging aan de bestemmingsreserve PBB-WS: honderdtwaalfduizend euro  
(€ 112.000); 
d. Toevoeging aan de egalisatiereserve WS: twee miljoen 
driehonderdeenennegentigduizend euro ( € 2.391.000); 
5. Bestemming van het bedrijfsresultaat van de taak Zuiveringsbeheer 
vijfhonderdvijfduizend euro (€ 505.000) negatief: 
a. Toevoeging financiële meevallers aan bestemmingsreserve DFB-ZB: twee miljoen 
zeshonderdachtendertigduizend euro (€ 2.638.000); 
b. Onttrekking uit de bestemmingsreserve DFB-ZB: een miljoen zeventienduizend euro  
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(€ 1.017.000); 
c. Onttrekking uit de algemene/calamiteitenreserve ZB: 
zevenhonderdachtenveertigduizend euro (€ 748.000); 
d. Toevoeging aan de bestemmingsreserve PBB-ZB: honderdtwaalfduizend euro  
(€ 112.000); 
e. Onttrekking uit de egalisatiereserve ZB: een miljoen vierhonderdnegentigduizend euro  
(€ 1.490.000); 
6. Het vaststellen van de definitieve bijdrage over 2017 voor de deelnemers aan de 
gemeenschappelijke regeling Muskusrattenbestrijding Noord-Brabant op afgerond 
zevenhonderdeenentwintigduizend euro (€ 721.000) per waterschap. 
 
3.a.2. Besprekingsverslag van de voorbereidingscommissie Financiële Zaken 30 mei 2018 – voor 

kennisgeving 
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt het besprekingsverslag van de 
Voorbereidingscommissie Financiële Zaken van 30 mei 2018 voor kennisgeving aan. 
 
3.a.3. Evaluaties afgeronde projecten – voor kennisgeving 
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt kennis van de projectevaluaties van de projecten 
inclusief de verantwoorde totale projectkosten. 
 
3.a.4. Samenvatting Zuiveringsspiegel – voor kennisgeving 
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt de samenvatting Zuiveringsspiegel 2017 voor 
kennisgeving aan. 
 
3.a.5. Jaarverslag 2017 crisisbeheersing Waterschap Brabantse Delta – voor kennisgeving 
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt het jaarverslag 2017 crisisbeheersing Waterschap 
Brabantse Delta voor kennisgeving aan. 
 
3.a.6. Jaarverslag Commissie Bezwaarschriften – voor kennisgeving 
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt het jaarverslag Commissie Bezwaarschriften voor 
kennisgeving aan. 
 
3.a.7. Rapportage over het gevoerde integriteitsbeleid Waterschap Brabantse Delta  
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt de rapportage over het gevoerde integriteitsbeleid 
voor kennisgeving aan. 
 
De heer Van Noord: Voorzitter. In de projectevaluatie, pagina 18 van 58, staat bij projectresultaat 
dat er een zeer stroeve samenwerking met de gemeente Tilburg is geweest. Aangezien dat een 
grote gemeente is, vinden wij dat zorgwekkend. Wij willen graag horen hoe het er nu mee staat en 
hoe het verbeterd wordt.  
 
De heer Taks: Voorzitter, een opmerking over het jaarverslag crisisbeheersing. Crisisbeheersing en 
de voorbereiding op mogelijke calamiteiten is van heel groot belang voor de veiligheid van het 
waterschap, de medewerkers, inwoners en bedrijven in het werkgebied van het waterschap. Het 
jaarverslag geeft aan dat voortdurend wordt gewerkt aan verbetering van de crisisorganisatie in 
samenwerking met de Veiligheidsregio en Defensie. De beschrijving geeft vertrouwen dat de 
veiligheid steeds veel aandacht krijgt. Opvallend is dat er een grote oefening is geweest het 
afgelopen jaar in verband met een mogelijk incident bij een kerncentrale. Dat lijkt mij een goed 
gekozen onderwerp en getuigt van een grote mate van waakzaamheid.  
 
Mevrouw Korst: Voorzitter. Ik heb een opmerking over jaarverslag Commissie bezwaarschriften, 
punt 3.6. Opvallend is dat de informele aanpak in meerdere zaken met succes is toegepast en wij 
constateren dat vooral de samenwerking voor de drie waterschappen onderling dit goede 
resultaten oplevert. Over 3.a.7, rapportage over het gevoerde integriteitsbeleid. Voor de 
medewerkers is er een jaarlijks gesprek over de financiële belangen en nevenfuncties. Is dat ook 
niet nuttig voor de bestuursleden met de dijkgraaf? 
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De heer Van der Aa: Voorzitter. Evaluaties van de afgeronde projecten, wij danken u voor de 
beantwoording van de technische vragen. Wij stemmen in met het verzoek om de evaluatie van 
het project 800170 van de warmtekrachtkoppeling van de rwzi’s naar volgend jaar te verschuiven. 
Wij hopen dat de belangrijke adviezen over de voortgang van het bedrijf, tijdens de verbouwing 
blijft de winkel open, dat die verinnerlijkt worden in de toekomstige projecten. Beide zaken moeten 
aandacht hebben bij het begin van het project. Bij project Kibbelvaart staat dat er een project is 
afgesplitst. Dat onderschrijven wij helemaal, maar dat wordt mogelijk moeilijker in de toekomst bij 
het mandateren nu deze af te splitsen projecten dan niet op voorhand zijn vermeld op de lijst bij 
het investeringsplan. Ik vraag hier aandacht voor. Het is een goed systeem maar het moet passen 
binnen de nieuwe werkwijze. 
 
De heer Gosens: Voorzitter, wij hebben een vraag gesteld naar aanleiding van de stankoverlast in 
Rijen bij de riooloverstort, maar het blijkt dat de gemeente daarvoor verantwoordelijk wordt 
gesteld. Omdat 2018 een proefjaar is, als er oplossingen zijn en het waterschap zou kunnen 
helpen, dan moeten wij daar zeker een steentje aan bijdragen. Je kunt ook zeggen, wij zetten een 
dam op en het water loopt in de Leij, daar hebben wij niets aan. Wij moeten een andere manier 
vinden om af te komen van de stankoverlast.  
 
De heer Sneep: Voorzitter. Bij het jaarverslag 2017 crisisbeheersing hadden wij een technische 
vraag gesteld over het opvallende aspect wat wordt opgemerkt in de nota zelf, dat een aantal 
aanbevelingen bij meerdere en achtereenvolgende crises terugkomen en hoe daarmee omgegaan 
wordt. In het antwoord staat dat dat via de reguliere werkwijze, via opleiding, trainingen en 
oefeningstrajecten verloopt, het OTO. Als dat zo is, dan heeft dat kennelijk in dit geval als dat 
achtereenvolgens en bij sommige aspecten vijf keer, als dat via het OTO is gelopen, dan heeft het 
kennelijk niet goed gewerkt. Dat was de vraag. Dus hoe het kan en hoe wij daarmee om willen 
gaan.  
 
De heer Van Dam: Voorzitter. Ik dank mijn collega’s voor de ingebrachte punten, ik ga ze niet 
herhalen en ik heb geen nieuwe punten.  
 
De voorzitter: Ik geef eerst een reactie op de punten die mij regaderen. Vragen over het 
jaarverslag crisisbeheersing van de heer Taks en de heer Sneep. De heer Taks onderkent het 
belang van permanent oefenen. Wat mij opvalt als je jaren bij gemeenten hebt gewerkt en nu bij 
het waterschap, dat ik de grondigheid waarop het waterschap werkt, lerend uit situaties uit het 
verleden, dat u daar trots op mag zijn. Tegelijkertijd is het een permanente doorontwikkeling dat 
je nooit de situatie kunt bereiken dat je zegt, nu is de zaak op orde. Incidenten die door klimaat 
ontstaan, stressbestendigheid en klimaatbestendigheid van gemeenten, er komt steeds meer op 
ons af en wij moeten daar alert op zijn. Specifiek over oefeningen, in vergelijking met gemeenten 
oefenen de waterschappen juist heel veel. Ik heb vijf oefeningen gehad onder leiding van de 
nieuwe burgemeester van Tilburg als voorzitter van de Veiligheidsregio over de kerncentrale in 
Zeeland en wat dan het effect zou zijn voor het gebied dat ernaast ligt in Brabant. Daar zaten ook 
veel leereffecten in en die worden de dag erna hier allemaal opgepakt. Dat geeft mij het gevoel dat 
wij ons daar permanent in doorontwikkelen maar dat we er nog niet zijn. Volgende week gaan we 
weer bij het waterschap oefenen. Ik zal mijn reactie aan de heer Sneep schriftelijk toesturen, want 
ik kan niet de vijf verschillende situaties herhalen. Dat moet ik eerst met de betrokken ambtenaar 
delen. Mevrouw Korst heeft een vraag gesteld over bezwaarschriften en jaarlijkse gesprekken met 
de leden van het algemeen bestuur bij belangen op het punt van financiën. In de jaarlijkse 
inventarisatie worden de nevenactiviteiten meegenomen en die moeten voor eind januari ingediend  
worden. Dat is wat mij betreft niet vrijblijvend, daaraan committeer je je als lid van het algemeen 
bestuur. Als er activiteiten in zitten waarvan onze medewerkers of secretaris-directeur zeggen, kijk 
er even naar want er zit een aandachtspunt in, dat wij dan de mensen uitnodigen om met ons in 
gesprek te gaan. Maar om ieder jaar met dertig algemeen bestuursleden het gesprek te doen. Wij 
hebben hier een procedure zoals ze die bij Berenschot hebben en wij gaan straks weer kijken naar 
de nieuwe algemeen bestuursleden. Ik zie u knikken dus ik denk dat ik heb gesproken in uw geest. 
 
De heer Schots: Voorzitter, u heeft een goede grasmaaier gebruikt, want er blijft voor mij niet zo 
heel veel over, zeker als er nog twee punten zijn die door collega De Jong beantwoord worden. 
Voor mij ligt de vraag richting de heer Van der Aa over de afsplitsing Kibbelvaart en hoe dat past in 
de nieuwe methodiek, daar zullen wij naar kijken. U heeft het afgelopen jaar gemerkt dat er nog 
wat aanloopproblemen zijn met projecten die in de nieuwe methodiek lopen en daar zullen wij dit 
in meenemen en dan komt dat vast goed.  
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De heer De Jong: Voorzitter. De samenwerking met de gemeente Tilburg, wij hebben een 
uitstekende relatie op bestuurlijk niveau met de gemeente Tilburg. Wij hebben laatst de eerste 
versnellingsstappen gemaakt in samenwerken op het gebied van beek- en kreekherstel en aanleg 
van EVZ in Tilburg waar Tilburg de kartrekker is en wij samen optrekken. Vorig jaar is dit hier op 
tafel geweest en binnenkort start de uitvoering. Dat is een voorbeeldgemeente waar wij een 
samenwerking doen met andere gemeenten. U spreekt over het vertrouwen en dat gaat vooral 
over het project baggeren in de Reeshof. Wij hebben dat op ons genomen in opdracht van de 
gemeente Tilburg om het stedelijk gebied, de vijvers op leggerniveau te brengen. Bagger wordt 
eruit gehaald en die kan niet op de kant gezet worden zoals in het landelijke gebied vanwege de 
stedelijke omgeving. Daar wringt een beetje de schoen want in die bagger zaten exoten en er is 
een protocol hoe je daarmee moet handelen en dat heeft tot extra kosten geleid. Vandaar dat er 
wat wrijving was ontstaan over de extra kosten die door de gemeente Tilburg opgebracht moesten 
worden, maar verder hebben wij helemaal geen problemen. Het ging specifiek over dit project en 
dat krijgt een vervolg waar wij ook landelijk aandacht hebben gevraagd voor de problematiek van 
exoten. De vraag over de Wolfsweidevijver in Rijen van de heer Goossens. Het is een 
gemeentelijke vijver met een gemeentelijke overstort van het gemeentelijke rioolsysteem. Wij zijn 
daar wel als adviserende partij bij betrokken en wij staan de gemeente bij om te komen tot een 
goede oplossing.  
 
3.b. Kadernota 2019-2028 
 
De voorzitter: Op verzoek van het dagelijks bestuur is door de heer Mureau gezegd, hoe kunnen 
wij het debat op 11 juli stimuleren? Daar is juist door de fractievoorzitters over gesproken. Morgen 
krijgt u een memo om het debat op 11 juli te stimuleren zodat het echt een dialoog wordt. U wordt 
uitgenodigd om suggesties te doen voor een of twee kernpunten en daar die avond de dialoog over 
te voeren, naast de schriftelijke bijdrage die u kunt leveren. Het is met name als aanvulling en ter 
stimulering van het debat op 11 juli. Wie wenst het woord over de kadernota? 
 
De heer Sneep: Voorzitter. Wij hebben een technische vraag gesteld over de minder gunstige 
ontwikkeling van de belastingen, dat baart ons zorgen, zeker gezien de risico’s van 
klimaatadaptatie, onderhoud, want die lijken toe te nemen, hoe daar rekening mee is gehouden. 
Daar is technisch op geantwoord, maar dan nog. Ook vorig jaar zijn bij de kadernota risico’s 
meegenomen en wij zien toch dat dit jaar, een jaar later, de lasten echt significant hoger zijn dan 
vorig jaar ingeschat. Dan ga je je afvragen, hoe hebben wij het dit jaar ingeschat, zeker gezien dat 
de opgaven in omvang toenemen en daarbij aantekenend dat er sowieso al een trendmatige 
stijging van tarieven is voor onze burgers. Wij maken ons zorgen dat wij wellicht bepaalde dingen 
net iets te gunstig inschatten of nog niet zien om in te schatten en dat wij uiteindelijk misschien de 
lasten voor de burgers niet binnen de perken kunnen houden. Dat zou ons buitengewoon zwaar 
vallen.  
 
De heer Van der Aa: Voorzitter, een paar aanvullende vragen naar aanleiding van de uitgebreide 
technische beantwoording. Een van de vragen ging over de opgewekte energie op onze terreinen, 
bladzijde 4 van de kadernota en daar is een verschillend antwoord gegeven. Bij de vraag van het 
CDA staat een volwaardig ja, dus het meetellen van de opgewekte energie door derden voor onze 
verplichting in het kader van zelfvoorzienendheid en bij de beantwoording van de PvdA op bladzijde 
22 staat dat dat voor tien procent (10%) is. Wat is nou juist? Dat scheelt negentig procent (90%). 
Op bladzijde 10 wordt een stuk tekst weergeven over de Commissie Aanpassing Belastingstelsel, 
de stand van zaken van een paar weken geleden. De tekst suggereert dat er niets te melden valt 
over de gevolgen voor ons waterschap, maar het rapport van de commissie kent een bijlagenboek 
van 102 bladzijden, waarin veel gegevens per waterschap staan. Dat was voor ons de aanleiding 
om te vragen om dat stuk uit de kadernota te halen, in ieder geval de laatste twee regels, want er 
staan wel degelijk gegevens per waterschap. Tabel bijlage 7 over duurzaam financieel beleid, wij 
hebben een vraag gesteld hierover maar die is toebedeeld aan de fractie Natuurterreinen. Het 
antwoord is enigszins weggevallen in de beantwoording, maar het antwoord is overigens vrij 
helder.  
 
De heer Kocx: Voorzitter. Ik heb nog een bestuurlijke vraag. Belastingheffing Gebouwd is erg 
afhankelijk van de WOZ-waarde van huizen en zakelijke panden. Wat schetst mijn verbazing? Ik 
lees in de kadernota op bladzijde 50 van de kadernota dat als uitgangspunt is genomen een 
stijging van de WOZ-waarde voor 2019 van slechts twee drie tiende procent (2,3%), dat lijkt mij 
aan de lage kant als ik alle krantenberichten mag geloven, maar oké, je moet ergens vanuit gaan 
en dat zou ik nog kunnen billijken, maar dan komt de volgende zin: “En daarna constante waarde”, 
dus geen enkele stijging van de WOZ-waarde. Wij gaan er dus vanuit dat alle panden de komende 
negen jaren na 2019 helemaal niet meer zullen stijgen. Bij dit uitgangspunt krijgen wij een hele 
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rare uitkomst van wat wij als Gebouwd gaan opbrengen. Ik ben in de tabel gaan kijken wat het 
tarief voor Gebouwd wordt, dan zien wij dat het nominale tarief voor Gebouwd jaar op jaar stijgt 
omdat die niet uitgaat van een stijgende WOZ-waarde. Wij gaan onszelf een beetje arm rekenen 
en dan blijkt straks achteraf dat het allemaal niet klopt, dus ik wil toch meegeven, kijk nog eens 
goed naar dat uitgangspunt en of dat houdbaar is, want het tarief voor Gebouwd stijgt nu – het 
lijkt niet zoveel en het is ook niet zoveel – gemiddeld een zeventiende procent (1,7%) per jaar in 
de kadernota over de tien jaar, maar dat komt omdat wij de WOZ-waarde gelijk houden. Als de 
WOZ-waarde gemiddeld een zeventiende procent (1,7%) per jaar zou stijgen, dan zou het tarief 
gewoon tien jaar lang hetzelfde kunnen blijven. Dat geeft een heel ander beeld, zeker in de horizon 
van tien jaar, dus graag daar nog eens serieus naar kijken.  
 
De heer Van Dam: Voorzitter. Wij hebben drie accenten op de kadernota. Wij hebben het 
regelmatig over klimaatverandering en dat wil ik aangrijpen, want dat biedt ook kansen. De 
gevolgen voor onze ingezetenen worden steeds duidelijker. Wij denken wel dat iedereen zich ervan 
bewust is maar ik ervaar het tegenovergestelde. Door de gevolgen zal er meer grip zijn van onze 
maatregelen en de bijbehorende investeringen en kosten. Laat ons in de communicatie hierop alert 
blijven. Als er zich een clusterbui voordoet, maak daar gebruik van wat voor maatregelen wij daar 
gaan nemen, dan begrijpen onze ingezetenen direct waarop het betrekking heeft. Wij hechten erg 
veel belang aan de watersysteemanalyses en de kansen die het biedt voor verbetering van de 
waterkwaliteit wat wij hieruit kunnen halen, maar ook wat wij niet tegen maatschappelijk 
verantwoorde kosten kunnen realiseren. Wij maken ons zorgen over de stijging van de nettolasten 
die vooral worden veroorzaakt door de hogere kosten bij de zuiveringstaak. Wij vragen extra 
aandacht voor de mogelijk hogere inschrijvingen in de komende tijd van onze 
investeringsprojecten door de aantrekkende economie. Daarom vragen wij aandacht dat in onze 
projecten terughoudend met cosmetische zaken omgegaan wordt. Dus maak het niet te mooi en 
zorg dat wij op een redelijke en robuuste manier inschrijvingen krijgen voor onze projecten.  
 
De heer Van der Kallen: De bedoeling is dat wij technische vragen zouden stellen. Ik hoor nu dat 
de heer Van Dam de algemene beschouwingen al heeft gehouden, dat bespaart in ieder geval 
volgende maand een paar minuten.  
 
De heer Schots: Voorzitter. De heer Sneep spreekt over de minder gunstige ontwikkeling van de 
lastenstijging over de komende jaren, daar hebt u op zichzelf gelijk in hoewel ik vind dat een 
lastenstijging van anderhalf procent (1,5%) op het totaal ook wel weer meevalt, als wij in 
ogenschouw nemen wat wij aan extra taken en autonome kostenstijgingen op het gebied van 
duurzaamheid en digitale transitie – om er maar een paar te noemen – over ons heen krijgen. Wij 
zijn daar natuurlijk scherp en alert op en in de managementletters en periodieke rapportages 
zullen wij zorgen dat wij dat goed in de hand houden en overschrijdingen zoveel mogelijk 
voorkomen dan wel tijdig rapporteren. Ik kan u bevestigen dat de hele organisatie scherp is op de 
kosten en dat wij uit dien hoofde uw waarschuwing zeer ter harte nemen. U duidt op de risico-
ontwikkeling. Deze wordt elk jaar opnieuw in beeld gebracht en af en toe worden wij 
geconfronteerd met dingen die een groter risico blijken te zijn dan wij eerder hadden ingeschat. 
Dat betekent dat de risicoanalyse jaarlijks geactualiseerd wordt, nog wel steeds met de conclusie 
dat het verhoogde risicoprofiel nog ruimschoots wordt afgedekt door het weerstandsvermogen dat 
wij hebben en dat is een belangrijke conclusie dat als de risico’s zich zouden voordoen, wij deze 
het hoofd kunnen bieden. De vraag van de  heer Van der Aa over wat meetelt aan 
energiebesparing of niet zullen wij later schriftelijk beantwoorden, want dat heb ik nu niet paraat. 
Uw opmerking over de CAB is terecht en niet terecht, er zijn ooit voorbeeldberekeningen geweest 
maar in het eindverhaal van CAB wat in aantocht is, zal dat ook zijn eindversie krijgen, dus 
misschien is het verstandig om deze ene zin even uit de tekst te schrappen. Dan de heer Kocx en 
het fenomeen van de WOZ-waarde en de schattingen. Dat punt hebben wij in de commissie en 
andere verbanden al enige keren besproken. In deze tijd van snelle waardeontwikkeling is het heel 
moeilijk een reële inschatting te maken van WOZ-waarden en het op zodanige wijze te doen dat 
wij op het moment van belastingheffing ook de goede waarde hanteren, want er zit ook een 
tijdverschil in. Het constant houden van de WOZ-waarden is een aanname die wij in de kadernota 
al jaren gevolgd hebben en wat u constateert en hoe dat uitwerkt op de tarieven, is terecht. Aan de 
andere kant, als je kijkt naar de voorbeeldaanslagen, dan zijn de tarieven en WOZ-waarden 
communicerende vaten en het saldo van die twee is wat in de voorbeeldaanslagen naar boven 
komt en dan is de variatie wat minder groot dan u nu suggereert. De heer Van Dam heeft al een 
deel van zijn algemene beschouwingen gegeven zoals de heer Van der Kallen heeft geconstateerd, 
dus ik wil daar nu nog niet op reageren en dat voor de volgende keer meenemen.  
 
De voorzitter: Ik constateer dat u hier kennis van neemt. 
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3.c. 3.c Ontwerp-instemmingsbesluit vigerend winningsplan voor gaswinning in Waalwijk, 
conform artikel 27 verzoek namens de fracties Water Natuurlijk, PvdA en Natuurterreinen 

 
Mevrouw Bonthuis: Voorzitter, toen ik tien dagen geleden hoorde dat er grote onrust is onder onze 
inwoners van Waalwijk, Aalburg en Heusden over gaswinning in hun gebied, ben ik mij in deze 
zaak gaan verdiepen. Wat speelt hier precies en wat is de rol van het waterschap? Heeft het 
waterschap een rol? Omdat deze zaak snelheid vraagt gezien de deadline voor het indienen van 
zienswijzen op 4 juli hebben wij als Water Natuurlijk, de PvdA en Natuurterreinen gemeend dit via 
een artikel 27-procedure vandaag op de agenda te hebben, want 4 juli is al heel dichtbij. Ik houd 
mij graag aan de feiten, dus ben als eerste de berichten in de Staatscourant gaan lezen en dat 
leverde op dat het om een verlenging van een gaswinningsvergunning gaat aan het bedrijf 
Vermilion in het gebied Waalwijk-Noord. Het is niet zomaar een verlenging van de vergunning, het 
gaat ook om intensivering van de techniek. In de Staatscourant wordt hierbij expliciet het woord 
fracking vermeld. Op dat moment ging er bij mij een alarmsignaal af, want fracking is toch de 
techniek waarvan geen wetenschapper durft te garanderen dat deze volledig veilig is uit te voeren? 
Het gaat bij fracking om het kraken van grondlagen waar gas in zit en dat kraken gebeurt onder 
hoge druk met grote hoeveelheden water, zand en met grote hoeveelheden chemicaliën, daar zit 
hem vooral de pijn. Vooral dit laatste is van belang, want niemand kan zeggen wat deze 
chemicaliën op termijn in de ondergrond teweeg brengen wanneer ze boven gaan komen wellicht 
of via ondergrondse waterstromen en grondbewegingen uiteindelijk toch in het grondwater of de 
bovenste grondlagen terechtkomen. Niemand weet hoe dit zich ontwikkelt. Onze eigen Unie van 
Waterschappen zegt op haar website letterlijk het volgende: “Er is geen wetenschappelijke 
consensus over de mogelijke risico’s van het boren naar onconventionele gassen”, oftewel, wees 
uiterst terughoudend waterschappen. Ik houd mij graag aan de feiten en ik vind het dan ook 
verbazend dat in de notitie aan het dagelijks bestuur van 12 juni, gisteren dus – u heeft hem 
wellicht nog gevonden in de hoeveelheid stukken – wordt gesuggereerd dat onze vragen zijn 
ingegeven vanuit beeldvorming en niet vanuit feiten. In het stuk staat zelfs dat het niet om 
fracking zou gaan. Dat is pas tendentieus, want alles afschuiven op beeldvorming, terwijl in de 
Staatscourant letterlijk het woord fracking wordt genoemd als uitleg voor de wijze waarop de 
intensive winning gaat plaatsvinden. Sterker nog, ons waterschap spreekt zichzelf tegen. Omdat ik 
erin ben gedoken, heb ik een advies gevonden op het winningsplan dat Brabantse Delta op 25 
september 2017 heeft uitgebracht aan het ministerie van EZK. Daar wordt wel gesproken over 
fracking. Wie doet hier nu aan het vreemd presenteren van de feiten? Deze briefing van het 
dagelijks bestuur vind ik geen goede basis om de discussie met elkaar te voeren, vandaar een 
poging van onze kant. Waar gaat het om? Het gaat om onze rol als waterschap om de kerntaak die 
wij hebben bij de zorg voor schoon en veilig water in dit gebied, grondwater en oppervlaktewater 
en vandaaruit onze taak om te zorgen met anderen dat de bodem schoon en veilig genoeg is om 
landbouw en tuinbouw te doen en dat ons vee er veilig kan grazen, maar ook om natuur en 
natuurontwikkeling veilig te stellen. Het allerbelangrijkste natuurlijk dat onze inwoners veilig 
kunnen wonen en leven. De gaswinningstechnieken die worden ingezet, zijn zeer kwetsbaar. Het 
zijn geen conventionele technieken, het gaat om fracking. Wij hebben met elkaar geen idee wat dit 
over twintig jaar voor consequenties heeft. Wij, waterschappers die trots zijn op het feit dat wij 
heel ver vooruitdenken als het gaat om veiligheid en gezondheid. Onze horizon ligt immers toch 
wel vijftig (50) tot honderd (100) jaar ver. Wij laten ons toch niet verleiden om een smal, korte 
termijnadvies te geven? Als niemand de consequenties kan overzien, als de provincie Brabant en 
de Unie alles in het werk willen stellen om drinkwater en ondergrond te beschermen, dan gaan wij 
toch niet alleen een advies geven over een beetje grondverzakking al dan niet, zoals in de brief van 
september 2017 staat? Dit gaat over het inspuiten van agressieve chemicaliën en alle 
consequenties die dit op de lange termijn met zich mee kan brengen. Hier moeten wij een breed 
advies over geven. Het past bij onze kerntaak om een eigen zienswijze uit te brengen aan EZK 
voor 4 juli a.s., een breed advies. Wij stellen ons steeds meer op als waterschap in de samenleving 
en niet erbuiten, dus laten wij dat tonen en opkomen voor de basiswaarden waar wij al meer dan 
vijfhonderd jaar voor staan. Daar wil ik graag met u over praten en aan het eind zullen wij een 
motie indienen.  
 
De heer Van der Kallen: Voorzitter, wij hebben niet voor niets adviesrecht. De overheid is best 
zorgvuldig als het gaat om het betrekken van partijen bij bepaalde besluiten die de overheid 
neemt. Het waterschap heeft het adviesrecht omdat er simpelweg bij de zogenaamde 
stimulatiewerkzaamheden fracken, een aantal risico’s zijn. Er is inderdaad geen wetenschappelijke 
consensus wat die risico’s zijn qua inhoud, er is wel een zekere wetenschappelijke consensus over 
de optelsom van risico’s’. Welke soorten risico’s zijn er? Mevrouw Bonthuis heeft heel helder 
ingezoomd op de risico’s voor de waterkwaliteit, daar heb ik niets aan toe te voegen behalve dat 
wij deze risico’s als fractie ook zien en dat wij daar zorgvuldig mee om moeten gaan. Kijkend naar 
het gebied constateer ik ook dat er nog risico’s kunnen bestaan bij het zetten en inklinken van 
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grond. Het betreft ook een gebied waarin cruciale waterkeringen liggen. Dat is een wezenlijk 
element van de beschouwing van de risico’s. De vraag is hoe stellen wij ons als overheid naar een 
medeoverheid op. Ik snap dat het waterschap dat uitvoerder is van provinciaal, landelijk en 
Europees beleid, terughoudend is als het gaat over het adviseren van een landelijke overheid, 
maar wij hebben ook een rol in de samenleving en die rol betreft onze verhouding tot andere 
overheden, zoals de gemeente Waalwijk en haar inwoners en de provincie en onze relatie met de 
provincie deels als toezichthouder, deels als opdrachtgever en deels als beleidsmaker. De positie 
van Waalwijk en de provincie is voor haar adviesrol helder. De motie die ons is toegestuurd en 
mogelijk wordt ingediend, dan kunnen wij ons vinden in de inhoud van de motie en ik kan mij 
voorstellen dat de motie qua inhoud ook herkenbaar is voor het dagelijks bestuur. Dan is nog de 
vraag, welke positie neem je op 4 juli in en wat breng je in en breng je inhoudelijk iets in of kies je 
bijvoorbeeld voor een proforma zienswijze zodat je later nog iets kunt inbrengen. Dat is in dit soort 
procedures niet ongebruikelijk, want het kan ook zijn dat het dienstig is om in samenspraak met 
bijvoorbeeld de gemeente Waalwijk of met andere gemeenten of waterschappen – want wat is de 
positie van Rivierenland bij de gemeente Aalburg en wat is de positie van Aa en Maas bij de 
gemeente Heusden – dat wij de tijd nemen om na een proforma zienswijze met de twee andere 
waterschappen tot een zienswijze te komen die recht doet aan onze belangen en onze belangen 
zijn de waterkwaliteit, waterkwantiteit – alhoewel mij dat vergezocht lijkt – maar onze belangen 
kunnen ook zijn onze rol als hoeder van de waterkeringen. Mijn fractie is voornemens om de motie 
te steunen waarbij wij u aangeven dat ook een proforma zienswijze die later ingevuld wordt na 
ambtelijk en bestuurlijk contact met de betrokken gemeenten en andere waterschappen, mogelijk 
kan leiden tot een gezamenlijke inbreng zodat ook de kennis van Rivierenland en Aa en Maas 
hierbij betrokken zou kunnen worden.  
 
De heer Van Dam: Voorzitter, ik heb een iets korter betoog. De AWP is niet tegen gaswinning, wij 
vinden aardgas nog steeds bij veel toepassingen de beste energiebron die wij hebben maar wij zijn 
wel tegen fracking. Als wij een zienswijze indienen – wij zullen de motie steunen – dan heel goed 
duidelijk maken waar wij tegen zijn, fracking, maar ook de risico’s beschrijven voor het 
oppervlaktewater en grondwater en de waterkeringen. Ik wil een compliment maken voor het 
betoog van Water Natuurlijk.  
 
De heer Kocx: Voorzitter. Ik begrijp dat dit onderwerp heel urgent is, daarom wil ik verzoeken om 
het voortaan eerder op de agenda te zetten want er zijn ook mensen die hard moeten werken. 
Eerlijk gezegd heb ik de notitie nog niet helemaal gelezen en ik ken de motie ook nog niet, dus 
mocht die ingediend worden, dan verzoek ik nu vast om een schorsing om met mijn fractie te 
kunnen overleggen. Ik ben ook benieuwd wat het dagelijks bestuur ervan gaat vinden. Mij vallen 
twee dingen op: de notitie spreekt heel anders dan het verhaal van Water Natuurlijk en van de 
heer Van der Kallen, dus hoe kan dit. Het begint met ‘notitie voor het dagelijks bestuur’ dus ik ga 
ervan uit dat dit een ambtelijk stuk is. Wij behoren als algemeen bestuur toch geen persoonlijke 
beleidsopvattingen van ambtenaren te krijgen? Onderschrijft het dagelijks bestuur dit stuk of is het 
een ambtelijk stuk dat per ongeluk bij onze stukken zit of moet hier nog een reactie van het 
dagelijks bestuur op komen? 
 
De voorzitter: Er zit niks per ongeluks aan, ik zal dat dadelijk toelichten.  
 
De heer Schouwenaars: Voorzitter. De complimenten voor het mooie betoog van mevrouw 
Bonthuis waar ik volledig achter sta en voor het feit dat ze ons wakker heeft geschud. Wij hebben 
met zijn allen een beetje zitten slapen en nu zijn wij aan het wakker worden, wat gebeurt er in ons 
mooie gebied. Het ministerie zet in de Staatscourant, u kunt een zienswijze indienen, omdat het 
verzorgingsgebied van Brabantse Delta is. De term verzorgingsgebied zegt iets over onze 
verantwoordelijkheid. In de stukken staat dat iedereen onwennig is over de rol van het waterschap 
en lokale overheden bij dit soort processen. Ik kan mij voorstellen dat vanuit de onwennigheid er in 
september een stuk is geschreven dat puur op de techniek ingaat. Zoals de inspreker al zei, dat 
was niet meer of minder dan een beetje controleren wat het ministerie zelf al bedacht had, want er 
is geen externe expertise binnengehaald. Het gaat puur om het beoordelen van wat het ministerie 
bij het voorstel tot goedkeuring van de vergunning aangedragen heeft. Het gaat niet over het 
verlengen van een vergunning, maar over een compleet nieuwe vergunning, omdat hiermee 
compleet andere activiteiten mogelijk worden gemaakt. Als het puur ging om voortzetting van de 
gaswinning, wie waren wij dan geweest om er iets van te vinden, maar als het gaat om de 
toepassing van andere technieken die heel ingrijpend kunnen zijn. Een ding is zeker, er zijn risico’s 
aan verbonden, welke hebben wij nog niet in beeld, daar is nog geen volledige consensus over, 
maar ik noem veiligheid, drinkwater, grondwater. Wij hebben ons mooi geprofileerd op een 
bijeenkomst deze week over de klimaatadaptatie en wij zouden nu toe gaan staan dat er extra CO2 
methaangas geproduceerd gaat worden. Ik lees in de stukken, wat komt daar vrij? Als dat naar het 



 11

oppervlaktewater komt en dat komt het op enig moment, dan zijn onze zuiveringsinstallaties daar 
niet op ingericht. De reactie van september was helemaal onvoldoende want puur vanuit de 
techniek ingestoken. De inspreker zei, beter ten halve gekeerd dan ten hele gedwaald. Dan is dit 
het moment om een zienswijze naar het ministerie te sturen en in de vorm waarin sluit ik mij 
volledig aan bij de heer Van der Kallen en dat laat ik graag in handen van het dagelijks bestuur, als 
maar duidelijk is dat wij aan tafel willen blijven omdat wij door wat wij nu weten tegen het 
verlengen van de vergunning zijn. Wij zijn er om de provincie te steunen in het beleid om fracking 
tegen te gaan en mensen in Waalwijk te steunen die zich zorgen maken en de gemeenteraad van 
Waalwijk aan onze zijde te vinden die nee zeggen tegen dit verhaal. Loon op Zand heeft ook een 
zienswijze ingediend met, daar moeten we niet aan beginnen. Ik weet dat het algemeen bestuur 
van Aa en Maas het dagelijks bestuur heeft opgedragen om een zienswijze in te dienen die in de 
richting neigt van niet doen. Wij willen het pleidooi om een zienswijze met die strekking in te 
dienen, graag ondersteunen. Wij zijn mede-indiener van de motie.   
 
Mevrouw Raedts: Er is al veel gezegd, ook de fractie Natuur is vol overtuiging medeondertekenaar 
van deze motie. Het verhaal van mevrouw Bonthuis heeft grote indruk op mij gemaakt, want zij 
heeft complete research gepleegd de afgelopen dagen en daar hebben wij respect voor. Ik sta 
volledig achter de motie ook omdat het waterschap zich de laatste tijd profileert als een organisatie 
die maatschappelijke verantwoordelijkheid neemt, zoals bij de klimaattop waar het waterschap een 
van de initiatiefnemers is geweest. Als je denkt aan het klimaat, dan moet  je voorkomen dat er 
fossiele grondstoffen gebruikt worden en fossiele energie naar boven gehaald wordt. Wij moeten 
als waterschap veel meer en dat doen wij gelukkig ook, op alternatieve energiebronnen inzetten. 
Dan kunnen wij wel een technisch advies geven aan het ministerie, het risico is beperkt, maar wij 
hebben van vorige sprekers gehoord dat er veel risico’s in de lucht hangen. Ik zou eraan willen 
toevoegen dat wij dit vraagstuk zeker niet alleen technisch moeten zien, veel breder met in beeld 
onze maatschappelijke verantwoordelijkheid. Het is niet een kwestie van beeldvorming, maar een 
kwestie van overtuiging dat het gaat om het terugdringen van fossiele grondstoffen, om de zorg 
voor de bewoners en mogelijke schade aan gebouwen, infrastructuur en de waterkering.  
 
De heer Taks: Voorzitter. Grote waardering voor de oppositie vanavond dat zij het initiatief 
genomen heeft om het onderwerp op de agenda te zetten. Alle waardering daarvoor. Ik wil 
daarmee niet suggereren dat het dagelijks bestuur niet attent is geweest, ik denk ook niet dat het 
dagelijks bestuur heeft zitten slapen zoals eerder werd opgemerkt.  
 
De heer Schouwenaars: Daar waar ik zei ‘we’ bedoelde ik ook mezelf, het hele algemeen bestuur. 
 
De heer Taks: Dat is een belangrijke toevoeging. Wij zijn uit onze roes ontwaakt, wij denken 
allemaal dat deze procedures niet zo veel te betekenen hebben, maar juist een partij als het 
waterschap moet zich laten horen. Je kunt wel zeggen, het is technisch gezien geen groot 
probleem, dat mag zo zijn maar er is wel maatschappelijke onrust. Er is een algemeen besef in het 
land dat dit soort technieken risico’s oplevert en misschien is wetenschappelijk niet onomstotelijk 
vastgesteld dat het ook zo is, maar wij mogen het risico niet nemen. Politiek is deze techniek, het 
zoeken naar schaliegas, omstreden. 50plus is absoluut tegen deze techniek en in alle 
waterschappen waar 50plus vertegenwoordigd is, zijn wij tegen. Ik zou het op prijs stellen als de 
zienswijze aan dit standpunt wordt aangepast. De uitspraak van PS is ook niet voor niks, de motie 
is bijna met algemene stemmen aangenomen en dat zal vanavond hier ook gebeuren.  
 
De heer Van der Aa: Voorzitter. Er zijn al veel interessante woorden gezegd hier en met name door 
mevrouw Bonthuis en mijnheer Den Brave. Het stuk is laat bekend geworden, dat ben ik met de 
heer Kocx eens, ik wist pas na 17.00 uur dat het op de agenda kwam. Dat lag ook aan mij maar 
voor een stuk ook omdat het zo laat was. De heer Den Brave en mevrouw Bonthuis hebben beiden 
aangegeven dat het een techniek betreft die niet zonder risico’s is. Ook mijnheer Van der Kallen 
wijst op de risico’s, met name van fracking. Fracking zou een risico kunnen geven met name voor 
het grondwater en indirect het oppervlaktewater. Daar gaat het hier om en daar zal ik op focussen. 
Ik heb een concept van een motie gezien en mijn vraag aan mevrouw Bonthuis en de indieners is 
om de motie zodanig te redigeren dat het duidelijk gaat om de risico’s van fracking. Waar in de 
motie staat ‘spreekt zich uit tegen’, dat het gaat om het boren naar gas door middel van de 
methode van fracking en er in de opdracht aan het dagelijks bestuur ook zo op terug te komen. 
Dan gaat het om de problematiek van de risico’s voor ons als waterschap, concentreren op de 
techniek van fracking.   
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De heer Sneep: Voorzitter. Er is al heel veel gezegd, dank voor alle goede woorden, daar staat de 
VVD ook helemaal achter. Hoewel de VVD normaal gesproken erg voor particulier 
ondernemerschap is, maar in dit geval druist het in tegen een van onze kerntaken, schoon water. 
Daar kunnen wij absoluut niet voor zijn. Wij steunen alle woorden in de richting van het tegengaan 
van deze manier van gaswinning op die plaats.  
 
De voorzitter: Het is goed allereerst te onderkennen dat in 2016 de Mijnbouwwet veranderd is. Tot 
voor kort vroeg het ministerie van EZK advies aan de provincie, maar tegenwoordig ook aan de 
onderhavige gemeenten en waterschappen om zienswijzen in te dienen. In formele zin hebben wij 
dat recht sinds 2016 en ik constateer dat wij daar nog niet echt ervaring mee hebben en dat 
veroorzaakt wellicht het dispuut over het wel of niet indienen van een zienswijze. De 
wetenschappelijke inzichten zijn nog niet uitgekristalliseerd en daar zijn verschillende stromingen 
over. Als het gaat over fracking – bij schaliegas en daar gaat het hier niet om – dat het in 
Nederland tot onrust heeft geleid en maatschappelijke onrust is per definitie een zaak waar wij ons 
verantwoordelijk moeten voelen zeker naar onze inwoners. Wanneer het wetenschappelijk nog niet 
uit is gekristalliseerd, kun je ook niet precies stellen om de taken waarvoor wij als primair 
functioneel bestuur verantwoordelijk voor zijn, worden belast, maar tegelijkertijd is de 
maatschappelijke onrust buitengewoon belangrijk. Het ministerie van EZK heeft vaker gezegd over 
het noorden van het land, het winnen van gas, dat loopt allemaal niet zo, dat hebben ze te laat 
ingezien, dus je kunt dingen beter tijdig inzien.  
 
De heer Arts: Bij interruptie, stuurt u nu toch weer aan op beeldvorming sec, terwijl er juist veel 
argumenten ingebracht zijn dat het meer is dan beeldvorming.  
 
De voorzitter: Misschien mag ik even mijn verhaal afmaken? Een is dat een aantal 
wetenschappelijke inzichten nog niet uitgekristalliseerd is. En ten tweede, het gaat niet over 
beeldvorming, het gaat over maatschappelijke onrust, hoe die ook ontstaat. Er komen bij het 
algemeen bestuur punten langs waar ik erg gevoelig voor ben. De heer Van Dam geeft aan dat de 
methodiek van fracking discutabel is en in de Verenigde Staten tot ongelukken heeft geleid, dat is 
een zaak die wij even los moeten zien van deze situatie, die wij ons moeten aantrekken, daar 
zitten risico’s in. Dat was ook de achtergrond van de ambtelijke notitie die gisteren in het dagelijks 
bestuur is behandeld, dan kun je ook daaruit lezen dat het nog niet is uitgekristalliseerd, een 
aantal dingen weten wij nog niet. Dat staat ook op de website van de Unie, het is wat dat betreft 
gewoon controversieel. De heer Van der Kallen geeft aan, maak gebruik van het recht sinds 2016 
om een zienswijze in te dienen. Dat kun je op verschillende manier doen. Ik zou het het meest 
sterk vinden vanuit Brabant dat het een gebundelde gemotiveerde zienswijze is van alle 
overheden, de provincie, onderhavige gemeenten en de twee Brabantse waterschappen. Dan denk 
ik ook aan Rivierenland.   
 
De heer Van der Kallen: Bij interruptie, dit stukje van Rivierenland ligt ook in Brabant. Als we over 
de Brabantse waterschappen spreken, dan stel ik het op prijs dat ook Rivierenland – het 
voormalige Alm en Biesbosch dat mij zeer aan het hart gaat – wordt genoemd.  
 
Mevrouw Bonthuis: En niet De Dommel, voor de duidelijkheid. 
 
De voorzitter: Aa en Maas en Rivierenland, daar hebben wij het over. Volgens mij maakt het 
meeste indruk op het ministerie van EZK dat wij de komende dagen verkennen of gegeven de 
motie van PS, samen met de provincie die een bredere verantwoordelijkheid heeft dan onze 
functionele democratie, zij kunnen meer invalshoeken belichten, dan wanneer het Ministerie van 
EZK zou zeggen, het Waterschap Brabantse Delta is verantwoordelijk voor die kerntaken en die 
hebben een te breed advies gegeven. Ik wil de suggestie van de heer Van der Kallen oppakken, 
toevallig heb ik morgenmiddag met de gedeputeerde een afspraak, met hem te verkennen een 
gemeenschappelijke reactie vanuit de waterschappen, gemeenten en provincie organiseren waarin 
iedereen zijn input levert.  
 
De heer Van Dam: Ik vind dat wij ons belang als waterschap uitdrukkelijk moeten ventileren, en 
uw eerste gedachte om het met de drie waterschappen te doen, uitstekend. Wij hebben allemaal 
hetzelfde belang, maar als je het met de provincie doet, dan raak je ondergesneeuwd. Het is juist 
een punt waar wij onze rol duidelijk maken.  
 
De voorzitter: Ik zoek naar een maximale versterkende beweging van gemeenten, provincie en 
waterschappen maar als u zegt, ik ben ervoor om het als waterschappen te doen, wij hebben 
volgende week overleg met de waterschappen in Brabant, dan kunnen wij het daar ook inbrengen. 
Ik hoor dat graag even in tweede termijn. Samengevat, ondanks dat de risico’s niet feitelijk zijn 
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uitgekristalliseerd, denk ik dat wij wel op de risico’s kunnen wijzen, dat is meer dan beeldvorming, 
dat is meer de inhoud. Ik laat het over aan de initiatiefnemer van de motie en ook aan u of u het 
liefst een reactie wilt van de waterschappen of gezamenlijk met de provincie aan wie wij input 
kunnen geven over inhoudelijke punten en dan een gebundelde reactie naar Den Haag sturen. 
 
Tweede termijn 
 
Mevrouw Bonthuis: Voorzitter. Wij hebben ingestoken vanuit het waterschap onze rol in deze 
samenleving. Daar wil ik bij blijven, maar ik zou het versterkend vinden als de andere twee 
waterschappen meedoen, sterker nog, ik heb al wat gesondeerd bij leden van het dagelijks bestuur 
die ik her en der ken en die hadden een vergelijkbaar voorstel, tenminste een, laat ik precies 
blijven. Daar is denk ik wel belangstelling voor. Wij moeten iets laten horen voor 4 juli, kan niet, 
niet want dan is onze kans voorbij. Wat mij erg aansprak uit diverse reacties ook van de heer Van 
der Kallen, is dat wij zorgen dat wij aan tafel komen, als partner in den brede in gesprek zijn. Nu 
een proforma reactie indienen om de deadline te halen en vervolgens met onze collega-
waterschappen de inhoudelijke reactie afstemmen, dan zit er voor mij nog een tweede stap in. Dan 
zou ik in de proforma reactie niet helemaal proforma willen zijn, dat lijkt mij iets te luchthartig. Wij 
hebben een paar algemene dingen die wij daarin mee kunnen nemen, zoals de zorg voor natuur en 
landschap, het watersysteem en hoe wordt omgegaan met het afvalwater wat hieruit voorkomt in 
relatie tot onze rioolwaterzuiveringen. Dat is trouwens nog een punt apart, blijkt als je in dit 
dossier duikt. En wij willen geïnformeerd zijn over de risico’s. In dit dossier speelt echt van alles. Ik 
weet van de heer Den Brave uit Waalwijk dat er allerlei pers rondloopt om zich te laten informeren 
en elke dag komt er informatie bij. Vandaar dat sommigen van u hebben gezegd, wat aanvankelijk 
als artikel 27-vragen zijn ingediend, is nu alweer een stuk verder. Sorry, zo gaat de actualiteit. 
Maar het klopt, u heeft dat goed gelezen. Even terug naar onze zienswijze. Ik wil er een aantal 
dingen in hebben en dat wij geïnformeerd worden over de risico’s. Wij kunnen best nu een wat 
algemene formulering van kerntaken van het waterschap benoemen. Ik heb ze aangedragen, 
verzin er een variant op desnoods maar ik denk dat wij dat onszelf waardig zijn om dat zo te 
moeten doen. Dat wil ik vragen aan het dagelijks bestuur, als u daarin meegaat, dan hoef ik de 
motie niet in te dienen. Ik wil graag van het dagelijks bestuur een reactie daarop.  
 
De heer Kocx: Bij interruptie, u bent nog een antwoord schuldig, u zei tegen mij tijdens mijn 
betoog, daar kom ik op terug, dat ging over de ambtelijke notitie.  
 
De voorzitter: Dat zal ik dan nu doen. De vragen van mevrouw Bonthuis zijn zondagavond laat bij 
ons binnen gekomen. Dan hebben wij daar dinsdag in het dagelijks bestuur over gesproken en 
daarna hebt u de notitie gekregen die ons is voorgelegd. Het dagelijks bestuur heeft zojuist even 
contact gehad en is zeker gemotiveerd om een zienswijze in te dienen. Hoe kun je dat het meest 
effectief doen, doe je dat binnen de waterschappen? Op 22 juni hebben wij een bondsvergadering 
van de waterschappen, dus dat kunnen wij daar doen. Het voordeel als je het met de provincie 
samen doet, de provincie heeft een bredere ruimtelijke taak en dan kun je er dieper op ingaan, 
maar als hier de meerderheid zegt, sec met de waterschappen, dan gaan wij alleen voor de 
waterschappen, maar u mag aangeven hoe wij het gaan doen. Uit mijn ervaring in Den Haag, 
naarmate er in Brabant een brede overheidsreactie naar Den Haag gaat, is dat effectiever dan 
wanneer elke overheid dat geïsoleerd doet.  
 
Mevrouw Bonthuis: Wij hebben een bestuurder van de lagere overheid op de tribune. Misschien 
kunt u gelijk even checken hoe men daarnaar kijkt, maar wij vinden het in eerste instantie 
belangrijk om als waterschap ons standpunt naar voren te brengen.  
 
De voorzitter: Een eigen reactie van de waterschappen liever dan gecombineerd met de provincie 
en gemeenten.  
 
De heer Van der Kallen: Voorzitter. Ik wil voor een ding waken. Heel vaak worden discussies 
doodgeslagen omtrent de zogenaamde kwantitatieve benadering van de risico’s en over de 
kwantitatieve benadering is geen consensus binnen de wetenschap. De kwalitatieve benadering 
van de risico’s – welke risico’s zijn er zonder ze te kwantificeren – daar is wel min of meer 
consensus over, welke risico’s er aan dit soort stimuleringstechnieken zitten. Als je in de val loopt 
van de kwantiteit, dan krijg je steeds discussies hoe groot die risico’s zijn. Het gaat ons om de 
kwalitatieve benadering van de risico’s, daar zitten kwaliteitsrisico’s aan en wat mijn fractie betreft, 
ook risico omtrent het waterbeheer respectievelijk de waterveiligheid en de keringen. Hoe breed 
doe je het met overheden? De wetgever heeft niet voor niets gemeend om de waterschappen in de 
wetgeving apart te benoemen, dus laten wij eindelijk eens een keer onze rol benadrukken. Wij 
hebben moeten strijden om van de discussie over ons voortbestaan af te zijn, dat komt iedere keer 
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op, er zijn iedere keer weer landelijke partijen die menen daar vraagtekens bij te moeten zetten. 
Dat komt omdat wij zo coöperatief zijn en graag samenwerken met andere overheden, dat wij onze 
rol niet altijd helder profileren. Deze rol moeten wij helder profileren naar onze achterban, 
bedrijven en boeren en natuurorganisaties en inwoners en de gemeenten, maar bij de zienswijze 
moeten wij uitgaan van onze kwaliteiten en onze belangen. Ik heb er geen enkel probleem mee dat 
u ook met gemeenten en de provincie praat hoe je die zienswijze zo goed mogelijk coördineert en 
elkaar qua kennis en inzet aanvult, maar de voorkeur van mijn fractie gaat uit om gezamenlijk met 
Rivierenland en Aa en Maas af te stemmen en wat mijn fractie betreft, zoomen wij in op een 
zienswijze per waterschap en natuurlijk hebben wij dat gecoördineerd met de gemeente Waalwijk 
en Aa en Maas met de gemeente Heusden en Rivierenland met de gemeente Wijk en Aalburg en 
natuurlijk ook met de provincie die echt de koepel is. Wat ons betreft de drie waterschappen 
gezamenlijk.  
 
De voorzitter: Ik stel voor nog even te inventariseren wie het woord wil voeren en om de discussie 
te stimuleren, er ligt een duidelijke stelling van de heer Van der Kallen om dat vanuit de 
waterschappen zelfstandig te doen. Hier kunt u op reageren.  
 
De heer Van Dam: Voorzitter. Onze fractie blijft bij onze interruptie en die gloedvol verwoord werd 
door de heer Van der Kallen. Het belangrijkste is dat er voor 4 juli een zienswijze is, dat het 
gezamenlijk met de waterschappen wordt gedaan, niet met de provincie, maar dat de 
waterschappen zelf de zienswijze indienen om zich te profileren als mensen die water belangrijk 
vinden. De provincie zal zelf een zienswijze indienen, dat versterkt alleen maar als er meerdere 
zienswijzen bij het ministerie binnenkomen. Wij ondersteunen het betoog van de heer Van der 
Kallen en mevrouw Bonthuis. Dus als waterschappen voor 4 juli een zienswijze indienen.  
 
De heer Kocx: Voorzitter, wij hebben intussen snel iets bij kunnen lezen maar de actualiteit 
achterhaalt mij iedere keer weer. Zonder overleg met alle fractieleden ondersteunen wij het 
gloedvolle betoog van de heer Van der Kallen, als we een zienswijze indienen, doe het dan zoals 
door de heer Van der Kallen verwoord, laten we ons serieus nemen, dat zijn wij ook en laat van 
ons horen. Kort maar krachtig. Nog een opmerking. Ook al is de actualiteit snel en moeten wij heel 
snel reageren, vanuit het dagelijks bestuur vraag ik toch de zorgvuldigheid in acht te nemen of 
geef ons geen ambtelijk stuk of laat duidelijk blijken dat het dagelijks bestuur er achter staat. Ik 
ging er in de snelheid vanuit dat dit een dagelijks bestuursstandpunt was, maar dat blijkt in de 
praktijk niet waar te zijn.  
 
De voorzitter: Het dagelijks bestuur is ook ingehuurd om te luisteren naar het algemeen bestuur, 
dus ik ben ook wel gevoelig voor uw argumenten.  
 
De heer Schouwenaars: Voorzitter, ergens in de zeventiger jaren heeft de heer Van der Kallen 
besloten om de PvdA te verlaten omdat de jonge heer Drees eruit stapte, maar het blijkt dat wij 
nog steeds uit hetzelfde nest komen. Positie van het waterschap helder te maken in onze 
samenleving, zelfstandig reageren moet sowieso gebeuren en dat wij daarnaast en daarbij met 
anderen gezamenlijk optrekken is alleen maar ter versterking van ons eigen verhaal. Dan wil ik 
niet het onderscheid maken tussen waterschappen maar zeggen, alle lokale regionale overheden, 
dus provincie, waterschappen en de gemeenten die het betreft, gezamenlijk optrekken nadat wij 
voor 4 juli ons eigen verhaal richting het ministerie hebben gestuurd.  
 
De heer Taks: Voorzitter. Wij volgen het model Van der Kallen, de waterschappen als voortrekker 
in dit debat.  
 
Mevrouw Raedts: Hier sluit ik mij van harte bij aan. Ik had dezelfde gedachte als Louis van der 
Kallen, maar zo gloedvol en met kennis van zaken had ik het nooit kunnen zeggen. Als wij als 
waterschap een eigen verhaal neerzetten wat wij dus wellicht gaan doen, dan niet alleen wijzen op 
technische risico’s maar zeker op de zorg voor de mensen en de natuur, de maatschappelijke 
verantwoordelijkheid, die spreekt mensen over het algemeen veel meer aan. 
 
De heer Van der Aa: Voorzitter. Het verhaal van de heer Van der Kallen van de drie waterschappen 
gezamenlijk spreekt ons aan en het is ook versterkend, want dan laat je zien waar je als 
waterschap voor staat en welk belang je hebt bij het geheel. Dat is het belang van het water, 
schoon of gezond water, zowel boven als onder de grond. Dat is het wezenlijke. Ik steun dat van 
harte. Bij de inhoud van de zienswijze wijk ik enigszins af van mevrouw Raedts, want ik wil er toch 
op wijzen dat het gaat om de methode van fracking of stimuleringsmaatregelen, want dat is wat de 
risico’s oplevert.  
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De heer Sneep: Wij staan volledig achter de woorden van de heer Van der Kallen. Mocht het niet 
lukken met de waterschappen gezamenlijk, dan in ieder geval individueel. 
 
Mevrouw Bonthuis: Ik ben heel blij met de ondersteuning voor het indienen van een zienswijze als 
waterschap, want daardoor komen wij goed uit de verf als een maatschappelijke partij die ertoe 
doet. Het sluit helemaal aan bij onze kerntaken. Hij moet voor 4 juli, wij moeten hem in ieder 
geval zelf doen en zo mogelijk gaandeweg of daarna lobbyen bij de andere waterschappen om 
daarin samen op te gaan trekken want wij hebben een gedeeld belang. Ik wil twee dingen 
benadrukken, de maatschappelijke rol en het fracken, want dat is aanleiding voor de 
maatschappelijke onrust, dus die twee kanten moeten erin naar voren komen. Ik wil de motie niet 
op de gebruikelijke wijze indienen maar uitdelen, in die zin dat er wellicht nog waardevolle 
aanvullende informatie in staat die u mee kunt nemen in de zienswijze. De motie hoeft niet 
aangenomen te worden maar dat u hem overneemt om te gebruiken bij deze zienswijze. Dat zou ik 
een mooi resultaat van ons gesprek vinden.  
 
De voorzitter: Ik spreek namens iedereen met waardering voor het initiatief en dat wij graag de 
motie willen overnemen. Ik wil aansluiten bij de heer Van der Kallen, als wij een zienswijze 
indienen, dan ben ik wel gevoelig voor een beschouwing over hoe kwantitatieve en kwalitatieve 
risico’s zich ten opzichte van elkaar verhouden. Er zijn altijd wetenschappers te vinden die zeggen, 
de risico’s zijn verwaarloosbaar. Wij gaan een eigenstandige krachtige reactie insturen namens de 
drie waterschappen, dat wij niet onder de provincie gaan zitten qua betrokkenheid, maar dat wij 
een eigenstandige reactie gaan sturen. Een proforma reactie is een briefje van een regel waarin 
staat dat je niet tijdig kunt reageren. Het is denk ik veel verstandiger en dat heb ik met de 
secretaris-directeur besproken, om een goede inhoudelijke reactie op 4 juli daar te hebben liggen. 
Volgende week hebben wij sowieso een overleg met de betreffende waterschappen, en als er dan 
een conceptreactie kan liggen. Het lijkt mij goed als die informeel nog even langs u gaat, of u hem 
voldoende stevig vindt, dan moet het lukken om dat voor 4 juli te doen. Het moet wel een 
gedragen verhaal zijn. Als ik naar u luister inclusief uw motie, dan biedt dat voldoende input om 
dat verder uit te werken en neer te zetten. Doe ik daarmee recht aan uw opvattingen die hier naar 
voren zijn gebracht? Ja, dan neem ik de motie over. Ik dank voor het initiatief en dank de 
inspreker voor zijn komst. Ik denk dat hij met een goed gevoel richting Waalwijk vertrekt. Het is 
belangrijk om het contact zo te houden met de Waalwijkse samenleving zoals u dat vanavond heeft 
neergezet.  
 
3.d.  Stemmen kandidaten selectiecommissie secretaris-directeur 
  
De voorzitter: Ik heb aan het begin van de vergadering gezegd om na dit agendapunt de leden van 
het algemeen bestuur die belangstelling hebben voor de selectiecommissie, daarbij hoort een 
schriftelijke stemming. Daaraan voorafgaand kunnen mensen die belangstelling hebben, zich 
melden en gemotiveerd aangeven waarom en welke ervaring er is bij eerdere selectieprocedures. 
Wij stemmen nu over de kandidaten voor de selectiecommissie.  
 
De heer Van Dam: Een procedurevoorstel. Zijn alle algemeen bestuursleden van de inhoud van het 
stuk op de hoogte? Wij hebben een bepaalde strekking van het stuk aangenomen en een van de 
veranderingen was dat wij ervan uitgaan dat kandidaten ervaring hebben in soortgelijke functies. 
Belangrijk is, hebben ze het stuk kunnen lezen? 
 
De voorzitter: Het is alleen naar de fractievoorzitters gestuurd maar ik zal het kort toelichten. Het 
idee is om de functie van secretaris-directeur op zorgvuldige wijze te vervullen. Daarom moet een 
selectiecommissie worden samengesteld van twee leden van het algemeen bestuur, twee leden van 
het dagelijks bestuur en twee leden van de ambtelijke commissie en de dijkgraaf als voorzitter. Wij 
laten ons begeleiden door een searchbureau dat ervaring heeft met functies op dit niveau. Wij 
hadden een voorstel voorgelegd om op 11 juli a.s. de selectiecommissie in het algemeen bestuur te 
benoemen. De fractievoorzitters hebben vanavond gezegd, het zou goed zijn om de selectie van 
het searchbureau door de selectiecommissie te laten doen en de consequentie daarvan is dat je 
vroeger moet kunnen starten met de selectiecommissie dan 11 juli, anders verlies je te veel tijd. 
Het idee is om vanavond de selectiecommissie te bemensen met twee dagelijks bestuursleden, de 
heer Schots en mevrouw Franssen. Het is aan het algemeen bestuur om het moment te kiezen om 
de algemeen bestuursleden te kiezen. Vervolgens moeten wij kijken hoe dat moet worden 
afgestemd met de vertegenwoordigers van de ambtelijke organisatie.  
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Mevrouw Raedts: Bij interruptie. Toen u dat straks meldde van kandidaten, bekroop mij een gevoel 
van, wij weten niet wie de mensen zijn die zich hebben gemeld. Heeft iedereen de gelegenheid 
gehad om zich op tijd kandidaat te stellen? Hoe is de kandidaatstelling voor de selectieprocedure  
voor leden van de selectiecommissie verlopen? 
 
De voorzitter: Ons idee was om op weg naar 11 juli rustig de kandidaatstelling te doen, maar het 
nadeel was dat de selectie van het searchbureau door het dagelijks bestuur moet gebeuren. 
Vanavond werd gezegd, betrek meteen de gehele selectiecommissie daarbij.  
 
Mevrouw Raedts: Dat betekent dan dat mensen die niet door de fractievoorzitters zijn 
voorgedragen, zich vanavond nog wel kandidaat kunnen stellen?  
 
De voorzitter: Wij moeten direct even schorsen waarna iedereen zich hier publiekelijk kan melden. 
Vervolgens kunnen twee algemeen bestuursleden aan de commissie deelnemen, dus elke 
kandidaat kan zich presenteren en motiveren waarom hij of zij lid wil worden van de 
selectiecommissie. Het gaat relatief veel tijd kosten, dat is een aandachtspunt en de 
fractievoorzitters gaven aan het wenselijk te vinden dat de kandidaten enige ervaring met 
selectieprocedures hebben. Kandidaten moeten meewegen dat het tijd gaat kosten en dat zij hun 
agenda moeten vrijmaken. Wij gaan kijken hoe wij dat netjes gaan organiseren.  
 
De heer Van der Kallen: Ik vind het hoffelijker als mensen niet zichzelf kandidaat stellen maar 
vanuit hun fractie worden kandidaat gesteld. Onze fractie stelt de heer De Boer kandidaat.  
 
De heer Kocx: Bij interruptie, voordat wij beginnen met het officiële rondje. Ik vraag mij af, in de 
oorspronkelijke stukken stond dat wij op 11 juli de selectiecommissie formeel zouden benoemen. U 
heeft het nu alleen over de twee leden van het algemeen bestuur. Moet het algemeen bestuur 
formeel de gehele selectiecommissie benoemen? Hoe zit dit precies? 
 
De voorzitter: In het voorstel dat u op papier hebt staan, staat dat de twee algemeen 
bestuursleden door het algemeen bestuur worden benoemd. U kunt er ook voor kiezen, maar om 
sneller aan het werk te kunnen gaan hadden wij verondersteld dat het dagelijks bestuur de 
dagelijks bestuursleden aanwijst.  
 
De heer Kocx: Er staat letterlijk in de stukken: Algemeen bestuur 11 juli 2018, dat willen wij nu 
naar voren halen, prima, maar er staat letterlijk: Formele benoeming selectiecommissie en 
opdracht.  
 
De voorzitter: De opdracht kunnen wij niet geven, daar gaat de selectiecommissie over. Mijn 
voorstel zou zijn om het praktisch te maken en geen grote stemmingen te hebben vanavond, dat ik 
aan u vraag of u akkoord gaat met de twee dagelijks bestuursleden die door het dagelijks bestuur 
zijn voorgedragen.  
 
De heer Kocx: Even formeel, het algemeen bestuur stelt commissies in en die bemenst de 
commissies. Buiten de algemeen bestuursleden moet het algemeen bestuur zeggen: wij zijn 
akkoord met wie er in de commissie komt te zitten. Alle zes leden.  
 
De heer Van der Kallen: Voorzitter, bij vertegenwoordigers van het ambtelijk apparaat moet de 
medezeggenschap de representanten aanwijzen. Ik wil mij als algemeen bestuurslid in die 
aanwijzing niet bemoeien noch bevestigen. Dat vind ik een rol van de representant van het 
ambtelijk apparaat en dat is voor mij het medezeggenschapsorgaan.  
 
De voorzitter: Als het nodig zou zijn dat ook de dagelijks bestuursleden formeel moeten worden 
aangewezen, wij dat op 11 juli doen als dat formeel zou moeten, maar ik kijk ook even naar de 
agenda.  
 
De heer Van der Heijden: Die zijn toch al bekend, dus die kunnen wij vanavond gewoon 
meenemen.  
 
De voorzitter: Oké. Moeten wij daar schriftelijk over stemmen?  
 
De heer Van der Heijden: Wij stemmen in met de voordracht van het dagelijks bestuur.  
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De voorzitter: Wij moeten de besluitvorming ordentelijk laten verlopen. Is het een idee dat wij 
even schorsen en ik daarna aan de fractievoorzitters vraag wie hun kandidaten zijn en dat de 
kandidaten daarna kort hun motivatie toelichten en daarna stemmen wij schriftelijk over de 
algemeen bestuursleden. De vergadering is geschorst. Ik heropen de vergadering. Over de 
procedure. Ik vraag zo meteen aan de fractievoorzitters wie de kandidaten zijn die daarna een 
korte pitch kunnen houden. Daarna schors ik de vergadering en gaat u conform de procedure 
schriftelijk stemmen door middel van een stembriefje waar alle namen op staan. U kunt er twee 
aangeven die u het liefste in de selectiecommissie wilt. De stemcommissie bestaat uit de 
voorzitter, de heer Van der Kallen – die heb ik gesondeerd en stemt in met deze eervolle 
benoeming – mevrouw Koning die ik overigens nog niet gevraagd heb, en de heer Taks. Ik vraag 
de fractievoorzitters hun kandidaten bekend te maken.  
 
De heer Van der Kallen: Wij stellen de heer De Boer kandidaat. 
 
De heer Knook: Wij stellen de heer Van der Heijden kandidaat. 
 
De heer Van Dam: Wij stellen geen kandidaten voor de commissie. 
 
Mevrouw Koning: Wij stellen de heer Schouwenaars kandidaat.  
 
Mevrouw Raedts: Wij stellen geen kandidaten voor.  
 
Mevrouw Bonthuis: Wij dragen mevrouw Van den Berg voor als kandidaat. 
 
Mevrouw Korst: Wij stellen de heer Van der Aa als kandidaat.  
 
De heer Sneep: De VVD stelt geen kandidaten voor.  
 
De heer Kocx: Wij stellen geen kandidaat voor gezien de bezetting van het dagelijks bestuur.   
 
De voorzitter: Ik constateer dat kandidaat zijn de heer De Boer, de heer Van der Heijden, de heer 
Schouwenaars, mevrouw Van den Berg en de heer Van der Aa. Vijf kandidaten. De stembriefjes 
worden nu voorbereid, dus dan kunnen wij beginnen met de pitch om aan te geven waarom u 
graag kandidaat bent. Door de fractievoorzitters werd aangegeven dat ervaring met 
selectieprocedures, verhouding coalitie/oppositie en man/vrouwverhoudingen meewegen.  
 
De heer De Boer: Voorzitter. De functie van secretaris-directeur is misschien wel de meest cruciale 
functie van het waterschap, want samen met de dijkgraaf en het algemeen bestuur zorgt hij voor 
de voorstellen aan het algemeen bestuur en daarmee wordt de koers bepaald. Het is zeer 
belangrijk dat er een goede selectie plaatsvindt en dat er een goede kandidaat wordt gekozen. Ik 
ben zeer gemotiveerd om in de selectiecommissie plaats te nemen en om samen met de andere 
leden tot een goede kandidaatstelling van het algemeen bestuur te komen. Waarom denk ik daar 
toegevoegde waarde te kunnen hebben? Ik heb ruim bestuurlijke ervaring, ik heb ruim 
vijfentwintig (25) jaar bestuurlijke ervaring in diverse waterschappen in Zeeland en in Brabant, 
maar belangrijker is, ik heb bijna veertig (40) jaar ambtelijke ervaring in diverse functies, 
waaronder managementfuncties en ik ben hoofd van dienst geweest, adjunct-directeur, hoofden 
van afdelingen. Ik heb dat soort sollicitatieprocedures meegemaakt en ze zelf aan den lijve 
ondervonden. Ik heb ervaring met het opstellen van profielschetsen, assessments en dergelijke, 
dus ik denk dat ik toegevoegde waarde kan hebben en ik zou graag in de commissie zitting nemen. 
Ik ga er ook tijd voor vrijmaken mocht ik aangewezen worden door het algemeen bestuur.  
 
De heer Van der Heijden: Het zal bij de meesten wel een herhaling van zetten gaan worden. Ik 
vind het een zeer belangrijke taak, de secretaris-directeur, het gezicht van het waterschap die 
samen met de dijkgraaf het maatschappelijke moet uitdragen, maar de secretaris-directeur moet 
ook zeer capabel zijn om een grote organisatie zoals deze te leiden. Bij het leiden van organisaties 
zijn bepaalde capaciteiten nodig die Hein zeker bezit en wij hopen dat de nieuwe dat zeer zeker 
ook gaat tonen. Ik heb ook redelijk bestuurlijke ervaring, na deze termijn zit ik vijfentwintig (25) 
jaar in het waterschap. Ik heb bestuurlijke ervaring in afzetorganisaties, keuringsdiensten. Ik heb 
in de kiescommissie gezeten voor de ledenraad van de Rabobank Zuid-West Brabant. Ik heb telers 
en externe bestuursleden aangetrokken en recent heb ik in de kiescommissie gezeten voor de 
voorzitter van de Raad van Commissarissen bij ASMC, dat is een afzetorganisatie voor 
pootaardappelen. Dat zijn mijn ervaringen. 
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De heer Schouwenaars: Voorzitter, ik ben beschikbaar voor de selectiecommissie. Ik heb de 
komende periode ruimte in mijn agenda. Ik heb een paar keer in een vertrouwenscommissie 
gezeten, zowel voor de dijkgraaf hier als twee keer voor de burgemeester in Moerdijk. Ik heb 
vijftien (15) jaar leiding gegeven aan een afdeling waarin ik regelmatig mensen heb moeten 
aannemen en ontslaan. Ik heb een paar keer in de kandidaatstellingscommissie van de PvdA 
gezeten, dus ik heb ervaring op dit gebied. Een van de grote nadelen die ik heb is dat ik geen 
vrouw ben. 
 
Mevrouw Van den Berg: Voorzitter. Het zou bijzonder eervol voor mij zijn als ik benoemd word in 
de selectiecommissie, ik zou me eervol willen inzetten om gezamenlijk met de commissie de 
nieuwe secretaris-directeur te selecteren. Ik mocht als jonge waterschapsbestuurder niet 
terugkijken op een lang verleden in het waterschapsbestuur, maar wel op een lang verleden in het 
overheidsbestuur als ambtenaar waar ik in verschillende selectiecommissies heb gezeten voor 
directeuren bij de provincie of gemeentesecretaris, dus ik ben bekend met dergelijke procedures. 
Daarnaast heb ik in mijn politieke carrière als voorzitter de kandidatenlijst PS samengesteld, ben ik 
als secretaris van de VNG altijd betrokken geweest bij de kandidaturen voor de bestuurders voor 
de VNG-commissies en onze eigen voorzitter hebben wij als dagelijks bestuurslid gekozen, de 
nieuwe voorzitter van de Vereniging Brabantse Gemeenten. Tijd is voor mij wel een punt, maar ik 
heb met mijn fractie afgesproken dat ik hier expliciet tijd voor ga maken om een goede kandidaat 
te vinden die ons waterschap van binnenuit de nieuwe maatschappelijke opgave indraagt en naar 
buiten toe het nieuwe gezicht zal gaan worden, samen met de dijkgraaf. 
 
De heer Van der Aa: Voorzitter. Ook ik erken het belang van de functie van secretaris-directeur 
binnen het waterschap. Ik heb geen ervaring met het benoemen van een secretaris-directeur, 
maar wel ervaring met het uitoefenen van de functie van secretaris-directeur bij dit waterschap en 
bij andere waterschappen waar ik in het bestuur heb gezeten. Mijn belangrijkste motivatie is dat ik 
dienstbaar wil zijn aan het algemeen bestuur en het waterschap om die bijdrage te kunnen leveren 
voor en namens u. In mijn carrière heb ik wel ervaring met het werven van functionarissen, 
directies en andere functies op verschillende terreinen, zowel in het maatschappelijke als 
bestuurlijke veld. Tijd wil ik er zeker voor vrijmaken en die heb ik er ook voor. Wat betreft het 
invullen van het profiel en het zoeken naar mensen die passen in het profiel wil ik tegemoet treden 
met een gezond burgerverstand.  
 
De voorzitter: Wij hebben de motivatie gehoord van de vijf kandidaten en wij schorsen de 
vergadering zodat u het er met de fractie over kunt hebben. De briefjes worden uitgedeeld, daarna 
kunt u twee namen invullen en dichtvouwen en waarna ze weer worden opgehaald. De vergadering 
is heropend.  
 
De heer Arts: Er staat op dit papiertje en het zal wel goed bedoeld zijn, werving, selectie en 
benoeming secretaris directeur maar uiteindelijk is het een voordracht. Ik neem aan dat de 
uiteindelijke voordracht hier nog een keer komt.  
 
De heer Van der Kallen: Het stembureau heeft zich getrouw aan haar taken gewijd. De heer van 
der Aa heeft vijf stemmen, de heer De Boer acht stemmen, de heer Schouwenaars tien stemmen, 
de heer Van der Heijden zeventien en mevrouw Van den Berg twintig. De heer Van der Heijden en 
mevrouw Van den Berg zijn gekozen, beiden gefeliciteerd.  
 
De voorzitter: Ik wil de twee kandidaten feliciteren en de overige kandidaten danken voor hun 
presentatie, die getuigt van openheid die heel erg past bij het waterschap. Dat spreekt mij erg aan 
en het scheelt ons allemaal een extra avond terugkomen.  
 

4. Overige nota’s ter besluitvorming 
 
Er zijn geen nota’s ter besluitvorming.  
 

5. Mededelingen 
 
5.a.  Managementletter 2018-2  
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt de managementletter 2018-2 voor kennisgeving 
aan. 
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5.b. Verantwoordingslijn inzake verbonden partijen (gemeenschappelijke regelingen en 
vennootschappen) 

 
De heer Schouwenaars: Voorzitter. Wij zitten in de bizarre situatie dat wij dagelijks bestuursleden 
hebben die een functie vervullen buiten de deur als lid van ons dagelijks bestuur, die mogen wij 
niet ter verantwoording roepen, alleen maar naar huis sturen. Een bizarre constructie.  
 
De voorzitter: Als u de Wet gemeenschappelijke regelingen wijzigt, kan dat wel maar op dit 
moment kan dat niet.  
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt de mededeling voor kennisgeving aan. 
 
5.c. Evaluatie Handhavingsuitvoeringsprogramma 2017 
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt de mededeling voor kennisgeving aan.  
 
5.d. Bod Natuurnetwerk Regio West-Brabant 
 
Mevrouw Raedts: Voorzitter, dit is de groene troefkaart, dat is een bod aan de provincie en het 
Groenontwikkelfonds om financiële ondersteuning voor de realisatie van veertig (40) km EVZ en 
honderdvijftig (150) hectare nieuwe natuur. Het is voornamelijk een inspanningsverplichting van 
de gemeente, lees ik. Het waterschap ondersteunt dit. In de tekst staat ook ‘voorgedragen 
projecten passen in de programmering van het waterschap’. Het bod komt dus eigenlijk heel 
gelegen. In het waterbeheersplan staat dat wij een ambitie hebben van eenennegentig (91) 
kilometer EVZ in ons werkgebied tot 2021. Als ik naar het kaartje kijk met wat er tot op heden 
gerealiseerd is aan EVZ’s, dan denk ik, er moet nog heel hard gewerkt worden, er is nog een hoop 
te doen, dus deze groene troefkaart levert dan wel een mooie bijdrage maar ik signaleer 
tegelijkertijd dat het geen extra bod is. In feite doen wij een bod voor zaken die wij toch al 
moesten doen. Is die conclusie juist?  
 
De heer Arts: Voorzitter, wij delen deze zorg van Natuurterreinen. Wij zien de bijdrage van het 
waterschap in het natuurbod niet terug. 
 
De heer Mureau: Voorzitter, uw woorden komen als geroepen, want met dit bod komen wij juist 
tegemoet aan uw zorg. Het is belangrijk dat wij een versnelling inzetten bij het realiseren van EVZ. 
U zegt terecht, eenennegentig (91) kilometer in totaal, er is nog werk aan de winkel, dat erkennen 
wij en daarom hebben wij het bod mede in gang gezet en ondersteunen wij het bod van harte. Het 
mooie van het bod is dat het initiatief bij de gemeenten ligt. Zoals u weet, is een EVZ een gedeelde 
verantwoordelijkheid van het waterschap en gemeenten. De gemeenten hebben hier het heft in 
handen genomen om samen met ons als waterschap een gedeelte van de opgave die nog resteert, 
op te pakken. Wat betekent dit bod? Niet direct dat er in het veld al iets verandert. Dit bod moet 
worden uitgewerkt in aanvragen bij het Groenontwikkelfonds. Een extra stimulans voor gemeenten 
is dat het Groenontwikkelfonds op dit moment vijfenzeventig procent (75%) van de kosten 
subsidieert aan gemeenten in plaats van de gebruikelijke vijftig procent (50%). Dat als duwtje in 
de rug. Samen met de bundeling van kennis van de gemeenten en waterschap gaat ervoor zorgen 
dat wij de versnelling ook gaan realiseren. Daar ben ik van overtuigd.  
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt de mededeling voor kennisgeving aan.  
 

6. Ingekomen stukken 
 
6.a  Zienswijzetraject Ontwerp Omgevingsvisie Brabant  
 
De voorzitter: Ik heet de mensen van de ProDemos-cursus welkom in de vergadering. Het is een 
beetje het einde van de vergadering, het was aan het begin veel levendiger, maar dat heeft niets 
met uw aanwezigheid te maken.  
 
De heer Van der Aa: Voorzitter, onze fractie had inderdaad vanwege de termijnenprocedure om 
behandeling gevraagd, omdat niet bekend was hoe de visie van het dagelijks bestuur zou uitvallen. 
Wij hebben inmiddels de visie van het dagelijks bestuur gelezen en kunnen die begrijpen, die twee 
punten die u aanmerkt. Wat ons betreft had punt 9 uit de zienswijze weggelaten kunnen worden, 
want in de paragraaf 6.6. in de omgevingsvisie van de provincie gaat het vooral over de circulaire 
economie. 
 



 20

Mevrouw Raedts: Voorzitter. Mijn vraag tijdens het fractievoorzittersoverleg was, er ligt een 
belangrijke nota van de provincie ter inzage met ruimte om zienswijzen in te dienen. In de nota 
hebben de waterschappen een prominente rol gespeeld en straks hebben zij ook een prominente 
rol bij de uitwerking van de Omgevingsvisie. Op welk moment en op welke manier worden wij daar 
als algemeen bestuur in gekend? En is het voornemen om een zienswijze in te dienen? Dat was de 
aanleiding om dit te agenderen. Ik heb de concept-Omgevingsvisie niet helemaal gelezen en dat 
zal u niet verbazen want het is een enorm uitgebreid verhaal met een hoog abstractieniveau. Je 
moet wel ontzettend geïnteresseerd zijn om dat helemaal te lezen en daarom denk ik dat het goed 
is dat de Brabantse Waterschapsbond dit heeft opgepakt. De zienswijze van hen is goed en 
deugdelijk onderbouwd. Het dagelijks bestuursstandpunt geeft een eigen aanvulling. Het is nu in 
een paar dagen tijd tot ons gekomen en ik zou zeker voor de toekomst willen vragen, als er weer 
belangrijke beleidsnota’s zijn – landelijk of provinciaal – betrek ons er eerder bij, zodat wij kunnen 
meedenken in wat voor ons belangrijk is, wat zijn de speerpunten die wij gaan inbrengen in de 
samenwerking en de totstandkoming van de nota. Tot slot nog iets over de inhoud. Het kerndoel 
van de Omgevingsvisie zo lees ik in het rapport, is de kwaliteit van de leefomgeving voor alle 
Brabanders te verbeteren. Dat klinkt geweldig en dat is het ook. Maar het verhaal van de 
Omgevingsvisie is bijna voor honderd procent (100%) beredeneerd vanuit het belang van de 
bewoners en ik hoop van harte dat bij het belang ook het belang van de leefomgeving van dieren 
en planten wordt meegenomen, want zij hebben net als de mensen die in Brabant wonen, 
bestaansrecht, en een gezonde en robuuste natuur is voor mensen ook belangrijk. Natuur heeft 
een eigen waarde en ik zou het op prijs stellen als dit in de zienswijze van het dagelijks bestuur 
nog een plek zou kunnen krijgen.  
 
De voorzitter: Volgende week donderdag hebben wij een vergadering van de gemeenschappelijke 
waterschappen en daar komt de reactie naar voren. Wat het dagelijks bestuur opviel was dat de 
betrokkenheid van het waterschap op het terrein van het klimaat- en energievraagstuk werd 
gezegd, daar zijn wij onvoldoende bij betrokken. Wij hebben hier al de ervaring, de heer Schots zat 
bij de regionale energietransitie in West-Brabant en wij hebben ook in Tilburg zo’n beweging en wij 
willen daar de komende jaren ambitie in hebben, dus daar hebben wij een aanvullend punt van 
gemaakt, maar wij zullen uw punt volgende week donderdag meenemen. Natuurlijk zijn de 
inwoners belangrijk, maar de leefomgeving, kwaliteit van de leefomgeving en dieren en planten 
zullen wij ook nadrukkelijk eraan toevoegen. Ik zeg u toe dat wij dat in onze reactie gaan 
toevoegen. Overigens, de waterschappen waren de eerste partij in Brabant die Water 2030, die 
hebben een anticiperend document gemaakt, wat zien wij aan grote ontwikkelingen met betrekking 
tot water. Dat document was voor mijn tijd klaar en dat is vervolgens door de portefeuillehouder 
opgepakt, dus dat meedenken zit er al veel langer in. Als je dan zo’n ontwerpvisie ziet, dan zit er 
een aantal aandachtspunten in. U noemt er een en het dagelijks bestuur had er een, dat ging over 
getijdenenergie, dus wij zullen die punten volgende week nadrukkelijk in onze reactie meenemen.  
 
Mevrouw Raedts: Het is prima om te horen dat er meegedacht is en dat de waterschappen een 
grote rol hebben gespeeld. Mijn verzoek zou zijn om dat te delen met het algemeen bestuur, zodat 
wij weten waar staan wij voor en welke kant gaan wij op.  
 
De voorzitter: U stelt in algemene zin die opmerking en daar moeten wij het op een ander moment 
over hebben, over de rollen, want het meedenken en sturing van het algemeen bestuur aan de 
voorkant bij dit soort vragen, kan terugkomen, daar gaan wij het najaar over beginnen, over het 
visieproject van het waterschap in de toekomst, Brabantse Delta 2023. Dan is de rol van het 
algemeen bestuur aan de orde en gaan wij het erover hebben. Het signaal is overgekomen.  
 
Besluit: Het algemeen bestuur neemt het memo 'Zienswijzetraject Ontwerp 
Omgevingsvisie Brabant' en de concept-zienswijze voor kennisgeving aan.  
 
6.b. Brief fractie CDA ‘Onderwerp herziening belastingstelsel voorstel invoering emissieheffing 

en antwoord dagelijks bestuur’ 
 
Mevrouw Korst: Voorzitter. Het CDA heeft deze vraag twee vergaderingen geleden gesteld, ik zou 
hem toen indienen maar dat ben ik de vorige vergadering vergeten, dus vandaar dat hij nu op de 
agenda staat. Het CDA heeft deze vraag gesteld omdat het CAB onderzoek heeft gedaan naar 
betere toepassingen van het kostenveroorzakingsbeginsel, dat betekent ‘de vervuiler betaalt’. Uw 
antwoord bevestigt onze zorg. Het waterschap kan de verschillende berekeningen voor zuivering 
niet in beeld brengen. Dat is voor ons voldoende om te weten. Wij wachten de nadere voortgang af 
tot iets later de mogelijkheid ontstaat om een zienswijze in te dienen.  
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Besluit: Het algemeen bestuur neemt de brief van de fractie CDA en het antwoord van 
het dagelijks bestuur voor kennisgeving aan.  
 

7. Notulen en besluitenlijst d.d. 30 mei 2018 
 
De voorzitter: Er zijn geen wijzigingen voorgesteld.  
 
Besluit: Het algemeen bestuur stelt de notulen (inclusief de actie en toezeggingenlijst) 
en de besluitenlijst van 30 mei 2018 vast. 
 

8. Rondvraag 
 
De voorzitter: Er zijn geen vragen.   
 

9. Sluiting 
  

De voorzitter: Ik sluit de vergadering om 22.15 uur.  
 
Aldus vastgesteld in de openbare vergadering van het algemeen bestuur op 11 juli 2018.  
 
De dijkgraaf De secretaris-directeur 
 
 
   
K J. de Vet         H.T.C van Stokkom  
 
 
 
 
 
 



1 actie-en toezeggingenlijst vergadering algemeen bestuur 13 juni 2018 

 
 
 

Zaaknr. : 18.ZK03339 
Kenmerk : 18IT034273 
Barcode : 18IT034273 

Actie- en toezeggingenlijst algemeen bestuur versie 13 juni 2018 
 

 Uit 
vergadering 

Actie/toezegging Laatste stand van zaken 

1.  22 april 2015  AB informeren over rendement 
innovatie agenda zuiveringsbeheer 

Na afronding en tussentijds als er 
financieel nieuws is. 
 

2.  AB 14 
oktober 2015 

De Verordening schadevergoeding 
waterschap Brabantse Delta wordt 
in 2019 geëvalueerd.  
 

Vóór maart 2019 

3.  AB 8 maart 
2017 

Innovatie: afloop van 28 maart 
(Innovatiedag) zal het dagelijks 
bestuur zich beraden op verdere 
bestuurlijke behandeling van dit 
onderwerp.  
 

Zomer 2018 
 

4.  25 oktober 
2017 

Overzicht maken hoe de projectpot 
anticiperende grondaankopen nu is 
samengesteld en wat de termijn is 
dat middelen weer naar projecten 
gaan. Het dagelijks bestuur 
heroverweegt mandateringsgrens 
AB tav aankoop onroerende zaken 
en omvang projectpot.   
 

AB 22 augustus 2018 

5.  29 november 
2017 

Het AB wordt niet alleen in 
besluitvormende zin maar ook in 
het voortraject door middel van een 
thema-AB of een deel-
themavergadering meegenomen in 
het traject vaststelling 
Kostentoedelingsverordening 2019 
 

6 juni 2018 

6.  29 november 
2017 

Het Participatiebeleid zal door het 
AB worden vastgesteld en ge-
actualiseerd, gelet op de 
opmerkingen onder meer uit het 
evaluatierapport dijkversterking 
Geertruidenberg-Amertak. 
 

In 2018. 

7.  29 november 
2017 

De aangehouden moties 
Klimaatinitiatieven en Participatie 
zullen op de daarvoor geëigende 
momenten in het beraadslagings- 
en besluitvormingstraject worden 
meegenomen. 
 

In 2018. 

8.  AB 31 
januari 2018 

Onderscheid wettelijke-niet 
wettelijke taken: aangeven waar 
mogelijk. Ook aangeven indien niet 
mogelijk. Aanzet geven in 
kadernotatraject 2018. 
 

Mandateringslijst behorende bij de 
Begroting 2019. 

9.  AB 7 maart 
2018 

AB informeren over internationale 
samenwerking. 

Thema AB 4 oktober 2018 
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10.  AB 7 maart 

2018 
 

AB informeren over samenwerking 
Vlaanderen 

Thema AB 4 oktober 2018 

11.  AB 7 maart 
2018 
 

AB informeren over opheffen 
vertrouwelijkheid besloten 
vergadering 7 maart 2018 

Wanneer aan de orde 

12.  AB 25 april 
2018 

Jeugdbestuurder uitnodigen voor 
een gesprek met het algemeen 
bestuur. 
 

Na gesprek met DB. Datum wordt 
gezocht. 

13.  AB 25 april 
2018 

Hoe communiceert het waterschap 
specifiek over incidenten breder 
naar buiten toe. 
 

Beantwoord bij technische vragen AB 13 
juni 2018 

14.  AB 25 april 
2018 
 

AB informeren over alle 
bijeenkomsten 2e helft 2018 

Vóór 15 juli 2018 AB informeren 

15.  AB 25 april 
2018 
 

Doorkijk op directie AB of via fractie-voorzittersoverleg 

16.  AB 25 april 
2018 

Tbv een overdrachtsdossier een 
groepje formeren waar ook 
algemeen bestuursleden in zitten. 
Kwijtschelding kan hiermee worden 
meegenomen. 
 

z.s.m. 

17. A
B

AB 13 juni 
2018 

Jaarverslag 2017 crisisbeheersing: 
terugkerende aanbevelingen bij 
crises. Hoe kan dat en hoe daarmee 
om te gaan? 

Beantwoorden bij technische vragen AB 
11 juli 2018 

18.  AB 13 juni 
2018 

Afsplitsing Kibbelvaart en 
verhouding nieuwe methodiek 

Beantwoorden bij technische vragen AB 
11 juli 2018 

19.  AB 13 juni 
2018 

Een van de vragen ging over de 
opgewekte energie op onze 
terreinen, bladzijde 4 van de 
kadernota en daar is een 
verschillend antwoord gegeven. Bij 
de vraag van het CDA staat een 
volwaardig ja, dus het meetellen 
van de opgewekte energie door 
derden voor onze verplichting in het 
kader van zelfvoorzienendheid en 
bij de beantwoording van de PvdA 
op bladzijde 22 staat dat dat voor 
tien procent (10%) is. Wat is nou 
juist? 

Beantwoorden bij technische vragen AB 
11 juli 2018 
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Besluitenlijst algemeen bestuur 13 juni 2018 
 

Zaaknr. : 18.ZK03339 

Kenmerk : 18IT035865  

Barcode : *18IT035865* 

  

1 

 

OPENING 

2 

 

SPREEKRECHT 

Bij de behandeling van agendapunt 3c (Ontwerpinstemmingsbesluit vigerend 

winningsplan voor gaswinning in Waalwijk, conform artikel 27 verzoek namens de 

fracties Waternatuurlijk, PvdA en Natuurterreinen) is als inspreker aangemeld Frank 

den Braven. 

 

3 

 

HOOFDPUNTEN VOOR DEZE VERGADERING 

3.a 

 

Nota's ter verantwoording 2017 

3.a.1 

 

Jaarstukken 2017 waterschap Brabantse Delta 

Portefeuillehouder: Theo Schots 

 

Het overgrote deel van de producten en diensten is conform de Begroting uitgevoerd 

en het jaar wordt afgesloten met een voordelig exploitatiesaldo van ruim € 3,375 
miljoen ten opzichte van de Begroting. Brabantse Delta is in 2017 tweede geworden 

bij de verkiezing rondom de beste overheidsorganisatie. Op het gebied van innovatie 

was er (inter)nationaal veel aandacht voor de projecten PHARIO en innovatiefabriek 

Nieuwveer dat de tweede plaats haalde bij de waterinnovatieprijs 2017. De 

zuiveringsprestaties voldeden in 2017 aan de doelstellingen. De afvalwater-

persleiding heeft bij hevige neerslag echter een capaciteitstekort. Met het project 

AWP 2.0 waarin de betrouwbaarheid en beschikbaarheid van het gehele systeem 

wordt verbeterd, wordt ook dit aspect opge-lost. Er zijn inmiddels diverse 

maatregelen genomen die hebben gezorgd voor een reductie van de risico’s. Voor 
het watersysteembeheer heeft 2017, naast de reguliere activiteiten, in het teken 

gestaan van de verdere implementatie en doorontwikkeling van de verkeerstoren. 

Ook is er een strategie geformuleerd om de waterkwaliteit te verbeteren en er is een 

impuls gegeven aan de verschillende ecologische opgaven. Er zijn verschillende 

watersysteemanalyses uitgevoerd om onze KRW-verplichting verder in beeld te 

krijgen en maatregelen te formuleren. Door middel van de projecten verbetering 

regionale keringen en verbetering keringen Geertruidenberg-Amertak wordt er 

geïnvesteerd in waterveiligheid. De accountantscontrole is goed verlopen. 

Oplevering van de Jaarstukken en het controledossier was conform de gemaakte 

afspraken, hetgeen resulteert in een goedkeurende controleverklaring op 13 juni 

2018, wanneer het AB heeft ingestemd met de begrotings- en 

kredietoverschrijdingen (besluiten 1 en 2). In de jaarstukken van het waterschap is 

de volledige jaarrekening van de gemeenschappelijke regeling 

Muskusrattenbestrijding Noord-Brabant opgenomen (zie bijlage VIII van de 

jaarstukken). 

 

Besloten: Het algemeen bestuur stemt in met: 

1. De overschrijdingen op de exploitatiebudgetten van de programma’s: in 
totaal € 1.663.000. 
2. De overschrijdingen boven de norm van de investeringskredieten: in 

totaal € 97.000 (conform bijlage 1 Te autoriseren overschrijdingen 
investeringskredieten). 

3. Vaststelling van de Jaarstukken 2017. 

4. Bestemming van het bedrijfsresultaat van de taak Watersysteembeheer 

(€ 2.992.000 positief): 
a. Toevoeging financiële meevallers aan bestemmingsreserve DFB-WS: € 
2.720.000 

b. Onttrekking uit de bestemmingsreserve DFB-WS: € 2.231.000 
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c. Toevoeging aan de bestemmingsreserve PBB-WS: € 112.000 

d. Toevoeging aan de egalisatiereserve WS: € 2.391.000 

5. Bestemming van het bedrijfsresultaat van de taak Zuiveringsbeheer (€ 
505.000 negatief): 

a. Toevoeging financiële meevallers aan bestemmingsreserve DFB-ZB: € 
2.638.000 

b. Onttrekking uit de bestemmingsreserve DFB-ZB: € 1.017.000 

c. Onttrekking uit de algemene/calamiteitenreserve ZB: € 748.000 

d. Toevoeging aan de bestemmingsreserve PBB-ZB: € 112.000 

e. Onttrekking uit de egalisatiereserve ZB: € 1.490.000 

6. Het vaststellen van de definitieve bijdrage over 2017 voor de deelnemers 

aan de gemeenschappelijke regeling Muskusrattenbestrijding Noord-

Brabant op afgerond € 721.000 per waterschap. 
 

 

3.a.2 

 

Besprekingsverslag van de Voorbereidingscommissie Financiële Zaken 30 

mei 2018 - voor kennisgeving 

Portefeuillehouder: Theo Schots 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt het besprekingsverslag van de 

Voorbereidingscommissie Financiële Zaken van 30 mei 2018 voor 

kennisgeving aan. 

 

3.a.3 

 

Evaluaties afgeronde projecten - voor kennisgeving 

Portefeuillehouder: Theo Schots 

 

De nota is een verzameling van projectevaluaties waarmee het algemeen bestuur 

wordt geïnformeerd inzake de afgeronde projecten in 2017 met een 

uitvoeringskrediet groter dan € 500.000,-. Het totale beeld van de evaluaties is dat 

vrijwel alle doelen zijn behaald (met uitzondering van de projecten die tijdelijk zijn 

stopgezet) binnen het beschikbare bruto budget. De nota zal in dezelfde AB-

vergadering als de jaarrekening 2017 worden behandeld. 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt kennis van de projectevaluaties van 

de projecten inclusief de verantwoorde totale projectkosten. 

 

3.a.4 

 

Samenvatting Zuiveringsspiegel - voor kennisgeving 

Portefeuillehouder: Theo Schots 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de samenvatting Zuiveringsspiegel 

2017 voor kennisgeving aan. 

 

3.a.5 

 

Jaarverslag 2017 crisisbeheersing waterschap Brabantse Delta - voor 

kennisgeving 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt het jaarverslag 2017 

crisisbeheersing waterschap Brabantse Delta voor kennisgeving aan. 

 

3.a.6 

 

Jaarverslag Commissie Bezwaarschriften - voor kennisgeving 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt het jaarverslag Commissie 

Bezwaarschriften voor kennisgeving aan. 

 

3.a.7 

 

Rapportage over het gevoerde integriteitsbeleid waterschap Brabantse 

Delta 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de rapportage over het gevoerde 

integriteitsbeleid voor kennisgeving aan. 

 

3.b 

 

Kadernota 2019 2028 

Eerste ronde (technische vragen) 
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3.c 

 

Ontwerpinstemmingsbesluit vigerend winningsplan voor gaswinning in 

Waalwijk,  conform artikel 27 verzoek namens de fracties  Water Natuurlijk, 

PvdA en Natuurterreinen 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: het algemeen bestuur besluit tot indiening van een zienswijze en 

verzoekt het dagelijks bestuur tot het tijdig (voor 4 juli 2018) indienen van 

de zienswijze bij het Ministerie EZK.  

 

  

5 

 

MEDEDELINGEN 

 

5.a 

 

Managementletter 2018-2 

Portefeuillehouder: Theo Schots 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de manageletter 2018-2 voor 

kennisgeving aan. 

 

5.b 

 

Verantwoordingslijn inzake verbonden partijen (gemeenschappelijke 

regelingen en vennootschappen) 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de mededeling voor kennisgeving 

aan. 

 

5.c 

 

Evaluatie handhavingsuitvoeringsprogramma 2017 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de mededeling voor kennisgeving 

aan. 

 

5.d 

 

Bod Natuurnetwerk Regio West-Brabant 

Portefeuillehouder: Niels Mureau 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de mededeling voor kennisgeving 

aan. 

 

6 

 

INGEKOMEN STUKKEN 

 

6.a 

 

Zienswijzetraject Ontwerp Omgevingsvisie Brabant 

Portefeuillehouder: Kees Jan de Vet 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt het memo 'Zienswijzetraject 

Ontwerp Omgevingsvisie Brabant', de concept-zienswijze en het DB-

standpunt voor kennisgeving aan. 

 

6.b 

 

Brief fractie CDA 'Onderwerp herziening Belastingstelsel – voorstel 

invoering emissieheffing' en antwoord dagelijks bestuur 

Portefeuillehouder: Th. Schots 

 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de brief van de fractie CDA en het 

DB antwoord voor kennisgeving aan. 

 

7 

 

NOTULEN EN BESLUITENLIJST 

Besloten: Het algemeen bestuur neemt de notulen (inclusief de actie en 

toezeggingenlijst) en de besluitenlijst voor kennisgeving aan. 

 

8 

 

RONDVRAAG 

Mondeling 

 

9 

 

SLUITING om 22.15 uur 
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